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برنامه هاي عليرضا زاكاني با اقامه نماز جماعت صبح و زيارت مقبره شهداي گمنام 
در بوستان زيتون آغاز شد و او و ديگر مسئولان شهرداري تهران در ادامه به بازديد 
پروژه هاي مختلف منطقه كه به پايان رسيده اند يا براي اتمام نياز به برنامه ريزي و 

حمايت دارند، رفتند. صفحه3 را بخوانيد.

واكسننزدهها
قربانيانپيكششمكرونا

بهمن سال گذشته بود كه واكسيناسيون عليه كرونا در كشور آغاز شد اما با گذشت 
9ماه، همچنان 23درصد جمعيت هدف كشور)68ميليون نفر( از قافله واكسيناسيون 
جامانده اند و نمي گذارند دايره ايمني كشور كامل شود. گزارش هاي ميداني از مراكز 
واكسيناسيون هم نشــان مي دهد كه ميزان تزريق واكسن براي دوز اولي ها كاهش 
قابل توجهي داشته است. براساس اعلام مســئولان نظام سلامت، واكسينه نشدن 

گروه باقي مانده، قربانيان پيك ششم شيوع كرونا خواهند بود.صفحه12 را بخوانيد.

سيلابدرنيمهپاييز

نقشه پوشش واكسيناسيون در استان ها را در صفحه12 ببينيد

دومين بازديد منطقه اي شهردارتهران با عنوان »قرار خدمت« 
در شرق پايتخت صورت گرفت

براي آنكه معابر شهر دچار آبگرفتگي نشوند، شهروندان چه وظايفي دارند؟

 در 70سال اخير 8449 سيل در ايران رخ داده است

 در ادامه جاری شدن سيلاب در 2استان لرستان و آذربايجان غربی
 سازمان هواشناسی امروز هم برای 10استان هشدار نارنجی صادر كرد

ايرانسيلخيز

زبالههایرهاشده،معضلبزرگآبگرفتگی

يادداشت
فريباخاني؛سردبير دوچرخه

پاييز كه تمام شــود و دي ماه برســد، ما بايد شــمع 
21سالگي دوچرخه را فوت كنيم. وقتي يك هفته نامه 

كودك و نوجوان 21ساله شود، يعني يك موفقيت.
دوچرخه در اين ســال ها ســعي كرده كه نوجوانان 
علاقه مند به نوشــتن، ادبيات، روزنامه نگاري، عكاســي و تصويرگري را تشــويق 
كنــد. الان هم گوش شــنواي كودكان و نوجوانان اســت. كافي اســت پيام هاي 
نوجوانان را در اينســتاگرام  يا صفحه تلگــرام دوچرخه بخوانيد يــا به تلفن هاي 
آنها در دفتر دوچرخه گــوش بدهيد. هفته نامه دوچرخه بــا برگزاري كارگاه هاي 
گوناگون، جلســه ها و ميزگردها با حضور نوجوانان و كارشناســان كه هنوز ادامه 
دارد، مي خواســت راه را براي دوســتان نوجوان همــوار كند. در اين ســال ها، 
دوچرخه هر چند وقت يك بار لاغرتر شــد؛ اول 32صفحه داشتيم... پروپيمان. بعد 
16صفحه اي شديم... 5 ماه هم به شكل نشريه الكترونيك به ديدار نوجوانان رفتيم، 
بعد مخاطبان ما آنقدر معترض شدند كه دوباره به شكل كاغذي درآمديم؛ اين بار 
8صفحه اي. ما مفتخريم كه از 5ســال قبل تا كنون راديو دوچرخه داريم و 2سال 
است كه در زمينه هاي مختلف پادكســت توليد كرده ايم. مفتخريم كه نخستين 
 نشــرياتي بوديم در ايران كه به فضاي مجازي آمديم و با علايــق نوجوانان همراه

شديم. 
اما داســتان نشــريات كودك و نوجوان متعلق به دهه هاي اخير نيســت. از زمان 
مشــروطه كه در ايران متولد شدند، متوجه شــدند بايد مراقب مخاطب كودك و 
نوجوان باشند. از ســال 1296 تا 1299 روزنامه هايي مانند »تربيت«، »شكوفه«، 
»زبان زنان« بخشــي از صفحات خود را به ارائه مطالــب خواندني ويژه كودكان و 
نوجوانان اختصاص دادند. بعد از دوران مشــروطه و با روي كار آمدن پهلوي اول، 
چراغ مطبوعات كم سو شــد و توقفي در حوزه كودك و نوجوان در مطبوعات آن 
زمان به وجود آمد، اما هرچه گذشت، اين چراغ پرنورتر شد. در اطلاعات هفتگي در 
سال 1320 تا 1325 ، 2صفحه با عنوان »بچه ها اين صفحه مال شماست!« منتشر 
شد. در مجله سپيد و ســياه هم صفحات كودك و نوجوان داشتيم. انگليسي ها هم 
به فكر انتشار نشــريه كودك و نوجوان در ايران افتادند. سفارت انگليس در تهران 
نشريه »نونهالان« را در سال1322 با تصاوير جذاب و كميك استريپ هاي متنوع 
منتشر كرد و دلش مي خواست روي مخاطب كودك و نوجوان تأثيرگذاري داشته 
باشد. عباس يميني شريف هم در همان سال ها در فكر انتشار »بازي كودكان« و جبار 
باغچه بان هم در پي انتشار نشريه اي به نام »بهار كودكان« بودند. انتشار »كيهان 
بچه ها« و »اطلاعات كودكان« در سال1334 نقطه مهمي در تاريخ مطبوعات اين 
مرز و بوم بود. سال  بعدش تهران مصور با انتشــار »تهران مصور كوچولوها« برگ 
ديگري براي كودكان و نوجوانان رو كرد، اما روزنامه همشهري هم در اين سال ها 
هميشــه به فكر كودكان و نوجوان بوده است و با انتشــار آفتابگردان و دوچرخه، 
سال ها روي اين مخاطب سرمايه گذاري كرد  كه اين نگاه به آينده را نشان مي دهد. 
حالا همه مي دانيم عرصه هاي جديد ارتباطي شكل گرفته است؛ دسترسي آسان 
به فضاهاي مجازي. بنابراين ما مي خواهيم بخت خود را در اين راستا بيازماييم و باز 
براي كودكان و نوجوانان كار كنيم. چه خوب مي شود خوراك خوب فرهنگي براي 
نوجوانان تهيه كنيم. بنابراين قرار است فضاهاي جديدي براي دوچرخه و مخاطب 

كودك و نوجوان در همشهري پديد بيايد.
آنجا برنامه هاي ويژه، بازي، سرگرمي، خبر، مسابقه و داستان و هزار نوشته دل فريب 
از شما را خواهيم داشــت. پس يادتان باشد، يادمان باشــد، فعلا قرار ما در فضاي 

همشهري آنلاين خواهد بود:
hamshahrionline.ir/service/children

 و همچنيــن در صفحــه اينســتاگرام و كانــال تلگــرام دوچرخــه به نشــاني
 docharkheh_weekly@  همچنان ما را دنبال كنيد.

پس ديدار ما در خانه جديد دوچرخه.

خانهجديددوچرخه

نگاه
يحيیابراهيمی؛رئيس كميته كروناي كميسيون بهداشت و درمان مجلس

تنها 2راه براي قطع زنجيره بيماري كرونا پيش روي 
ماســت؛ رعايت دقيــق و ســختگيرانه پروتكل هاي 
بهداشتي همراه قرنطينه هاي 100درصدي مبتلايان 
و افراد مشــكوك و همچنين واكسيناســيون. البته 
مسير دوم بهترين اتفاق براي كشــورمان است؛ چراكه به دليل مشكلات اقتصادي 
و فرهنگي و آســيب هايي كه به دليل درگيري 21ماهه با پاندمــي كرونا رخ داده 
همچنين كاهش رعايــت پروتكل ها به زير 40درصد، تــداوم قرنطينه ها، منطقي 
نخواهد بود. تنوع در سبد واكسيناسيون و تزريق رايگان هم بهترين اتفاقي است كه 
رخ داده؛ هر چند كه گفته مي  شود گروهي همچنان براي واكسينه شدن، مقاومت 
مي كنند كه در تمام كشورهاي دنيا، چنين وضعيتي وجود دارد. اينها افرادي هستند 
كه نه تنها خودشــان بلكه عموم جامعه را در معرض خطر قرار مي دهند و منجر به 
تضعيف برنامه هاي واكسيناسيون در كشور مي شوند. خرافات، شايعات و توصيه هاي 
غيركارشناسي تحت عناوين طب سنتي و اسلامي موجب واكسن گريزي مردم شده 

و اين مسئله نياز به برخورد حاكميتي دارد. 
در كشور چين با جمعيت بيش از يك ميليارد و 400ميليون نفر، كنترل بيماري با 
استفاده از واكسيناسيون و برخورد جدي و جريمه به سرانجام رسيد اما ما همچنان 
با خواهش و تمنا مردم را به تزريق واكسن توصيه مي كنيم. كرونا بحث فردي نيست 
و هر فرد آلوده به ويروس مي تواند 10نفر ديگر را بيمار كند. بر اين اساس ضرورت 
دارد تمهيدات جدي براي برخورد با واكســن گريزها صورت بگيرد و ســاماندهي 
اصولي درباره آنها بــا محروميت از خدمات فرهنگــي، اجتماعي و حتي اقتصادي 
صورت گيرد. نبايد به دليل باور نادرست و خودخواهي اين افراد، سلامت مردم مورد 
تهديد قرار گيرد و بايد از روش هاي مختلف براي مجاب كردن اين افراد اســتفاده 
شــود. به ويژه اينكه در بين آنها افرادي وجود دارند كه سودجويي هاي اقتصادي را 
با تبليغات عليه واكســن به نفع خود رقم زده اند؛ همان هايــي كه به بهانه عوارض 
واكسن، مردم را به استفاده از روش هاي تأييد نشــده و داروهاي غيرمجاز ترغيب 
مي كنند. ما اعلام رسمي از سوي مراجع متولي بهداشت و درمان براي واكسن نزدن 
نداريم و تمامي توصيه ها همسو و همصدا تأكيد بر واكسيناسيون است و حتي اگر 
عوارضي هم از واكسن ها گزارش شده باشد، اما منافع آن بيشتر از ضررهايي است 
كه تاكنون جامعه ما و دنيا به دليل تداوم چرخه انتقــال ويروس با آن مواجه بوده 
است. كمترين فايده تزريق واكســن ، جلوگيري از ابتلاي افراد به نوع حاد بيماري 
و كاهش زمان بستري است. به علاوه اينكه 85درصد كســاني كه واكسن تزريق 
مي كنند، يا كرونا نمي گيرند يا درصورت ابتلا با نوع خفيف بيماري مواجه بوده اند. 
به همين دليل در كنار تمام الزامات بايد ظرفيت صداوسيما و تمامي رسانه هايي كه 
به نوعي تريبون اطلاع رساني در اختيار دارند، براي اقناع آن 23درصدي كه تاكنون 
براي واكسيناسيون اقدام نكرده اند، مورد استفاده قرار بگيرد. با گذشت 9 ماه از آغاز 
واكسيناسيون، هنوز پوشش كامل در كشور ما به 75درصد نرسيده، اما جلوي ضرر 
هر زماني گرفته شود، منفعت است، چراكه ما در معرض خطر شيوع دوباره بيماري 
و پيك جديد كرونا هستيم و اين تدابير سختگيرانه در ابتدا به نفع جامعه و در مرحله 
بعدي به نفع كساني است كه تاكنون واكسن نزده اند و بيشتر در معرض ابتلا و مرگ 

ناشي از كرونا قرار دارند. 
البته روند واكسيناسيون در 2 ماه اخير به سرعت افزايش پيدا كرده و حتي تزريق 
دوز سوم و يادآور براي كادر درمان، بيماران با سيستم دفاعي ضعيف و سالمندان 
هم آغاز شــده، اما همچنان اولويت با كساني اســت كه تاكنون واكسن نزده اند و 
براي قطع زنجيره انتقال و جلوگيري از پيك هاي آينده بايد هر چه ســريع تر براي 
تزريق دوز اول واكسن شــان اقدام كنند. مردم در 2سال اخير خسارت هاي فراوان 
جسمي، رواني و اقتصادي زيادي را متحمل شده اند و بايد هر چه سريع تر با پوشش 
واكسيناسيون تا آخر بهمن، قطع زنجيره انتقال و برگشت به زندگي عادي البته با 

رعايت پروتكل هاي بهداشتي رقم بخورد.

خطر23درصدواكسننزده
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مجنون
خوبیكردن

اخطاردوباره
رئيسیبهبانکها

پليسبازیپاريس
درآستانه

مذاكراتوين

2400بنگاه اقتصــادي ايران گرفتار 
باتــلاق وصــول مطالبــات بانك ها 
شــده اند. دســت كم چراغ توليدي 
1793بنگاه مســتقر در شهرك هاي 
صنعتي در حال خاموش شدن است. 

صفحه4 را بخوانيد. 

رئيس جمهور: تعطيل كردن 
كارخانه ها به دليل مطالبات بانك ها 
برخلاف سياست هاي اصلي و كلي 
كشور است و هيچ بانكي حق ندارد 

كارخانه اي را تعطيل كند

ثريــا مطهرنيــا را حالا همه به واســطه 
نامــزدي اش در جايزه موسســه واركی 
وابسته به يونسكو به عنوان بهترين معلم 
جهان مي شناســندكه يك ميليون دلار 
ارزش جايزه آن است.  »در اين 26سال كه 
معلم بودم، فقط يك چيز براي من مهم بود، 
اينكه كودكان شهر و ديارم بخندند، واقعي 
بخندند از ته دل.« صفحه10 را بخوانيد.

ابوالقاسم دلفي، سفير سابق ايران 
در پاريس در گفت وگو با همشهري 
فضاي مذاكرات پيش رو را تشريح 

مي كند و در اين بين از نقش اروپايي ها 
و به ويژه فرانسه مي گويد

140ميلياردتومان
براينجاتهويتتاريخيسمنان

  رئيس جمهوري در سفر به سمنان، توجه ويژه اي به نجات بخشي بافت ها 
و بناهاي تاريخي، موزه ها و جنگل ابر داشت

 رئيس جمهوري، در سفر به ســمنان 50ميليارد تومان اعتبار براي 
ميراث
ساماندهي 13موزه خصوصي و اتمام موزه بزرگ سمنان، 40ميليارد فرهنگي

تومان اعتبار در بخش زيرساخت هاي گردشگري اتمام آبگرم سرخه 
و حفظ جنگل ابر كه در پرونده جنگل هيركاني ايران به ثبت جهاني رسيده است، 
تخصيص داد و 50ميليارد تومان نيز به منظور نجات بافت تاريخي سمنان و مرمت 

و احياي بناهاي تاريخي اين استان  اختصاص يافت.
به گزارش همشــهري، اين اعتبارات كه به مدت 2ســال به حفظ و احياي ميراث 
تاريخي و طبيعي ســمنان تخصيص داده مي شــود، استان ســمنان را در حوزه 
ميراث فرهنگي تبديل به يكي از استان هاي پيشتاز در حفظ هويت تاريخي و طبيعي 
خواهد كرد و شــرط تخصيص اين بودجه نيز اتمام تمامي پروژه هاي تعريف شده 
براي دريافت بودجه ظرف مدت 2سال است. حميدرضا دوست محمدي، مديركل 
اداره ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي اســتان سمنان با اعلام جزئيات 
هزينه كرد بودجه 140ميلياردي تخصيص يافته به ميراث فرهنگي اين استان به 
همشهري مي گويد: 17ميليارد تومان از اين بودجه صرف راه اندازي بازارچه هاي 
دائمي صنايع دستي در استان سمنان ظرف مدت 2ســال خواهد شد. به گفته او، 
50ميليارد تومان از بودجه تخصيص يافته در سفر اخير رئيس جمهوري به سمنان 
نيز صرف تكميل و راه اندازي موزه بزرگ ســمنان و 13موزه خصوصي اين استان 

خواهد شد.
به گفته او، تكميل و راه اندازي موزه بزرگ سمنان كه از مطالبات جدي مردم سمنان 
بود 12سال بلاتكليف مانده بود. درحالي كه اين موزه بايد تبديل به مركز نمايش آثار 
تاريخي شاخص و يافته هاي حاصل از كاوش هاي باستان شناسي در تپه هاي ميرك، 
تپه  حصار دامغان و تپه ســنگ چخماق و ديگر تپه هاي مهم مربوط به دوره هاي 
مختلف تاريخي استان سمنان مي شد. اين پروژه سال ها مسكوت مانده بود تا آنكه 
موضوع در ســفر اخير رئيس جمهوري به عنوان يكي از مطالبات مردم سمنان به 
ايشان ارائه شد و قرار شد 25ميليارد تومان از منابع وزارتي و نهاد رياست جمهوري 

براي تكميل و راه اندازي موزه بزرگ سمنان ظرف مدت 2سال تزريق شود.
موزه بزرگ ســمنان در زميني به مســاحت 4هزار مترمربع و در 4طبقه احداث 
مي شود. از 12ســال قبل تاكنون كه موضوع راه اندازي موزه بزرگ سمنان مطرح 
شد، اين موزه در فاز نخست، پيشرفت فيزيكي چنداني نداشت و پس از آن نيز كل 
طرح و نقشه احداث موزه بزرگ ســمنان تغيير كرد. 25ميليارد تومان باقيمانده 
از اعتبارات تخصيص داده شده براي بخش موزه اي ســمنان نيز صرف موزه هاي 
خصوصي و دولتي استان ســمنان با هدف ســاماندهي و مرمت و تهيه ملزومات 

موزه اي خواهد شد.
رئيس جمهوري در سفر اخير خود به سمنان 40ميليارد تومان نيز براي ساماندهي 
و حفظ بافت هاي تاريخي اســتان سمنان تخصيص داد. اســتان سمنان به گفته 
حميدرضا دوســت محمدي 865بناي تاريخي ثبت ملي شده و 13بافت تاريخي 
مصوب و 2شهر نمونه گردشگري به نام هاي بســطام و شهميرزاد دارد كه همگي 
داراي ظرفيت هاي خوب تاريخي هستند. اما بودجه 40ميليارد توماني كه بايد ظرف 
2سال به ساماندهي بافت هاي تاريخي و مرمت بناهاي تاريخي شاخص اين استان 
تخصيص و كار مرمت و ساماندهي بافت ها و بناهاي شاخص اين استان ظرف 2سال 

به اتمام برسد، صرف كدام بخش ها خواهد شد؟
مديركل اداره ميراث فرهنگي استان سمنان در اين باره به همشهري مي گويد: در 
سال هاي اخير مهم ترين مطالبه مردم سمنان ساماندهي وضعيت مجموعه تاريخي 
بسطام است كه پرونده ثبت جهاني آن در دست تدوين است. بنابراين آرامگاه شيخ 

علاءالدوله، مقبره بايزد بســطامي، كاروانسراهاي شاخص 
استان و بناها و قلعه هايي مثل قلعه دولت آباد در دامغان كه 

نجات بخشي و مرمت و احياي آنها از سال ها پيش مطالبه جدي مردم سمنان بود از 
محل اين بودجه مرمت و احيا مي شوند.

ادامهدر
صفحه7

ارزشصادراتكشورمان،درمهرنسبتبهماهقبل5درصدركوردشكنیصادراتايرانپساز27ماه
ونسبتبهمهرماهســالقبل8درصدافزايشيافتهاست

صفحه هاي6، 7 و 8 را بخوانيد

عصر روز گذشته، فرشاد مهدي پور؛ معاون مطبوعاتي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي به 
همراه ايمان شمسايي، مديركل مطبوعات و خبرگزاري هاي داخلي از تحريريه روزنامه 

همشهري بازديد كردند.
به گزارش همشهري، در اين ديدار مهدي پور ضمن ملاقات با روزنامه نگاران در جريان 

روند توليد روزنامه همشهري قرار گرفت.
فرشاد مهدي پور كه نزديك به يك ماه است به عنوان معاون مطبوعاتي معرفي شده، 
در اين بازديد از لزوم مرجعيت رسانه اي سخن گفت و اينكه لازمه رسيدن به اين مهم 

پيروي از چارچوب هاي حرفه اي است.
او ضمن ديدار با اعضاي تحريريه همشهري مشكلات شغلي روزنامه نگاران را جويا شد.

بازديدمعاونتمطبوعاتيازهمشهري
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   ميليون ليتر بنزين جبراني به 
كارت هاي سوخت واريز مي شود

هزار كارشناس، اختلال ناشي از 
حمله سايبري را خنثي كردند

جايگاه سوخت در سراسر 
كشور در 8 روز احيا شدند

صفحه4

صفحه2
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مذاكــرات ويــن هشــتم آذر ماه 
ازسرگرفته مي شود. با توجه به مواضع رسمي و 
پيشينه 6دور مذاكره، فكر مي كنيد خواسته هاي 
مشخص ايران در دور جديد چيست و آيا مي توان 

با 1+4 به نقطه اي مشترك و تفاهم رسيد؟
بعد از مدت هــا كش وقوس و بررســي هاي وزارت 
خارجه، تاريخ شروع دوباره مذاكرات وين مشخص 
شد. آنچه در اعلام موضع آقاي باقري ديده مي شود، 
اين است كه هدف اصلي از اين مذاكرات لغو تحريم ها 
عليه ايران است. اما همانطور كه از قبل نيز از سوي 
رئيس جمهوري و وزير خارجه گفته شده، مذاكرات 
از نقطه پايان دور ششــم آغاز نمي شود  بلكه ايران 
شروطي دارد كه 2شرط اصلي لغو تمامی تحريم ها و 
تضمين آمريكا براي عدم تكرار خروج از برجام است. 

اين شرايط عمومي مذاكرات از سوي ايران است.
خب، در همين نقطه با توجه به مواضع 
مقامات آمريكا به نظر مي رســد اختلاف نظري 

اساسي وجود دارد.
بله، در طــرف ديگر آمريكايي ها كه غيرمســتقيم 
در مذاكرات حضــور دارند، انتظار دارنــد كه ما به 
تعهدات خود در چارچوب توافق هسته اي برگرديم 
تا مذاكرات بتواند در اين چارچوب از سر گرفته شود. 
در بحث لغو تحريم ها نيز اختلاف هايي وجود دارد 
اما بحث تضمين آمريكا براي عدم خروج را بايد جزو 
معضلات گفت وگو محسوب كرد؛ چرا كه اگر دو طرف 

بخواهند وارد اين بحث شوند، جاده اي طولاني 
در انتظار آنهاست. علت آن هم اين است كه 
در آمريكا هر تعهدي كه دولت انجام دهد 
بايد به كنگره برود و تعهدي كه از طرف 
آقاي بايدن به كنگره برســد، مشخص 

نيست كه چه سرنوشتي پيدا كند. 
البته اين درصورتي است 

كه آمريــكا بپذيرد 
مبني  تعهــدي 
بــر عدم خروج 
دوباره از برجام 
به ايران بدهد. به 
اين ترتيب بحث 
تضمين پيچيده 
است و بايد درباره 

آن به تفاهمي رسيد. به هر حال مذاكره بده بستان 
است و دو طرف بايد خواسته هاي خود را در اين فضا 

پيش ببرند.
نقش اروپايي ها در اين ميان چيست؟ 
اخيرا در حاشــيه اجلاس گروه 20 هم بيانيه اي 
مشترك ميان 3كشور اروپايي و آمريكا صادر 

شد كه حكايت از نزديكي مواضع آنها داشت.
بله، مواضع 4 كشــور در آن بيانيه اعلام شــد. آنها 
انتقادات و اتهاماتي را به ايران وارد كردند اما فحواي 
كلام آنها اين اســت كه پذيرفتند ايــران و آمريكا 
بايد به تعهدات برجامي خــود بازگردند. نكته دوم 
اين اســت كه برجام بحث هسته اي است و موردي 
فراتر از موضوعــات هســته اي در آن وجود ندارد. 
اگر چه در انتهــاي بيانيه نكاتــي را در اين زمينه 
مطرح كردند كه اگــر برجام اجرا شــود، منجر به 
صلح و ثبات و دوســتي در منطقه مي شود. منظور 
اينكه اروپايي ها هر دو كشور را ملزم به بازگشت به 
تعهدات كردند و نخواستند موضوعي غير از بحث 
هســته اي به مذاكرات اضافه كنند. اگر به تحولات 
منطقه اي نيــز نگاه كنيم نماينــده اتحاديه اروپا و 
نماينده آمريكا در امور ايران نيز به منطقه آمدند و 
در ظاهر اينطور نمايش مي دهند كه بحث هسته اي 
را با كشورهاي منطقه نيز هماهنگ مي كنند. البته 
من فكر مي كنم اين نمايشي سياسي است تا مانع از 
خرابكاري سعودي ها شوند. ما نيز به عنوان يكي 
از مذاكره كنندگان و كشوري كه مدعي 
صلح و ثبات در منطقه هستيم، بايد 
كشــورهاي منطقه  را هم توجيه 
كنيم و آنها را به طرف هاي غربي و 
حتي روسيه و چين واگذار نكنيم. 
بنابراين كشورها بايد رويكردهاي 
مثبت ما در منطقــه را از زبان 

خودمان بشنوند.

آيا اروپايي ها و به طور مشخص فرانسه 
به دنبال مانع تراشي و تخريب مذاكرات احياي 

برجام هستند؟
ابتدا بايد به اين نكته اشاره كرد كه حتي در مذاكرات 
1+5 نيز گفت وگوها بين ايران و آمريكا بود. در نهايت 
نيز اين دو كشور به توافق رســيدند و برجام شكل 
گرفت. اما اروپايي ها در كنــار آمريكا و ايران نقش 
تسهيل كننده را بازي مي كردند و امروز نيز نماينده 
اتحاديه اروپــا نقش هماهنگ كننده كميســيون 
مشــترك برجام را عهده دار شده اســت. بنابراين 
اروپايي ها همواره در جهتي حركت كردند كه ايران و 
آمريكا را در زمان هاي مختلف به سمت حل مسائل 
و مذاكره هدايت كنند. اگر از اين منظر نگاه كنيم، 
به هر حال همه اروپايي ها خواستار و حامي مذاكره 
هســتند. اما اين ظاهر ماجراست و آلمان، انگليس 
و فرانسه هر كدام بســته به منافع خود از زاويه اي 
خاص به اين موضوع نگاه مي كنند. فرانســوي ها از 
ابتداي مذاكرات هســته اي همواره مدعي بودند و 
دنيا نيز شاهد بوده كه مواضع ســخت تري در اين 
زمينه داشتند. به هر حال، فرانســوي ها خود را از 
مناديان خلع سلاح هسته اي مي دانند و در اين زمينه  
ادعاهاي بسياري دارند. اينكه اين ادعاها درست است 
يا نه، بحث ديگري اســت اما آنها معتقد هستند كه 
بيش از سايرين در اين زمينه حساسيت دارند. به طور 
مثال، زمان توافق هسته اي نيز وزير خارجه فرانسه 
توافق اوليه در لوزان را چنــد روز به تأخير انداخت؛ 
چراكه در جريــان توافق ايران و آمريــكا نبود و در 
نهايت نيز توافق لوزان بدون هيچ تغييري اعلام شد. 
صحبت هاي اخير سخنگوي وزارت خارجه فرانسه 
درباره حساسيت اين كشور نسبت به روابط ايران و 
آژانس نيز نمود و بياني از موضع فرانسوي هاست كه 
تلاش مي كنند جلوه بيشتري در اين بحث ها داشته 
باشند. اگر وزارت خارجه فرانسه اين موضع گيري را 
انجام نمي داد، قطعا بهتر بود؛ چراكه همه طرف ها 
بايد تلاش كنند تا مذاكرات در آرامش انجام شود و 
از موضع گيري هاي تحريك آميز اجتناب شود. البته 
اين اظهارنظرها تأثير مستقيمي ندارد چراكه مذاكره 
اصلي ميان ايران و آمريكاست اما كمكي به روند وين 
نمي كند. با اين همه، آنها حداقل در مواضع رسمي 
حامي برجام و توافق هسته اي بودند. آقاي مكرون نيز 

در دوران ترامپ و بايدن بيشترين تلاش ها را انجام 
داد تا گفت وگوها ميان ايران و آمريكا شكل بگيرد. 
به طور مثال، در اجلاس جي 7 و حضور ترامپ در اين 
اجلاس، فرانسوي ها مقدماتي فراهم كردند كه وزير 
خارجه ايران نيز در حاشيه اجلاس حضور پيدا كند و 
بحث هاي خود را با وزير خارجه فرانسه مطرح كند. 
بنابراين فرانسوي ها در بحث هسته اي خود را صاحب 

عله مي دانند و چنين ادعايي در اين زمينه دارند.
چرا فرانسوي ها كه تلاش دارند نقش 
خود را مهم جلوه دهند، در 4سال اخير هيچ اقدام 
عملي براي مقابله با تحريم هاي آمريكا و ارتباط با 

ايران انجام ندادند؟
هيچ كشوري حتي روســيه و چين اقدامي در اين 
زمينــه انجام نداد. روابــط با چين نيز بــا دورزدن 
تحريم ها انجام شده است. بنابراين اروپايي ها بازار 
ايران را از دست دادند و اگر مي خواستند كاري انجام 
دهند نيز براي آنها امكان پذير نبود و هيچ كشــور و 
شركتي در چارچوب برجام شرايط ارتباط با ايران 
را به دليل تحريم هاي گسترده آمريكا نداشت. البته 
اينها دفاع از فرانسه نيســت اما به دليل تحريم های 
شديد هيچ كشور و شركتي به دليل مشكلات آتي 
امكان همكاري با ايران را نداشت و آخرين شركتي 
كه ارتباط خود را قطع كرد نيز توتال بود. بنابراين اگر 
مجموعه بد و بدتري را درنظر بگيريم، فرانسوي ها 

بد بودند.
در چنين شــرايطي برخي معتقد 
هســتند كه نزديكي مواضع اروپا و آمريكا نيز 
مي تواند براي ايران خطرناك باشــد. شما اين 

ارزيابي را درست مي دانيد؟
ما نبايد به شرايطي دامن بزنيم كه اروپا و آمريكا به 
مواضع مشتركي برسند. نكته اي كه راجع به بيانيه 
4كشور وجود دارد نيز مواضع مشترك آنهاست كه 
در چند سال اخير وجود نداشــت و حتي در اواخر 
دوران ترامپ مواضع دو طرف از يكديگر جدا شــده 
بود. لذا بايد طوري حركت كرد كه اتحاد اروپا ميان 
آنها اتفاق نيفتد و يكدست شدن غربي ها كار را براي 
ما سخت تر مي كند. البته ما مدعي هستيم كه چين 
و روسيه نيز  آمادگي حمايت كامل از ايران را دارند 
اما به نظر نمي رسد اين دو كشــور چنين ظرفيتي 
داشته باشــند. حتي ممكن اســت غربي ها اين دو 

كشور را هم به سمت خود بكشانند. هر  چند امروز 
روس ها و چيني ها تا حدودي از ايران و لغو تحريم ها 
حمايت مي كنند اما  اين اعلام مواضع فعلا هزينه اي 
براي آنها ندارد و مشخص نيست كه اگر به وضعيت 
حساس برسيم، ادامه پيدا كند و آنها مواضع فعلي را 

حفظ كنند.
ارزيابي نهايي شما از مذاكرات پيش رو 
چيست و فكر مي كنيد چقدر احتمال خروج از 

بن بست فعلي و رسيدن به توافق وجود دارد؟
مذاكرات امروز در بن بست نيســت. مواضع ايران و 
آمريكا روشن است و هيچ مذاكره ای هم به رسيدن 
هر دو طرف به همه خواســته هاي خــود به توافق 
نمي رســد. بلكه هر طرفي بايد براساس منافع خود 
و آنچه فكر مي كند قابل دسترس تر است به گونه اي 
حركت كند كه به حداكثر خواسته های خود برسد. 
چرا مذاكرات چند ماه به تأخير افتاد؟ 

طبق اعلام وزارت خارجه، مسئولان مشغول بررسي 
پرونده بودند. امروز مواضع مشخص و روشن شده و 
ما بايد در چارچوبي حركت كنيم كه آمريكايي ها را 
وادار به اجابت خواسته هاي خود كنيم. آمريكايي ها 
نيز اعلام كردند كه بازگشت ايران به برجام به معني 
لغو تحريم هايي است كه بر اقتصاد كلان ايران تأثير 
گذاشته اســت. بنابراين، ايران و آمريكا بايد در اين 
بين به تفاهمي برســند. امروز آمريكا در مذاكرات 
نيســت و اروپايي ها بين تهران و واشنگتن ميانجي 
و انتقال دهنده پيام هســتند. بنابراين جمع بندي 
مواضع 2كشــور به يكديگر منتقل مي شــود. اگر 
شرايطي فراهم شود كه مذاكرات ميان 1+5 انجام 
شود و به شكل مســتقيم مســائل ميان دو طرف 
طرح شود، اميدواري براي رسيدن به راه حل بيشتر 
است؛ چرا كه آمريكايي ها نيز مشكلاتي در منطقه 
دارند كه مي دانند با رســيدن توافق با ايران كمتر 
مي شود. بنابراين آمريكايي ها ظرفيت جلو آمدن در 
برجام و تعديل مواضع خود به شرط تعديل متقابل 
و رسيدن به تفاهم مختصر و مفيد را دارند تا از مرحله 
فعلي عبور كنيم. البته اين مشروط به اين است كه 
ما مذاكرات وين و برجام را در چارچوب منافع كلي 
خود ببينيم و اعلام شده كه ايران مذاكره براي مذاكره 
انجام نمي دهد و به شرط هدفمند و سودمند بودن 

پاي ميز مذاكره مي نشيند.

سفير سابق ايران در پاريس معتقد است مواضع فرانسه در روند وين كمك كننده نيست
كوتاه از سياستپليس بازي پاريس درآستانه مذاكرات وين

روی خط خبر

  مذاكره فرسايشي؛ هرگز
خطيب نمازجمعه تهران تأكيد كرد كه ايران وارد مذاكرات فرسايشي 
نخواهد شد. آيت الله سيداحمد خاتمي با اشاره به موضع جمهوري 
اسلامي ايران در بحث برجام، بيان كرد:  اين روزها آمريكايي ها مدام 
بي تابي مي كنند تا با ايران مذاكره داشته باشند، اما ما تصميم خود 
را گرفته ايم و تصميم ما آشكار است. مذاكره اي را خواهيم كرد كه 
خروجي آن لغو همه تحريم هاي هســته اي و حقوق بشري باشد. 
ما از برجام بيرون نرفته  ايم. اين آمريكايي  هــا بودند كه رفتند، اگر 
مي خواهند كه بازگردند بايــد بدانند كه ما مذاكره فرسايشــي را 
نمي پذيريم. از سوي ديگر برخي از كشورهايي كه شريك جرم آمريكا 
هستند و بعد از پيمان شكني نيز نازك تر از گل به آنها نگفتند، امروز با 
زبان تهديد با ايران حرف مي زنند. شما چه كاره هستيد؟ زبان تهديد 
ديگر نخ نما شده است. مثل آدم حرف بزنيد تا جواب منطقي بگيريد. 

كسي كه پيمان شكسته است، بايد جبران كند. ايسنا

  اقدام سپاه در درياي عمان تحريم شكني بود
خطيب نماز جمعه مشــهد با اشــاره به تلاش آمريكا براي سرقت 
محموله نفت ايران كه با مقابله نيروي دريايي ســپاه به شكســت 
انجاميد، گفت: در نتيجه تحريم شــكني، فروش نفت ما يك مقدار 
توسعه پيدا كرد تا ما بتوانيم با شــگردهاي خود، نفتمان را در دنيا 
بفروشيم و از اين راه زندگي مردم خودمان را از زير فشار دربياوريم. 
آمريكا ديد اگر فروش نفت ما توسعه پيدا كند، ديگر تحريم هايش 
اثر ندارد و آخرين حربه آمريكايي ها اين بود كه ديگر اجازه ندهند 
پول هايمان به وسيله بانك هاي جهاني به ما منتقل شود، اما اكنون 
اقدامات دولت ما به جايي رسيده است كه ديگر به انتقال پول از طريق 
بانك هاي بين المللي احتياج نداريم. آيت الله سيداحمد علم الهدي 
افزود: نكته اي كه در عمق اين عمليات وجود داشت، تحريم شكني 
بود. ديگر تحريم  هاي دشمن عليه ما شكسته شد. اين ارزشمندترين 

قسمت اين عمليات بود. ايسنا

  گزينه نظامي زير ميز رفت
نماينده ولی فقيه در قم تاكيد كرد: نيروهای سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در عملياتی شجاعانه نيروهای آمريكا را در يك دزدی دريايی 
ناكام گذاشتند و نيروهای آمريكا از ترس درگيری با نيروی ايران پا 
به فرار گذاشتند. آيت الله سيدمحمد سعيدي، گفت: آمريكا با اين 
دزدي دريايي سعي داشته است ايران را به موضع انفعالي بكشاند و در 
مذاكرات آينده شروط خود را به ايران تحميل كند اما اين اقدام سپاه 
نه تنها نقشه آنها را براي مذاكرات ناكام گذاشت، بلكه به آنها فهماند 
كه ديگر نمي توانند از گزينه نظامي درباره ايران سخن بگويند زيرا 
با اين افتضاحي كه به بار آوردند، گزينه نظامي شان به زير ميز رفته 
است. وي با اشاره به اينكه اين عمليات برای كشورهای عربی منطقه 
نيز پيام داشــت، بيان كرد: آنها كه فكر می كردند كه امنيت خود را 
بايد از آمريكا به عاريت بگيرند، فهميدنــد كه برای تأمين امنيت و 
حل مشكلاتشان بهتر است باقدرت اول منطقه يعنی ايران مذاكره 

كنند. فارس

  ابهت آمريكا فقط در هاليوود و بازي هاي رايانه اي
نماينده ولي فقيه در البرز با اشاره به ناكامي آمريكا در سرقت محموله 
نفت ايران، گفت: آمريكا اين روزها در بازي هاي رايانه اي و فيلم هاي 
هاليوودي ابهت خود را نمايش مي دهد، اما در مواجهه با ســربازان 
غيور نظام اســلامي، نظاميانش به گريه مي افتند. به گزارش ايسنا، 
آيت الله ســيدمحمدمهدي حســيني همداني افزود: آمريكا ديگر 
قدرت و هيمنه اي در دنيا ندارد، آمريكا در سراسر دنيا تحقير شده 
و چند سالي است كه كارشناســان آنها اين افول را قبول كرده اند؛ 
شكست سياســت هاي آمريكا در منطقه غرب آسيا نمونه اي از اين 
افول اســت  كه با خروج ذلت بار آمريكا از افغانستان و عراق خود را 
نشان داد و اين خروج نشانه ديگري از افول منطقه اي و از دست دادن 

قدرت نظامي است. ايسنا

  بازداشت سرشاخه هاي قيام تخيلي دكتر متوهم
تعدادي از سرشاخه هاي اصلي تهديدكنندگان امنيت مردم و جامعه 
در يك عمليات غافلگيرانه توسط سربازان گمنام امام زمان سپاه امام 
حسن مجتبي)ع( استان البرز بازداشت شدند. به گزارش ايسنا، اين 
افراد با عنوان جنبش قيام سپيد با توزيع شب نامه هايي در كوچه ها 
و خيابان ها و فراخوان هــاي متعدد و فريب برخي ســاده لوحان و 
اجيركردن اراذل و اوباش، برنامه ريزي گســترده اي براي برهم زدن 
امنيت و نظم عمومــي جامعه و انجــام عمليــات خرابكارانه و به 
آشوب كشيدن استان و كشور را داشتند كه از ابتداي امر با هوشياري 
نيروهاي اطلاعاتي و امنيتي تمامي اقدامات و حركات آنان در رصد 
اطلاعاتي قرار گرفت و در يك اقدام به موقع و انقلابي طي يك عمليات 
پيچيده توسط سربازان گمنام امام زمان سپاه امام حسن مجتبي)ع( 
دستگير و روانه زندان شدند. به گزارش همشــهري، اوايل مهرماه 
امسال وزارت اطلاعات جمهوري اسلامي ايران از به هلاكت رسيدن 
سركرده يك گروهك تروريستي و دستگيري عناصر اصلي آن خبر 
داد. در ادامه مشخص شد كه فرد مورد اشاره يكي از متوهمين فضاي 
مجازي با عنوان دكتر سايان و سركرده قيام موسوم به سپيد بوده كه 
بعد از مدتي فراري بودن در تركيه پس از بازگشت به كشور شناسايي 

و در پي درگيري با نيروهاي امنيتي به هلاكت رسيده است.

  افزايش رايزني ايران و آذربايجان بعد از تنش
ســفير ايران در باكو با 2مقام آذربايجاني ديــدار و گفت وگو كرد. 
سيد عباس موسوي، سفير جمهوري اســلامي ايران در جمهوري 
آذربايجان در ملاقات هايي جداگانه بــا رئيس صندوق دولتي نفت 
جمهوري آذربايجان و معاون امور بين الملل وزارت امور خارجه اين 
كشور درخصوص همكاري هاي دو جانبه و نيز در سازمان ها و مجامع 
بين المللي گفت وگو و رايزني كرد. رايزني هاي ســفير ايران در باكو 
با مقامات آذري بعد از فروكش كــردن تنش بين ايران و آذربايجان 
انجام شده است؛ تنشي كه به دليل كارشــكني دولت باكو در تردد 
كاميون هاي ايران به ارمنســتان بروز كرد. در اين رابطه حســين 
اميرعبداللهيان، وزير خارجه كه به دليل ابتلا به كرونا در قرنطينه به 
سر مي برد، گفت: من و همكارم آقاي »جيحون بايرام اف« - وزير امور 
خارجه آذربايجان - به نمايندگي از 2كشور براي توسعه همه جانبه 
مناسبات و عبور از سوءتفاهم ها به تماس و رايزني هاي مثبت خود 
ادامه مي دهيم.  وي در ادامه تصريح كرد: در همين چارچوب توافق 
كرده ايم همكاري هاي دوطرف را براي مديريت بهتر فضاي عمومي و 

رسانه اي افزايش دهيم و كميته مشتركي تشكيل شود.

2ماه پس از شــروع حكومت طالبان در افغانستان، 
سياست 
مراودات رسمي ايران با كابينه »امارت اسلامي« اين خارجی

كشــور به تدريج تقويت مي شــود. اين ارتباطات با 
رعايت ملاحظات حداكثري مقامات كشورمان نسبت به الزامات 
حضور و شروط به رسميت شناختن طالبان در افغانستان محك 
زده مي شود. تشكيل دولت فراگير، رعايت حقوق اقوام و اقليت ها، 
تأمين امنيت شيعيان و بازگرداندن حقابه ايران از رودخانه مرزي 
هيرمند بخشي از طرح درخواســت هاي ايران در محك روابط با 

طالبان طي هفته هاي اخير بوده است.
تعريــف برخــي گفت وگوهــا در موضوعــات غيرسياســي با 
مســئوليت هاي رده هاي پايين طالبان نقطه آغاز همكاري هاي 
محدود و همراه با احتياط ايران بوده اند. سفير ايران در كابل اخيرا به 
ديدار سرپرست وزارت تحصيلات عالي طالبان رفته و در چارچوب 
همين ديدار مقدمات حضور يك هيأت از همين وزارتخانه به ايران 
برنامه ريزي شده اســت. بهادر امينيان ضمن اطمينان در زمينه 
همكاري هاي تحصيلي با افغانستان گفته با توجه به اولويت هاي 
كشور افغانستان، آماده همكاري با تيم اين وزارت بوده و تجارب 

خود را در اين زمينه با آنها به اشتراك مي گذارد.
عبدالباقي حقاني، وزير تحصيلات عالي افغانستان هم از همكاري 
ايران در تحصيــلات عالي قدردانــي كرده و گفتــه: »ما اكنون 
تلاش هاي  خود در جهت آبادي و شــكوفايي كشــورمان را آغاز 
كرده ايم و در اين راســتا به همكاري ايران نيازمنديم.« به گفته او 
»تيم تكنيكي وزارت تحصيلات عالي افغانستان« با 2هدف »ايجاد 
فرصت هاي تحصيلي براي مهاجــران افغان در ايران« و »تحكيم 
همكاري ها ميان 2كشــور و بورسيه هاي تحصيلي« به ايران سفر 

مي كند و »روي اين موارد با مقامات مسئول كشور ايران مشتركا 
كار خواهد كرد.«

مشابه برخي از اين توافقات غيرسياسي در ديدارهاي مختلف بهادر 
امينيان، سفير ايران در افغانستان با وزراي كابينه حكومت امارت 
اسلامي نيز مطرح شــده بود. امينيان پيش از اين به ديدار وزير 
اطلاعات و فرهنگ افغانستان و وزير خارجه اين كشور هم رفته بود. 
او در كابل با اميرخان متقي، وزير امور خارجه دولت موقت طالبان 
ديدار و گفت وگو كرده بود. خبر اين ديدار اول آبان ماه منتشر شده 
بود. امينيان در وزارت خارجه افغانســتان گفته بود: »ايران آماده 
سرمايه گذاري در بخش هاي انرژي، حمل ونقل، معدن، تجارت و 

بهداشت افغانستان است.«
وزراي خارجه ايران و 5كشور ديگر همسايه افغانستان در نشست 
5آبان صلح و ثبات افغانســتان در تهــران الزامات همكاري هاي 
رسمي با حكومت طالبان را بر مبناي تشــكيل دولت فراگير در 
اين كشــور تشــريح كرده بودند. اصلاح امور داخلي افغانستان و 
رعايت شرايط امنيت همسايگي، مطالبه ايران  در بيانيه 11بندي 
پايان اين نشست هم بود. در اين بيانيه صراحتا بر مصالحه ملي و 
تشكيل دولت فراگير در افغانستان تأكيد شده بود و اينكه »قلمرو 
افغانســتان هيچ گونه تهديدي براي كشــورهاي همسايه ايجاد 
نخواهد كرد و توسط گروه هاي جنايتكار، تروريستي و جدايي طلب 

استفاده نخواهد شد.« 
همچنين از طرف افغاني »اجراي سياست هاي داخلي و خارجي 
متواضعانه و محتاطانه در جهت بازگرداندن هر چه سريع تر نظم 
به جامعه، تحقق بخشــيدن به عملكرد مؤثر ادارات دولتي، ارائه 
خدمات عمومي اوليه به مردم، اقدام در جهت بهبود معيشت مردم 

و صيانت از حقوق اساســي افراد ازجمله گروه هاي قومي، زنان و 
كودكان در افغانستان« مطالبه شده بود.

حكومت طالبان 16شهريورماه رســما از كابينه دولت جديد اين 
كشور با نام امارت اســلامي افغانســتان رونمايي كرد و با حذف 
جايگاه رياست جمهوري، »ملا هبت الله آخوندزاده« به عنوان رهبر 

اين كشور معرفي شد.
نخســتين اقدامات در مذاكرات با حكومت جديد افغانستان در 
سفر محمدصادق معتمديان، اســتاندار خراسان رضوي به كشور 
هم مرز اين استان انجام شده بود. معتمديان با 4نفر از وزرا، معاون 
وزير امور مالي و رئيس گمركات اين كشور ديدار و گفت وگو كرد 
و طي اين ديدارها توافقاتي در حوزه توسعه تجارت و ترانزيت كالا 
بين استان خراسان رضوي و افغانستان صورت گرفت. تمركز اين 
ملاقات ها اقتصادي و حول مشــكلات ترانزيتــي ازجمله در مرز 

دوغارون اسلام قلعه بود.

قبل از تشكيل حكومت رســمي طالبان در افغانستان نيز دولت 
ســابق ايران مذاكراتي را با آنــان آغاز كرده بــود؛ مذاكراتي كه 
محمدجواد ظريــف، وزير امور خارجه ســابق در گفت وگوهايي 
نسبت به انتشــار تصاوير پنهاني از اين ديدار انتقاد كرده بود. او 
هفتم بهمن ماه سال گذشــته هم با ملا عبدالغني برادر، معاون 
سياسي طالبان و هيأت همراهش در وزارت امور خارجه ديدار و 
گفت وگو كرده بود. ظريف در پاسخ به انتقادها از برگزاري چنين 
ديدارهايي، گفته بود: »ما گفت وگوهايي با طالبان داشته ايم. اين 
گفت وگو اولا به خاطر منافع ملــي خودمان بوده و دوما براي اين 
بوده كه آنها را متقاعد كنيم كه به صلح فراگير در افغانستان نياز 
است. طالبان بايد بخشي از اين صلح باشــند و نبايد اين صلح را 
كنترل كنند.« قبل از آن هم گزارش هايي درباره حضور چهره هاي 
طالبان در تهران و رايزني هاي آنان بــا مقامات ايراني ازجمله در 

آذرماه1398 منتشر شده بود.

هشتم آذر ايران و 1+4 براي از سرگيري مذاكرات احياي برجام به وين برمي گردند؛ جايي كه 
هيأت ايران به رياست معاون وزير خارجه قرار است براي لغو همه تحريم ها رايزني كند و ديپلماسی

طرف  هاي مقابل نيز خواستار بازگشت ايران به محدوديت هاي هسته اي در چارچوب برجام 
هستند. اينكه در 3هفته آينده چه پيام هاي رسمي و غيررسمي ميان طرف ها ردو بدل مي شود، مشخص 
نيست، اما موضع گيري ها و اظهارنظرها در اين بين همچنان ادامه دارد. رافائل گروسي، مديركل آژانس 
بين المللي انرژي اتمي در مصاحبه اي با سي ان  ان گفته كه بازرسي های آژانس از ايران تضعيف شده است. 
او گفته كه اگر مي خواهيد كسي تأييد كند كه كار شما درست بوده و انحرافي رخ نداده است، ما بايد توانايي 
انجام آنچه لازم است را داشته باشيم و در اين لحظه ما چنين توانايي اي نداريم. از سوي ديگر سخنگوي 
وزارت خارجه فرانسه نيز در نشست خبري اعلام كرد كه ما به همراه شركايمان به دقت مراقب اين خواهيم 
ماند كه ايران به تعهداتش احترام بگذارد و به رايزني هاي نزديك براي ارائه پاسخ ادامه خواهيم داد. اين 
موضع در حالي مطرح مي شود كه فرانسوي ها در مذاكرات هسته اي نيز تلاش داشتند نقش پليس بد را 
ايفا كنند و حتي پس از توافق نيز خبرها و خاطراتي با عنوان كارشكني  آنها در مسير ديپلماسي منتشر 
شد. به طور مثال، جان كري در كتاب خاطرات خود نوشته: »وقتي كه به وين برگشتيم؛ درحالي كه آماده 
نهايي كردن اسناد برجام مي شديم، فدريكا موگريني پيامي دريافت كرد مبني بر اينكه براي لوران فابيوس 
سؤال هاي جديدي ايجاد شده كه مي خواهد قبل از آنكه موگريني سند را به نيابت از اتحاديه اروپا امضا 
كند، پاسخ داده شوند.« براساس خاطرات كری پس از اين اتفاق تلاش زيادي براي رايزني با وزير خارجه 
فرانسه و تغيير موضع او انجام شده است. فرانسوي ها حتي توافق اوليه در لوزان را هم با بهانه ضرورت 
بررسي های بيشتر چند روزي به تأخير انداختند و حالا مواضع آنها در مسير بازگشت به روند وين نيز 
چندان كمك كننده نيست؛ موضوعي كه سفير سابق ايران در فرانسه به آن اشاره مي كند. ابوالقاسم دلفي 
در گفت وگو با همشهري فضاي مذاكرات پيش رو را تشريح مي كند و در اين بين از نقش اروپايي ها و به ويژه 
فرانسه مي گويد. هر چند كه معتقد است مواضع اروپايي نمي  تواند در مسير وين كارشكني جدي ايجاد 
كند و تفاهم نهايي بايد ميان تهران و واشنگتن شكل بگيرد. در ادامه مشروح اين گفت وگو را مي خوانيد.

طالبان در محك مطالبات ايران
دولت به صورت محتاطانه مذاكرات غيرسياسي با طالبان را آغاز كرده؛ در اين راستا نخستين 

هيأت طالبان قرار است به ايران سفر كند

مذاكرات با طالبان از زمان دولت روحانی آغاز شده بود

رنا
س: اي

عك
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 شــهردار تهران در دومين برنامه از سلسله 
بازديدهاي هفتگي خود از مناطق پايتخت با گزارش

عنوان پويش »قرار خدمت« به منطقه14 
رفت. برنامه هاي عليرضا زاكاني با اقامه نماز جماعت صبح 
و زيارت مقبره شهداي گمنام در بوستان زيتون آغاز شد و 
او و ديگر مسئولان شــهرداري تهران در ادامه به بازديد 
پروژه هاي مختلف منطقه كه به پايان رســيده اند يا براي 
اتمام نياز به برنامه ريزي و حمايت دارند، رفتند. شهردار در 
اين روز با خانواده شهيد ابراهيم هوشياري نيز ديدار كرد. 
ابراهيم هوشياري در عمليات كربلاي4 به فيض شهادت 

نايل آمد.
در بازديد از منطقه14 علاوه بر معاونان شــهردار، مهدي 
چمران و حبيب كاشاني، رئيس و عضو شوراي شهر تهران 
نيز همراه او بودند. زاكانــي در پايان برنامه هاي اين روز به 
مسجد علي بن الحسين در بلوار ابوذر رفت و در آنجا با اهالي 
منطقه به گفت وگو نشســت. برخي از ساكنان منطقه14 
نيز تقاضاهاي خود را در اين ديدار مطرح كردند. شهردار 
تهران در اين روز تأكيد كرد كه 25موضوع مورد بررســي 
قرار گرفته اند و در روز هاي آينده با اجراي آنها از منطقه14 

گره گشايي خواهد شد.

منطقه۱۴ دچار تنگناها و سختي هايي است
شــهردار تهران با اشــاره به اين مطلب كــه منطقه14 

و دارالمومنيــن اســت امــا دچــار تنگناها 
سختي هايي شده است، گفت: »در مجموعه 
مديريت شهري در كنار ساير مسئولين در 

حال تلاش براي حل مشكلات هستيم.«
عليرضا زاكاني در مســجد علي بن الحسين 

منطقه14 با بيان اينكه شــعار خادمين شما در مجموعه 
شهرداري كار اســت، عنوان كرد: »در اين هفته جلسات 
متعددي با شــهردار منطقه14 كه صاحــب علم و فرزند 
شهيد اســت برگزار و نكاتي مطرح شــد، ازجمله اينكه 
يك سري امور در منطقه روي زمين مانده است. مثلا رمپ 
و لوپ تقاطع امام علي و خاوران كه چند سال معطل مانده 
يا ورزشگاه چندهكتاري ســعيدي كه چندين سال است 
رها شده و همچنين حل مشكل گودبرداري مسجد آدينه 
كه منشأ خطر شــده  بود. حل اين مشكلات فضاي جديد 
براي منطقه ايجاد خواهد كــرد. منطقه14 كمتر از 3متر 
سرانه فضاي سبز دارد و اين مناطق نيازمند توجه هستند؛ 
درحالي كه بعضي از مناطق، سرانه فضاي سبز 122متري 

دارند. بنابراين موضوع آزاردهنده براي ما تبعيض است.«
شهردار تهران گفت: »امروز دولت خدمتگزار تلاش مي كند 
و بنده با حضور در هيأت دولت ايــن تلاش ها را مي بينم. 
امروز پرچم انقلاب به دست آقاي رئيسي است و بايد به او 
كمك كنيم. رئيس جمهور ويرانه اي را از دولت قبل تحويل 
گرفته است. مثلا در موضوع توليد مرغ، چرخه توليد آن 
نابود شده و 8 ماه طول مي كشد كه ترميم شود. 2سال پيش 
فاجعه اي در مورد بنزين اتفاق افتاد كه لكه اي ســياه بود. 
همين مشكل چند روز پيش اتفاق افتاد اما همدلي دولت 
و پيگيري رئيس جمهور و بصيرت و صبر مردم توطئه هاي 

طراحي شده را ناكام گذاشت.«

نياز امروز، حركت در مسير تحقق شعار انقلاب است
شــهردار تهران در ديــدار با نخبــگان منطقه14 ضمن 
گراميداشــت روز 13آبان گفت: »آنچه امروز نياز جامعه 
ماست، حركت در مسير تحقق شعار انقلاب اسلامي است 
تا بتوانيم شعارها را در مقام عمل محقق كنيم. ما در گام 
دوم انقلاب اسلامي وظيفه دولت سازي  و اجتماع سازي  را 
بر عهده داريم و اين بدون حركت بر محور مردم كه بخشي 

از آنها نخبگان هستند امكانپذير نيست.«
شهردار با اشاره به جمعيت ۹ميليون و ۶00هزار نفری شب 
و 14ميليون نفري روز تهران افزود: »يكي از وجوه مغفول 
مانده در دوره گذشته، جنبه هاي نرم افزاري شهر است تا 
بتوانيم به وسيله آن روح شهر را مدنظر خدمت قرار دهيم. 
امروز نيازمند تحول توأمان در روح و كالبد شهر هستيم و 
براي دنبال كردن اين هدف يكي از مسيرها امكان تحقق 
مردم سالاري در شهر است و بايد بتوانيم آن را به درستي 
پياده سازي  كنيم. براي اين مقصود دو مسير وجود دارد كه 
يكي از آنها بستر فكري و بخش ديگر بهره مندي از نخبگان 
و فعالان محلي است. بايد به سمت مسيري حركت كنيم 
كه اداره محلات از طريق نخبگان انجام شود و شهرداري 
در خدمت محلات و نخبگان پايتخت باشــد و اين همان 
سطحي است كه هر محله نياز به قرارگاه دارد. آنچه براي 
شــهرداري مهم است عهده داري مســئوليت ها از سوي 
شهرداري تهران است. در طول ســال بايد شهر را زنده و 

فعال ببينيم. توجه بر اين است كه بتوانيم 52فعاليت را 
هدف گذاري كنيم تا از اين راه شاخص هاي محلي 

تغيير كند.«

ساماندهي فعاليت نخبگان شهر تهران 
شهردار تهران در حاشيه نشســت هم انديشي با نخبگان 
منطقه گفت: موضوع نخبگان در هر مجموعه اي به عنوان 

پيشران فكري و خلاقيتي يك نياز اساسي و جدي است.
عليرضا زاكاني گفت: »در ســه 

سطح فعاليت نخبگان را 

ســاماندهي و دنبال مي كنيم. نخســت اينكه بايد در 
مركز مطالعات شهرداري تهران، يك سامان يافتگي را 
در زمينه نخبگان ملي ايجــاد كنيم و اين ظرفيت را در 
اختيار حاكميت و شــهرداري تهران قرار دهيم. سطح 
دوم فعاليت درباره نخبگان بايد در مجموعه شهرداري 
و اجزاي آن اتفاق بيفتد. بر همين اساس دبيرخانه اي در 
شهرداري تاسيس كرده ايم و در همه سطوح شهرداري 
چارچوبي تنظيم مي شــود تا هيأت هاي انديشه ورزي 
داشته  باشــيم كه هم براي مشــاوران و معاونان و هم 
براي مديران مناطق و ســازمان ها و شركت ها بتوانيم 
از اين هيأت ها بهره بگيريم. سطح سه ناظر به محلات 
است. در موضوع مشاركت مردم توجه ما به اين است كه 
نخبگان و مؤثرين های هر محل را گرد هم آوريم تا براي 
ما ايده پردازي و تصميم سازي  و بر ما نظارت كنند و براي 
محله خودشان تصميم بگيرند و در كف هرم اجتماعي 
نيز شرايط را به سمتي حركت دهيم كه فعالان هر محل 
با فعاليت هاي خود بتوانند زيست پذيري شهر و شور و 
نشاط و تلاش براي رســيدن به محله مطلوب و تعلق 
مكاني بهتر و زمينه رشديافتگي بيشتر را فراهم كنند.«  

 حدود يك ماهي زمان برد تا شــهردار 
جديد تهران پس از تأييد حكمش توسط گفت وگو

وزير كشور، اقدام به انتصاب هاي مهم 
شــهرداري كند. عليرضا زاكاني اين زمان را لازمه 
شناسايي و انتخاب درست معاونان، شهرداران مناطق 
و ســاير مديران شــهري اعلام كرد و گفت: »بايد 
گلوگاه هاي مديريتي به افراد مورد اعتماد داده شوند 
و به همين جهت، ســابقه كاري و توانمندي اشخاص 
موردنظر به دقت بررسي شد. در اين راستا، مديران را 
يكســاله انتخاب كردم؛ چراكه فعاليت آنها شوخي 
نيست كه بخواهيم ۴سال مسئوليت را به آنها واگذار 
كنيم. اين افراد در يك سال بايد وضعيت اقداماتشان 
رصد شود و لحظه به لحظه مورد بررسي قرار گيرند و 
اگر عملكردشان خوب بود، استمرار يابند.«  به گزارش 
همشــهري، در هر صورت، اصلي ترين انتصاب هاي 
عليرضا زاكاني تاكنون انجام شده و اينطور كه مشخص 
اســت، تا پايان آذرماه، روند انتصابات در شهرداري 
تهران به پايان مي رسد تا براي سازمان ها، شركت ها و 
ارگان هاي زيرمجموعه، تكليف مشخص شود. در اين 
ميان، درباره نحوه انتخاب و انتصاب مديران جديد از 
سوي شهردار تهران، دستيار ويژه او در حوزه راهبري 
كلان و ارتقاي توانمندي هــاي مديريتي، اطلاعات 
جزئي تر را به همشهري ارائه كرد. حسام حبيب الله از 
رقمي جالب توجه براي جمع آوري رزومه هاي افراد 
داراي صلاحيت خبر داد؛ 5هــزار رزومه كه پس از 
غربال اوليه، از ميان آنها، تنها براي شهرداران مناطق 
22گانه، 600رزومه با دقت بيشتر بررسي شدند. او از 
جوانگرايي و انتخاب زنان مدير با نگاه شايسته سالاري 
گفت و اينكه از شوراي شهر نيز فشاري براي انتصابات 
نبوده است. گفت وگوي همشهري با حبيب الله را در 

ادامه مي خوانيد.

آقاي حبيب الله، شهردار تهران كمي ديرتر 
از حد معمول و عرفي كه هميشه در شهرداري شاهد 
بوده ايم، دست به انتصاب مديران مدنظر خود زد  اما در 
ادامه   خيلي سريع حكم ها صادر شد. چرا چنين روندي 

اتخاذ شده است؟
ببينيد براي اينكه شهرداري در دوره جديد، انتصابات  كارآمد 
و بي حاشيه اي داشته باشد، 4سياســت در دستور كار قرار 
گرفت. سياست نخست اجتناب از سياسي كاري در هرگونه 
انتخاب و انتصابي بود. سياست دوم هم به استفاده افراد از بدنه 
شهرداري ارتباط پيدا مي كرد؛ چراكه پرسنل شهرداري تهران 
جزو پرسنل خدوم هستند و نگاه دكتر زاكاني بر كمك گرفتن 
از بدنه شــهرداري و حداكثر ارتقا از درون شهرداري بوده و 
هست. سياست سوم، داشــتن روحيه جهادي و خدمت به 
مردم بوده و  سياست ديگر بر پايه اعتقاد به استفاده از ابزارهاي 

نوين در شناسايي و انتخاب تيم همكار شهردار شكل گرفت و 
ايجاد شد. بنابراين براي بررسي پرونده هاي متقاضيان و افراد 
مدنظر، زماني لازم بود تا كساني كه شايسته بودند به بهترين 

شكل شناسايي شوند.
بنابراين شما مدعي هستيد كه افراد طبق 
سياســت هايي كه اشــاره كرديد، انتخاب شده اند و 
هيچ گونه فشاري از بيرون يا آشــنابازي در كار نبوده 

است؟
ما مدعي هســتيم كه بهره گيري از روش هاي آكادميك را 
جايگزين معرفي دوســتان كرده ايم. به همين خاطر، بيش 
از 5هزار رزومه دريافــت كرديم. پس از ايــن غربال اوليه 
صورت گرفت و در ادامه كانون هاي ارزيابي براي شــناخت 
توانمندي هاي عمومي مديريتي افراد تشكيل شد. سپس 
رزومه ها در كميته انتصابات و پنل هاي تخصصي بررســي 

شــد و حكم هايي كه طي چند وقت اخير در شــهرداري 
مشاهده كرديم، ماحصل چنين روندي است. جالب است 
بدانيد تنها براي شهرداران مناطق ۶00رزومه بررسي شد 
كه پس از غربالگري به 14۹رزومه كاهش يافت و منتخبان 
آن به كانون هاي ارزيابي ارجاع داده شــدند كه از 14۹نفر، 
50نفر انتخاب شده و سپس در پنل هاي تخصصي، دانش 
تخصصي مديريت شــهري اين عزيزان ارزيابي گرديد و در 
نهايت 22شهردار مناطق تهران از اين ليست انتخاب شدند 
كه شهردار 3منطقه باقيمانده ظرف روزهاي آينده منصوب 
خواهند شد. در اين خصوص ذكر اين مورد ضروري است كه 
اعضاي شوراي شهر براي انتصابات راهنمايي مي كنند ولي 
هيچ گونه مداخله اي ندارند. در واقع فشــاري از طرف شورا 

وجود ندارد.
چه تعدادي از مديــران مناطق، جزو بدنه 

شهرداري هستند؟
80درصد مديرانی كه حكم شان صادر شده افرادي هستند 
كه از بدنه شهرداري بالا آمدند و تمامي افراد سابقه كاري و 
تحصيلي مرتبط با حوزه تخصصي مديريتي خود دارند. از 
ابتداي فرايند انتخاب شهرداران مناطق تأكيد شهردار محترم 
اين بود كه ميدان به كساني داده شود كه سال ها در شهرداري 
در لايه هاي مختلف تجربه  اندوخته اند و به اصطلاح خاك اين 
حوزه را خورده اند و بر اين اساس در غربال اوليه رزومه ها، يكي 
از معيارها داشتن تجربه در شهرداري و مديريت شهري بوده 

است كه در نهايت مسئوليت به اين عزيزان محول شد.
 انتقاداتي نســبت به انتصــاب برخي از 

شــهرداران مناطق از خارج از تهران وجود دارد. چرا 
چنين انتصاب هايي صورت گرفته است؟ 

اين موضوع مشــخصا به شــهرداران جديد مناطق4و 18 
برمي گردد. در اين رابطه بايد بگويم كه آقاي هوشيار از شهر 
تبريز براي منطقه18 منصوب شد و علاقه شهردار تهران بر 
اين بود انتصابات بر پايه شهر تهران باشد و اگر در شهرهاي 
ديگر افراد توانمند وجود داشتند از ظرفيت آنها نيز استفاده 
شود. آقاي پوريافر نيز كارمند شهرداري تهران است كه چند 
سالي به قم مأمور شده بود. درباره آقاي قاري قرآن بايد به اين 
نكته اشاره كنم قبل از انتصاب او جلساتي با معاون هماهنگي 
امور مناطق برگزار و توافقاتي ايجاد شــد اما بعد نظر خود 
او تغيير كرد و حكمي صادر نشــد. درخصوص معاونان هم 
نكته اينجاست كه آقايان فروزنده، نظري، بهرامي و سايرين 
داراي ســابقه هاي طولاني مديريتي هستند. به طور نمونه 
آقاي فروزنده در دولت دهم معاون توسعه مديريت و سرمايه 
انساني رياست جمهوري بودند. آقايان بهرامي و نظري هم 
سابقه بيش از 20ساله در پست هاي اجرايي و تخصصي دارند.
 اشاره به دريافت 5هزار رزومه كرديد. اگر 
فردي داراي توانايي مديريت شهري باشد و رزومه اش را 

ارسال نكرده باشد چه كار بايد انجام دهد؟
به هرحال قابل كتمان نيست كه عده اي از فرايند انتخاب جا 
مانده اند. بر همين اساس، سامانه اي طراحي و معرفي مي شود 
تا افراد رزومه هاي خود را در آن بارگذاري كنند و به كانون 

ارزيابي راه پيدا كنند.
آيا كانون ارزيابي جدا از مديران ارشد، رزومه 

مديران مياني و عملياتي را 
هم بررسي مي كند؟ 

اگر مديــر ارشــدي نظر به 
انتصاب فرد خاصي داشــته 
باشــد، موضوع بايد به كانون 
ارزيابي ارسال شود. تا همين 
الان هم عده اي از افراد معرفي شــده در كانون ارزيابي رد 

شده اند و پروسه كاملا حرفه اي عمل مي كند.
يكي از موضوعاتي كه هميشه مطالبه است به 
انتخاب زنان مدير و جوانگرايي در انتصابات ارتباط پيدا 
مي كند. بانوان و جوانان در انتصابات جديد شهرداري چه 

جايگاه و سهمي دارند؟
براي بانوان در شهرداري بايد جايگاه خوب و مشخصي درنظر 
گرفته شود. در ادامه انتصابات هم سهم بيشتري براي بانوان 
اختصاص داده خواهد شــد. تا اينجاي كار نيز بهره مندي 
از جوانان شايسته در دســتور كار بوده است؛ به گونه اي كه 
تاكنون برابر آمار انتصاب دهه  شصتي ها در مقايسه با ادوار 
پيشين مديريت شهري افزايش 3.5برابري داشته و انتصاب 
70درصدي مديران زير 45ســال در اين دوره رقم خورده 
اســت. نكته ديگري كه بايد درنظر گرفت اينكه ۹7درصد 
مديران شهرداري تهران از ميان افراد داراي مدرك تحصيلي 

كارشناسي ارشد و دكتري انتخاب شده اند.
 خود كانون ارزيابي را چه كساني تشكيل 

داده اند؟
همه اعضاي اين تيم داراي مدرك كارشناسي ارشد و دكتري 
در حوزه مديريت بوده و هســته مركزي ايــن تيم، در يك 
دهه گذشته ضمن برگزاري نخســتين كانون هاي ارزيابي 
در شهرداري تهران به عنوان پيشرو در بين شهرداري هاي 
كلانشهرها، توفيق برگزاري كانون ارزيابي در مجموعه هاي 
بزرگي نظير شركت ملي نفت، شســتا، بانك ملت و ساير 

نهادهاي كلان را داشته اند.

دومين بازديد منطقه اي شهردار تهران با عنوان »قرار خدمت« در شرق پايتخت صورت گرفت
گره گشايي به منطقه14 رسيد

محمد سرابي
خبرنگار

 ۱5مصوبه خدمات 
شهري در منطقه۱۴

همزمــان با بازديد شــهردار تهــران از 
منطقه14 جلال بهرامي، معاون خدمات 
شهري شــهرداري تهران و همراهان او 
از اتوبان امام علي)ع(، بــاغ وثوق الدوله، 
كانال بلوار ابوذر، بلوار نيكنام و... بازديد 

و با برخي از شهروندان گفت وگو كردند.
 معاون خدمات شهري شهرداري تهران 
سپس به ناحيه يك منطقه14 رفت و در 
آن محمدحســن فصيح، معاون خدمات 
شهري منطقه14 گزارشــي از عملكرد، 
اقدامــات و برنامه هاي پيــش روي اين 

معاونت ارائه كرد.
در اين جلسه رفع نقص و به روزرساني 
سيســتم روشــنايي منفي يك اتوبان 
امام علــي)ع(، مرمــت و راه اندازي پل 
مكانيزه بزرگــراه امام علي)ع(، مرمت، 
بهســازي و رفع نواقص مقبره الشهداء، 
ديوارنگاره هــا، تابلوي تمثال شــهدا و 
تابلوهاي شناســايي معابر مزين به نام 
شهدا، مرمت و بهسازي كوشك تاريخي 
بوســتان ســليمانيه، پيگيري تملك 
زمين براي ساخت ايستگاه آتش نشاني، 
رســيدگي به وضعيت بازار گل شهيد 
محلاتي، احــداث كانــال جمع آوري 
آب هاي ســطحي خيابان خاوران حد 
فاصل ميدان خراسان تا مخبر، احداث 
كانال جمع آوري آب هاي ســطحي از 
خيابان پيروزي تا خيابان پاسدار گمنام 
به منظور رفع معضل آب گرفتگي بلوار 

نيكنام و.... به تصويب رسيد.

دعوت از مردم براي 
طراحي مقبره شهدا

معاون امور فرهنگي و اجتماعي شهردار 
تهران در حاشــيه بازديد از منطقه14 
تحت عنوان »قرار خدمــت« گفت: از 
مردم بايد بــراي طراحي نمــاد مقبره 

شهداي منطقه دعوت كنيم.
 محمدامين توكلي زاده با اشاره به حضور 
در اماكن فرهنگي، ورزشي و اجتماعي 
منطقه14 و آشــنايي با مشــكلات و 
دغدغه هاي موجود ايــن منطقه گفت: 
مقبره شهدا در بوستان نارنج قرار دارد و 
بهتر است مسابقه اي برگزار شود تا براي 
بازســازي و احداث المان هاي جديد، 
مردم مشــاركت كنند. او پس از بازديد 
از آرامگاه ارامنه اظهار كرد: بايد از تابلو 
و جزوات راهنما در اين محيط استفاده 
شود چراكه برخي از اين مقبره ها براي 
جنگ جهاني دوم هستند، برخي براي 
مشاهير هموطن و برخي نيز از مشاهير 
اديان و كشــورهاي ديگر كه هركدام از 

اينها روايت خاص خودش را دارد.
 بايد يك روايــت بينابينــي صادقانه، 
مســتند و تاريخي تنظيــم كنيد كه 
كاركــرد آرامــگاه ارامنــه در زمينه 
گردشگري به چشم بيايد. بايد مشخص 
كنيم زماني كه گردشــگري وارد اين 
مجموعه مي شود، با چه محصولي از اين 

مجموعه خارج مي شود.

پل ارتباطي  امام علي)ع(   
به بزرگراه خاوران

وضعيــت: از ۴ســال پيــش به دليــل 
داشتن معارض به ســرانجام نرسيده 

است.
تصميم گيري: قرار اســت در جلســه 
نهايي شوراي معاونان مصوبه آن براي 
برنامه ريزي و به ســرانجام رســاندن 
اين طرح نيمه كاره به معاونان مربوطه 

ابلاغ شود.

مجموعه ورزشي 
شهيدسعيدي

وضعيت: نيازمند بازسازي است.

تصميم گيــری: زميــن چمــن و ديگــر 
امكانات ورزشي با تأمين اعتبار مرمت 
و بازسازي شود تا جانبازان و معلولان 
نيز بتوانند از اين مجموعه اســتفاده 

كنند.

مسيل ابوذر

وضعيت: نيازمند به ايمن سازي است.

تصميم گيری: ايمن ســازي ، بهسازي و 
زيباســازي مســيل ابوذر، كف سازي  و 
ايمن سازي  ديواره و جداره هاي كناري 

مسيل انجام شود.

 سوله مديريت
 بحران منطقه

وضعيت: تكميل شده است.

ســوله  تجهيــزات  تصميم گيــری: 
تكميل شود. دســتگاه هاي مكش آب، 
موتورهاي بــرق، منبــع آب، جك هاي 
جابه جايــي آلات ســنگين، ابــزارآلات 
جســت و جو و نجــات، چــادر اســكان 
و تجهيــزات كمك هاي اوليــه ازجمله 
برانكارد بخشــي از امكانات موجود در 

اين سوله هستند.

پاركينگ شيوا

وضعيت: پروژه نيمه كاره است.

تصميم گيری: قرار است اين پاركينگ 
از حالت ســنتي خــارج و بــه پاركينگ 

طبقاتي تبديل شود.

مسجد آدينه

وضعيت: پــروژه به دليل مشــكل در 
تامين منابع مالي )۳۰ميليارد تومان( 

در مرحله گودبرداري رها شده است.
تصميم گيری: دستور تأمين اعتبار آن 
براي تكميل از سوي شــهردار تهران 

صادر شد.
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دستيار ويژه شهردار تهران در حوزه راهبري كلان و ارتقاي توانمندي هاي مديريتي در گفت وگو با همشهري مطرح كرد

 انتصابات با رويكرد جوانگرايي و خدمتگزاري از ميان 5هزار رزومه

هفته گذشته شهردار تهران مرتضي اميري اسفندقه  را به عنوان دستيار ويژه خود در حوزه ادبيات و شعر فارسي انتخاب 
كرد. اما اين موضوع با انتقاد عده اي همراه بود و در همين راستا عليرضا زاكاني گفت: »افراد منتقد اين اقدام، مسئله را 
با ذهن خود تفسير مي كنند و نمي دانند ما دنبال چه مسيري هستيم؛ درحالي كه ما براي كارهاي خود استدلال و منطق 
داريم.« حسام حبيب الله دستيار ويژه شهردار در حوزه راهبري كلان و ارتقاي توانمندي های مديريتی نيز در اين رابطه 
گفت: »مرتضي اميري اسفندقه از مفاخر ادبيات و جزو شاعران باسابقه و خوش قريحه كشور هستند. شهردار تهران 
با توجه به نگاهي كه براي الگوسازي تهران به عنوان پيشرو در كلانشهرهاي جهان اسلام دارد و با هدف بهره گيري از 

ظرفيت زبان و ادب پارسي در اين الگوسازي از تجربيات و مشاوره ايشان استفاده خواهند كرد.«

نگاه ويژه شهردار به ترويج الگوي جهان اسلام و  ادبيات فارسي

نخبگان حاضر در نشست با شهردار درباره موضوعاتي 
مانند اصلاح ساختاري بودجه ريزي و افزايش سرانه در 
منطقه۱۴، توجه به محلات قديمي و بافت فرســوده كه 
ساختمان هاي آن بيش از 50سال قدمت دارند و تسهيل 
در نوسازي اين بافت، همچنين مشخص شدن تكليف خط 

آسمان در مناطق سخن گفتند.
شفاف ســازي  قوانين در حوزه شهرســازي، پيگيري 
ايمن سازي  ميدانگاه اميركبير و زدودن بزه از آن و تهيه 
پيوســت اجتماعي براي پروژه هاي پيش رو، رسيدگي 
به وضعيت پله هاي برقــي، كمك به بازشــدن اتوبان 
شهيدشوشــتري، نظارت جدي تر بر پيمانكاران حوزه 
خدمات شهري و در اختيار قراردادن مجموعه مهرورزان 
به مردم مطالبات ديگري بود كه از سوي نخبگان به آنها 
اشاره شد. همچنين ايجاد عدالت شهري و شهروندي در 
نظام شــهرداري، فراهم كردن امكان مشاركت اجتماعي 
توسط شــهرداري به جاي دخالت در اين امر، استفاده از 
فعالان كف جامعه در قــرارگاه اجتماعي، هم افزايي بين 
گروه هاي اجتماعي و جهادي، جلب مشــاركت مردمي و 
استفاده از شوراياران براي حل آسيب هاي اجتماعي و توجه 
به آموزش و كســب وكارهاي جديد از ديگر دغدغه هاي 

نخبگان منطقه۱۴ است.

نخبگان، توجه و رسيدگي به جانبازان شيميايي و نامگذاري 
معابر به نام جانبازان شــيميايي كه به شهادت مي رسند، 
تهيه دانشنامه جانبازان شيميايي و اختصاص فضايي براي 
ايجاد مركز و موزه جانبازان شــيميايي، حمايت از ورزش 
شهروندي و ايجاد فضاهاي بيشتر براي ورزش شهروندان 
و نامگذاري دو ورزشگاه شــهرداري به نام دو مسلمان 

تأثيرگذار در عرصه جهاني را خواستار شدند.

تقاضاي نخبگان  از شهردار 
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عوامل تراز ارزي مثبت
جهش صادرات غيرنفتي ايران در ماه مهر كه در مبادلات تجاري سال قبل 
نيز تجربه شده بود، توانسته است، تراز تجاري ايران را از محدوده منفي به 
رقم مثبت ۶۵۰ ميليون دلار برساند. اين رخداد در شرايطي كه اقتصاد ايران 
پشت ديوار تحريم و كرونا با مشكلات ارزش مواجه شده، اتفاق مثبتي است 
كه اثرات تداوم آن در ماه هاي آينده مشهود خواهد بود؛ اما بررسي ها نشان 
مي دهد ركوردشكني ارزش صادرات در مهرماه، جداي از اينكه مانند مهر سال 
قبل مي تواند يك پديده فصلي و موقت باشد، احتمالاً ناشي از گشايش هايي در 
صادرات ميعانات گازي و همزمان، رشد قيمت جهاني محصولات پتروشيمي 
و ميعانات گازي باشد كه به رشد درآمد ارزي ايران و مثبت شدن تراز تجاري 

كشور منجر شده است.

ث
مك

با دستور وزير كار چراغ شوراي عالي كار روشن شد
قفل معيشت كارگري باز مي شود؟

پــس از 5 ماه وقفــه و معطلــي، امروز عصر جلســه  دستمزد
شوراي عالي كار برگزار مي شود؛ آن هم در شرايطي كه 
هزينه معيشــت يك خانوار كارگري 3.3نفره به مرز 
11.5ميليون تومان رسيده و عملا حداقل مزد مصوب اين خانوار فقط 

35.36درصد از هزينه معيشت را پوشش مي دهد.
به گزارش همشــهري، طبق قانون كار، جلسات شوراي عالي كار بايد 
حداقل يك بار در ماه برگزار شود؛ اما امسال بعد از جلسه خردادماه كه 
فقط براي رفع تكليف برگزار شد، عملا درهاي اين شورا به روي شركاي 
اجتماعي بســته بود. حتي درخواســت قانونی طرف كارگري براي 
برگزاري جلسه فوق العاده نيز به جايي نرسيد. حالا با دستور وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي قرار است نخستين جلسه اين شورا، عصر امروز، 
شنبه، با حضور نمايندگان كارگري، كارفرمايي و دولت برگزار شود 
و به احتمال زياد، طبق خواسته اي كه چندين بار از سوي نمايندگان 
كارگري به دبيرخانه اين شورا ارســال شده، يكي از محورهاي اصلي 
اين جلسه، رسيدگي به وضعيت معيشت كارگري و جبران هزينه هاي 

تحميل شده به آنها خواهد بود.

كارگران پيگير هزينه معيشت هستند
شوراي عالي كار در حالي نخستين جلسه در دولت سيزدهم را برگزار 
مي كند كه تركيب حاضران در اين نشست با برخي تغييرات مواجه بوده 
است. بزرگ ترين تغيير، ورود حجت الله عبدالملكي، وزير تعاون كار و 
رفاه اجتماعي است كه به جاي محمد شريعتمداري، وزير كار سابق، 
رياست شــورا را برعهده خواهد گرفت. همچنين سردار سرتيپ دوم 
پاسدار، علي حسين رعيتي فرد، نيز كه پيش از اين رياست سازمان 
بسيج كارگران و كارخانجات ايران را برعهده داشت و از 4آبان به عنوان 
معاون روابط كار وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي منصوب شده، نيز 
سمت دبيري اين شورا را برعهده خواهد داشت. در طرف كارگري نيز 
خبرها حاكي از اين است كه با بازنشسته شدن يكي از اعضاي اين گروه 
در شوراي عالي كار، حداقل يك عضو جديد در جلسه حاضر خواهد 
شد. فارغ از اين تحولات، طرف كارگري همچنان خط مشي و محور 
بحث خود در نشست امروز را هزينه تحميل شده به معيشت كارگري و 
مباحث مربوط به تعيين نرخ تورم واقعي اعلام مي كند. فرامرز توفيقي، 
رئيس كميته مزد شوراي عالي كار در گفت وگو با همشهري با اعلام 
اين موضوع، مي گويد: بحث اصلي ما همچنان جبران هزينه معيشت 
كارگري و مهار اثر تورم  وحشتناك چند سال اخير است كه دورنماي 
معيشت كارگران را تيره وتار كرده اســت. او با تأكيد بر اينكه هزينه 
معيشت با قول و وعده كم نمي شــود، مي افزايد: انتظار داريم دولت 
سيزدهم با اثبات حســن نيت خود در مورد وضعيت معيشت طبقه 
كارگر، بناي محاسبات و سياست هاي را بر مبناي تورم واقعي بگذارد 
و نسبت به بازطراحي مؤلفه هاي اثرگذار بر سبد تورم اقدام كند؛ زيرا 
بسياري از اقلام موجود در اين سبد عملا جايگاهي در معيشت امروز 
كارگران و دهك هاي متوسط رو به پايين ندارد و بايد وزن مؤلفه هاي 
ديگري كه در زندگي فعلي مؤثرتر است، افزايش يابد. نكته ديگري كه 
توفيقي بر آن پافشاري مي كند اين است كه بايد سازوكار تعيين مزد، 
نرخ تورم و بودجه1401 مشخص شود و ديپلماسي مذاكرات سه جانبه 
به سمتي نرود كه درنهايت به قرباني شدن ماده41 قانون كار بينجامد؛ 
زيرا نرخ تورم فعلــي با واقعيت هزينه هايي كه بــه كارگران تحميل 
مي شود، مناسبتي ندارد و اگر توافق شود كه دستمزد سال آينده بدون 
توجه به هزينه واقعي معيشت )موضوع ماده41 قانون كار(، حتي بيش 
از نرخ تورم افزايش يابد، مشكلات كارگران بيشتر خواهد شد. نكته 
ديگر، تصميم دولت براي حذف دلار 4200توماني است كه به عقيده 
نمايندگان كارگري بايد اثرات تورمي آن بر سفره كارگران محاسبه و 
خنثي شود در غيراين صورت، معيشت طبقه كارگر با اين شوك جديد، 

به بحران بزرگي مي رسد كه ويرانگر خواهد بود.

آخرين وضعيت معيشت كارگران
براســاس اطلاعات مركز آمار ايــران، نرخ تورم 12 مــاه منتهي به 
مهرماه1400 بــراي خانوارها، به عدد 45.4درصد رســيده و درصد 
تغيير نرخ نقطه به نقطه نيــز 39.2درصد بوده اســت. در اين وضع، 
محاسبات كميته دستمزد كانون عالي شوراهاي اسلامي كار روايت 
ديگري از وضعيت فشــارهاي تورمي بر سبد معيشت كارگري دارد. 
فرامرز توفيقي، رئيس اين كميته مي گويد: هزينه تغذيه يك خانوار 
كارگري براســاس يك جدول غذايي تكرار شونده 15روزه و با درنظر 
گرفتن يك وعده غذاي گرم روزانه براي ناهار و 2وعده غذاي ســرد 
براي صبحانه و شام حاكي از اين است كه هزينه سبد معيشت خانوار 
3.3نفره كارگري در مهرماه به 11ميليون و4۷9هزار تومان رســيده 
كه 4.9درصد نسبت به شــهريور و 66.45درصد نسبت به بهمن99 
)زمان تصويب سبد معيشت كارگران در شــوراي عالي كار( افزايش 
نشــان مي دهد. با اين تفاصيل، در مهر امســال، حداقل دستمزد و 
مزاياي مصوب قانون كار براي يك خانوار 3.3نفره كه با فرض پرداخت 
همه مزايا معادل 4ميليون و60هزار تومــان خواهد بود، فقط كفاف 
35.36درصد از هزينه معيشت اين خانوار را مي دهد. بررسي ها نشان 
مي دهد براســاس نرخ هاي فعلي ميادين ميوه و تره بار، هزينه تغذيه 
كارگران در مهرماه به 4.2ميليون تومان رسيده كه 66.32درصد بيش 
از هزينه تغذيه 25.2ميليون توماني مصوب شــوراي عالي كار است. 
درحقيقت در مهر امسال، اختلاف ميان سبد غذايي حداقلي مصوب 
شوراي عالي كار كه موردقبول طرف كارفرمايي است با سبد غذايي 
آبرومندانه كه مطالبه گروه كارگري محسوب مي شود به 66.32درصد 
رسيده و هزينه خوراكي ها به تنهايي كل حداقل دستمزد 4ميليون 

توماني خانوار را مي بلعد.

   هشدارهاي حوزه كارگري
حوزه كار و كارگري ايران سال هاســت كه در سايه تنش هاي اقتصادي، 
تحريم هاي ظالمانه و فشاري كه به توليدكنندگان واقعي وارد مي شود، با 
مشكلات بزرگ روبه روست و سياستگذاران باوجود تلاشي كه براي بهبود 
اوضاع به كار مي برند، هنوز قادر به حل بنيادي اين مشكلات نبوده اند. در 
اين ميان، از محل پيشــنهادهاي ضد كارگري كه گاه وبي گاه به بهانه حل 
مسائل ارائه مي شود نيز آسيب هايي متوجه حوزه كار مي شود كه وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي به عنوان متولي اصلي حوزه هاي كار، تعاون و 
رفاه، بايد با هوشياري نسبت به خنثي سازي آنها اقدام كند تا حداقل كار از 
چيزي كه هست خراب تر نشود. تبديل بن نقدي خواربار كه سال هاي پيش 
به واسطه مفسده ها و رانت هاي ايجاد شده از حالت غيرنقدي به نقدي تغيير 
كرد، يكي از اين آسيب هاست كه گويا در دوره جديد نيز تلاش هايي براي 
تحميل آن به جامعه كارگري و كارفرمايي كشور آغاز شده و بنا به تجربيات 
سياه گذشته، حتي مقبول كارفرمايان هم نيست. هشدار ديگر، حمله به 
قانون كار از مسير تئوري هاي مخربي نظير نذر اشتغال است كه ميدان دادن 
به آن، وضعيت فعلي بازار كار را نيز خراب تر مي كند و دامنه تخلف از قانون 
كار و استثمار نيروي كار را گسترده تر خواهد كرد. در اين مورد، آنگونه كه 
كارشناسان نيز بارها توصيه كرده اند، بهتر است وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي در مسير تحقق اشتغال يك ميليون نفري در سال، اصل را بر اين 
بگذارد كه اشتغال پايدار ايجاد كند و بيش از اينكه دل به آمار اشتغال زايي 
خوش كند، بر نتيجه كيفي اشتغال زايي متمركز باشد و با تحكيم پايه هاي 
توليد، به دنبال اين باشد كه حتي اگر ۵۰۰هزار شغل در سال ايجاد شد، اين 
اشتغال برخلاف برنامه هايي نظير خوداشتغالي دولت هاي گذشته، به موتور 

رشد اقتصادي بهبود معيشت جامعه تبديل شود.

محاسبات همشهري نشان  بانك
مــــي دهد 2400بنــگاه 
اقتصادي ايران گرفتار باتلاق 
وصول مطالبــات بانك ها شــده اند. طبق 
آمارهاي رسمي دســت كم چراغ توليدي 
1۷93بنگاه مستقر در شهرك هاي صنعتي 

ايران در حال خاموش شدن است. 
به گزارش همشهري، سيدابراهيم رئيسي 
كه پيش از ايــن در مقام رئيس قوه قضاييه 
كارگروهي را مأمــور كرده بــود تا جلوي 
تعطيل شــدن كارگاه هــا و كارخانه هاي 
توليدي بدهكار بــه بانك ها را بگيرند، حالا 
در مقام رئيس جمهــوري و نفر اول اجرايي 
كشور همان هدف را به صورت جدي تر دنبال 
مي كند. رئيسي روز پنجشــنبه در جلسه 
شوراي اداري استان ســمنان به صراحت 
اعلام كرد تعطيل كردن كارخانه ها به دليل 
مطالبــات بانك ها برخلاف سياســت هاي 
اصلي و كلي كشور است و هيچ بانكي حق 

ندارد كارخانه اي را تعطيل كند.
وزارت كشــور مي گويــد: 1۷93بنــگاه 
اقتصادي بــه تملك بانك هــا درآمده كه 
۷50واحد فعــال و 1043واحد غيرفعال 
هســتند و بانــك كشــاورزي بــا تملك 
600واحد، ملي با 338 و ملت با 249واحد 
ركورددار تعطيلــي توليد بوده انــد. البته 
برآوردها نشــان مي دهد تعداد بنگاه هاي 
توليــد در بخش هاي مختلــف اقتصادي 
كه به دليل تــلاش بانك ها بــراي وصول 
مطالبات شان به دردسر افتاده اند، به بيش 

از 2400واحد مي رسد.

نامه وزير كشور به رئيس جمهوري
احمد وحيدي، وزير كشــور پس از رايزني 
با وزير اقتصــاد در 11مهرماه امســال به 
رئيس جمهوري نامه اي نوشت و اعلام كرد: 
در شرايط ناشي از تحريم ، با تمركز بر احيا 
و بازگشت واحدهاي توليدي تحت تملك 
شــبكه بانكي به چرخه اقتصــاد، مي توان 
زمينــه افزايش توليد ملــي و فرصت هاي 
جديد اشــتغال را فراهم كرد. او در اين نامه 
فاش ســاخت؛ طبق گزارش بانك مركزي 
1۷93واحــد توليــدي تا خرداد امســال 
در تملك 16بانــك درآمده انــد كه فقط 
40درصد آنها، يعني ۷50واحد، فعال است 
و 1043واحد يعني ۷5درصد آنها غيرفعال و 
تعطيل شده اند. به گفته وحيدي اين وضعيت 
باعث شده كه 40درصد از ظرفيت توليد و 

صنعت ايران بدون استفاده رها شود.

ميوه تلخ تسهيلات تحميلي
به گزارش همشهري، بررسي آمار واحدهاي 
به تملك بانك هاي دولتي درآمده نشــان 
مي دهد نتيجه اعطاي تســهيلات تكليفي 
و اســتمهال آنها بدون اطمينان از احياي 
ايــن واحد ها اوضــاع را بدتر كرده اســت؛ 
به نحوي كه وزير كشــور فــاش كرده كه 
بانك كشاورزي 600واحد را به تملك خود 
درآورده و 51واحد تعطيل شده و بانك ملي 
هم كه اختيار 338واحد را در دست گرفته، 
هم اكنون 255واحد آن عملا تعطيل شده 
اســت. بانك ملت كه كليــددار 249واحد 
توليدي و بنگاه اقتصادي است، 215واحد 

آن اصــلا كار نمي كند، بانك ســپه هم با 
تعطيل شدن 119واحد توليدي مواجه شده 
و بانك صادرات نيــز 21بنگاه در اختيارش 
فعال است و 130واحد تعطيل شده است. 
همچنيــن از 133واحــد در تملك بانك 
تجارت تنها 8واحــد آن كار مي كند و خط 

توليد 113واحد متوقف شده است.

مأموريت ويژه خاندوزي
حالا عباس مرادپور كه هفته پيش با حكم 
احســان خاندوزي، وزير اقتصاد مسئوليت 
معاونت بانــك و بيمــه وزارت اقتصاد را بر 
عهده گرفت، مأموريت ويژه دارد تا بر روند 
وصول مطالبات بانك ها به صورت مســتمر 
نظارت داشــته باشــد؛ به نحوي كه چراغ 
واحدهاي توليــدي داراي صلاحيت كافي 
براي ادامه فعاليت خاموش نشود به گونه اي 
كه به جاي تملك واحد توليدي اعم از عرصه 
و اعيان، حسب ضوابط قانوني نسبت به امهال 
مطالبات يا استفاده از ساير شيوه هاي وصول 
مطالبات )غير از تملك واحد توليدي( اقدام 
شود. خاندوزي به معاون خود دستور داده 
در صورتي كه تضاميــن و متعهدان متعدد 
براي دين به واحد توليدي وجود داشــته 
باشد، بانك ها مكلفند در ابتدا از ساير اموالي 
كه توقف يا مصادره آنها خللي به روند توليد 
وارد نمي ســازد طلب خود را بردارند و اگر 
واحدهاي توليدي به دليــل فني و اجرايي 
قابليت ادامه فعاليت نداشته يا مالك فعلي، 
صلاحيت يا توان ادامه فعاليت نداشته باشد، 
بانك ها صرفا در صورتي مي توانند نسبت به 

سرانجام عمليات احياي 4060جايگاه سوخت  انرژی
بــه پايــان رســيد. همزمــان در مجموع 
258ميليون ليتر سهميه جبراني، براي همه 
خودروهاي شخصي درنظرگرفته شد كه به گفته وزير نفت، 
اين سهميه ها تا آخر همين ماه در كارت هاي سوخت شارژ 
مي شود. اين تصميم با هدف جبران هزينه وارد شده به مردم، 
پس از حمله سايبري 10روز پيش به جايگاه هاي سوخت، 
گرفته شده است. روز پنجشــنبه، جواد اوجي، وزير نفت در 
توضيح علل تخصيص ســهميه بنزين جبراني گفت: براي 
جبران اختلالي كه در سامانه هوشمند سوخت به وجود آمد، 
10ليتر بنزين سهميه اي جبراني براي هر خودروي شخصي 
در نظر گرفته شده است كه در پايان آبان  ماه واريز خواهد شد.
به گزارش همشهري، در پس يك حمله سايبري به سامانه 
ســوخت و از كار افتادن بيش از 4هزار جايگاه عرضه بنزين 
در تمام استان هاي ايران، وزارت نفت در اقدامي فوري، براي 
جلوگيري از اختلال و تنش احتمالي، وارد ماجرا شــد و با 
اعزام كارشناسان و تكنيسين هاي فني، به تدريج جايگاه هاي 
عرضه بنزين به صورت آفلاين به مدار بازگشتند، پس از چند 
روز بر تعداد اين جايگاه ها و امكان استفاده از بنزين سهميه اي 
فراهم شد. در تازه ترين تحول، مديرعامل شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي از اتصال كل 4هــزارو60 جايگاه عرضه 
سوخت موجود در ايران به سامانه هوشمند سوخت و عرضه 

بنزين و نفت گاز سهميه اي در تمام جايگاه ها خبر داه است.

نحوه تخصيص سهميه جبراني
يك روز پس از اين حمله سايبري، ســيد ابراهيم رئيسي، 
رئيس جمهوري، در يكي از جايگاه هاي عرضه ســوخت در 
تهران، حاضر شــد و به مردم اطمينان داد كه اختلال ايجاد 
شده برطرف خواهد شــد و جاي نگراني نيست. پس از آن 
رئيسي به وزارت نفت رفت و از نزديك در جريان فرايند احياي 
جايگاه هاي سوخت قرار گرفت. در همان روز اوجي، وزير نفت 

پيشنهادي اختصاص سهميه جبراني را به رئيس جمهوري 
ارائه داد. پيشنهاد وزير نفت در روزهاي بعد، در دولت مصوب 

شد.
 روز پنجشــنبه، بلافاصله در پايان عمليات احياي شــبكه 
سوخت وزير نفت با اشاره به اينكه 1۷مورد كاربري و مصرف 
بنزين در قالب كارت سوخت وجود دارد، توضيح داد: براي 
جبران اين اختلال، سهميه سواري شخصي كه سهميه عادي 
آن 60ليتر در  ماه است، در پايان آبان ماه به ۷0ليتر افزايش 
پيدا مي كند. براي موتور ســيكلت ها نيز 5.6ميليون كارت 
فعال وجود دارد كه سهميه آنها از 25ليتر به 30ليتر افزايش 
مي يابد. وزير نفت مجموع سهميه جبراني تخصيص يافته در 

اين فرايند را 258ميليون ليتر اعلام كرد.

سه شنبه  شب، پايان عمليات احيا
به گفته كرامت ويــس كرمي، مديرعامل شــركت پخش 
فرآورده هــاي نفتي، ســرانجام شــامگاه سه شــنبه، همه 
4060جايگاه عرضه ســوخت فعال در سراسر ايران به مدار 
عرضه سوخت بازگشتند. كرمي با اشــاره به دشواري هاي 
فرايند احياي جايگاه ها توضيح داد: با توجه به قطع ارتباط 
سيســتم ارتباطي جايگاه هاي عرضه ســوخت با ســامانه 

ديســپچينگ مركزي، نياز بود تا در اين عمليات چند روزه، 
كارشناسان به صورت تك به تك به همه جايگاه ها مراجعه 
كننــد و به منظور اتصال ارتبــاط نازل ها با دفتــر جايگاه  و 
پس از آن ارتباط دفتر جايگاه با ســتاد شركت ملي پخش 

فرآورده هاي نفتي، نرم افزارها را در جايگاه ها نصب كنند.
او با اشاره به متوقف نشدن سوخت رساني درحين اجراي اين 
عمليات تأكيد كرد:450گروه عملياتي با كار شبانه روزي و 
همكاري گروهي و بي وقفه در شيفت هاي مختلف كاري، اين 
عمليات را در 3۷منطقه شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 

در سراسر كشور انجام دادند.

بسيج 4۰هزار نفري
به گفته ويس كرمي، خنثي ســازي اثر حمله ســايبري به 
جايگاه هاي ســوخت با همكاري 40هزار نفر از كاركنان و 
مالكان جايگاه ها انجام شد. در طول 8روز اجراي اين عمليات، 
نيروهاي متخصص شــركت هاي ملي گاز ايران، ملي نفت 
ايران و ملي صنايع پتروشيمي، به كمك شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي آمدند. او گفت: دلايل اين اختلال در حال 
بررســي اســت و نتايج آن را نهادهاي ذيربط اطلاع رساني 

مي كنند.

   مراقب پيامك هاي جعلي باشيد
شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي، طي اطلاعيه اي درباره سوءاستفاده از اطلاعات محرمانه بانكي و شخصي افراد با 
ارسال لينك هاي جعلي براي ثبت نام سهميه سوخت جبراني هشدار داد. در اطلاعيه شركت نفت آمده است: »همزمان با اعلام 
وزير نفت مبني بر تخصيص سهميه ويژه سوخت جبراني به مالكان خودروها و موتورسيكلت ها، افرادي با ارسال پيامك و اخبار 
جعلي، مردم را به سايت ها و لينك هاي جعلي براي ثبت نام ســهميه سوخت جبراني هدايت مي كنند و از اين طريق اطلاعات 
محرمانه بانكي و شخصي افراد را به سرقت مي برند. به گونه اي كه كلاهبرداران، لينكي را به صورت پيامك براي شهروندان ارسال 
كرده و از كاربر درخواست مي كنند براي دريافت سهميه سوخت جبراني به لينك موجود در پيامك مراجعه كنند و پس از آن، 
افراد به سايت هاي فيشينگ هدايت مي شوند و مورد كلاهبرداري قرار مي گيرند. شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي 
با تأكيد بر هوشياري مردم نسبت به ترفندها و تكنيك هاي پيامكي كلاهبرداران، اعلام مي كند: اطلاع رساني لازم و جامع درباره 
تخصيص سهميه سوخت جبراني به صورت رسمي اعلام خواهد شد و مردم از ورود به سايت ها و لينك هاي مشكوك و غيرمعتبر 

كه از طريق پيامك ارسال مي شود، به جد خودداري كنند.

ركوردشكنی صادرات پس از 27ماه
رشد قيمت هاي جهاني به نفع تجارت خارجي ايران تمام شد

آمارهاي گمرك ايران از شكسته شدن ركورد 2۷ماهه صادرات غيرنفتي  صنعت
حكايت دارد. اتفاقي كه به واسطه رشــد قيمت هاي جهاني محقق شده و 
هنوز نمي تواند نشانه خروج اقتصاد ايران از سايه شوك هاي منفي كرونا و 
تحريم باشد؛ اما با مثبت كردن تراز تجاري كشور، نويد مثبتي براي كل اقتصاد محسوب 

مي شود.
به گزارش همشهري، براساس آمارهاي ارائه شده از سوي سخنگوي گمرك ايران، در مهر 
امسال 19 ميليون و 554 هزار تن كالا به ارزش 9 ميليارد و 886 ميليون دلار بين ايران و 
كشورهاي جهان مبادله شد. در اين ميان 15ميليون و 18۷هزار تن كالا به ارزش5 ميليارد 
و 268ميليون دلار به صادرات اختصاص داشته است. بررسي ها حاكي از اين است كه اين 
ميزان صادرات 8درصد بيشتر از مهرماه سال گذشته است و از ركورد ارزش صادرات در 

2۷ ماه گذشته عبور كرده است.

كارنامه صادرات
در هفتمين ماه از سال 1400  مجموع ارزش صادرات و واردات ايران 19ميليون و 554هزار 
تن به ارزش 9ميليارد و 886ميليون دلار بوده كه از اين مقدار 15ميليون و 18۷هزار تن 
به ارزش 5 ميليارد و 268ميليون دلار به صادرات اختصاص داشته است. ارزش صادرات در 
اين ماه نسبت به ماه قبل 5درصد و نسبت به مهرماه سال قبل8درصد افزايش پيدا كرده و 

بالاترين رقم در 2۷ ماه اخير محسوب مي شود.
بررســي كارنامه تجارت خارجي ايران در مهر 1400حاكي از اين است كه عراق با خريد 
5ميليون و 852هزار تن كالا به ارزش يك ميليارد و 643ميليون دلار در رتبه نخســت 
مقاصد صادراتي ايران قرار دارد و بعدازآن چين با 2 ميليون و 56هزار تن كالا به ارزش يك 
ميليارد و 120ميليون دلار در رتبه دوم قرار گرفته است. همچنين تركيه كه در شهريورماه 
رتبه نخســت مقاصد صادراتي كالاهاي ايراني را به خود اختصاص داده بود، در مهرماه با 
خريد3 ميليون و ۷82هزار تن كالا از ايران به ارزش يك ميليــارد و 88ميليون دلار در 
رتبه ســوم مقاصد صادراتي قرار دارد. رتبه چهارم نيز به امارات متحده عربي اختصاص 
پيدا كرده كه ۷88هزار تن كالا به ارزش 34۷ميليــون دلار از ايران خريداري كرده و در 
نهايت افغانستان باوجود افت شديد  واردات از ايران، با خريد 2۷4هزار تن كالا به ارزش 

12۷ميليون دلار به عنوان پنجمين مقصد صادرات كالاي ايراني ثبت شده است.

نقشه واردات ايران
سخنگوي گمرك درخصوص ميزان واردات در مهر 1400مي گويد: در اين ماه 4 ميليون و 
36۷هزار تن كالا به ارزش4 ميليارد و 618ميليون دلار از گمركات كشور ترخيص قطعي 
شده كه نسبت به واردات در مهر سال قبل ازلحاظ وزن 64درصد و ازلحاظ ارزش 48درصد 
رشد داشته است. در مقايسه با شهريور امسال كه جهش دو برابري در ترخيص كالا نسبت 
به معدل 5 ماه گذشته را شاهد بوديم، ميزان واردات 18درصد در وزن و 29درصد  در ارزش 
كاهش پيدا كرده است. البته در اين ماه نيز ميزان ترخيص كالا بسيار بالاتر از معدل ماهانه 

ترخيص در گذشته بوده است.
براساس آمارها در مهر امســال امارات با فروش 949هزار تن كالا به ايران به ارزش يك 
ميليارد و 291ميليون دلار در صدر فهرســت مبادي عمده وارداتــي ايران قرار گرفته و 
بعدازآن چين با فروش 3۷3هزار تن كالا به ارزش يك ميليارد و 65ميليون دلار در رتبه 
دوم و تركيه با 382هزار تن كالا به ارزش 426ميليون دلار در رتبه سوم قرار دارد. همچنين 
سوئيس با فروش 1۷۷هزار تن كالا به ارزش 135ميليون دلار و آلمان با 3۷هزار تن كالا به 
ارزش 134ميليون دلار چهارمين و پنجمين مبادي وارداتي ايران در مهر 1400بوده اند. 
حذف هند از فهرست مبادي عمده وارداتي ايران و ورود 2كشور اروپايي به اين فهرست، از 
اتفاقات قابل توجه مهرماه است. انتظار مي رود با آزاد شدن واردات برنج از آذرماه، بازگشت 

هند به اين فهرست دستخوش تغيير شود.

همشهري چشم انداز احياي بنگاه هاي اقتصادي تحت تملك نظام بانكي را كالبدشكافي مي كند

اخطار دوباره رئيسی به بانك ها
تملك واحد توليدي اقدام كنند كه اين امر 
به هيچ وجه به تعطيلي خط توليد و بيكاري 

كارگران منجر نشود.

تشويق يا انحراف؟
بررسي هاي همشــهري از نسبت مطالبات 
معوق و غيرجاري بانك ها به كل تسهيلات 
آنها نشــان مي دهد نســبت تســهيلات 
غيرجــاري بانك هــا به كل تســهيلات از 
18درصد در سال138۷ به ۷درصد در بهار 
امسال رسيده اســت. يكي از دلايل اصلي 
كاهش اين نسبت ناشي از استمهال مطالبات 
بانك ها ناشي از خشكسالي، ركود اقتصادي 
و البته نوسانات ارزي بوده كه باعث ناترازي 
شديد بانك ها شده است. افزون بر اين اعمال 
سياست هاي دســتوري مبني بر استمهال 
مطالبات بانك ها، جلــوي فرايند تخريب 
ســازنده در اقتصاد و در عرصه كسب وكار 
بنگاه هاي توليدي را گرفته و بسياري از اين 
واحدهاي گرفتار بانك ها، مزيت اقتصادي 
و بازده خود را از دســت داده انــد و هزينه 
بنــگاه داري بانك ها افزايش يافته اســت. 
در چنين شرايطي 2مســئله ضرورت دارد 
كه در دستور كار دولت قرار گيرد؛ نخست 
شناسايي دقيق، كارشناسي شده و واقعي از 
ميزان احياي بنگاه هاي گرفتار و امكان بقاي 
آنها در رقابت و دوم شكست مقاومت كساني 
كه به  نام توليد و توليدكننده از بازپرداخت 
تســهيلات خود بــه بانك ها خــودداري 
مي كنند، به نحوي كه نتيجه سياست دولت 
براي احياي توليد، تشويق توليدكنندگان 
واقعي و جلوگيري از انحراف منابع بانك ها 
باشد. از سوي ديگر راز بقا و استمرار حيات 
كارخانه هاي احياشده، سياست هاي صحيح 
اقتصادي است كه ثمره آن رقابت واقعي در 

اقتصاد باشد.

   فرمان صريح رئيس جمهور
رئيس جمهوري تأكيد كرد: بانك براي اينكه به مطالبات خودش برسد، كارخانه را تعطيل كرده؛ 
آيا اين كار درستي است؟ يعني كارخانه اي را كه به راحتي يك هزار و ۳۰۰كارگر مي توانند در آنجا 
مشغول شوند و تمام زيربناهايش هم موجود است، تعطيل كرده اند. رئيسي تأكيد كرد: بارها اعلام 
شده كه هيچ بانكي حق ندارد براي پيگيري مطالباتش كارخانه اي يا كارگاهي را تعطيل كند و دنبال 
مطالباتش باشد؛ تعطيل شدن كارخانه و كارگاه يعني بيكار شدن كارگران، يعني كاهش توليد و 
اين خلاف سياست هاي كشور است. او گفت: باز هم تأكيد مي كنم به هيچ عنوان نبايد پيگيري 
مطالبات بانك ها موجب تعطيلي كارخانه ها و بيكار شدن كارگران شود، اين امر صحيحي نيست. 
او افزود: كارخانه اي كه استمهال مي كند، چرا به او مهلت داده نمي شود؟ وقتي استمهال مي كند 
يعني مي گويد من مهلت مي خواهم و وعده مي دهد كه ظرف چندماه مي توانم طلب شما را برگردانم 
و پرداخت كنم، چرا نبايد با او همكاري شود؟ در حوزه هاي ديگر هم اين كار بايد انجام شود و اجازه 

ندهيم به سهولت اين كار انجام شود. اينها نكات مهمي است كه بايد توجه شود.
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بنزين آرام گرفت
بنزين جبراني آخر همين ماه واريز مي شود
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   آغاز تزريق منابع صندوق توسعه ملي به بورس
سيد ابراهيم رئيسی، در اواخر هفته گذشته، دستور داد تا مصوبه اعطاي تسهيلات صندوق توسعه ملي 
براي حمايت از صندوق تثبيت بازار سرمايه، بسيار ســريع و دقيق اجرا شود. خبرهاي دريافتي نشان 
مي دهد که اقدامات لازم براي واريز بخشــي از منابع مالي صندوق توسعه ملي به صندوق تثبيت بازار 
سرمايه آغاز شده است و به  احتمال زياد تا اواخر  ماه جاري، رقمي معادل ۱5۰ميليون دلار به حساب اين 

صندوق واريز می شود. احتمالا ظرف هفته هاي آينده 35۰۰ميليارد تومان نقدينگي از اين صندوق 
راهي بورس خواهد شد. طبق قانون رفع موانع توليد - مصوب سال ۱394 - سالانه بايد يك درصد 

از منابع اين صندوق به صندوق توسعه بازار سرمايه اختصاص مي يافت، اما در تمام اين سال ها 
هيچ مبلغي از طرف اين صندوق به بازار ســرمايه تزريق نشده است. اطلاعات موجود نشان 
مي دهد که جمع کل رقمي که صندوق توسعه ملي بايد از سال۱394 تاکنون به بازار سرمايه 

اختصاص مي داد، بين ۱۰ تا ۱5هزار ميليارد تومان است.
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همزمان با رونــد نزول بورس طی  بورس
2 ماه گذشــته، بار ديگــر توجه 
دولتمردان به بورس جلب شــده 
است، ظرف يك هفته گذشته رئیس جمهوري، 
وزير اقتصاد، معاون اقتصادي رئیس جمهوري و 
رئیس ســازمان بــورس در اين بــاره اظهارنظر 
كرده اند. رئیس جمهوري خواستار تزريق منابع 
مالي صندوق توسعه ملي به بورس شده و معاون 
اقتصادي او از اصلاح و بازنگري كاربردي در اركان 
بورس خبر داده است؛ با اين حال به نظر مي رسد 
بازار سرمايه به جاي اجراي سیاست تزريق مالي 
مستقیم، همانطور كه محســن رضايي، معاون 
اقتصــادي رئیس جمهــوري گفته، به توســعه 
زيرســاخت هايی نیاز دارد. موضوعي كه ظاهرا، 

مورد توجه دولت هم قرار گرفته است.
به گزارش همشهري، شاخص كل بورس تهران 
از هفته دوم شهريور  ماه وارد كانال نزولي شده و 
تاكنون 15درصد افت كرده است. اين نزول دوباره 
بورس، بعد از يك دور افت سنگین، از مرداد ماه 
سال گذشته تا خرداد امسال، اعتراض گسترده 
سهامداران را در پي داشته و توجه مقامات دولتي 
را به بورس جلب كرده است؛ به طوري كه هفته 
گذشــته، ابتدا رئیس جمهــوري از وزير اقتصاد 
خواست تا هرچه ســريع تر براي ايجاد ثبات در 
بازار سرمايه، تدبیري بینديشد. سپس در اواخر 
هفته گذشته، ســید ابراهیم رئیسي در جريان 
نشست ستاد هماهنگي اقتصادي دولت، دستور 
داد تا مصوبه اعطاي تســهیلات صندوق توسعه 
ملي براي حمايت از صندوق تثبیت بازار سرمايه، 
بسیار سريع و دقیق اجرا شود. درصورت اجراي 
اين مصوبه، برآورد مي شــود كه ظرف روز هاي 
آينده هزار میلیارد تومان نقدينگي به بازار سرمايه 
تزريق شود، اما اكنون پرسش اين است كه كدام 
يك از سیاســت هاي دولت مي تواند راهگشاي 
مشكلات بورس باشــد. آيا سیاست هاي تزريق 
مالي بايد دنبال يا در بورس اصلاحات ساختاري 

انجام شود؟

سوابق گذشته تزريق مالي
سوابق دوره هاي نزول بورس در سال هاي گذشته 
نشــان مي دهد كه در اغلب دوره هايي كه بازار 
سهام  با نزول مواجه شده، بحث تزريق  پول هاي 
جديد به بورس داغ بوده  است. اين موضوع به ويژه 
در سال گذشــته كه بورس، از مرداد ماه با افت 
سنگینی مواجه شــد، نمود عیني تري داشته؛ 
به  طوري كه دولت درســال گذشته، برنامه هاي 
مختلفي را براي تزريق نقدينگي به بورس دنبال 
كرد و نیز بخشي از منابع صندوق توسعه ملي به 
بورس تزريق شد. حتي از ابتداي مرداد  ماه سال 
گذشته، طبق مصوبه شــوراي بورس، 30درصد 
از كارمزد معاملات ســازمان كســر و مستقیم 
به حســاب صندوق تثبیت بازار ســرمايه واريز 
شد. رقمي كه 336میلیارد تومان بود و سازمان 
بورس همچنین در نیمه دوم ســال٩٩ معادل 
1500میلیارد تومان را وارد صندوق تثبیت بازار 

ســرمايه كرد. همزمان با تزريق اين منابع مالي، 
ســازمان بورس با اجراي مقرراتي براي افزايش 
سقف سرمايه گذاري صندوق هاي با درآمد ثابت 
براي ســرمايه گذاري در بازار سهام تلاش كرد تا 
جريان نقدينگي را در بــورس تقويت كند؛ اين 
موضوع به افزايش سرمايه گذاري اين صندوق ها 

در بازار سهام منجر شده است.
 با وجود تزريق ايــن منابع مالــي، روند نزولي 
شاخص هاي بورس متوقف نشده و اين روند نزولي 
حتي تا خرداد ماه امسال نیز ادامه يافته است. اين 
رويه چندين بار در دهه هــاي80 و ٩0هم اجرا 
شــده بود و تقريبا در همه دوره ها، اثر ساختاري 
بر بورس نداشــت. به زعم كارشناســان، اجراي 
سیاست هاي تزريق مالي اگرچه ممكن است در 
برخي دوره ها، جلوي نزول بورس و كاهش ضرر و 
زيان سهامداران را بگیرد، اما اثرات بنیادينی ندارد 
و حتي به فرسايشي شدن روند نزول شاخص هاي 
بورس منجر مي شــود. كارشناســان معتقدند؛ 
دولت بهتر است همزمان با اجراي سیاست هاي 
تزريق مالي، اصلاحات ســاختاري را هم مدنظر 
قرار دهد. موضوعي كه به نظر مي رسد مورد توجه 
دولت هم قرار گرفته چنانكــه معاون اقتصادي 
رئیس جمهــوري از انجام يك ســري اصلاحات 

اساسي در بازار سرمايه خبر داد.

اصلاحات ساختاري در بازار سرمايه
آنطور كه معاون اقتصادي رئیس جمهوري اعلام 
كرده: اصلاح و بازنگــري كاربردي در اركان بازار 
سرمايه، مورد توجه دولت قرار گرفته و دولت براي 

اين اصلاحات در حال برنامه ريزي است. 
محسن رضايي با بیان اينكه دولت مصمم است تا 
اين بازنگري ها با هدف تقويت اقتصاد ايران محقق 
شوند، تأكید كرد: اصلاحات اساسي دولت در بازار 
سرمايه، شــامل بورس اوراق بهادار، كالا و انرژي 
خواهد بود و به طور قطع در آينده شاهد تقويت 
و بهبود زيرساخت هاي بازار سرمايه خواهیم بود 
تا از اين طريق جهش اقتصادي محقق شــود. او 
با تأكید بر اينكه تاســیس بورس ارز نیز يكي از 
برنامه هاي دولت خواهد بود، گفت: بازارسرمايه و 
بورس از مهم ترين بازارهاي اقتصادي در ايران و 
جهان است و بخش مهمي از سرمايه گذاري ها در 
اين بازار باعث افزايش و تقويت تولید محصولات 

صنعتي و كشاورزي مي شود.
همزمــان بــا ســخنان معــاون اقتصــادي 

رئیس جمهوري، قرار اســت روز يكشنبه هفته 
جاري، وزير امــور اقتصــادي و دارايي و رئیس 
سازمان بورس نیز به كمیسیون اقتصادي مجلس 
بروند تا راهكار هاي عملي ساماندهي و اصلاحات 
ساختاري در بازار سرمايه را بررسي كنند. آنطور 
كه قبلا هم وزير اقتصاد گفته بود؛ اين وزارتخانه 
در تلاش است تا با همكاري بانك مركزي، وزارت 
نفت و صنعت، برنامه هاي تقويت بازار سرمايه را 

به مرحله اجرا در بیاورد.
آنطور كه خبرها نشــان مي دهــد، گويا وزيران 
اقتصاد و صنعت در تلاش هســتند تا از طريق 
اجماع بــا ايــن نهاد هــاي اقتصادي، شــیوه 
قیمت گذاري محصــولات در حوزه هاي مالي، 
صنعت و انرژي را تغییر دهند. تازه ترين خبر ها 
حاكي از آن اســت كه اين اصلاحات قرار است 
با حذف شــیوه قديمي قیمت گــذاري خودرو 
آغاز شــود. موضوعي كه به شــدت مورد توجه 
سرمايه گذاران و كارشناسان بازار سرمايه است 
و در طول سال هاي گذشته، آسیب های زيادي 
به نحوه درآمد زايي شركت هاي بورس وارد كرده 
است. به عقیده كارشناسان، حذف قیمت گذاري 
دستوري، يكی از برنامه هاي اساسي است كه بايد 
در دستور كار دولت قرار بگیرد و اين موضوع يكي 

از اصلاحات اساسي در بازار سرمايه است.
اين نگاه در مجلس هــم مدافعاني دارد، چنانكه 
محسن علیزاده، عضو كمیسیون اقتصادي مجلس 
در اين باره مي گويد: قیمت گذاري دستوري شايد 
در مقطعي كوتاه بتواند مســكن و آرام بخشــي 
براي اقتصاد و جامعه باشد، اما در طولاني مدت 
آســیب هاي جدي ايجاد خواهد كرد. او با بیان 
اينكه قیمت گذاري دستوري در همه كشورهاي 
مدرن دنیا منسوخ شــده، تأكید مي كند: شايد 
قطع يا رفع يكباره قیمت گذاري دســتوري در 
جامعه عمومي، آسیب هايی را ايجاد كند، اما بايد 
بپذيريم كالاهايي كه میزان عرضه و تقاضا قیمت 
آنها را مشــخص مي كند، از نظام قیمت گذاري 

دستوري خارج شوند.
خبر هاي ديگر همچنین نشان مي دهد كه دولت 
در تلاش است تا در سلســله اقدامات اصلاحات 
ساختاري، شــیوه هاي قديمي در قیمت گذاري 
خــوراك تولیدكننده هــاي پتروشــیمي و 
پالايشــگاه ها را هم تغییر دهد. ايــن رويداد ها، 
نشــان مي دهد كه به زودي بايد شاهد تحولات 

ساختاري تري در فضاي بازار سرمايه باشیم.

وضع کنونی بازار خودرو چگونه است؟  
بازار ايــن روزهای خودرو آرام و بدون مشــتری اســت؛ 
به نحوی كه كمتر خريداری برای خودروهای صفر كیلومتر 
و كاركــرده داخلی و خارجی پیدا می شــود. تغییر قیمت 
شديدی در بازار خودرو نداشته ايم اگرچه برخی خودروهای 
كمتر از 300 میلیون تومان با نوســان قیمت يك میلیون 
تومانی مواجه بوده اســت. اما در كل نوســان شديدی در 
قیمت خودروهای داخلی نداشته ايم اما میزان معاملات در 
بازار خودروهای قیمتی بالای 500 میلیون تومان مونتاژی 
و وارداتی نسبت به خودروهای داخلی كمتر است. در بازار 
خودروهای كمتر از 300 میلیون تومان نیز گرچه خريد و 
فروش اندكی انجام می شود، اما تعداد اين معاملات بسیار 
كم است. در مجموع  می توان گفت كه ركود حرف نخست 

اين روزهای بازار خودرو است.
اين روزها از يك سو نرخ ارز نوسان چندانی 
نداشته، از سوي ديگر وزارت صمت هم از اجرای طرحی 
برای رشد توليد و عرضه خودرو خبر می دهد، تاثير اين 

عوامل بر بازار خودرو چه خواهد بود؟
از مرداد ماه امســال تا كنون نــرخ دلار در محدوده 27 تا 
28 هزار تومان مانده  و نوسان ارزی شديدی را در بازار شاهد 
نبوده ايم تا بازار خودرو واكنش تندی به آن نشان دهد؛ در 
نتیجه میزان تاثیرپذيری بازار خودرو از نوسان نرخ ارز كمتر 
شده است. كاهش نوســان نرخ ارز موجب شده تقاضاهاي 
مصرفي در بازار خودرو باقي بماننــد. در بازار خودروهای 
گران قیمت نیز خريــد و فروش چندانی نمی شــود زيرا 
مالكان اين گونه خودروها هم اغلب 2 تا 3خودرو خارجی 
در پاركینگ منازل خود دارند، چون اين روزها خودروهاي 
وارداتی جديدی با مدل هاي به روز در بازار عرضه نمی شود، 
اين افراد نیز تمايلی برای فروش يا تعويض خودروهای خود 
ندارند، زيرا كسی كه مثلا خودرو سانتافه يا لندكروز دارد، 
قادر به پیدا كردن خودرويی بهتر و با مدل بالاتر نیســت تا 

بخواهد آن را تعويض كند.
اما در بازار خودروهای کمتر از 3۰۰ ميليون 
تومان هنوز متقاضــی واقعی بــرای خريد خودرو 
صفر کيلومتر يا تعويض خودروهای کارکرده وجود دارد، 

علت رکود بازار اين گونه خودروها چيست؟
در بازار اين گونه خودروها نیز تقاضای نسبی وجود دارد اما 
كاهش قدرت خريد مشتريان و نوسان قیمت ها بر میزان 
درخواســت خريد يا تعويض اين گونه خودروها تاثیر گذار 
بوده اســت.  به نحوی كه حتی عرضه برخی خودروهای 
مونتاژی جديد چینی با قیمت بالاتر و امكانات نسبی بیشتر 
موجب شده تا مثلا كسانی كه خودروهای اس يو وی چینی 
را استفاده می كردند، به سمت تبديل اين گونه خودروها با 
محصولات جديد چینی كه در بازار عرضه شده، بروند اما 
تعداد اين گونه متقاضیان نیز كم اســت و اين كار به قصد 
سرمايه گذاری صورت نمی گیرد. در بازار خودروهای پرتیراژ 
داخلی نیز برخی مشتريان كه خودروهای كاركرده داخلی 
را دارند، با بهبود قدرت خريدشان به دلیل اختلاف نه چندان 
زياد انواع صفر كیلومتر و كاركرده اين خودروها در بازار به 

سمت تبديل آن با خودروهای مدل يا تیپ بالاتر رفته اند.
طرح احتمال آزادسازي واردات خودرو چه 

تاثيری بر بازار خودروهای خارجی داشته است؟
فعلا واردات خودرو در حد طرح و حرف است. اگر واردات 
خودروهای خارجی آزاد می شــد، رشد عرضه خودروهای 
خارجی صفركیلومتر مدل بالا می توانست بر بهبود شرايط 
بازار اين گونه خودروها تأثیر داشته باشــد. در اين زمینه 
نیز اظهار نظرهای متناقض و مختلفی مطرح می شود. در 
بهترين حالت، واردات خودروهای خارجی در سال آينده 
محقق خواهد شد. ضمن اينكه بايد منتظر باشیم تا مشخص 

شــود واردات خودروهای خارجی با چه تعرفه و 
ضوابطی صــورت خواهد گرفت. 

علاوه بر آن، میزان، نوع و 
مــدل خودروهايی 

كه وارد 

می شود، در تعیین شــرايط بازار خودروهای خارجی موثر 
خواهد بود اما به هر صورت واردات و رشد عرضه خودروهای 
خارجی در بازار می تواند در جهت كاهش يا تثبیت قیمت 
اين گونه خودروها تاثیر روانی داشته باشد اما به دلیل رده 
قیمتی متفاوت اين گونه خودروهــا، در بلند مدت واردات 
خودرو به میزان كمتری در بازار خودروهای پرتیراژ داخلی 
تاثیر گذار خواهد بود. بايد منتظر نهايی شدن تعرفه و شرايط 
و ضوابط واردات خودروهای خارجی بود تا بتوان در مورد آثار 
احتمالی آن بر بازار خودرو اظهار نظر كرد. قیمت كنونی يك 
سانتافه مدل 2021 در بازارهای مبدأ 27 هزار دلار است كه 
با احتساب مثلا نرخ دلار 30 هزار تومانی ، قیمت اين خودرو 
به ٩00 میلیون تومان و با لحاظ تعرفه 100 درصدی به يك 
میلیارد و 800 و ساير هزينه ها به 2 میلیارد تومان می رسد 
درحالی كه نرخ كنونی سانتافه كم كاركرد مدل 2017 در 

بازار امروز 2 میلیارد تومان است. 
تاثير تشديد رکود بازار بر کسب وکار فعالان 
صنفی و نحوه خريد و فروش خودرو چگونه بوده است؟

آن دســته از نمايشــگاه داران و فروشــندگان خودرو كه 
مالك محل كسب و كارشــان هســتند، نمی توانند چراغ 
فروشــگاه های خود را خاموش كنند اما اين امر به معنای 
انجام معاملات روزانه يا حتــی هفتگی خودرو در اين گونه 
مراكز نیست، تعداد معاملات در اغلب نمايشگاه های خودرو 
به حداكثر يك تــا 2 مورد در طول يك مــاه كاهش يافته 
است. فروشــندگان خودرو، سهمیه ای برای عرضه خودرو 
از شركت های خودروسازی ندارند تا به واسطه آن ويترين 
مغازه های خود را پركنند. از ســوی ديگر چند سالي است 
كه دارندگان خودرو به راحتی می توانند خودروهايشان را 
با قیمت دلخواه در شــبكه های اجتماعی آگهی كنند و به 
فروش برسانند. برخلاف گذشته كه فروشندگان خودرو را 
از طريق نمايشگاه های سطح شهر يا بازارهای هفتگی عرضه 
می كردند، اكنون میزان خريد و فــروش انواع خودروهای 
داخلی و خارجی در فضای مجازی نســبت به نمايشگاه ها 
بیشتر شده و مشــتريان مطلع هســتند كه با درج آگهی 
در فضای مجازی به راحتی قادر بــه خريد و فروش خودرو 
هستند. هرچند برخی فعالان صنفی نمی توانند مغازه خود 
را ببندند اما میزان كاسبی آنها به شدت كاهش يافته است. 
مشاهده شده برخی  نمايشگاه داران فقط نصف روز فعالند و 
برخی ديگر كه اجاره مغازه پرداخت می كردند نیز به دلیل 
كاهش شديد درآمد و ناتوانی در پرداخت اجاره بها و ساير 

هزينه ها به سمت تعطیلی محل كسب و كارشان رفته اند. 
با اين روند پيش بينی شــما از وضع بازار 

خودرو در 4/5ماه باقيمانده از سال چيست؟ 
بايد به شــرايط كنونی بازار خودرو عادت كنیم. اين بازار 
هیچ وقت به شرايط 2سال پیش بازنمی گردد، زيرا تقاضايی 
كه در بازار خودرو آن زمان وجود داشت، تقاضايی مصرفي 
نبود و صرفا دارندگان نقدينگي برای حفظ ارزش پول خود 

وارد اين بازار شده بودند.
 يعنی احتمال رونق نسبی در بازار شب عيد 

خودرو نيز وجود ندارد؟
اگر تغییر خاصی در شــرايط عرضه يا قیمت خودرو اتفاق 
نیفتد، ركود بازار خودرو ادامه دار خواهد بود. در صورتی كه 
نرخ تورم كنترل شود نیز اين ركود تداوم خواهد يافت  زيرا 
خودروهای صفر كیلومتر در دست سرمايه گذاران باقی مانده 
اما خريدار وجود ندارد. اگر تورم كنترل نشــود نیز موجب 
تداوم سیر صعودی قیمت انواع خودروهای داخلی و خارجی 
در بازار خواهد شد و برخی افراد برای تبديل نقدينگی خود 
به كالا نسبت به خريد و ذخیره  سازی خودرو اقدام می كنند 
كه در اين صورت نیز شاهد تداوم ركود تورمی حاكم بر بازار 
خودرو خواهیم بود. همانطور كه ظرف 2، 3 ماه گذشته همه 
فروشــنده خودرو بوده اند اما خريدار 
چندانی بــه بــازار خودرو 

مراجعه نمی كند.

بسته سیاستي پاستور براي ملاصدرا چیست؟

معاون اقتصادي رئیس جمهوري: دولت مصمم است تا در بورس اصلاحات اساسي انجام دهد

رئیس اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو در گفت و گو با همشهری:

سعید مؤتمنی: بايد به شرايط كنونی بازار خودرو عادت كنیم، اين بازار هیچ وقت به شرايط 
2سال پیش بازنمی گردد

فعالان صنفی از تشديد رکود و خروج سرمايه های 
سرگردان از بازار خودرو خبر می دهند. اگرچه 
دامنه نوســان قيمت خودرو کمتر شــده و مالکان خودروهای دپو شده سعی در 
فروش اين خودروها در بازار را دارند، اما مشتری چنداني برای خريد خودروهای 
صفرکيلومتر و کارکرده توليد داخل يا وارداتی وجود ندارد. با سعيد موتمنی، رئيس 
اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان خودرو در مورد وضع کنونی و چشم انداز بازار 

خودرو درنيمه دوم امسال گفت و گو کرده ايم.

تغيير نگاه دولت به بورس 

مشتري ها از بازار خودرو پر کشيدند
گراني عجيب ليموشيرين

قیمت لیموشیرين در میادين از 15هزار تومان گذشت.  تره  بار
به گزارش همشهري، قیمت محصولات عرضه شده در 
میادين میوه و تره بار از ابتداي پايیز دستخوش تغییراتي 
شده و در میان مركبات قیمت بالاي لیموشیرين با وجود كاهش قیمت 

پرتقال و نارنگي، عجیب به نظر مي رسد. 
لیموشــیرين در نرخنامــه ســازمان میاديــن میــوه و تره بــار 
15هزارو300تومان قیمت خورده كه در مقايســه با ديگر مركبات، 
قیمت بالايي اســت. هم اكنون پرتقال جنوب و تامســون شــمال 
در میادين ٩500 و نارنگي 12هزار تومان اســت. لیموشــیرين در 
میوه فروشي هاي سطح شــهر هم بین حداقل 20هزار تومان قیمت 
دارد. در میان محصولات فرنگي و سبزي،  فلفل دلمه سبز با افزايش 
5300توماني قیمت نســبت به اول مهر ركورددار تغییرات اســت. 
فلفل دلمه رنگي هم 2هزار تومان گران تر شــده و هــر 2نوع فلفل 
هم اكنون13هزارو500تومان قیمت خورده انــد. در كاهش قیمت 
هم كاهوپیچ در جايگاه اول اســت كه در مقايســه بــا اوايل مهرماه 
4100تومان ارزان تر شده است. گوجه هم كه قیمت آن به دلیل كمبود 
عرضه افزايش يافته است، به گفته مسئولان صنفي تا 3هفته آينده با 
رسیدن گوجه از جنوب كشور، ارزان خواهد شد. قیمت كنوني گوجه 
در میادين ٩700تومان است. در میان میوه ها انگور سفید در فاصله 
يك  ماه ونیم ابتدايي پايیز با ٩هزار تومان افزايش قیمت، بیشــترين 
گراني را به ثبت رسانده و در مقابل، هلو انجیري در اواخر فصل عرضه 
6500تومان كاهش قیمت داشته است. اما گذشته از تغییرات يك ماه 
اخیر، گزارش مقايسه اي يكساله قیمت محصولات پرمصرف میادين 
میوه و تره بار تهران در نیمه پايیز٩٩ با نیمــه پايیز1400، حاكي از 
افزايش 2٩درصدي قیمت ســبزي  و صیفي و افزايش 34درصدي 

قیمت انواع میوه است. 
مقايسه قیمت  يكساله میوه و محصولات فرنگي در میادين میوه و تره بار 
تهران نشــان مي دهد محصولات پرتقاضا در اين بازه زماني از ثبات 
قیمت بیشتري برخوردار بوده اند، چنانچه به ترتیب، پیاز با 14درصد و 
خیار و گوجه فرنگي با 14.5درصد در بین محصولات فرنگي و سیب 
قرمز با 20درصد، سیب زرد با 24درصد و گلابي با 24.5درصد در میان 
میوه ها، كمترين افزايش قیمت را در نیمه پايیز1400 در مقايسه با 
بازه زماني مشابه سال گذشته داشته اند. در مقابل، هندوانه با 2.5برابر 
و هويج و هلو با بیش از 2برابر افزايش قیمت در نیمه پايیز1400 در 
مقايسه با بازه زماني مشابه سال گذشته، بیشترين افزايش قیمت را به 
ثبت رساندند و بعد از آنها به ترتیب، خربزه، طالبي و سبزي هاي برگي 
نیز افزايش قیمتي نزديك به 2برابر را در میادين میوه و تره بار تجربه 
كردند. كدوي مسمايي با 20درصد، لوبیا سبز با 23درصد، بادمجان 
با 24درصد و نارنگي با 25درصد افزايش قیمت از ديگر محصولاتي 
هستند كه در يك سال گذشــته از ثبات بیشتري نســبت به ساير 

محصولات در میادين میوه و تره بار برخوردار بوده اند.

قيمت انواع ميوه در ميادين ميوه و تره بار تهران)قيمت ها به تومان است(
قيمت هر كيلونام محصولقيمت هركيلونام محصول

11.900نارنگي تخم ژاپني13.900انار
12.000هلو انجيري9.500پرتقال رسمي جنوب
22.000زالزالك9.500پرتقال تامسون شمال

4.500هندوانه12.500سيب زرد لبنان
24.000انگور بي دانه سفيد10.600سيب قرمز لبنان

24.000انگور بي دانه سياه15.300ليمو شيرين
28.300موز آمريكاي جنوبي9.200گريپ فروت

65.000آناناس طلايي16.500خرمالو
44.000نارگيل 15.000انجير سياه
23.000زرشك تازه پاك شده25.000انجير زرد

103.000پسته تازه15.000به

 عبور قيمت هر مثقال زعفران 
از مرز ۱۰۰ هزار تومان

قیمت زعفران در خرده فروشي ها بالا رفت. به گزارش  سوپرماركت
همشــهري، قیمت زعفران همچنــان كه پیش بیني 
مي شد با اجراي طرح حمايتي زعفران، افزايش يافت. 

گفته مي شود افزايش قیمت ديگري هم در راه است. 
مقايســه قیمت  انواع زعفران در سوپرماركت ها نشــان مي دهد در 
2هفته گذشته قیمت اين محصول 50درصد افزايش يافته و حداقل 
قیمت هر مثقال از 75هزار تومان به 110هزار تومان رســیده است. 
فروشندگان سوپرماركت ها مي گويند قیمت خريد هر مثقال زعفران 
در ســفارش هاي دو هفته پیش 60هزار تومان بــود كه هفته قبل با 
50درصد افزايش به ٩0هزار تومان رســید، امــا قیمت در اين نقطه 
متوقف نشــده و در ســفارش هاي جديد، اين كالا براي  آنها مثقالي 
110هزار تومان فاكتور شده است. قیمت خريد 110هزار توماني براي 
سوپرماركت ها به اين معناست كه از اين به  بعد هر مثقال زعفران براي 
مصرف كننده بیش از 130هزار تومان آب خواهد خورد. كارشناسان 
و فعالان حوزه تولید و صادرات زعفران در هفته هاي گذشــته ضمن 
اســتقبال از تعیین كف قیمت 20.5میلیوني براي هر كیلو زعفران، 
اين طرح را باعث افزايش قیمت اين محصول در بازار داخلي دانستند. 
كاهش قدرت خريد مردم در 2سال گذشته با خارج كردن زعفران از 
اولويت هاي خريد بخش زيادي از اقشار جامعه، مصرف داخلي آن را 
به كمتر از نصف رسانده اســت. افت تقاضاي خريد در بازار داخلي و 
مشكلات و موانع صادرات اين محصول باعث شد طي يك سال گذشته 
قیمت زعفران در بازار داخلي تغییرات زيادي نداشــته باشد. تثبیت 
قیمت زعفران روي رقمي كه به اعتقاد تولیدكنندگان با هزينه هاي 
تولید همخواني نداشت، در كنار عامل خشكسالي، میزان تولید زعفران 
را در سال زراعي جاري كاهش داده و اين عامل نیز در افزايش قیمت  

بازار بي تأثیر نبوده است.

قيمت فروش زعفران در سوپرماركت های تهران
قيمت - تومانمشخصاتبرند

4.6499.400 گرمی )يك مثقال(گلستان
2170.000مثقالیخشكپاك
2222.400 مثقالیشاهسوند
85.000يك مثقالیسحرخيز
111.100يك مثقالیمصطفوی
114.600زعفران كادويی- يك مثقالیسحرخيز
85.000يك  مثقالیمجتهدی
139.000يك مثقالیبهرامن
38.000نگين ممتاز- نيم مثقالیقائنات
38.000نيم مثقالیفاميلا
700.000يك مثقالی ممتاز- مدل كلاسوریقائنات

2191.600 مثقالیمصطفوی
3124.000 گرمیبهرامن

17.000نيم گرمی- كارتیبرتر

 علی ابراهيمی
خبرنگار
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با شیوع كرونا حضور مردم در 
بسیاری از اماكن، محدود و گپ

حتی در مقاطعی به طور كل 
ممنوع شد. یكی از این اماكن حرم مطهر 
علی بن  موســی الرضا)ع( بود؛ مأمنی كه 
همواره ملجأ عشاق دل سوخته  و قبله  اهل 
معرفت بوده اســت و ممنوعیت حضور 
زائران، فرصتی برای بازسازی و مرمت حرم 

مطهر ایجاد كرد.
برخی از بخش های معمــاری این مكان 
مقدس قدمتی بیش از 800ســال دارند 
كه نگهداری و مرمت آن را به  كار بســیار 
حساس و دشــواری مبدل كرده  است. 
بزرگ ترین طرح بازسازی و احیای حرم 
مطهر رضوی با اجــرای حدود 480پروژه 
هنری و معماری در مدتــی حدود 10ماه 

انجام شد.

یك فرصت برای مرمت
مدیــر عالــی حرم 
مطهر رضوی با بیان 
اینكه با ابلاغ ساختار 
جدید آستان قدس و 
ایجاد مدیریت عالی 
حرم در مدیریت های 
داخلی هم تغییراتی ایجاد شده است به همشهری 
می گوید: در ســاختار قبلی بخشی به نام معاونت 
فنی و نگهداری وجود نداشــت بلكه همه  چیز در 
قالب ســازمان حریم حرم تعریف شده بود، اما در 
ساختار جدید، معاونت فنی و نگهداری حرم شكل 
گرفت كه ملزم به پیگیری همه امور فنی و عمرانی 
داخل حرم شد. محمدمهدی برادران با بیان اینكه 
مدیریت جامع تر نسبت به گذشته موجب می شود 

برنامه ریزی و اجرای طرح ها و پروژه ها منسجم تر 
شــود، می افزاید: پروژه های زیادی وجود دارد كه 
شــاید برخی از آنها بیش از 10ســال قبل توسط 
معاونت اماكن متبركه برای میزبانی بهتر از زائران 
تعریف  شــده بودند، اما به دلایلی ازجمله حضور 
گســترده زائران و نبود فرصت مناسبی كه اماكن 
متبركه خالی و خلوت باشد، معطل مانده بود. وی 
می افزاید: شیوع ویروس كرونا و محدودیت  تردد 
برای ما تبدیل به فرصتی شــد تا بتوانیم حداكثر 
اســتفاده را از خلوتی موقت حــرم مطهر ببریم. 
برادران با اشاره به اینكه هنر فاخر هنر معنویت گرا و 
هنر و معماری در حرم مطهر با همین نگاه، انعكاسی 
از معنویت و متاثر از قدسیت مضجع نورانی حضرت 
است، می گوید: حرم مطهر در چشم و ذهن زائران 
به همان شكل همیشگی باقی مانده است. ممكن 
است بســیاری از زائران به دلیل اینكه ما به عمد 
تغییری در اصل معماری های حرم ایجاد نكرده ایم، 
متوجه برخی كارها نشــوند، اما به طــور مثال در 
رنگ آمیزی جدید و تغییر آیینه های بســیاری از 
نقاط حرم، كار بزرگ و گســترده ای انجام شده و 
اگر كمی با ظرافت به آن نگاه شود، تازگی و نو بودن 
قابل مشاهده است. وی با بیان اینكه در كنار مقبره 
شیخ بهایی در جدیدی باز شده، اما تغییر محسوس 
در این محدوده مشاهده نمی شود، می گوید: جنس 
و نوع در و آیینه كاری آن با ظرافت فراوان انجام شده 
است به گونه ای كه با بافت قدیمی همخوانی دارد و 
به زائر احساس جدید بودن نمی دهد. به گفته وی، 
در این عملیات عمرانی، تعدادی آثار تاریخی هم 
كشــف و به موزه حرم رضوی منتقل شده است تا 

این گنجینه تاریخی پربارتر شود.

تعمیرات 45روزه
مدیر عالی حــرم مطهر رضــوی با بیــان اینكه 
تعمیرات اساسی گنبد مطهر حدود 45روز زمان 
برد، می افزاید: ســرداب مقــدس، ضریح مطهر، 
روضه منوره، رواق های منتهی بــه روضه منوره، 

نقطه نقطه رواق ها و صحن ها، همه در های چوبی كه 
داخل روضه منوره دیده می شود، تغییر پیدا كرد و 
همچنین حجم گسترده ای از فعالیت های عمرانی 

هم در مسجد گوهرشاد انجام شد.
برادران با اشاره به اینكه تغییر رنگ درهای صحن 
بعثت یكی از پروژه های بزرگ بود كه حدود 2ماه به 
شكل شبانه روزی و در 3شیفت انجام شد، می گوید: 
در هر شیفت هم 70نفر مشغول به كار بودند و در 
كنار آن پروژه های كوچك متعددی مثل بازسازی 
آیینه كاری ها و كاشــی كاری های آسیب دیده نیز 
انجام شد. وی ادامه می دهد: در این 10ماه حدود 
150اســتادكار به صورت روزانه در حرم مشغول 
بودند و حجم كار عظیمی اعم از گچ كاری، بنایی، 
سنگ كاری، سنگ سابی، سیم كشــی، نورآرایی، 
خطاطی، نجاری، نقاشی، آیینه كاری، كاشی كاری، 

طلاكاری، نقره كاری، شیشه بری و... انجام شد.
برادران بــا بیان اینكه عده زیادی از اســتادكاران 
داوطلبانه پای كار آمدند و حتی هزینه مواداولیه 
مورد نیازشــان را هم خودشــان تأمیــن كردند، 
می افزاید: برخی از آثار و جواهرات اهدایی به حرم 
مطهر كه در حادثه بمب گذاری و انفجار حرم مطهر 
آســیب دیده بود و مدت ها در خزانه آستان قدس 

نگهداری می شد، طی همین پروژه، ترمیم و دوباره 
در محل سابق نصب شد.

تعامل با خیّران 
مدیر عالی حرم مطهــر رضوی اســتانداردهای 
تعیین شــده در مرمت حــرم مطهــر را فراتر از 
استانداردهای میراث فرهنگی می داند و می گوید: 
در كارگروهــی كه برای اجــرای ایــن پروژه ها 
تشكیل شد، ســازمان ها و مجموعه های مرتبط 
همچنین تیمــی از كارشناســان وزارت میراث 
 فرهنگی، حضور داشــتند و بر رونــد اجرای كار
نظارت می كردند. برادران با اشاره به اینكه احیای 
توحیدخانه حرم هم یكــی از كارهای مهمی بود 
كه تحسین كارشناســان میراث فرهنگی را نیز به 
همراه داشــت، می افزاید: این فضا متعلق به بیش 
از 170سال پیش است كه در 60سال اخیر تقریبا 
به طور كامل محو شده بود، اما توسط هنرمندان، 
مرمت و احیا شــد. برادران با بیان اینكه بعضی از 
هنرمنــدان و متخصصان خودشــان بانی احیای 
حرم بودند، می گویــد: در حوزه شیشــه یكی از 
كارخانه های بزرگ، تامین تمام شیشه مورد نیاز 
را به صورت رایگان تقبل كرد. به بهانه این مرمت ها 

پیوند ما با خیرانی كه قصد مشاركت در پروژه های 
داخل حرم را داشتند هم نظام مند شد و هم اكنون 
شكل خوبی به خود گرفته است. به گفته وی، بخش 
قابل توجهی از هزینه های بازسازی با همت مردم 
و از محل مشــاركت نذركننده ها و وقف كننده ها 

تامین شد. 

نیمه آبان از راه رسید و باران و در برخی مناطق برف، 
حال و هوای ایران را پاییزی كرده است. همانطور كه گزارش

پیش بینی های هواشناسی نشان می داد، پنجشنبه، 
13آبان در گیلان، مازندران، گلستان، شمال تهران، جنوب همدان، 
جنوب مركزی، غرب و شمال اصفهان و ارتفاعات سمنان و جمعه، 
14آبان در قم، تهران، البــرز، نیمه غربی اصفهــان، چهارمحال و 
بختیاری، مركزی، كرمان و غرب یزد شاهد بارش شدید باران بودیم 
و امروز هم خبر می رسد كه در تهران، قم، البرز و غرب اصفهان بارش 

باران و رگبار را خواهیم داشت.
بارش باران در روزهای گذشته اما فقط هوای شهرها را مطبوع نكرد 
و موجب جاری شدن سیلاب و آبگرفتگی در مهاباد و خرم آباد شد و 
خسارت های بسیاری به بار آورد؛ این موضوع هشداری است برای 
دیگر استان های در انتظار باران، زیرا سیلاب همیشه در كمین است.

خسارت 5میلیارد تومانی به زیرساخت های مهاباد
باران و تگرگ در مهاباد یك باره به ســیلی ویرانگر تبدیل شد و به 
شهر و روستاهای اطرافش خســارت های فراوانی وارد كرد. به گفته 
امیرعباس جعفــری، مدیركل بحــران آذربایجان غربی، ســیل 
مهاباد به 500هكتار از اراضی و همچنین حــدود 5میلیارد تومان 
به زیرساخت های شــهری خسارت زده اســت. فرماندار مهاباد به 
همشهری می گوید: چهارشنبه گذشته )12آبان( در مناطق  كهریزو 
و مكریان شهرستان مهاباد بارندگی شــدیدی رخ داد كه به سیل 
منجر شد. این سیل به شهر راه یافت و خسارت هایی را به واحدهای 
مسكونی و خودروها وارد كرد. براساس گزارش های اولیه 75واحد 
مسكونی و 35خودرو در مهاباد به دلیل آبگرفتگی آسیب دیده است. 
عارف خدرلو با بیان اینكه بیشترین خسارت این سیل به زمین های 
كشاورزی و باغی وارد شده است، می افزاید: بعضی راه های روستایی 
و همچنین محور مهاباد به پیرانشهر بسته شده بود كه پس از چند 
ساعت دوباره تردد امكان پذیر شد. هم اكنون در شهر مریوان وضعیت 
به شــكل عادی درآمده و واحدهای مسكونی كه گل ولای وارد آنها 

شده بود، لایروبی شده اند.

فرماندار مهاباد دلیل اصلی بروز سیل در مهاباد را خشكسالی می داند 
و ادامه می دهد: امسال بارندگی بســیار كمتر از سال قبل و میزان 
جذب آب زمین منطقه بسیار كم بود. همین موضوع موجب شد با 
نخستین بارش شدید، آب روی ســطح خاك جاری شده و سیلاب 

پدید آورد. 
از سوی دیگر، مسیل هایی كه سیل را به شهر منتقل می كنند، باید 
در طرح تفصیلی درنظر گرفته می شد و ساخت وسازهای اطراف آنها 
انجام نمی شد. این موضوع هم در دست بررسی قرار دارد تا با بهبود 

وضعیت مسیل ها از آبگرفتگی و سیلاب جلوگیری شود.
روستای آزاد یكی از روستاهای مهاباد  است كه در این سیل خسارت 
زیادی به بخش كشاورزی آن وارد شده است. دهیار این روستا نیز به 
همشهری می گوید: بارندگی شدید كه در شهرستان مهاباد رخ داد، 
موجب شد در روســتاهای اطراف ازجمله روستای ما سیل بزرگی 
رخ دهد. سیل باعث شد زمین های كشاورزی آسیب ببیند و بعضی 
خانه های روستایی دچار آبگرفتگی شود. در نزدیكی روستای آزاد 
رودخانه ای وجود ندارد و سیل از بالادست آمده است. البته پوشش 
گیاهی مناطق كوهســتانی هم تخریب نشده اســت، اما حجم آب 
پیش بینی نشده بود و منجر به سیلاب شد. سیروان مولود پور با بیان 
اینكه كانال انتقال آب های سطحی روستا هم دیواره ساحلی ندارد، 
می گوید: به همین دلیل شدت سیل خودرویی را با خود درون كانال 
برد كه با كمــك اهالی آن را خارج كردیم. اگر مســئولان اعتباری 
برای ساخت دیوار ساحلی روستا اختصاص دهند، در حوادث بعدی 
كشاورزان خسارت كمتری متحمل خواهند شــد. وی می افزاید: 
هم اكنون سیل فروكش كرده  و مســئولان استان و شهرستان هم 
به منطقه سر زده اند، اما خسارت وارد شده به كشاورزان روستا باید 

جبران شود.  

سیلاب خرم آباد در نبود شبكه آب های سطحی
موضوع نداشتن شــبكه دفع آب های سطحی هر ســال در فصل 
بارندگی به مهم ترین چالش برخی شــهرها تبدیل می شود. اغلب 
شهرهای خوزستان این مشــكل را دارند، اما این بار این چالش در 
خرم آباد استان لرستان موجب بروز مشــكلاتی شد. بارندگی های 
شدید تحت تأثیر سامانه جدید بارشــی روز گذشته، جمعه موجب 
سیلابی شدن معابر و آبگرفتگی خیابان های شهر و گرفتار شدن یك 

پاكبان در سیلاب شد.این در حالی است كه چند شهر لرستان از نظر 
ساماندهی، لایروبی و حریم سازی رودخانه های شهری هم مشكلات 
بسیاری دارند؛  موضوعی كه در سال98 موجب بروز سیلاب شدید و 

خسارت های زیادی به 2شهر پلدختر و خرم آباد شده بود.

قطعی برق در یاسوج
باران پاییزی گرچه در اغلب شهرها و استان ها حال و هوای مطبوعی 
را رقم زد، اما در برخی مناطق مشــكلاتی را هم به بار آورد. در شهر 
یاسوج، مركز استان كهگیلویه و بویراحمد این مشكل با قطعی برق 
در برخی ســاعت ها به ویژه خود را در مناطقــی مانند محمودآباد، 
معصوم آباد، سالم آباد، بلوار ارم و... نشان داد. مدیركل مدیریت بحران 
كهگیلویه وبویراحمد البته این مشكل را فقط مربوط به این بارندگی 
و فقط مربوط به یاسوج نمی داند و به همشهری می گوید: شبكه برق 
ایران در اغلب مناطق هوایی اســت و گاهی هم از میان جنگل ها و 
لابه لای درختان عبور می كند كه به همین دلیل با بارندگی شدید، 
باد یا رعد وبرق با قطعی شبكه مواجه می شــویم. محمد محمدی 
ناپایداری برق را در شهرســتان بویراحمد و شهر یاسوج حدود یك 
ساعت اعلام می  كند و توضیح می دهد: پیش  بینی ها نشان می دهد 
بارندگی  تا یكشنبه شــب ادامه دارد، اما تا امروز به جز قطعی برق 

مشكل دیگری با بارش های پاییزی نداشته ایم.

راه های قزوین باز است
بارش باران در پنجشــنبه و جمعه گذشــته در قزوین موجب شد 
راه ها لغزنده و تونل شیرین ســو در جاده قدیمی قزوین به لوشــان 

به دلیل ریزش سقف بسته شود و تردد از كنار گذر تونل امكان پذیر 
باشد. به گفته مریم بهروزی، كارشناس هواشناسی قزوین فعالیت 
ســامانه بارشــی كه از اواخر هفته جاری وارد منطقه شده، امروز 
)شنبه 15آبان( شدت می یابد، اما از فردا جو استان پایدارتر خواهد 
بود. همچنین احتمال اینكه بارش هــا در برخی ارتفاعات و مناطق 

سردسیر استان به شكل برف باشد، دور از انتظار نیست. 
رئیس پلیس راه قزوین درباره وضعیت فعلی این تونل به همشهری 
می گوید: بارش باران روزهای گذشته موجب شد پنجشنبه )13آبان( 
سقف تونل شیرین ســو دچار ریزش و روشنایی تونل هم با اختلال 
مواجه شــود. فرهاد ذاكری منش با بیان اینكه بــرای حفظ ایمنی 
رانندگان تونل توسط راهداری بسته شد، می افزاید: عوامل راهداری 
و پلیس راه تا صبح جمعه تلاش كردند و هم اكنون مسیر برای تردد 
باز شده است. باقی مسیرهای استان هم حالت عادی دارد و رفت  وآمد 

به راحتی انجام می شود. 
 

  
با گذشت یك ماه و نیم از پاییز، هوا سردتر و احتمال بروز پدیده های 
جوی همچون باران و تگرگ بیشتر شده است. شهرها و روستاها در 
این حوادث معمولا آسیب های زیادی می بینند. برای جلوگیری از 
این خســارت ها برنامه ریزی برای هدایت آب های سطحی، بهبود 
كانال ها و مســیل ها و لایروبی رودخانه ها باید جدی گرفته شــو د. 
جبران خســارت كاری زمان بر است و بســیاری از مردم تا مدت ها 
باید با زیانی كه از این شرایط دیده اند سر كنند، درحالی كه راه برای 

جلوگیری از این ضرر و زیان  ها وجود دارد.

مرمت حرم مطهر رضوی 
در غیاب زائران 

در ماه های شیوع كرونا و با توجه به محدودیت های 
تردد، 480پروژه هنری و معماری در حرم مطهر 

رضوی انجام شد
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سیلاب در نیمه پاییز   
بارندگی های شدید روزهای گذشته موجب جاری شدن سیلاب در 2استان لرستان و آذربایجان 

غربی شد و سازمان هواشناسی امروز هم برای 10استان هشدار نارنجی صادر كرده است

سیده زهرا عباسی- حمیده پازوكی
خبرنگار
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موزه صنعت نفت كرمانشاه پشت در  های بسته
موزه صنعت نفت كرمانشاه به عنوان قدیمی ترین موزه صنعتی كشور، بازدید 

عمومی ندارد و فقط افراد خاص می توانند از آن بازدید كنند

موزه صنعت نفت كرمانشاه به عنوان قدیمی ترین موزه صنعتی كشور، بازدید عمومی ندارد و فقط 
افراد خاص می توانند از این مجموعه دیدن كنند. این موزه قدیمی یكی از بزرگ ترین موزه های 
صنعتی ایران و حتی خاورمیانه محسوب می شود كه به همراه كارخانه قدیمی حلب سازی در 

متراژ بالای 20هزارمترمربع در قسمت جداگانه از پالایشگاه نفت كرمانشاه قرار دارد.
پیگیری هایی از سوی اداره كل میراث فرهنگی برای احیا و قرار گرفتن این مجموعه ارزشمند 
برای قرار گرفتن در معرض عموم صورت گرفته اما تا كنون این اقدامات به نتیجه نرسیده است.
براساس گفته مســئولان میراث فرهنگی استان كرمانشاه، مســائل امنیتی مهم ترین دلیل 

مجموعه شركت نفت برای ممانعت از بازدید عموم از مجموعه است.

     اكتشاف انگلیسی ها

معاون میراث فرهنگی اداره كل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری كرمانشاه با بیان 
اینكه موزه صنعت نفت كرمانشاه بزرگ ترین موزه صنعتی خاورمیانه است، می گوید: این موزه 

صنعتی با 23هزار متر زیربنا در مجموعه پالایشگاه نفت كرمانشاه واقع شده است.
كیومرث اعظمی در گفت وگو با همشهری درباره ویژگی های این مجموعه توضیح می دهد: این 
موزه در واقع یك كارخانه حلب سازی است كه از كاوش های انگلیسی ها در منطقه نفت شهر 
به دست آمده.  وی با بیان اینكه قطعات و اشیای حاضر در موزه صنعت نفت كرمانشاه، به زمان 
اكتشافات انگلیسی ها در منطقه نفت شهر و سومار برمی گردد، می گوید: قدمت برخی از اشیا و 
دستگاه های موزه صنعت نفت كرمانشاه به جنگ جهانی دوم می رسد. انگلیسی ها این قطعات 

را پس از فرسودگی و خراب شدن در خاك دفن می كردند.
معاون میراث فرهنگی اداره كل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری كرمانشاه می گوید: 
دلیل دفن كردن این قطعات زیر خاك توسط انگلیسی ها این بوده است كه در سومار و نفت شهر 

تجهیزات لازم برای از بین بردن و یا ذوب این قطعات فرسوده وجود نداشته.
وی ادامه می دهد: مجموعه اشیای گردآوری شده در این موزه طی چند سال كاوش  های انجام 
شده در محدوده چاه های نفت شهر به دست آمده كه برخی از آنها نوسازی و در راه اندازی مجدد 

كارخانه حلب سازی مورد استفاده قرار گرفته است.

    راه اندازی دوباره

معاون میراث فرهنگی اداره كل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری كرمانشاه با 
بیان اینكه هم اكنون این كارخانه حلب سازی قابلیت تولید و امكان راه اندازی دارد، دلیل این 
موضوع را فنی بودن عوامل و دست اندركاران این موزه می داند و می گوید: موزه نفت كرمانشاه 
سال ها پیش به ثبت ملی رسیده اما آنطور كه باید ساماندهی نشده است. از زمانی كه این موزه 
در فهرســت آثار ملی قرار گرفته تا امروز بنا به دلایلی امكان بازدید عموم مردم از آن فراهم 
نشده است و مردم كرمانشــاه با تاریخ پر افتخار صنعت نفت خود آشنایی ندارند. اعظمی با 
اشاره به بازدید از این مجموعه اضافه می كند: كارخانه حلب سازی در زمان خود یكی از معدود 
كارخانه های تولید برخی مشــتقات نفتی در خاورمیانه بوده است كه در دوران جنگ دچار 
آسیب شد و از كار افتاد و مدیر موزه صنعت كرمانشاه با كمك برخی قطعات فرسوده دوباره 
آن را راه اندازی كرده است.این مقام مســئول با بیان اینكه موزه صنعت نفت كرمانشاه یكی 
از ظرفیت های مهم گردشگری استان است كه با كوتاهی های صورت گرفته از بازدید عموم 
پنهان مانده، می گوید: این موزه به علت كوتاهی دستگاه های اجرایی ازجمله میراث فرهنگی 

و اداره موزه های خود صنعت نفت در واقع خاك می خورد.

   امكان بازدید عمومی

موزه صنعت نفت یك اداره بسیار قوی تر و با تشكیلات و پشتوانه مالی است. وی دلایل امنیتی 
صنعت نفت را مهم ترین مانع و دلیل خاموش ماندن موزه نفت كرمانشاه از سوی مسئولان 

شركت نفت عنوان می كند.
اعظمی می گوید: در صورت اهتمام مسئولان استانی و استفاده از ظرفیت استانداری با توجه به 
رویكرد دولت این موزه ارزشمند را احیا و دوباره راه اندازی كرد، زیرا امكان و قابلیت جداسازی 

موزه از مجموعه شركت نفت وجود دارد بدون اینكه مشكلی در این رابطه ایجاد شود.
معاون میراث فرهنگی كرمانشاه همچنین در ادامه از پیگیری برای احیای این مجموعه خبر 
می دهد و اظهار می كند: درصورت متقاعد شدن شركت نفت برنامه ریزی هایی برای احیای این 
موزه و ایجاد طرح محتوایی فراهم است. وی تأكید می كند كه راه اندازی دوباره موزه صنعت 
نفت كرمانشاه و فراهم شدن بستر بازدید عموم مردم و گردشگران از آن همت و عزمی ازسوی 

مسئولان استانی و حمایت دولت را می طلبد.  

برخی از بخش های معماری
 این مكان مقدس قدمتی

بیش از 800سال دارند

به گفته مدیر عالی حرم مطهر 
رضوی،  تعمیرات اساسی گنبد 

مطهر حدود 45روز زمان برد

 در 10ماه عملیات مرمت 
حدود 150استادكار به صورت 
روزانه در حرم مشغول بودند

توحیدخانه حرم هم در 60سال 
اخیر تقریبا به طور كامل 

محو شده بود، اما توسط 
هنرمندان، مرمت و احیا شد

ث
 سازمان هواشناســی روز گذشته در استان های مك

گیلان، مازندران، گلستان، تهران، البرز، قزوین، 
قم، همدان، مركزی، لرســتان، ایلام، چهارمحال 
و بختیــاری، كهگیلویــه و بویراحمــد، فارس، 
كرمان، هرمزگان، ارتفاعات ســمنان، شــمال 
شرق خوزســتان، یزد، اصفهان و همچنین جزایر 
خلیج فارس و هرمز هشــدار سطح نارنجی صادر 

كرده بود.  كارشناس ســازمان هواشناسی این 
هشــدار را امروز برای 10استان اعلام می كند و به 
همشهری می  گوید: امروز و فردا علاوه بر استان های 
ذكر شده در خراسان جنوبی، رضوی و شمالی هم 
بارندگی، در برخی نقاط باد شدید و در ارتفاعات 
البرز، زاگرس و كرمان برف خواهیم داشت.  امروز 
هم هشدار ســطح نارنجی در استان های قزوین، 
البرز، تهران، قم، مركزی، چهارمحال و بختیاری، 
كرمان، یزد، ســمنان و اصفهان صادر شده  و در 
این مناطق شاهد آبگرفتگی، مه آلودگی، برخورد 

صاعقه و كولاك برف هستیم. كبری رفیعی با بیان 
اینكه روند كاهش دما تا فردا )یكشــنبه 16آبان( 
ادامه دارد، می افزاید: بعد از یكشنبه، دمای هوا به 
ثبات می رسد، اما افزایش محسوس نخواهد داشت.
همچنین در مناطق سردســیر روند كاهش دما 
محسوس تر ادامه خواهد داشــت.  به گفته وی، 
بارندگی ها در پایتخت هم تا یكشنبه ادامه دارد و 
امروز حداكثر دمای هوای تهران با 3درجه كاهش 
به 11درجه سانتی گراد و فردا به 9درجه سانتی گراد 

خواهد رسید. 

هشدار آبگرفتگی در 10استان
 اصفهان

یزد

 چهارمحالكرمان
و بختیاری

قم
زی

رك
م

قزوین البرز تهران
سمنان
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سيدمحمدفخار
خبر نگار

طرح روز

عدد خبر

داوود کاظمی

 سطح آب دریای خزر 80سال قبل در بالاترین تراز 
خود قرار داشت. اما در 80سال اخیر سطح آب آن كاهش 
یافته كه بیشترین كاهش تراز آب طی سال های ۲008 تا 

۲0۱۵ میلادی در این دریاچه به وقوع پیوست.

ســازمان هواشناسی با اشــاره به تشدید فعالیت 
سامانه بارشی و نفوذ سامانه پرفشار سرد نسبت به بارش 
شدید باران و برف و كاهش   ۱۴درجه ای دما در ۱۴ استان 

كشور هشدار داد.

نخستينگروهازگردشگرانورودی،همزمانباهشدارهانسبت
بهآغازپيکششمکرونادرايرانوپساز2سالرکودمطلق
گردشگریورودیازروسيهواردايرانشدند.اينگروهشامل

تورگردانهایروسهستند.

چهره روز

خبر روز

رهاشدهازبندديوارها

عــزت الله ضرغامــي، وزيــر ميراث فرهنگي، گردشــگري و 
صنايع دســتي در ســفر بــه اســتان ســمنان در همراهي با 
رئيس جمهوري، دستور برچيدن ديوار مزاحم اطراف کاروانسراي 

صفوي شهر سمنان را صادر کرد. 
رئيس سابق سازمان صداوســيما و وزير فعلي ميراث فرهنگي، 
گردشگري و صنايع دســتي اگرچه در هفته هاي اخير با برخی 
انتقادات درباره بعضی از انتصاب ها و نقل قول ها مواجه بود اما 

ديروز يك اقدام مثبت در حوزه فعاليتي خود انجام داد.
او پس از آنكه رئيس جمهوري دســتور آزادسازي کاروانسراي 
صفوي سمنان و انتقال مالكيت اين بناي تاريخي ارزشمند که 
در اختيار اداره کل زندان هاي اســتان سمنان بود به شهرداري 
اين شهر را صادر کرد، دستور داد که ديوار مانع و مزاحم رويت 

کاروانسراي تاريخي اين شهر بلافاصله تخريب شود.
ضرغامي به حاضران گفته اســت که با برچيدن اين ديوار مردم 
بايد شاهد مرمت اين اثر تاريخي بدون هيچگونه مانعی باشند. 
30ســال بود که کاروانسراي تاريخي شهر ســمنان در اختيار 
اداره کل زندان هاي استان ســمنان بود و از همان زمان تاکنون 
بازگردانــدن اين بناي تاريخي به مردم ســمنان مطالبه جدي 
مردم اين شهر بود. وزير ميراث فرهنگي نيز به دليل صدور دستور 
تخريب ســريع ديوارهاي الحاقي اطراف يك اثر ثبت ملي شده 
کشور حالا برغم تمامي انتقادهاي مطرح شده به او در هفته هاي 
اخير، حائز نشستن بر ستون چهره روز امروز روزنامه همشهري 
است. ضرغامي حتي گفته است، آزادسازي کاروانسرا در مرکز 
شهر سمنان، خواسته مردمي است و آزاد شدن اين بناي تاريخي 

»از بند ديوارها« براي شهروندان سمناني دلگرم کننده است. 
کاروانسراي شاه عباسي سمنان زندان اين شهر بود. اين اثر يكي 
از 999کاروانسراي ساخته شده توســط شاه عباس صفوي در 
ايران است که با قدمت 400سال در ســال1352 به ثبت ملي 

رسيده بود. 
سال قبل زندان سمنان به خارج از اين شهر منتقل شد و پيش تر، 
سيد ابراهيم رئيسي، رئيس وقت قوه قضاييه در سفر به استان 
سمنان حكم آزادي اين کاروانســرا و واگذاري آن به شهرداري 
ســمنان را صادر کرده بود و حالا در ســفر رئيســي به استان 
سمنان و آن هم در کســوت رئيس جمهوري، کاروانسراي شاه 
عباسي ســمنان از بند ديوارها به گفته عزت الله ضرغامي، وزير 

ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي رهايي يافته است.

تشكيلنخستينجلسهستادآلودگي
هوايکشور

درپي تعطيلي 2ســاله کارگروه ملي کاهش آلودگي هواي کشــور، 
سرانجام وزارت کشور آستين ها را بالا زد و نخستين جلسه هماهنگي 

دستگاه هاي مسئول در مديريت آلودگي هواي کشور را برگزار کرد.
چهارشنبه 21مهر بود که همشهري در گزارشي خبر داد که کارگروه 
ملي کاهش آلودگي هواي کشور طي 20 ماه اخير تنها 2جلسه داشته 
و کرونا به تعطيلي اين ســتاد منجر شده اســت. در عين حال عصر 
چهارشنبه اخير، جلسه هماهنگي دستگاه هاي مسئول در مديريت 
آلودگي هوا در محل وزارت کشور برگزار شد تا به پيگيري دستورات 
اجرايي قانون هواي پــاك بپردازد. در اين قانــون 123 تكليف براي 
23دستگاه تدوين شده اســت. به گزارش همشهري از پورتال وزارت 
کشور، احمد وحيدي، وزير کشور از تشكيل قرارگاهي براي پيگيري 
نوسازي ناوگان فرسوده حمل ونقل عمومي خبر داد و گفت: مقرر شده 
قرارگاهي تشكيل شود تا با سرعت بيشتري نوسازي ناوگان فرسوده 
را دنبال کند. در اين جلسه تعهدات هر يك از دستگاه ها مورد بررسي 
دوباره قرار گرفت، برخي از تكاليف يا کامل اجرا نشده بود يا اصلا اجرا 
نشده؛ البته برخي نيز اجرا شده اســت. بي ترديد موضوع هواي پاك 
مسئله اي اساسي براي سلامت و زندگي آرام مردم قلمداد مي شود. لذا 
در اين جلسه درخصوص برخورد فوري با برخي پديده ها در موضوع 
آلودگي هوا بحث و تبادل نظر و مقرر شد کارگروه اضطرار آلودگي هوا 
به صورت مرتب تشكيل جلســه داده و از اختيارات محدود کننده اي 
که در قانون پيش بيني شــده، اســتفاده کند تا هواي بهتري داشته 
باشيم. وزير کشــور در بخش ديگري از صحبت هاي خود به موضوع 
مشــكلات و محدوديت هاي فني، بودجه  اي و ساختاري در نوسازي 
ناوگان حمل ونقل اشاره کرد و افزود: مقرر شده قرارگاهي تشكيل شود 
تا با سرعت بيشتري نوسازي ناوگان فرسوده را دنبال کند. بي ترديد 
در اين امر بايد با تامين منابع مالي سرعت بيشتري داشته باشيم. وي 
افزود: در اين جلسه مسائل کلان تري نيز همچون حجم خودروها و 
ساير شرايطي که براي جلوگيري از آلايندگي هوا مؤثر است، همچون 
موضوع سوخت، مورد بررسي قرار گرفت. اميدواريم با پيگيري مستمر 
زمينه اجرا و تحقق اهداف قانون عملياتي شود. وي تأکيد کرد: درصد 
قابل توجهي فرسودگي در ناوگان حمل ونقل وجود دارد که عدد آن 
را تا 40درصد و گاهي بيشتر عنوان مي کنند. اين فرسودگي در حوزه 
موتورسيكلت و خودرو و همچنين بازســازي واگن ها در حوزه مترو 
وجود دارد. وحيدي درخصوص نوسازي ناوگان اتوبوسراني نيز گفت: 
در برنامه داريم که 5هزار دستگاه براي بازسازي هم اکنون قراردادش 
منعقد شده که سهم خوبي نيز براي تهران درنظر گرفته شده به شكلي 
که 2 تا 3هزار دستگاه به تهران داده خواهد شد البته نياز تهران بيش 
از اين است که در نوبت هاي ديگر نيز سهميه به آن تعلق مي گيرد. در 
ادامه علي سلاجقه، رئيس سازمان حفاظت محيط زيست نيز گفت: 
نخستين جلسه ستاد آلودگي هوا به همت وزير کشور تشكيل شد و 
در دولت جديد نيز ريل گذاري خوبي براي مقابله با آلودگي هوا انجام 
شده است. در اين جلسه وظايف دستگاه ها مشخص شده و از اين پس 
به همراه دستگاه قضا اجراي وظايف را براساس شاخص  هاي آلايندگي 
و بهبــود در وضعيت رصد مي کنيــم. وي افزود: ســازمان حفاظت 
محيط زيست قطعا دستگاه هاي 23گانه مرتبط در اين حوزه را رصد و 
بازخواست مي کند و اين موضوع را نيز به مردم اطلاع رساني خواهيم 
کرد. در اين جلسه ارتقای زيرســاخت ها و همچنين مباحث مرتبط 
با نوســازي ناوگان حمل  ونقل مورد بررســي قرار گرفت و همچنين 
کارخانه هاي حاشيه شهرها نيز از اين پس رصد و پالايش خواهند شد. 
اميدواريم با اين رصد و پالايش شاهد بهبود وضعيت آلودگي هوا باشيم. 
نمي خواهم به عقب بازگردم، ولي واقعا به وظايف عمل نكرديم و درصد 

پيشرفت کارها نيز مشخص است.

  در 70سال اخير  8449 سيل در ايران رخ داده استايران سيل خيز 
   استان هاي فارس، گلستان، خراسان رضوي، هرمزگان و سيستان و بلوچستان در 20سال 

اخير ميزبان 43درصد از کل سيل هاي کشور بوده اند

ســال آبي و بارشــي کشور از 
ابتداي مهرماه آغاز شده است. سيلاب

در عيــن حال تغييــر الگوي 
بارش، شرايط را براي وقوع سيل هاي متعدد 

فراهم کرده است.
اطلاعات اختصاصي رســيده از ســازمان 
جنگل ها به همشهري نشــان مي دهد که 
طي 70سال اخير 8449سيل در استان هاي 
کشور به ثبت رسيده که نيمي از آنها مربوط 
به 20سال اخير بوده است. اين يعني هر سال 
ايران دست کم ميزبان 120سيل است؛ به طور 

ميانگين هر 3روز يك سيل.
آمارها مشــخص کــرده کــه 43درصد همه 
سيل هايي که در 20سال اخير در ايران جاري 
شده، در استان هاي فارس، گلستان، خراسان 
رضوي، هرمزگان و سيستان و بلوچستان رخ 
داده است. اين 5اســتان  از سال 1380تاکنون 
محل وقوع 1923سيل کوچك و بزرگ بوده اند 
و قربانيــان اصلي اين پديده محيط زيســتي 

محسوب مي شوند.

لبههايتغييراقليم
تغيير اقليم طي 2دهه اخير بزرگ ترين پديده 
طبيعي کشور بوده و به تغييرات شديد بارشي 
در کشــور منجر شده اســت؛ به نحوي که در 
پي خشكسالي هاي ايجاد شــده، بارش باران 
محدودتر از قبل و بيشــتر طــي فرايندهاي 
رگبــاري رخ داده اســت. تحليــل اطلاعات 
ســيل هاي 70ســال اخير همچنين نشــان 
مي دهد از سال 80تاکنون شــدت، وسعت و 
تعداد ســيل ها نيز در اســتان هاي سيل خيز 
افزايش داشته است. در اين ميان براي کاهش 
اثرات مخرب سيل، اقدامات آبخيزداري و کاشت 
نهال اگرچه وسعت گرفته، اما هنوز نتوانسته از 
جاري شدن سيل هاي مخرب جلوگيري کند. 
هوشــنگ جزي، مديرکل دفتر آبخيزداري و 
حفاظت خاك سازمان جنگل ها در اين باره به 
همشــهري مي گويد: هم اکنون در 33 ميليون 
هكتار از اراضي کشور مطالعات تفصيلي و اجراي 
طرح آبخيزداري انجام شــده اســت، اما براي 
آغاز اقدامات اجرايي بــه تامين اعتبار نياز دارد 
و طبق نظــر قانونگذار بايد از محــل اعتبارات 
صندوق توسعه ملي برآورده شود. به گفته جزي، 
اجراي طرح هاي آبخيزداري با هدف حفاظت از 

آب، خاك و جلوگيري از سيلاب، جلوگيري از 
بيابان زايي اجرا مي شود که اجراي اين طرح ها 
در کاهش ميزان فرسايش خاك و افزايش نفوذ 
آب در خاك تأثيرگذار اســت تا منبع آبي براي 
پايين دست حوضه هاي آبخيز کشور تامين شود.

لزوماقداماتحفاظتي
سيل ها بخشي از عوامل طبيعت هستند که بر 
اثر حجم فزاينده باران به فرسايش خاك شدت 
مي دهند. محمود عرب خــدري، عضو هيأت 
مديره انجمن آبخيزداري ايــران در گفت وگو 
با همشــهري با تأييد اينكه نقاط سيل خيز در 
کشور اگر کنترل نشوند، محل وقوع سيل هاي 
متعدد ديگر مي شــوند، مي گويــد: مهم ترين 
پديده اي که در اين مســيل ها وجــود دارد، 
رسوبي است که ثبت شده و نشان از وقوع سيل 
دارد. نقاطي در کشــور داريم که رسوب هاي 
متعدد ثبت کرده اند و در طول هزار سال، 6متر 
رسوب را ثبت کرده اند؛ مثلا سطح شهر تبريز 
طي اين دوره، 6متر بالاتر از قبل اســت. چون 
رسوبات لايه لايه هســتند، مي توان گفت که 
يك لايه را يك سيل آورده و لايه بعدي را سيل 
ديگر. از روي لايه هاي تشــكيل دهنده خاك 

مشخص اســت که در اين دوره 6سيل بزرگ 
اتفاق افتاده است. بدين ترتيب رصد مسيل ها و 
انجام عمليات آبخيزداري مي تواند براي کنترل 
تخريبي که سيل ها ايجاد مي کنند و حتي وقوع 
يا عدم وقوع آنها بسيار مؤثر باشد. به گفته اين 
استاد پژوهشكده حفاظت خاك و آبخيزداري، 
وقوع هر از چندگاه يك ســيل بــزرگ، امري 
طبيعي است. ولي آن چيزي که نگران کننده 
است، اينكه عوامل انســاني در طبيعت دست 
برده اند. اقداماتي انجام شده که سيل و رسوبات 
ناشــي از آن را اضافه کرده است؛ مثلًا در مورد 
سيل دروازه قرآن شيراز، کانال هاي طبيعي عبور 
آب را با خاك پر کردند و به جاي آن يك لوله به 
قطر يك متر گذاشتند. درحالي که اگر محاسبه 
مي کردند اوج ســيلاب در اين منطقه چقدر 
است و دريچه هاي مناسبی قرار مي دادند تا آب 
عبور کند، اصولاً مشكلی پيش نمي آمد. علاوه 
بر اين، همين دريچه بــا قطر يك متر هم غالباً 
توسط نخاله يا قطعات چوب مسدود مي شود 
و به همين دليل فاجعه اتفاق مي افتد؛ بنابراين 
اقدامات کنترل کننده در مســيل ها به راحتي 
مي تواند از بروز خطر براي کلوني هاي زندگي 

جلوگيري کند.

ديدار

تأکيدمراجعتقليدقم
برحفظمنابعطبيعيومحيطزيست

رئيس سازمان حفاظت محيط زيســت و معاون رئيس جمهوري 
که به منظــور ديدار با مراجع و اطلاع رســاني پيرامون مســائل 
محيط زيســتي به قم ســفر کرده بود، با آيات عظام ديدار کرد و 
در اين ديدار، مراجع تقليد از نابودي ســواحل و جنگل ها براي 
احداث ويلا و فعاليت واحدهاي آلاينده صنعتي در حريم شهرها 

انتقاد کرده اند.

واحدهايصنعتيآلاينده،بهبيرونازحريمشهرها
منتقلشود

آيــتاللهحســيننوري
همدانــي:مســئله انتقــال 
واحدهاي صنعتــي آلاينده از 
حريم شهر به خارج از آن و دفع 
اصولي زباله ها، يك اقدام مهم و 
اساسي است که بايد مورد توجه 
سازمان حفاظت محيط زيست 

باشد. با بزرگي شهرها بسياري از واحدهاي صنعتي و توليدي در 
ميان شهر يا حريم زندگي مردم قرار گرفته و لازم است براي حفظ 
سلامت مردم و جلوگيري از آثار سوء آنها تدبيري اتخاذ شود. از 
بين بردن ســواحل و جنگل ها براي احداث خانه و ويلا نيز باعث 

وارد شدن خساراتی به محيط زيست شده است.

فرهنگحفظمحيطزيســت،هنــوزدرجامعه
بهدرستيجانيفتادهاست
ســيدمحمد آيــتالله
علويگرگاني: محيط زيست 
يكــي از مســائلي اســت که 
کمتر در کشــور ما به آن توجه 
مي شود؛ امكانات و ظرفيت هاي 
محيط زيست متعلق براي تمام 
مخلوقات خداوند است و از بين 

بردن آنها فقط جفا به انسان نيســت، بلكه ظلم به جهان خلقت 
است. مسائل و مباحث زيســت - محيطي طي سال هاي گذشته 
درکشور ما مورد بی توجهي قرارگرفته است. علاوه بر کم توجهي 
به محيط زيست، فرهنگ اسراف و استفاده از منابع غذايي نيز در 
کشورمان مطلوب نيست. محيط زيست يك حق همگاني است که 

فرهنگ آن هنوز در جامعه به درستي جا نيفتاده است.

به گفته دوســت محمدي، 
اســتان ســمنان 13بافت 
تاريخي مصوب به وســعت 750هكتــار دارد که 
مطالعات مربوط به بافت تاريخي شــاهرود انجام 
شده و مطالعات مربوط به بافت تاريخي مهديشهر 
در حال انجام است. نقطه در بافت تاريخي سمنان 
نيز با وسعت 370هكتار به عنوان وسيع ترين بافت 
تاريخي استان مطالعات مربوط به ساماندهي انجام 
شده است که اين امر با بخشي از بودجه 40ميليارد 
توماني آغاز مي شود. همچنين در مورد بافت هاي 
تاريخي ديگر اســتان که از برنامه سوم توسعه تا 
به امروز ضوابطي برايشــان تعريف نشــده است، 
همچون بافت تاريخي شــهر ميامي، کلاسفيج، 
شهميرزاد، بسطام يا اميريه دامغان که فاقد حريم 

مصوب هستند، 1.5ميليارد تومان به منظور انجام 
مطالعات از مبلغ 40ميليارد تومان اعتبار تخصيص 

يافته است.
 براي مرمت اضطــراري 3بافــت تاريخي مهم و 
شاخص استان سمنان شامل بافت هاي تاريخي 
ميامي، سمنان و شاهرود نيز مبلغي از اين بودجه 
 تخصيص يافته اســت تا صرف حل معضلات اين
3 بافت تاريخي و مرمت ساباط ها و گذرهاي بافت 
شود. او با اشاره به توجه ويژه دولت به ويژه شخص 
رئيس جمهوري به مجموعه تاريخي بســطام و 
آرامگاه بايزيد بسطامي که ازجمله مجموعه هاي 
ارزشمند اهل تسنن و همچنين دوستداران ميراث 
فرهنگي در يكي از بافت هاي تاريخي مصوب کشور 
در استان ســمنان اســت اعلام کرد: در موضوع 

بافت تاريخي شهر بســطام که واجد ارزش هاي 
ثبت جهاني است و پرونده ثبت جهاني آن نيز در 
دست تهيه است، تأکيد دولت و رئيس جمهوري 
ساماندهي و مرمت مجموعه تاريخي بسطام است.

مديرکل اداره ميراث فرهنگي، صنايع دســتي و 
گردشگري استان سمنان با اعلام اينكه اهل تسنن، 
بايزيد بســطامي را يك شــخصيت فاخر جهاني 
مي دانند، افزود: مقبره و ســنگ قبري که اکنون 
در اين مجموعه واجد ارزش جهاني شــدن وجود 
دارد، در شــأن اين شخصيت نيســت و به همين 
دليل در حال طراحي يك پوشش مقبره براي اين 
مجموعه و به اتمام رساندن سنگ قبر فاخر آرامگاه 
بايزيد بسطامي هستيم. دوست محمدي دستاورد 
ديگر سفر سيدابراهيم رئيسي، رئيس جمهوري به 

استان سمنان را آزادســازي و مرمت کاروانسراي 
شاه عباسي سمنان اعلام کرد و گفت: آزادسازي 
کاروانســراي شاه عباسي ســمنان که در اختيار 
اداره کل زندان هــا بود، مطالبه مردم ســمنان از 
3دهه پيش تاکنون بود که رئيس جمهوري علاوه 
بر آزادســازي اين کاروانســرا بودجه اي نيز براي 
مرمت و احياي اين اثر تاريخــي تخصيص داد تا 
اين اثــر تاريخي پس از چند دهه به شــهروندان 

بازگردانده شود.
به گفته او، تخصيــص بودجه براي ســاماندهي 
مجموعه تپه حصار دامغان به عنوان يكي از تپه هاي 
تاريخي مهم جهان نيز به تصويب رسيد و مقرر شد 
موضوع خروج ريل راه آهــن از درون اين محوطه 
باستاني نيز در هيأت دولت مطرح و پيگيري شود.
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گپ

احتمال سيل خسارت ساز، در رود دره هاي تهران
در ســال13۹۹ از مجموع 1۹1بارندگي 
مؤثر 113مورد سيل كوچك و بزرگ در 
نقاط مختلف كشور اتفاق افتاده كه باعث 
وقوع خســاراتي در ۲۲استان كشور شده 
است. شهر تهران نيز به دليل قرار گرفتن در 
شيب كوهستاني البرز و ساخت و ساز هاي 

متعدد در مسير رودخانه هاي فصلي، هميشه در خطر آبگرفتگي هاي 
شديد قرار دارد. ساخت شبكه جمع آوري آب هاي سطحي و لايروبي 
نهر ها مي تواند تا اندازه ای مانع اين اتفاق شود، اما آب ماندگي در سطح 
خيابان ها، همچنان رخ مي دهد. خطر وقوع سيل ناگهاني را نيز نمي توان 
از نظر دور داشت. به گفته ابوالقاسم حسين پور، مديركل دفتر كنترل 
سيلاب و آبخوان داري ســازمان جنگل ها و مراتع كشور، روددر ه هاي 
شــمال تهران درصورت بارندگي های شديد، سيلابی همراه با جريان 
واريزه  اي )خاك و قطعات سنگ( ايجاد مي كند كه قادر به واردكردن 
خساراتی به بافت شهر است.گفت و گوی كوتاه همشهری با حسين پور 

را در زير می خوانيد.
مهم ترين قسمت مقابله با سيل در شهر  از كجا آغاز مي شود؟

در مديريت ســيل و رواناب در حوزه آبخيز داري ما چند بخش داريم. 
ترجيح بر اين است كه سيل در بالادســت كنترل شده و وارد منطقه 
شهري نشود؛ زيرا پيشــگيري بايد از منشأ شكل گيري سيلاب انجام 
شود. پس از آن و در اولويت دوم، جمع آوري و دفع آب هاي سطحي قرار 
دارد كه شهرداري اين كار را با ايجاد شبكه جمع آوري آب هاي سطحي 
انجام مي دهد. ما به شهرداري و سازمان مديريت بحران اعلام كرديم 
كه طرح هاي آبخيزداري در شمال شهر و مخصوصا در 7روددره اصلي 
بايد اجرا شود؛ زيرا سيلابي كه از اين نقاط جاري مي شود، فقط شامل 
جريان آب نيست، بلكه جريان هاي واريزه اي و شامل بارجامد است كه 

از ارتفاعات جاري مي شود.
اين پروژه ها را در چه نقاطي بايد اجرا كرد؟

اين طرح بايد براي 17حوزه آبخيز شمال شهر و با تأكيد بر 7 تا 11 حوزه 
اصلي و بحراني مشرف به شهر اجرا شود. حوزه هاي اصلي، هم پرشيب و 

سيل خيز هستند و هم سيلاب واريزه اي دارند.
كنترل سيلاب بيشتر در چه نقاطي  مؤثر خواهد بود؟

مديريت سيلاب بايد از بالا تا پايين اين حوزه به صورت جامع و يكپارچه 
اجرا شود. آبخيزداري از خط الرأس ارتفاعات شروع مي شود و تا سطوح 
نفوذپذير درون و بيرون شــهر ادامه پيدا مي كند. بعضي از مسير هاي 
انتقال آب در تهران، به دليل ساخت وساز به هم ريخته است، اما همه اين 

مسير ها به  سمت جنوب تهران منتهي مي شود.
ساخت و ساز بي رويه، احتمال سيل را بيشتر كرده است؟

بله. در دهه هاي گذشته توسعه شهري بيش از حد به عرصه هاي شمال 
شــهر تســري پيدا كرده و اين اتفاق، هم عرصه هاي جذب رواناب را 
كاهش داده و هم سطوح عايق را بيشتر كرده كه اين خطر ممكن است 
در آينده تشديد شود. براي پيشــگيري از وقوع سيل بايد روي كاهش 
خطر در حوزه هاي آبخيز فعاليت كرد و از سوي ديگر تاب آوري مناطق 

را افزايش داد.

زباله هاي رها شده؛ معضل بزرگ آبگرفتگي
براي آنكه معابر شهر پس از بارندگي دچار آبگرفتگي نشوند ما به عنوان شهروندان، چه وظايفي داريم؟

با تمام برنامه ريزي هايي كه در زمان هاي بارش  
باران انجام مي شود، آبگرفتگي در برخي معابر 
شــهر تهران همچنان وجود دارد. در سال هاي 
اخير براي بارش توأمان باران در شــهر تهران برنامه ريزي هاي بسياري انجام 
شده و مشاهده مي شود كه مشكلات سيلاب يا آبگرفتگي مانند گذشته نيست 
و موفقيت هايي به دســت آمده اســت. با وجود اين، نيروهاي خدمات شهري 
مناطق 22گانه همزمان با بارش باران به حالت آماده باش درمي آيند با  اين حال از 
پنجشنبه گذشته كه بارش باران شروع شد در چند نقطه آبگرفتگی رخ داد . اين 

آبگرفتگي اما بيشتر از اينكه به نظر برسدمشكل لايروبی و آماده نبودن باشد، به 
شهروندان بازمي گردد. چنان كه در ويدئوهايي كه در روزهاي اخير منتشر شده، 
از وجود زباله هاي رها شده در نهرها، كانال ها و جوي هاي پايتخت خبر مي دهد. 
به نظر مي رسد علاوه بر اقدامات شهرداري تهران، نياز است كه در مورد رهاسازي 
زباله در معابر شهري فرهنگسازي  صورت بگيرد. موضوعي كه به اندازه اقدامات 
شهرداري تهران اهميت دارد و اگر برخي شهروندان زباله هاي خود را در مخازن 
زباله قرار دهند، مشكلات آبگرفتگي ناشي از بارش باران و برف در معابر شهري 
نيز به حداقل مي رسد. معاون خدمات شهري شهرداري تهران ديروز اعلام كرد: 

»متأسفانه ظرف شب گذشته)پنجشنبه( و روزهاي اخير حجم زيادي از پسماند 
از جوي ها و انهار سطح شهر خارج شده است كه همين زباله ها موجب ايجاد برخي 
آبگرفتگي ها در تهران شده اســت.« جلال بهرامي ادامه داد: »تمامي نيروهاي 
خدمات شهري شهرداري تهران در پي بارش ها در آماده باش صددرصدي قرار 
گرفته اند، اما لازم است با توجه به حجم بارش ها شهروندان نيز در پاك ماندن 
جوي ها و انهار همكاري داشته باشند.« حال سؤال اينجاست كه ما شهروندان 
چگونه می توانيم به كاهش آبگرفتگــی معابر هنگام و پس از بارش باران كمک 

كنيم. نكات فوق را  برای اين منظور از دست ندهيد.

  محمود مولايي
خبر نگار

در شهر 
تهران بيشترين 

مسئله اي كه به آبگرفتگي 
در معابر شهري دامن مي زند، زباله 
است. در واقع رسوبگيري ها توسط 
شهرداري تهران انجام مي شود، اما 
همچنان زباله هاي رها شده، معضل 

بزرگ در موضوع آبگرفتگي 
به حساب مي آيد.

برخي 
از نهرهاي شهر 

تهران سرپوشيده است و 
اگر در مسير آب زباله ريخته شود، 

سبب آبگرفتگي مي شود. سرپوشيده 
بودن نهرها در زمان بارش باران و برف 
مشكلات را دوچندان مي كند و اگر 
شهروندان در مسير نهرها زباله رها 
نكنند، آبگرفتگي در نهرها ايجاد 

نخواهد شد.

رها كردن زباله در 
آبراه ها علاوه بر اينكه سبب 

آبگرفتگي در معابر شهري مي شود، 
به محيط زيست هم آسيب مي رساند. البته 

رها كردن زباله در مسيل ها و كانال ها در اغلب 
شهرهاي دنيا وجود دارد و هنوز فرهنگسازي  
مناسبي براي تشويق مردم صورت نگرفته 
است. با وجود اين، هر شهروند وظيفه دارد 

كه زباله را در خيابان ها و جوي های 
شهري قرار ندهد.

آبگرفتگي 
مشكلاتي را در شهر 

تهران ايجاد مي كند كه از 
مهم ترين آن مي توان  به ترافيک 

و افزايش تصادفات اشاره كرد. با اين 
حساب، رهاسازي زباله در مسيل ها و 
كانال ها كه توسط شهروندان صورت 

مي گيرد، مي تواند فعاليت 
روزانه شهروندان را نيز 

مختل كند.

اين روزها 
كه بارش شــديد باران 

نعمت بزرگي محســوب مي شود، 
مشــكلاتي هم بابت آبگرفتگي در برخي 

معابر پايتخت ايجاد كرده اســت. روز گذشته 
اتوبان شهيد بابايي، حدفاصل اتوبان شهيد باقري، 

خيابان هنگام بعد از محدوده بلوار استقلال، بزرگراه 
ارتش در بخش انتهايي شرقي، بعضي از نقاط ميردادماد، 
ابتداي بلوار خيلج فارس محدوده شمالي در منطقه 
18، بزرگراه شهيدحقاني حدفاصل اتوبان مدرس، 

ورودي بزرگراه امام علي از سمت بزرگراه ارتش 
و بزرگراه صياد شيرازي در محدوده سبلان 

با آبگرفتگي روبه رو شده بودند.

در ميان 
زباله هاي رها شده در 

مسيل ها، كانال ها و جوي ها ظروف 
يكبار مصرف بيشتر از هر چيز ديگري 

ديده مي شود. ظروف فوم، آلومينيوم، كاغذي 
و بطري هاي پلاستيكي، عمده زباله هايي 

هستند كه در اين مسيرها ديده مي شوند و 
موجب آبگرفتگي مي شوند. اگر شهروندان 
ظروف  يكبار مصرف را در كيسه هاي زباله 
قرار دهند، بخش قابل توجهي از زباله هاي 

رها شده در مسير جوي ها حذف 
مي شود.

از اسفند سال 98 تا به 
امروز كه پاندمي كرونا كشور را با 

بحران مواجه كرده، ماسک مورد توجه 
شهروندان قرار دارد. براي جلوگيري از خطر 

كرونا روزانه ده ها هزار ماسک توسط شهروندان 
تهراني استفاده مي شود. اين، اتفاق خوشايندي 

است، اما وقتي برخي از ماسک ها توسط شهروندان 
در معابر شهري رها مي شوند، مشكلاتي را ايجاد 

مي كنند. ماسک با ورود به جوي هاي آب، 
سنگين مي شود و با گره خوردن مسير 

آب را مسدود مي كند.

ساخت وساز 
بي رويه در بستر 

رودخانه ها يكي ديگر از 
موضوعاتي است كه موجب 

آبگرفتگي مي شود. اگر سختگيري ها 
بيشتر شود، تصرفي در بستر 

رودخانه اتفاق نمي افتد و خطر 
سيلاب و آبگرفتگي به وجود 

نخواهد آمد.
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تازه هاي نشر

  »قرن ديكتاتورها«
»قــرن ديكتاتورهــا« كتابي اســت درخصوص 
ديكتاتورهــاي قــرن بيســتم. در ايــن كتــاب 
از20ديكتاتور نام برده مي شود و صاحب اثر با قلمي 
تند و تيز و بياني صريح به موشكافي اقدامات سياسي 
و بازبيني زندگي شخصي آنها مي پردازد. اين كتاب 
كه زيرنظر اوليويه گز، نويسنده و برنده جوايز متعدد 

ادبي و با مشاركت جمعي از نويسندگان و پژوهشگران تاريخ نوشته 
شده، از منظري به حيات سياسي قرن بيســتم و كماكان نام  آشناي آن 

مي پردازد كه نمونه اش را در ساير كتب تاريخي نديده ايم.
در اينجا نويســنده به درون زيست شــخصي، كودكي و تجربيات فردي 
تا ظهور شــخص در عرصه قدرت نفوذ مي كند، گويي كــه هم اكنون در 
حال ثبت وقايع در شرف رخ دادن است. »قرن ديكتاتورها« كتابي است 
خواندني و جذاب، به خصوص براي افرادي كه روايت هاي عام تاريخ، عطش 
كنجكاوي شان را فرومي نشــاند. قرن ديكتاتورها، نوشــته اوليويه گز را 
ابوالفضل  الله دادي به فارسي برگردانده است. انتشارات ققنوس، اين كتاب 

400صفحه اي را به بهاي 95هزار تومان منتشر كرده است.

  دين پس از متافيزيك
دين را چگونه بايد فهميد و در عصري كه متافيزيك 
بدنام شده است، چه جايگاهي بايد براي دين قائل 
شد؟ عمده پيش فرض هاي متافيزيكي كه پشتيبان 
الهيات سنتي بوده اند، ديگر پذيرفتني نيستند، اما 
چندان روشن نيست كه مفهوم »پايان متافيزيك« را 
چگونه بايد فهميد و يا اين مفهوم چه تأثيراتي بر فهم 
ما از دين خواهد داشت. همچنين به نظر مي رسد 

كه اخيراً در حوزه ها و رشــته هاي مختلفي مانند فلسفه، 
روانكاوي، تاريخ و مطالعات فرهنگي، علاقه به امر قدسي احيا شده است. 
در اين كتاب، فيلسوفاني پيشگام در ايالات متحده و اروپا در حين تبيين 
زوال متافيزيك، مجالي را نشــان داده اند كه اين زوال براي ظهور فهمي 
غيرالهياتي از دين گشوده اســت. كتاب »دين پس از متافيزيك« نوشته 
مارك راتال را علي اصغر مصلح به فارسي برگردانده و انتشارات ققنوس در 

341صفحه به بهاي 65هزار تومان آن را منتشركرده است.

  راز و رمز تفكر مثبت
واقعيت اين اســت كه امروزه همه جا صحبت از تفكر 
مثبت درباره زندگي است، اما كمتر كسي قادر است 
واقعاً آن را در زندگي خود پياده كند. از طرفي خيلي ها 
تصور مي كنند مثبت انديشــي، يعني بي توجهي به 
جهان اطراف و بي خيالي به اتفاقات پيش آمده كه البته 
صددرصد اشتباه است. كتاب »راز و رمز تفكر مثبت« 
به شيوه اي جديد ما را با تفكر مثبت روبه رو مي كند و 

به ما راهكار و اصولي را نشان مي دهد كه با شيوه اي نو به وضعيت هاي زندگي 
بنگريم و شادمانه بر آنها فايق آييم. »راز و رمز تفكر مثبت« نوشته كريستوف 
ژانر ژازله را بيتا شمسيني به فارسي برگردانده است. انتشارات ققنوس اين 

كتاب 174صفحه اي را به بهاي 35هزار تومان منتشر كرده است.

درنگي بر جايزه بوكر از ابتدا تا امروز

منتقد آپارتايد؛  برگزيده 2021
جايزه »من بوكر« كه اولين بار در سال ۱9۶9 برگزار شــد، ويژه همه آثار نوشته شده از سراسر جهان به زبان 
انگليسي است كه در بريتانيا و ايرلند منتشر شده باشند.  هيأت داوران جايزه ادبي امسال »ديمون گالگوت« 
نويسنده اهل آفريقاي جنوبي را براي نوشتن رمان »عهد« به عنوان برگزيده انتخاب كردند. اين رمان، روايتي 
است درباره خانواده اي سفيدپوست، اهل آفريقاي جنوبي در اواخر دوران آپارتايد؛ دوراني كه سياست تبعيضي 
نژادپرستان كشور جمهوري آفريقاي جنوبي، عليه اكثريت سياهپوست بومي و بوميان آن كشور اعمال مي شد. 

در ادامه نگاهي داريم به جايزه بوكر و فراز و فرود هاي آن از آغاز تا امروز.

سهم اندك ديگر كشورها
كانادا، اســتراليا، جامائيكا، 
هنــد، ايرلند، ســريلانكا، 
نيوزيلند، آلمــان، آمريكا، 
ترينيــداد و توباگو، نيجريه 
و مكزيك هم نويسندگاني 
داشــته اند كه برنــده اين 
جايزه شــده اند. البته سهم 
ديگر كشــورها در قياس با 
نويســندگان انگليســي 

برگزيده بسيار اندك است.

برنده اي از آفريقاي جنوبي
»ديمون گالگوت« نويســنده اهل آفريقاي جنوبي، پيش 

از برگزيده شدن در جايزه بوكر سال 202۱ دو مرتبه 
در جمع نامزدهاي نهايي اين جايزه ادبي قرار 

گرفته بود، اما اين نخستين باري است كه او 
اين جايزه ۵0هزار پوندي را دريافت مي كند. 

او براي دريافت اين جايزه ادبي با آثاري 
همچون »سفري به شمال« نوشته »آنوك 

ارودپگاسام«، »مردان خوش اقبال« اثر 
»نظيفه محمد«، »دايره عظيم« به قلم 
»شيپ استد«، »سردرگمي« نوشته 
»ريچارد پاورز« و »كســي درباره 
اين حرف نمي زند« اثر »پاتريشــيا 

لاكوود« به رقابت پرداخت.

جايزه 52ساله
جايزه جايزه ادبي بوكر يكي از مهم ترين 
جوايز ادبي دنياست كه نخستين بار سال 
۱9۶9 برگزار شــد. اين جايزه معتبر هر 
سال به بهترين رمان جديد انگليسي زبان 
اعطا مي شود. بوكر تا سال 20۱۴ تنها به 
نويسندگان كشورهاي مشترك المنافع، 
انگليسي ها و ايرلندي ها تعلق مي گرفت، 
اما از ســال 20۱۴ تمام آثار نوشته  شده 
به زبان انگليســي حق شركت در آن را 
پيدا كرده اند. نام برنده اين جايزه به طور 
وســيعي در مطبوعات آورده مي شود و 
بنابراين بردن جايزه بوكر تأثير فراواني 

در فروش كتاب مي گذارد.

روند انتخاب برگزيده
روند انتخاب برنده جايزه با تشكيل يك 
كميته مشورتي كه شامل يك نويسنده، 
2 ناشر، يك نماينده ادبي، يك كتابفروش، 
يك كتابدار و يك رئيس منصوب شــده 
توســط بنياد جايزه بوكر اســت، آغاز 
مي شود. سپس كميته مشورتي، هيأت 
داوران را كه عضويت آن هر ساله تغيير 
مي كنــد انتخاب مي كنــد. هرچند در 
موارد نادر ممكن است داور يك بار ديگر 
انتخاب شــود. داوران از ميان منتقدان 
برجسته ادبي، نويسندگان، دانشگاهيان 
و شخصيت هاي برجسته عمومي انتخاب 
مي شــوند. داورهاي انتخاب شده بدون 
دخالت مديران بنياد جايزه بوكر و حاميان 

مالي كار مي كنند.

جايزه 50هزار پوندي
جايزه بوكر در ميان منتقدين و مخاطبان، آنچنان معتبر است كه نويسندگاني 
كه نامزد دريافت اين جايزه مي شوند، بر جلد كتابشان با حروفي درشت نامزدي 
بوكر را اعلام مي دارند و از همين طريق، خوانندگان بيشتري را جذب مي كنند. 
احتمالاً مي پرسيد اين جايزه چه دستاوردي براي برنده اش به ارمغان مي آورد. 
در ابتدا مبلغ ۵هزار پوند به برنده خوش شانس جايزه بوكر تعلق مي گرفت. اين 
مبلغ در سال ۱978 دوبرابر شد و به ۱0هزار پوند رسيد. اما امروزه، برنده جايزه 
بوكر علاوه بر اينكه يكي از مهم ترين افتخارات ادبي را به نام خود رقم مي زند و 
مخاطبانش به طرز چشمگيري افزايش مي يابند، مبلغ ۵0هزار پوند را نيز از آن 

خود مي كند. تبديل اين رقم به تومان بر عهده خودتان!

معرفي كتاب
هر ناشر مي تواند تا 2 عنوان كتاب جديد )چاپ همان سال( را به بنياد بوكر 
معرفي كند. به علاوه، كتاب نويســندگاني كه قبلًا جايزهٔ بوكر را گرفته اند 

يا در ۱0 سال گذشته جزو 
فهرست نهايي آن بوده اند 
نيز بررسي مي شود. ناشران 
مي توانند تا ۵ عنوان كتاب 
ديگر را براي بررسي ارائه 
كنند. داوران موظفند 8 تا 
۱2 عنوان از اين كتاب ها را 

درخواست كنند تا در فهرست آثار مورد بررسي قرار گيرد. يك وجه تمايز 
بزرگ جايزهٔ بوكر با ديگر جوايز ادبي در اين است كه داوران همه آثار معرفي 

شده را مي خوانند. فهرست كتاب هاي معرفي شده اكيداً محرمانه است.

32جايزه، سهم انگليس
در طول ادوار جايزه بوكر، تا كنون 32بار 
نويسندگان انگليسي يا نويسندگاني 
كه دوتابعيتي بوده انــد و در انگليس 
زندگي  مي كرده اند برگزيده اين جايزه 
شــده اند. مثل داستان نويساني چون 
»جان مكســول كوتزي« نويســنده 
آفريقاي جنوبي- انگليســي ، »كازوئو 
ايشــي گورو« نويسنده 
ژاپني،  انگليســي- 
مــرداك«  »آيريس 
ايرلندي-  نويسنده 
انگليسي و »داگلاس 
استوارت« نويسنده 
انگليسي- آمريكايي.

مهم ترين برندگان بوكر

»جان مكسول كوتزي« 
برنده سال ۱983 براي كتاب 
»زندگي و زمانه مايكل. ك«

 »كازوئو ايشي گورو« 
برنده سال ۱989براي كتاب 

»بازمانده روز«

  »رادي دويل« 
برنده سال ۱993براي كتاب 

»پدي كلارك«

 »ايان مك يوون« 
برنده سال ۱998براي كتاب 

»آمستردام«

 »جان بنويل« 
برنده سال 200۵براي كتاب 

»دريا« 

 »پل بيتي« 
برنده سال 20۱۶براي كتاب 

»ميهن فروش« 

4نويسنده هندي
از قاره آسيا ۴ نويسنده 

برگزيده اين جايزه 
شده اند كه هر ۴بار 

نويسندگاني از كشور 
هند بوده اند.

عهد و عدالت جهاني
رمان برگزيده امسال جايزه بوكر با عنوان »عهد« 
نهمين رمان »ديمون گالگوت« و نخستين رماني 
است كه در 7 سال اخير نوشته است. به اين ترتيب 
»گالگوت« به سومين نويســنده اهل آفريقاي 
جنوبي تبديل شده كه تاكنون موفق به كسب اين 
جايزه ادبي معتبر شده  است. هيأت داوران امسال 
جايزه بوكر گالگوت را با ويليام فاكنر و ويرجينيا 

وولــف مقايســه كردند. 
داوران همچنين كتاب او 
را تفسيري بدون ابهام از 
تاريخ آفريقاي جنوبي و 
به تبع آن جهان دانسته اند 
كه در يك سؤال خلاصه 
مي شود: آيا عدالت واقعي 

در اين جهان وجود دارد؟
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 صبح اســت. هنــوز ســاعت كار يكي از شــعب 
تامين اجتماعي شروع نشده، چندنفري پوشه به دست گزارش

پشت درها ايستاده اند. رأس ساعت 8صبح درها باز 
مي شــوند و مراجعان مثل دانش آموزاني كه انتظــار زنگ آخر را 
مي كشند، با شتاب از چارچوب در عبور مي كنند و دكمه هاي سيستم 
نوبت دهي را فشار مي دهند. بعد هم مثل قطره جوهري كه در آب 
افتاده باشد، در گوشه و كنار سالن انتظار، پخش مي شوند. ورودي اين 
شعبه بيمه تامين اجتماعي رودخانه اي با دِبي يك نفر در دقيقه است 
كه به سد باجه ها ســرازير مي شوند و پشــت ديوار شيشه اي آن 
مي مانند. ساعت 10صبح به بعد، گرد كلافگي، خستگي و عصبانيت 
در سراسر سالن ها پاشيده شده است. ميكروفون هايي كه بعد از كرونا 
جلوي باجه ها نصب شده اند به همهمه هميشگي شعبه  دامن زده و 
صدا به صدا نمي رسد. سردرگمي در شعبه هاي بيمه تامين اجتماعي 
حتي براي مراجعان كاركشته كه سر و كار هر روزشان با بيمه است هم 
هنوز عادي نشده و تازگي دارد. همشهري در اين گزارش سراغ يكي 
از شــعب پرمراجع تامين اجتماعي در تهران رفته تا از اين راز پرده 

بردارد كه »چرا اغلب مراجعان از شعب تامين اجتماعي خشمگين و 
كلافه بيرون مي آيند؟« رازي كه همه آنهايي كه تا كنون سر و كارشان 

به اين شعب افتاده حتما از آن خبر دارند.

پاسكاريباجهها
اين شــعبه تامين اجتماعي در غرب تهران، خلوت تــر از روزهاي 
قبل از كرونا به نظر مي رســد. با اين حال همه صندلي هاي انتظار و 
كنج ديوارها در اشغال مراجعان اســت كه اغلب شان هم ميانسال 
و سالخورده اند،  پابه پا مي شــوند و در انتظار رسيدن نوبت، از دليل 
مراجعه شان به شعبه بيمه از هم ســؤال مي پرسند. پيرمردي كه 
زندگي كارمندي حتي بعد از بازنشستگي در لباس پوشيدنش نمايان 
است، مي گويد: »تا قبل از بازنشســتگي كه بيمه تامين اجتماعي 
هيچ يك از هزينه هاي دندانپزشكي را تقبل نمي كرد. بعد از بازنشسته 
شدن دل مان خوش بود با بيمه تكميلي بازنشستگي مي توانيم از اين 
خدمات استفاده كنيم. اما بيمه از 3ميليون هزينه دندانپزشكي من، 
تنها يك ميليون تومان را تقبل مي كند.« نسخه پزشك و مداركش 
را از پوشــه بيرون مي آورد. تاريخ مرداد1400 را در نســخه نشان 
مي دهد و مي گويد: »همين يك ميليون تومان را هم بعد از 3 ماه هنوز 
نتوانسته ام دريافت كنم. هربار به اينجا مي آيم تعدادي كپي و مدارك 

از من مي گيرند و مي گويند به حسابم واريز مي شود. اما هيچ خبري 
از واريز مبلغ نيست.« خنده اي عصبي مي كند: »رفت وآمد اين مدت 
براي پيگيري اين پول، خودش بيشتر از يك ميليون تومان براي من 

آب نخورده باشد، كمتر نبوده!« 
داغ دل مراجعان ديگر تازه مي شود؛ وقتي از رفت وآمدهاي مكرر به 
دفاتر بيمه و چندساعتي معطلي در اين مراكز مي شنوند. مراجعان 
قبل از رسيدن نوبت شان پشت باجه ها كمين كرده اند و به محض 
اعلام نوبت، خودشــان را به ميكروفوني مي رسانند كه روي شيشه 
باجه نصب شده و قرار است صدايشــان را به متصدي باجه برساند. 
جملاتي كه معلوم است بارها براي ديگران تعريف كرده اند با عجله 
براي متصدي باجه تعريف مي كنند. زني گوشــش را به بلندگوي 
خروجي صداي متصدي نزديك مي كند تا بشــنود: »شما نبايد به 
اين باجه مراجعه كنيد. برويد طبقه بــالا و تأييديه خود را از باجه2 
بخواهيد.« زن كلافه مي گويد: »الان از همين باجه شماره2 آمدم. 
مسئولش گفت بايد به شــما مراجعه كنم. نامه دست شماست.« 
انگار اين جمله اعتراضي كار خود را كرده باشد، صداي متصدي در 
ميان صدها صداي ديگر سالن بيمه به گوش مي رسد كه »بله. ظاهرا 
اينجاست. لطفا بنشينيد تا كارهاي لازم انجام شود و صدايتان كنم.«
زن با شنيدن اين جمله احساس رسيدن دونده دوماراتن به خط پايان 
را دارد. آسودگي به چهره اش مي دود و بدون اينكه مخاطب خاصي 
داشته باشد مي گويد: »خسته شدم آنقدر اين پله ها را بالا و پايين 
رفتم. از صبح مثل توپ فوتبــال در باجه هاي اين مركز پاس كاري 

مي شوم.«
براي تجميع كاركرد بيمــه اش آمده تا وارد دنياي بازنشســتگي 
شود. او مي گويد: »بعد از 25ســال كار كردن قرار است بازنشسته 
شــوم. اما با چه مســتمري اي؟ 4ميليون و 600هزار تومان. پايه 
حقوقي كه كارفرماها بــراي كارمندان و نيــروي كار رد مي كنند 
آنقدر مبلغ پاييني اســت كه عملا رقم بازنشستگي به درد كسي 
نمي خورد. درحالي كه وقت اســتراحت من از راه رسيده، به دنبال 
شــغلي نيمه وقت مي گردم كه در كنار اين حقوق بازنشســتگي 
بتوانم با آن زندگي خودم و فرزندانم را بگذرانم. هنوز كســي پاسخ 
روشني به مردم نداده كه چرا مبلغ بازنشستگي بيمه شدگان تامين 

 اجتماعي، از مبلغ بازنشسته هاي لشكري و كشوري كمتر است؟«

تمديد»عدمازدواجمجدد«؛سالانه
همهمه و صدا لحظه اي از سالن هاي انتظار قطع نمي شود. بلندترين 
صدايي كه به گوش مي رسد، صداي اعلام شماره هاست ؛ اعدادي كه 
با هربار اعلام آن، مراجعان مثل شركت كنندگان در لاتاري، به كاغذ 
توي دست شان نگاه مي كنند تا به محض اعلام آن، از جا بپرند. يكي 
از 2زن ســالخورده اي كه با چهره اي غمگين منتظر رسيدن نوبت 
هستند، مي گويد: »8سال است كه همسرم فوت كرده و من بايد هر 
سال با شناسنامه و كارت ملي به اين شعبه بيايم تا مأمور بيمه تأييد 
كند كه من ازدواج مجدد نكرده ام. در غير اين صورت مستمري من 
قطع مي شود.« گله دارد كه »مگر طلاق و ازدواج و فوت و تولد و... در 
سيستم ثبت نمي شود كه زنان بيوه بايد هر سال براي اثبات ازدواج 

نكردن خود به شعبه بيمه مراجعه كنند؟«
مثل هر 7سال گذشته گلايه اش را به متصدي باجه كه در حال ورق 
زدن شناسنامه اش است هم اعلام مي كند و مي گويد: »پس كي قرار 
است اين قانون برداشته شود؟« متصدي بي آنكه سرش را بالا بگيرد 
مي گويد: »بعضي وقت ها ممكن اســت خودبه خود اين مستمري 
تمديد شود. اما اگر فردي مراجعه سالانه نداشت و مستمري اش قطع 
شد، حتما بداند به اين دليل است.« موضوعي كه حتي شنيدنش هم 
پشت هر مراجعه كننده اي به شعبه بيمه را مي لرزاند، افتادن در دور 
كارهاي اداري براي برقراري دوباره اين مستمري است. آن هم در 
شعب بيمه اي كه گرچه همگي زيرمجموعه تامين اجتماعي هستند، 
اما هر مركز تنها به بيمه شدگان همان مركز خدمات ارائه مي كند و 

خبري از سيستم يكپارچه و سراسري براي آن نيست.

مديرانغافلگيرميشوند
مراجعان اين روزهاي شعب تامين اجتماعي تنها سالخوردگان 
و مستمري بگيران نيســتند؛  تعداد مديران و مسئولان بيمه اي 
شــركت ها و كارفرماهايي كه بــراي حل مشــكلات بيمه اي 
كاركنان شــان در صف انتظار نشســته اند هم كم نيست. »ع. 
رحيمي« جواني اســت كه مديريت يك استارت آپ يك سال و 
چندماهه را برعهده دارد. او مي گويد: »7 ماه اســت كه مشكلي 
در ليست بيمه شركت به وجود آمده. اما از طرف بيمه هيچ پيام و 
هشداري براي وجود و برطرف كردن اين مشكل دريافت نكردم. 
در عوض بعد از گذشــت اين مدت، ناگهان بيمه اعلام كرده كه 
به دليل اين مشكل جريمه شده ام. جدا از مبلغي كه به شركت ها 
براي اين مشكلات تحميل مي شــود، ممكن است بيمه نيروي 
كار هم دچار مشكل شــود.« مهم ترين گلايه اش اين است كه 
كوچك ترين خطايي از طرف بيمه گذار در ثبت اسناد و ليست هاي 
بيمه دردســرهاي بزرگي براي آنها درست مي كند و اصطلاحا 
باعث مي شود »سيســتم ارور بدهد!«. اما اگر يك نفر همزمان از 
2شركت بيمه شود، بيمه بدون هيچ مشكلي مبلغ حق بيمه را 
دريافت مي كند و سيستم بدون ارور، به  كار خود ادامه مي دهد. او 
مي گويد: »بسياري از شركت هايي كه تازه كار خود را آغاز كرده اند 
با مشكلاتي كه ممكن است با بيمه داشته باشند، آشنا نيستند. اين 
مشكلات در حسابرسي هاي سالانه بيش از هر وقت ديگري خود را 
نشان مي دهند و كارفرما را روزها و هفته ها با نامه نگاري هاي بيمه 
درگير مي كند. بوروكراسي اداري در بيمه ها مشكلي بسيار قوي و 
پررنگ است. درحالي كه از اسم اين خدمات كه »تامين اجتماعي« 

است انتظار ديگري داريم.«
سر درددلش باز شده و ياد خريد خدمت سربازي اش مي افتد. او 
مي گويد: »كل مبلغ قسط خريد سربازي من 280هزار تومان بود. 
چند ماه پيش تنها با چندساعت تأخير از سررسيد آن را پرداخت 
كردم اما براي همين مقدار تأخير 60هزار تومان جريمه شــدم. 
يعني 25درصد تنها براي يــك روز! وقتي به بيمه مراجعه كردم 
گفتند مبلغ قسط به روزرساني مي شود و بعد متناسب با آن جريمه 
ديركرد دريافت مي شود. حتي اگر اين مبلغ را يك دقيقه ديرتر 
از روز مقرر هم پرداخت كنيد بايد كل جريمه يك روز را بدهيد. 

همان جا از خير اقساط گذشتم و همه را يكجا تسويه كردم.«
روز به نيمه رسيده و ساعت از 12ظهر عبور مي كند. تعداد افرادي 
كه باجه ها فراخوانده اند به كمتر از 200نفر مي رسد و همچنان به 
تعداد مراجعان اضافه مي شود. اغلب افرادي كه از در خروجي عبور 
مي كنند و پا به خيابان مي گذارند چهره درهم و كلافه اي دارند. راز 
اين چهره هاي درهم و خسته را كساني خوب مي دانند كه حداقل 

يك بار گذرشان به شعب بيمه تامين اجتماعي افتاده باشد.

داروهايي كه تحت  پوشش بيمه نيستند
چندنفريكهدوروبرپيرمردايستادهاندمتفقالقولميگويندبايدخداراشكركندكهبيمهتكميليبازنشستگياش،كمكهزينهاي
برايخريدسمعكبهاوپرداختميكند.زنيكهدرآنجمعايستادهميگويد:»2ماهپيشمنكرونايخفيفيگرفتم.بااينكهبيمه
تاميناجتماعيدارم،حدود3ميليونتومانهزينهداروهايمنشد.درحاليكهنهنيازبهتزريقرمدسيويرداشتمونهبستريشدن
دربيمارستان.تاميناجتماعياغلبداروهاراتحتپوششخودندارد.حتياگربيماريسادهايمثلگلودردداشتهباشيدبايدهزينه
ويتامينسيوناپروكسينوداروهايديگرراكهپزشكتجويزكردهازجيبتانبپردازيد.ازيكنسخه350هزارتومانيمنتنها
16هزارتومانآنرابيمهتقبلكردهبودوبقيهداروهاراآزادخريدم.«طي2هفتهگذشته3پيامكدريافتنسخهدركرجبهموبايلش
ارسالشدهدرحاليكهنهتنهادراينشهرحضورنداشته،بلكههيچمراجعهايهمدراينزمانبهپزشكنداشتهاست!اوميگويد:
»ظاهرااينازدردسرهاينسخههايالكترونيكاستكهافرادممكناستازشمارهبيمهمنسوءاستفادهكردهباشند.برايرفعاين

مشكلبهاينجاآمدهامچوننگراناينهستمكهسوءاستفادههايبيشتريازاينموضوعشودوبهدردسربيفتم.«

ساختار معيوب و روند طولانی خدمات دهی در شعب تأمين اجتماعی، مراجعان را خسته و ناراحت می كند

كارخانه توليد نارضايتی
مرضيهموسوي

خبر نگار

در روزهايي كه اغلب آدم ها هزار و يك بهانه مي تراشند تا بالاخره 
به نحوي از كارشان بزنند يا كم فروشي كنند، در سال هايي كه همه گزارش2

از كارگر گرفته تا معلــم و كارمند، بحق، دنبــال مطالبات عقب 
افتاده شان هستند، معلمي پيدا شده كه بي توجه به قيل و قال دنيا و اعداد و ارقام 
مندرج در فيش حقوقي براي دانش آموزانش در كنار اينكه آموزگاري مي كند، 
گاهي پدر مي شــود، گاهي مادر، گاهي خواهر بزرگي است كه سپر بلاي رنج ها 
مي شــود و گاهي ديگر پرستاري اســت كه بر بالين كودك بيمار ساعت ها از او 
مراقبت مي كند. او منجي دانش آموزانش مي شــود كه آفت فقر، نبود بهداشت، 
مدرسه و... جلوي قدكشيدنشــان را گرفته و نمي گذارد آنطور كه بايد كودكي 

كنند.
به گزارش همشهری، ثريا مطهرنيا را حالا چند روز است كه همه مي شناسند به 
واسطه نامزدي اش در بهترين معلم جهان موسسه واركی وابسته به يونسكو كه 
يك ميليون دلار جايزه آن است. جايزه اي كه خيلي ها تا شنيدند ماشين حساب 
دستشان گرفتند و ضرب و تقسيم كردند كه چند ميليارد تومان نصيبش مي شود 
اما براي او نه اينكه مهم نباشد، اما فرع است بر همه اصل هايي كه او تا به حال در 
زندگي اش دنبال كرده و براي رسيدن به تك تك آنها مسير طولاني و سختي را 
گذرانده. »در اين 26سال كه معلم بودم، فقط يك چيز براي من مهم بود، اينكه 

كودكان شهر و ديارم بخندند، واقعي بخندند از ته دل.«
او خودش را معلم روستايي مي داند كه دوست دارد تا آخرين روز هم در روستا 
باشــد و درس بدهد؛ »امسال در روستاي حسن تيمور هســتم، مثل پارسال و 
سال هاي قبل كه در مدرسه هاي روستايي درس مي دادم. اصلا از اول شرطم اين 
بود كه در روستاها درس بدهم، جايي كه معلمان ديگر كمتر مي روند و كودكان 

زيادي از تحصيل محروم مي مانند.«
او حالا دانه به دانه كودكان و نوجوانان بيجاري را مي شناسد، به اسم، به رسم و 
به نيازي كه دارند؛ »تا كنون 1100دانش آموز بي بضاعت را در روستاهاي بيجار 
شناسايي كرده ام كه متأسفانه حدود 270نفر از اين دانش آموزان بيمار و نيازمند 

كمك فوري هستند.«
مي گويد به عنوان يك معلم وظيفه خودش مي داند كه اميد ايجاد كند تا بچه ها 
ببينند و براي آينده خود تلاش كنند؛ »در روستاهايي كه من معلم آن بودم، 
خانواده هايي را ديدم كه حتي يك تلويزيون ندارنــد، من اما تلاش كردم هر 
امكاناتي را كه بچه ها در خانه ندارند با كمك نيكوكاران محلي و اســتاني در 

مدرسه فراهم كنم تا انگيزه  اي براي تحرك شان باشم.« 
او را زياد ديده اند كه با كودكي سوار بر خودرو عازم سنندج يا تهران است، مي رود 
تا جان دانش آموزش را از رنــج بيماري رها كند؛ » خيلي از مردم روســتاهاي 
بيجار كه عزت نفس دارند، مشــكل خودشــان را بروز نمي دهند و اين مشكل 
در خانواده و به خصوص بچه هاي آنها كه دچار بيماري هســتند تأثيرات منفي 
مي گذارد. به همين خاطر درمان آنها به تعويق مي افتد و كار درماني آنها با مشكل 
روبه رو مي شــود.« دغدغه ثريا مطهرنيا مدت هاست 
كه فراتر از حل بيماري يا خريــد صبحانه و چند 
تكه لوازم التحرير براي دانش آموزانش اســت؛ 
»يك سري از بچه هايي كه در روستا ها زندگي 
مي كنند در هزينه تحصيل مشكل دارند، 
وقتي با آنها آشنا شــدم با كمك خيرين 
برخي از مشكلاتشــان را حل كرديم؛ 
مثلا سال گذشــته حدود 800بسته 
كه شامل لوازم التحرير، كيف و كفش 
بود بين آنها پخش كرديم، اما وقتي 
بيشــتر در زندگي آنها وارد شــدم 
فهميدم مشــكل اصلي، بيكاري 
خانواده است. از همان جا بود كه 
اين فكر به ذهنم خطــور كرد تا 
براي اشــتغال پدر و مادر ها هم 

كاري كنيم.«
حالا براي همه سؤال است كه اگر 
بخت ياري كند و او بين 10معلم 
نامزد، نفر اول شــود با جايزه اش 
چه خواهــد كــرد؛ » مي خواهم 
يك ميليون دلار را صرف كودكان 
نيازمند در خيريه خــودم  كنم تا 
مشــكلات مناطق محروم كمی 
حل شود.«  اطرافيان او می گويند 
مطهرنيــا مجنــون و ديوانــه 

خوبی كردن است.

مجنونخوبيكردن
يك معلم ايرانی، كانديدای بهترين معلم جهان شده است

دی
شي

خور
د 

حام
ي/ 

هر
مش

س: ه
عك



11 2 شنبه 15 آبان 1400    شماره  8354 #هوشمند 3 0 2 3 6 2 9

جهش پر حرف و حديث ژاپني
برخي دانشمندان ژاپني كاهش عجيب آمار مبتلايان به كوويد-19 در روزهاي اخير در اين كشور را مربوط به 
جهشي در ژنوم گونه جديد دلتا مي دانند. به گزارش چايناديلي، آنها با تحقيق روي اين كد جديد دريافتند كه 
آنزيمي با نام nsp14 جهشي داشته است كه موجب كاهش فعاليت و توانايي ويروس براي انجام جهش جديد يا 

تكثير ويروس شده است كه مي توان به آن خودويراني ويروس گفت.
اين خبر باعث شد تا ساير محققان نيز حدس بزنند كه احتمالا ويروس SARS-CoV-2 مولد كوويد-19 در حال 
ضعيف شدن است درحالي كه SARS-CoV-2 ازجمله ويروس هايي است كه به سرعت جهش پيدا مي كند و در 
برخي موارد اين جهش ها طي يك هفته انجام مي شود. گونه دلتاي اين ويروس كه عفوني تر است، تاكنون بيش از 

40جهش داشته كه بعضي از آنها موجب انتقال سريع تر و البته كم ضررتر آن شده است.
درست مانند ساير ويروس ها، هرچه كروناويروس جديد بيشتر جهش پيدا مي كند، احتمال ضعيف تر شدن 
نوع جديد وجود دارد و به نظر مي رسد در اين مورد خاص آنزيم nsp14 اين پديده را تسريع مي كند. آنزيم 
nsp14 در موج پنجم ابتلا در ژاپن در بيشتر مبتلايان پيدا شد و اين نظريه كه ويروس در حال ضعيف شدن 
است را حمايت مي كند. با اين حال، به جز چند دانشمند در ژاپن اين قضيه هنوز به تأييد ساير دانشمندان دنيا 
نرسيده است و بايد پيش از جشن گرفتن براي پايان كرونا، به خاطر داشته باشيم كه فقط گونه هايي با آنزيم 
nsp14 ممكن است ضعيف يا دچار خودتخريبي شــوند و اين به آن معني است كه ساير گونه ها مي توانند 
جهش هاي بيشتر داشته و مضرتر و عفوني تر شوند. بنابراين بايد تمام ابعاد اين خبر در نظر گرفته شود تا كسي 

دچار سوءتفاهم نشود.

ث
مك

 مدتي كوتاهي پس از شماره گذاري 
نخســتين كوادســايكل برقــي و گزارش

همچنين اعلام يكي از خودروسازان 
بزرگ مبني بر توليد خودرو برقي در آينده اي نزديك، 
حالا تهران در انتظار نخســتين اتوبوس هاي برقي 
شــهري توليد داخل اســت. اوايل تيرماه گذشته 
نخستين دستگاه اتوبوس برقي محصول مشترك 
معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري، دانشگاه 
تهران و كارخانه زرين خودرو اصفهان كه وابسته به 
وزارت دفاع است، رونمايي  شد. چند روز پيش هم 
پرويز كرمي در گفت وگو با همشــهري از واگذاري 
تعدادي اتوبوس برقي به شهرداري در آينده نزديك 
خبر داد. وسايل حمل ونقل برقي، ازجمله اتوبوس 
برقي، اگرچه با چالش هايي ازجمله شــارژ باتري 
روبه رو هستند، اما نقش آنها در كاهش آلودگي هوا و 
مصرف سوخت هاي فسيلي قابل چشم پوشي نيست. 
اكنون بسياري از كشورهاي صنعتي و توسعه يافته 
حركت بــه ســمت برقــي كــردن اتوبوس هاي 
درون شهري را آغاز كرده و توليدكنندگان بزرگ وارد 
اين حوزه شــده اند. به عنوان نمونه، از شنزن چين 
به عنوان شهري ياد مي شود كه آمريكا مي تواند در 
مورد آن فقط روياپردازي كند. تعدادي از كشورهاي 
اروپايي و آمريكايي هم تلاش هايي براي برقي كردن 
اتوبوس هاي شهري كرده اند. اين درحالي است كه 
چند سال پيش بعضي از خطوط اتوبوسراني تهران به 

نسل پيشين اتوبوس هاي برقي مجهز شده بود.

رژه اتوبوس هاي برقي 
كشــور ما از قافله برقي كردن وســايل حمل ونقل 
شــهري عقــب نيفتــاده و بــا توليــد موتــور 
برقي)electricengine( در مرحله اي قرار گرفته 
كه اكنون مي توان به برقي شدن بسياري از وسايل 

حمل ونقل اميدوار بود.
پرويــز كرمي، دبيــر ســتاد فناوري هــاي نرم و 
توســعه صنايع خلاق در گفت وگو با همشهري از 
 يك پروژه طرح كلان ملي در زمينــه موتور برقي

)electric engine( نام مي برد و مي گويد: »وقتي 
ما چنين موتوري داشته باشيم در همه وسايل نقليه 
ازجمله اتوبوس، مترو، خودرو و وسايل نقليه ديگر 
قابل استفاده خواهد بود.« كرمي پروژه اتوبوس برقي 
را تقريبا تمام شده مي داند و ادامه مي دهد: »يكي از 
طرح هاي كلان ملي، پروژه اتوبوس برقي است كه 
به وسيله يكي از شركت هاي دانش بنيان ارائه شد 
و با يكي از كارخانه هاي خودروســاز براي توليد آن 
توافق هاي لازم انجام شد.« به گفته او، »شهرداري 
تهران به عنوان بهره بردار و دولت به طرفيت معاونت 
علمي و فناوري رياست جمهوري پاي كار آمدند و 
پس از انعقاد قرارداد براي توليد حدود 50دستگاه 
اتوبوس برقي، به زودي اين تعداد تحويل شهرداري 
خواهد شد.« دبير ســتاد فناوري هاي نرم و توسعه 
صنايع خلاق يكي از چالش هاي مهم در وســايل 
حمل ونقل برقي را باتري مي داند و مي گويد: »چند 
روز پيش از ليفتراكي در كشور رونمايي شد كه باتري 

آن كاملا ايراني بود.«

دستور كار شهرداري
همچنين شــهردار تهران در جلســه مشترك با 
فراكسيون محيط زيست مجلس به انعقاد قرارداد 
براي توليد 50دســتگاه اتوبوس برقــي با يكي از 
شركت هاي داخلي اشاره مي كند و مي گويد: »در اين 
حوزه باوجود چند مجموعه، همچنان توان توليد انبوه 
نداريم و همزمان نيازمند واردات از خارج هم هستيم 
تا بتوانيم نياز خود را برطرف كنيم.« عليرضا زاكاني 
با اشاره به توليد داخل و واردات به صورت همزمان در 
اين حوزه ادامه داد: »استفاده از موتورسيكلت ها و 
اتوبوس هاي برقي و تاكسي هاي برقي و هيبريدي در 

دستوركار شهرداري تهران است.«

50دستگاه اتوبوس برقي توليد داخل به زودي به ناوگان حمل ونقل عمومي تهران اضافه مي شود

تهران در انتظار اتوبوس هاي برقي
عمادالدين قاسمي پناه

خبر نگار

زهرا خلجي 
خبر نگار

به سوی آينده

پيشنهاد پرداخت حقوق  با بيت كوين

اريك آدامز، شهردار منتخب نيويورك، روز پنجشنبه در توييتي اعلام 
كرد كه مي خواهد 3 چك اول حقوق خود از شهرداري را به بيت كوين 
دريافت كند تا بتواند به شهردار ميامي نشان دهد كه او نيز مي تواند 
چنين كاري را انجام دهد. به گزارش وب سايت ورج، شهردار منتخب 
نيويورك همچنين اميدوار است كه اين شهر مكاني باشد كه صنعت 
ارزهاي ديجيتال در آن حضوري پررنگ و جدي داشته باشند. اما در 
عين حال به بيان ســاده بايد گفت كه امكان سنجي پرداخت واقعي 

حقوق آدامز به شكل بيت كوين، دشوار به نظر مي رسد. 
در اين راه چنين پرسش هايي را نيز بايد پاسخ گفت: آيا ليست حقوق 
و دســتمزد براي چنين كاري تنظيم شده اســت؟ اين كار با نوسان 
قيمت بيت كويــن چگونه پيش خواهد رفت و البته قســمت زيباي 
ماجرا برمي گردد به وضعيت مالياتي كه مشخص نيست، ماليات اين 
حقوق چگونه لحاظ خواهد شــد. با اين حال، آيا واقعا چنين چيزي 
اتفاق مي افتد يا خير. آدامز پيامي واضح در مورد رمزارزها ارسال كرده 
است و اگر مي خواست به عنوان شــهردار، ارز ديجيتال و بيت كوين 
را به طور كامل ناديده بگيرد، احتمــالاً چنين چيزي را نمي گفت. در 
 اصل مي توان گفت كه اين حركت بخشي از يك مسابقه اندازه گيري

كيف پول ديجيتال با فرانسيس سوارس، شهردار ميامي است.
 توييت اخير آدامز در پاسخ به سوارس بود كه مي گفت او چك حقوق 
بعدي خود را به بيت كوين مي گيرد. شهردار منتخب نيويورك هم با 
توييت خود به بزرگ تر بودن شهرش اشاره كرده و  بحث3چك حقوق 
با رمزارز را مطرح كرده است. همانطور كه شبكه خبري سي ان بي سي 
هم به آن اشاره مي كند، هر دو شهردار در تلاش هستند تا شهرهاي 

خود را به مركز فضاي ارزهاي ديجيتال تبديل كنند. 
آدامز قول داده اســت كه به دنبال برطرف كردن موانعي اســت كه 
سرمايه گذاري ارزهاي ديجيتال در نيويورك را كند مي كند و در مقابل 
سوارس هم از پروژه اي به نام »ميامي كوين« )MiamiCoin( حمايت 
كرده است كه به مردم امكان مي دهد رمزارزها را در شهر سرمايه گذاري 
كنند. سوارس همچنين گفته كه اميدوار است، روزي حقوق و ماليات 
شهر به بيت كوين پرداخت شــود. از نظر فرهنگي، ميامي يك شروع 
مهم دارد  Blockchain.com در اوايل ســال جاري عمليات خود را 
در ايالات متحده از نيويورك بــه ميامي منتقل كرد و نجيب ابوكيله 
رئيس جمهوري الســالوادور نيز اعلام كرده بود كه موضوع پذيرش 
بيت كوين از سوي اين كشور به عنوان ارز رسمي را در كنفرانسي در 
ميامي اعلام مي كند. البته مانند هر وعده و قول سياسي، عملكردها 
بسيار بلندتر از حرف ها صحبت مي كنند. آدامز درواقع با دريافت چند 
چك حقوقي به بيت كوين )يا دريافــت حقوق به دلار و تبديل فوري 
آن به رمزارز كه بسيار ساده تر خواهد بود( واقعاً كمك خاصي به اين 
صنعت نخواهد كرد، اما اين واقعيت كه او و يك شهردار برجسته ديگر 
درباره انجام چنين چيزي صحبت مي كنند، تغيير بزرگي را در نحوه 
تفكر برخي رهبران سياسي در جهان درباره آينده پول نشان مي دهد.

انقلاب علمي با واضح ترين عكس 
اشعه ايكس جهان

يك تكنيك تصويربرداري جديد پيشگام، با استفاده از اشعه ايكسِ 
توليدشــده توسط يك شــتاب دهنده ذرات پيشــرفته، تصاوير 
سه بعدي اي از كل اندام ها با جزئيات بي ســابقه اي ارائه مي دهد. 
به گزارش وب ســايت نيواطلس، محققان با معرفي اين فناوري، 
از ريه يك بيمار فوت شده بر اثر كوويد-19 تصويربرداري كردند 
و ديدگاه جديــدي را در مــورد چگونگي اختــلال اين بيماري 
در اكسيژن رســاني خون آشــكار كردند. اين فناوري جديد كه 
توموگرافي فاز كنتراســت سلســله مراتبي )HiP-CT( ناميده 
مي شود، يك تكنيك براساس اشعه ايكس است كه اجازه مي دهد 
از كل اندام ها با وضوح يك ميكرون يا 100برابر وضوح سي تي اسكن 
معمولي تصويربرداري شود. پيشرفت تصويربرداري مديون ارتقاي 
فناوري در مركز تحقيقات سنكروترون اروپا)ESRF( است. اين 
شتاب دهنده ذرات پيشرفته، اخيرا با آنچه ارتقاي منبع فوق العاده 
درخشان )ESRF-EBS( ناميده مي شود، بهبود يافته است. اين 
ارتقا  نخستين نسل چهارم سنكروترون)نوعي  شتاب دهنده ذرات( 
را ايجاد و آن را به درخشان ترين منبع اشعه ايكس در جهان تبديل 
كرده است. اين عملكرد اشعه ايكس را به ميزان 100 در مقياس 
»درخشندگي و انســجام« افزايش داد. اشــعه ايكس توليدشده 
توسط اين دستگاه، 100ميليارد برابر روشن تر از آن چيزي است 
كه در اشعه ايكس بيمارستاني معمولي يافت مي شود. ايده توسعه 
تكنيك جديد HiP-CT پس از آغــاز همه گيري كوويد-19و با 
استفاده از افزايش حساســيت منبع جديد فوق العاده درخشان 
در ESRF، مطرح شد. پل تافورو، دانشمند ارشد ESRF در اين 
خصوص توضيح داد: »اين به ما امكان مي دهد رگ هاي فوق العاده 
كوچك درون يك اندام كامل انسان را به صورت سه بعدي ببينيم و 
ما را قادر مي سازد تا يك رگ خوني را به صورت سه بعدي از بافت 
اطراف تشخيص دهيم و حتي برخي از سلول هاي خاص را مشاهده 
كنيم.« با اســتفاده از فناوري جديد، تيمي بــه رهبري محققان 
دانشگاه كالج لندن پروژه اي به نام اطلس اندام انسان را راه اندازي 
كرده اند. پيتر لي، كه اين پــروژه را مديريت مي كند، مي گويد كه 
هدف اطلس اندام انســان، پر كردن شكاف در درك ما از آناتومي 
اســت. او در اين خصوص مي گويد: »HiP-CT اين مقياس ها را 
به صورت ســه بعدي ارائه و از كل اندام ها تصويربرداري مي كند تا 

ديدگاه جديدي از آرايش بيولوژيكي به ما ارائه دهد.«

نتايجاميدواركنندهقرصهايضدكرونا
 انگليس مجوز استفاده از قرص كروناي مرك را داده و نتايج تحقيقات نشان مي دهد 

داروي خوراكي فايزر 89درصد در درمان كوويد-19 مؤثر بوده است 

خبرهاي خوش توليد داروهاي خوراكي ضد ويروس 
كرونا در ميانــه روزهاي همه گيــري كوويد-19، 
در حالي انتشــار پيدا مي كند كه داســتان جهش 
خودتخريب كننده ويروس در ژاپن ممكن اســت 
بدون در نظر گرفتن جزئيات، باعث شــود آنهايي 
كه از رعايت پروتكل هاي بهداشتي خسته شده اند، 
گمراه شوند. شركت دارويي مرك كه مدت هاست 
ســاخت داروي كوويد-19 را آغاز كرده اســت و 
نتايج فاز3 كارآزمايي باليني آن با اثربخشي بالايي 
اميد غلبه بر اين بيماري را زنده كرده بود، حالا در 
انگليس به عنوان نخستين كشــور مجوز استفاده 

گرفته است.
آژانــس رگولاتوري داروهــا و توليــدات مراقبت 
بهداشــتي انگليس توصيه كرده است كه اين دارو 
با نــام مولنوپيراوير مي تواند در ســريع ترين زمان 
ممكن پس از مثبت شدن آزمايش كوويد-19 طي 
5روز پس از شروع علائم بيماري مصرف شود. اين 
دارو نخستين داروي خوراكي تأييدشده براي درمان 
كوويد-19 است كه قرار اســت مقابله با كوويد را 
آسان تر كند. مشاوران آمريكايي نيز در  ماه جاري 
طي نشســتي درباره اعطاي مجوز بــه اين قرص 

تصميم گيري مي كنند.
تاكنون تنهــا درماني كه بــراي كاهش مرگ ومير 
ناشي از بيماري، وجود داشــت واكسيناسيون بود 
و ساير گزينه ها شــامل داروي ضدويروس تزريقي 

رمدسيوير و دگزامتازون بود كه پس از بستري بيمار 
در بيمارستان تجويز مي شد.

اما داروي مولنوپيراوير مرك از  ماه گذشته كه آخرين 
داده هاي خود را ارائه كرد، به شدت زير ذره بين است 
و همه داده ها نشان از آن دارد كه در صورت تجويز 
دارو در مراحل اوليه بيماري به ويــژه در افرادي با 
ريسك ابتلاي بالا، شــانس مرگ يا بستري شدن را 

به شدت كاهش مي دهد.

تأثير ۸9درصدي قرص فايزر
غول دارويــي فايــزر به تازگي اعلام كــرده قرص 
آزمايشــي كروناويروس آنها خطر بستري و مرگ 
بيماران مبتلا به كوويد را پس از مصرف تا 89درصد 

در افراد پرخطر كاهش مي دهد.
اين دارو براي يك دوره مصرف 5روزه طوري طراحي 
شده است تا از تكثير ويروس جلوگيري كند. البته 
داده هاي فايــزر درباره اين قرص هنوز منتشــر يا 
داوري نشده اســت اما فايزر طي خبري اعلام كرد 
كه به زودي آن را به رگولاتورهــاي مورد نظر ارائه 

مي كند.
قرص هاي ضد ويروســي با قابليت تجويز و استفاده 
آسان كه عفونت ها را تســكين مي دهند، مي توانند 
يك ابزار قدرتمند پزشكي براي مديريت همه گيري و 
تجهيز جهان براي آينده اي باشند كه در آن ويروس 
كرونا همچنان به گردش خود ادامه مي دهد. چنين 
درمان هايي باعث تقويت ابزار پزشــكي مي شــود 
اما همچنان جايگزيني براي واكســن هاي بســيار 

محافظت كننده به حساب نمي آيند.

بدنه سبک
پنل کنترل

 سیســتم
شارژ مجدد

موتور الکتريکی

پک های باتری

روند جهاني 
اكنون بسياري از خودروسازان بزرگ دنيا با 
ساخت پلتفرم خودروهاي برقي درصدد ورود 
به مرحله ديگري از خودروسازي هستند. 
اتوبوس هاي شهري در اين ميان از اهميت 
بسزايي برخوردارند و چين، اروپا و آمريكا 
پيشتازان اين صنعت هستند. پيش بيني شده 
كه تعداد اتوبوس هاي برقي دنيا تا سال2025 

در مقايسه با امروز 300درصد افزايش يابد.

اروپا
در اروپا حدود 4هزار اتوبوس برقي در حال 
حركت است. البته تعريف اتوبوس برقي در 
اينجا شــامل اتوبوس هاي برقي باتري دار، 
افزونه هيبريدي و ترامواي برقي )با سيم برق( 
هم هست. اين ميزان بسيار كمتر از ناوگان 
جهاني 400هزار دســتگاهي دنياست. اين 
تعداد كه مربوط به سال2020 است 10درصد 

كل ناوگان برقي جهان را تشكيل مي دهد.

چین
همچنان حدود 90درصد از اتوبوس هاي برقي 
جهان در شــهرهاي چين مستقر هستند. 
شهر شنزن چين يكي از نمونه هاي موفق در 
استفاده از وسايل حمل ونقل برقي، ازجمله 
اتوبوس برقي است. اين شــهر كه حدود 
12ميليون نفر در آن ساكن هستند، با 16هزار 
اتوبوس برقي و 22هزار تاكسي برقي، عمده 
حمل ونقل خود را از حالت سنتي تبديل به 
يك سيستم پيشرفته و هوشمند كرده است.

هند
همچنين هند حتي اگــر بخش كوچكي از 
سفارشات خود را برقي كند، بازاري با ظرفيت 
بالا به شــمار مي آيد. شــركت تحقيقاتي 
Interact Analysis پيش بيني مي كند كه 
تا ســال2025 »هند بيش از 10درصد از كل 
تقاضاي سالانه اتوبوس هاي برقي در جهان 
را به خود اختصاص  دهد كه بيشتر از مجموع 

اروپا و آمريكاي شمالي خواهد بود.«

آمريکا
در آمريكا اگرچه تا چند سال پيش ضريب 
نفوذ بازار اتوبوس برقي حدود 0.5درصد كل 
بازار اتوبوس حمل ونقل عمومي ايالات متحده 
بود، اما در همان زمان 9درصد از آژانس هاي 
حمل ونقل، يا اتوبوس هــاي برقي درحال 
خدمت رساني بودند يا براي اين نوع اتوبوس 

سفارش داده بودند.

فرمول يك براي پرنده هاي عمودپرواز
حدود 4 ماه پس از به اشــتراك گذاشتن تصاويري از نخســتين پروازهاي آزمايشي 
خودروي پرنده »آلودا آئروناتيكس« )Alauda Aeronautics( در استراليا، اكنون اين 
استارت آپ نخستين مســابقه درگ پرنده هاي عمودپرواز برقي )eVTOL( در جهان 
 را بدون حضور و دخالت هيچ انساني انجام داده است. به گزارش وب سايت نيواطلس،
2 هواپيماي مدل Airspeeder Mk3 كه از راه دور هدايت مي شدند، به عنوان بخشي از 
آماده سازي هاي پيش فصل، مسابقه اي بي نظير را انجام دادند. نكته مهم اينجاست كه اين 
رقابت پيش از برگزاري يك سري مسابقات هوايي كامل به سبك مسابقات اتومبيلراني 
فرمول يك كه براي اواخر سال جاري ميلادي برنامه ريزي شــده، انجام گرفته است. 
دنياي پرنده هاي عمودپرواز برقي براي نخستين مرتبه در سال2017با جاه طلبي هاي 
»آلودا آئروناتيكس« در مورد مســابقات اتومبيل هاي پرنده آشنا شد. اين استارت آپ 
طرحي را براي آغاز عصر حمل ونقل هوايي شهري از طريق پرورش نوآوري ها با برگزاري 
مسابقات هوايي ترسيم كرده است. در پروازهاي آزمايشي كه در ماه ژوئن گذشته انجام 
شد، 8فروند كوپتر Mk3 براي نخســتين بار بر فراز يك صحرا در استرالياي جنوبي به 
پرواز درآمدند. سرعت اين هواپيماهاي فيبر كربني مي تواند ظرف 2/8ثانيه از صفر به 
100كيلومتر در ساعت برسد. اين وسايل نقليه پرنده براي رسيدن به ارتفاع 500متري 
طراحي شده اند. در آخرين پرواز Mk3 شاهد بوديم كه 2 فروند از آنها در يك مسابقه 
درگ هوايي كه هر كدام توسط تيمي از مهندسان اســتارت آپ »آلودا آئروناتيكس« 
هدايت مي شد، در مقابل يكديگر قرار گرفتند. مسير مسابقه كوتاه بود و فقط 300متر 
طول داشت، اما اين دو پرنده به ارتفاع 15متر رسيدند و يكي از آنها توانست به حداكثر 
سرعت 155كيلومتر در ساعت برسد. سري كامل مسابقه Airspeeder داراي حداكثر 
4تيم با 2 خلبان خواهد بود كه هواپيما را »تيغه به تيغه« در اطراف يك مسير آسماني 
داراي قابليت AR با كنترل الكترونيكي مي برند. آنگونه كه اعلام شده است، اين برنامه ها 
در مكان هاي مختلف در سراسر جهان ميزباني مي شوند كه به صورت آنلاين نيز پخش 
خواهند شد. طبق گفته »آلودا آئروناتيكس«، اين برنامه همچنان قرار است تا پيش از 

پايان سال جاري ميلادي آغاز شود.

اجزای حمل و نقل پاک شهرها

اتوبوس های برقی

خودروهای الكتريكی

دوچرخه های اشتراكی

حمل و نقل اقتصادی

تاكسی های برقی 
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بهمن سال گذشته بود كه واكسيناسيون عليه كرونا در كشور 
آغاز شد اما با گذشت 9ماه، همچنان 23درصد جمعيت هدف 
كشــور)68ميليون نفر( از قافله واكسيناســيون جامانده اند و 
نمي گذارند دايره ايمني كشور كامل شود. گزارش هاي ميداني از 
مراكز واكسيناسيون هم نشان مي دهد كه ميزان تزريق واكسن 
براي دوز اولي ها كاهش قابل توجهي داشته است. براساس اعلام 
مسئولان نظام سلامت، واكسينه نشدن گروه باقي مانده، قربانيان 
پيك ششم شيوع كرونا خواهند بود. اين همان موضوعي است 
كه بهرام عين اللهي، وزير بهداشــت به آن اشــاره كرده و گفته 
بود كه بيش از 85درصد از بيماراني  كه جانشــان را از دســت 
مي دهند، واكسن نگرفته اند. حالا به اين شرايط، افزايش تعداد 
شهرهاي قرمز كرونايي را هم بايد اضافه كرد كه از روز چهارشنبه 
گذشته تاكنون 4منطقه، به رنگ قرمز تبديل وضعيت دادند؛ روز 
چهارشنبه 29منطقه قرمز ثبت شد كه روز گذشته به 33منطقه 
افزايش پيدا كرد. با اينكه ستاد ملي مقابله با كرونا و وزارت بهداشت 
با هدف پوشش حداكثري واكسيناسيون و قطع زنجيره انتقال 
ويروس، دســتورالعمل هايي را براي محدودشدن ارائه خدمات 
اجتماعي براي واكسينه نشده ها درنظر گرفته اند، اما جديدترين 
نظرسنجي مركز افكارسنجي ايسپا از واكسيناسيون، از مخالفت 
21درصد ايرانيان با اجباري شدن واكسن كرونا حكايت مي كند. 
حالا اعضاي كميته علمي ستاد ملي مديريت كرونا تأكيد مي كنند 
كه افراد واكسينه نشده ، از دلايل تضعيف برنامه هاي ايمني زايي در 
جامعه و مانعي براي قطع زنجيره انتقال ويروس به شمار مي روند. 
گروهي از مخالفان واكسيناســيون، افرادي  انــد كه در ماه هاي 
گذشته اعتراض شان را درقالب تجمع ها نشان داده اند و با ماهيت 
تزريق واكســن، مخالف اند، اما در اين ميان، افرادي هم هستند 
كه مخالفتي با تزريق واكسن ندارند و در گفت وگو با همشهري 
دلايلي ازجمله شايعات پرتكرار فضاي مجازي، نگراني از عوارض 
نامشخص واكســن ها، نبود برخي برند ها، انتظار براي مشاهده 
اثربخشــي در ديگر افراد، ترس از تزريق، ابتلاي دوباره و مرگ 
واكسينه شده ها و... را به عنوان دلايل تأخيرشان در واكسيناسيون 

اعلام مي كنند.

چراديرمراجعهميكنند؟
بســياري از صندلي هاي ســفيد پلاســتيكي مركز تجميعي 
واكسيناسيون نارنجستان در شــرق تهران، خالي است؛ با اينكه 
روز تعطيل است و تا همين يكي دو ماه پيش خيلي ها براي تزريق 
واكسن در صف هاي طولاني  مي ايستادند، اما حالا، مركز، تقريبا 
خالي است. »محمدعلي« 30ســاله منتظر است تا واكسيناتور 
صدايش كند، به گفته خودش با وجود اينكه از اواخر شهريور در 
اولويت سني تزريق واكسن قرار گرفته، اما به تازگي براي اين كار 
اقدام كرده است؛ او تمام اين مدت در انتظار واكسن آسترازنكا بود. 
در آن سوي صندلي، در كنار چند رديف صندلي خالي تا ايستگاه 
تزريق واكسن، فهيمه نشسته و همچنان براي واكسن زدن مقاومت 
مي كند: »به اصرار همسرم آمدم اما مي ترسم چون در همين يك ماه 
چند نفر از همسايه هاي ما با وجود اينكه واكسن زده بودند، جانشان 
را از دست دادند. البته همسرم مي گويد كه آنها بيماري داشتند و 
مشكلي در اين باره ندارد. حالا هم مجبورم واكسن بزنم چون چند 

روز ديگر عمل جراحي دارم.« 
در مركز خدمات جامع سلامت »صلواتي« زهرا همراه همسرش 
آمده؛ آنها نزديك به 40سال دارند اما همين چند روز پيش تصميم 
گرفتند تا واكسينه شــوند:»ما خيلي براي واكسن زدن مقاومت 
كرديم، چون چند نفر از دوســتانمان با وجود تزريق واكسن، به 
كرونا مبتلا شــدند. خيلي ها مي گفتند اين واكسن ها آب مقطر 
است و تأثيري ندارند. روزي صدها خبر در اين باره منتشر مي شود 
و آنقدر زياد اســت كه ناخودآگاه همه را تحت تأثير قرار مي دهد. 
حالا هم اگر مجبور نبوديم سوار هواپيما شويم واكسن نمي زديم. 
بدون كارت واكسن، اجازه خريد بليت نمي دهند.« »احمد« از اين 
دو نفر بزرگ تر است و با كمي فاصله منتظر است تا كارت واكسنش 
را بگيرد. او ادعاي عجيبي مي كند:»من ساكن يكي از روستاهاي 
غربي كشور هستم و اصلا نمي دانستم بايد واكسن بزنم. چند روز 
پيش براي كار به تهران آمدم و به من گفتند بايد واكســن بزنم. 
خيلي ها در آن مناطق، خبر ندارند كه بايد واكسن بزنند.« عليرضا 
هم به دليل در دسترس بودن تنها دو نوع واكسن تا همين چند روز 
پيش براي تزريق مراجعه نكرده بود. حالا كه آسترازنكا در دسترس 
اســت، براي تزريق آمده: »در محله ما فقط ســينوفارم و بركت 
مي زنند، براي كاري به خيابان انبار نفت آمدم و متوجه شــدم در 
مركز واكسيناسيون اين منطقه آسترازنكا و پاستوكووك هم موجود 

است. خودم تزريق كردم و چند روز ديگر خانواده ام را هم مي آورم.« 
فاطمه همراه خواهرش منتظر نوبتش است و فوت مادر و ابتلاي 
خودشان به كرونا را دليل تأخير در تزريق واكسن اعلام مي كند: 
»مادرم به كرونا مبتلا شد و فوت كرد، تمام اين مدت شرايط روحي 
خوبي نداشتيم، بعد هم خواهرم مبتلا شد و به دليل ابتلا بايد 2ماه 
صبر مي كرد. همين مسئله سبب شد تا براي تزريق دير مراجعه 
كنيم.« مراجعه كنندگان ديگر، دلايلي مثل اخبار منتشــر شده 
در فضاي مجازي و اعلام خبر مرگ پس از تزريق واكسن را دليل 
تأخير در واكسينه شدن اعلام كردند؛ حالا هم به دليل ممنوعيت ها 
و محدوديت هايي كه براي واكســن نگرفته ها اعلام شده، براي 

تزريق آمده اند.

آمــار مبتلايــان  ديروز
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24سالبا35درصد،30تا34سالبا29درصد،40تا44سالبا27درصدو25تا29سالبا24
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مراجعهبرايتزريقدوزاولداشتهاند.درگروههایســنی50تا59سالهمبا6تا7درصد،

كمترينمیزانمراجعاتتزريقدوزاوليهاثبتشدهاست.
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واکسن نزده ها ؛ قربانيان پيك ششم کرونا
 ميزان مراجعه براي تزريق دوز اول كاهش يافته و تا نيمه اول آبان ماه

 64 درصد جمعيت كشور، دوز اول و 44 درصد دوز دوم را دريافت كرده اند
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كاهش50درصديمراجعاتدوزاول
بيش از يك ماه اســت كه ميزان مراجعه بــراي تزريق دوز اول 
واكسن، كاهش پيدا كرده است. بررسي ها نشان مي دهد، تا نيمه 
اول آبان، 64درصد جمعيت كشور، دوز اول و 44درصد دوز دوم را 
دريافت كرده اند. جمعيت هدف واكسن كمتر از 68ميليون نفرند 
كه گروه سني 12سال به بالا را شامل مي شود. 80درصد اين افراد 
دوز اول و 55درصد هم هر دو دوز را تزريق كرده اند. هرچند كه 
با تزريق يك ميليون و 678 هزار و 67دوز واكسن كرونا در روز 
پنجشنبه)13آبان( ركورد واكسيناسيون در كشور شكسته شد كه 
به نظر مي رسد افزايش اين آمار به دليل تزريق دوز سوم است كه 
از اواخر هفته گذشته براي سالمندان آغاز شد. به استناد آمارهای 
منتشر شــده، ايران از نظر تزريق دوزها، رتبه 15و تعداد افراد 
واكسينه شده، رتبه 17را دارد. همچنين از نظر درصد جمعيت 
واكسينه شده كامل در دنيا، ايران در رتبه 106قرار دارد. براساس 
اعلام روز گذشته وزارت بهداشت، تاكنون، 92ميليون و 677 هزار 
و 737 دوز واكسن تزريق شده كه سهم دوز اولي ها، 54ميليون و 
764هزار و 71نفر و دوز دومي ها ، 37ميليون و 784هزار و 542نفر 

و دوز سومي ها، 129هزار و 124نفر است.
 محسن پناهي، ناظر مركز تجميعي واكسيناسيون نارنجستان 
كاهش مراجعه دوز اولي هــا را تأييد مي كند و به همشــهري 
مي گويد: »تا چندي پيش ما روزانه 2هزار تزريق داشــتيم اما 
اكنون مجموع تزريــق دوز اول و دوم نصف شــده و به هزار نفر 
رسيده است.« او يكي از دلايل اين اتفاق را تقاضاي جامانده ها 
براي آسترازنكا عنوان مي كند و می گويد: »تا چند روز پيش اين 
واكسن تنها براي دوز دوم تزريق مي شد، اما با ورود محموله هاي 
جديد حالا تزريق دوز اول هم انجام مي شــود. حتي از دورترين 
نقاط تهران و ديگر شهرستان ها هم براي تزريق دوز اول آسترازنكا 
مراجعه مي كنند. دليل ديگر هم اين اســت كه در يكي دو ماه 
اخير تعدادي از افراد به كرونا مبتلا شده بودند و بايد براي تزريق 
واكسن يك بازه زماني دو ماهه پس از بهبودي را طي می كردند. 
به اين افراد بايد آنهايي را كه اصلا هيچ اعتقادي به واكسن ندارند  
را هم اضافه كرد.« پناهي البته جمعيت واكسن ستيزها را چندان 
بالا نمي دانــد و عنوان مي كند: »در پيك پنجم شــدت ابتلاي 
بيماري به شــدت زياد بود و همان هايي كه اعتقادي به بيماري 
كرونا نداشتند يا خودشان مبتلا شدند يا اطرافيانشان. برخي از 
آنها زمان مراجعه به مركز به اين مسئله اشاره مي كنند كه بعد 
از گذراندن يك دوره ســخت بيماري، تصميم شان براي تزريق 

واكسن عوض شده است.« 

درخواستكارتواكسنبدونتزريق
اجباري شــدن واكســن براي دريافت برخي خدمات ازجمله 
حمل و نقل بين شــهري، بانك ها، دانشگاه ها و... موجب افزايش 
مراجعه واكسن گريزها براي تزريق واكسن شده است. اين نكته اي 
است كه سعيده مصطفوي، مسئول سايت واكسيناسيون انبار 
نفت به آن اشاره مي كند: »گروهي از مردم، خواهان دريافت كارت 
واكسن و ثبت غيرقانوني اطلاعاتشان بدون تزريق هستند. هر چند 
كه همين مراجعات هم اتفاق خوبي است چرا كه همكاران من با 
ارائه اطلاعات و توصيه هاي متعدد آنها را ترغيب به واكسن زدن 

مي كنند.«

اطلاعرسانيبیشترشود
رضا موسي نژاد، مدير ســايت واكسيناسيون الزهرا اما معتقد 
اســت كه اطلاع رســاني ها براي اثرات مثبت واكسن ها بايد 
بيشتر از آن چيزي كه اكنون وجود دارد، باشد: » نوبت اولي ها 
خيلي كمتر شده اند و عمده كساني كه براي واكسن مي آيند، 
نوبت دومي هاي سينوفارم هستند. البته سالمندان هم براي 
تزريق نوبت سوم مراجعه مي كنند.« به گفته او، تبليغات اشتباه 
عليه واكسن، عامل مهم ترس مردم اســت: »تعداد زيادي از 
واكسن گريزها از عوارض واكســن ها مي ترسند و اين مسئله 
با توجه به بي خطر بودن واكسن براي واكسينه شده ها و نبود 
عوارض قابل رفع است. اما بهتر اســت به جاي اجبار مردم به 
تزريق واكسن، با افزايش ارائه اطلاعات درست و تأثيرگذار در 
مقايسه با اخبار منفي و شايعات جلب اعتماد عمومي در جامعه 
رخ دهد. ما اينجا مراجعاني داريم كه خودشان واكسن نمي زنند 
اما اطرافيانشان را براي واكسيناسيون مي آورند. در اين شرايط 
سعي مي كنيم اطلاعات درست را به آنها انتقال دهيم، اما بايد 
اين را درنظر گرفت كه همه اين واكسن گريزها به مراكز مراجعه 
نمي كنند و اين مسئله بايد در ســطح وسيع تري از جامعه به 

وسيله رسانه ها منعكس شود.«  

گيلان و مازندران در صدر تزريق واکسن
باوجوداينكهپوششكاملواكسیناسیوندرابتدا75درصد
عنوانميشد،امادرادامهبهدلیلقدرتسرايتسويهدلتاو
گونههايجديد،اينعددبه85درصدافزايشيافت.هرچند
باگذشتبیشاز9ماهازآغازواكسیناسیونتنها64درصد
جمعیتكلكشوريکدوزواكســنرادريافتكردهاندو
هیچيکازاستانهايكشورهمبهصورتمجزانتوانستهاند
پوشــش80درصديتزريقدوزاولراثبتكنند.گیلانو
مازندرانتنهااستانهايياندكهبیشاز70درصدجمعیت
آنهاواكسننوبتاولشــانرادريافتكردهاندودرديگر
استانهااينرقمبین40تا69درصداست.درتهرانهمبا
بیشترينجمعیتنسبتبهسايراستانها،68درصدتزريق
دوزاولمحققشدهاست.نخستیناستانيكهبهدلیلشیوع
گستردهبیماري،حذفاولويتسنيبرخلافسايراستانها
رقمخورد،سیستانوبلوچستانبوداماتاكنوننتوانسته
تزريقنوبتاولشــانرابه50درصدبرساندوبا46درصد،
كمترينمراجعهبرايتزريقواكسندوزاولرادارد.دراين
میانازابتدايآبانتاكنون،درآذربايجانشرقي،اردبیل،
البرز،بوشهر،چهارمحالوبختیاري،خراسانجنوبي،زنجان،
فارس،قزوين،قم،كهگیلويهوبويراحمد،گلستان،لرستان،
هرمزگان،مركزيوهمدان،تنهايکدرصدافزايشدرمیزان
مراجعاتدوزاوليهارقمخوردهودرسايراستانهاهماين

رقمتفاوتچندانينداردو2درصداعلامميشود.



ابتدا به ساكن با توسعه وسايل نقليه 
موتوري، خودروها نقشي اساسي را 
در حمل ونقل بر عهده گرفتند و كم كم با توسعه و 
پيشرفت جوامع، حمل ونقل به عنوان بخشي مهم از 
اقتصاد سهم قابل توجهي از توليد ناخالص داخلي را 
به خود اختصاص داد. اما با وجود اين نقش مهم در 
اقتصاد، تراكم و تأخيرهاي ناشي از ترددها در شبكه 
معابر شهري و آلودگي هاي ناشــي از آن به عنوان 
يك معضل در جامعه مطرح شد. براي رفع اين معضل، مديران و كارشناسان 
طرح و توســعه حمل ونقل عمومي در انواع مختلف آن، به ويژه حمل ونقل با 
آلودگي كمتر و انبوه مثل مترو و بی آر تی را مطرح كردند و به دنبال توســعه 
كمي و كيفي اين بخش از حمل ونقل رفتند. در ادامه شلوغي و تراكم در معابر 
شهري به ويژه در شهرهاي بزرگ و ارزش زمان نزد كاربران موجب شد شيوه 
ديگري با عنوان حمل ونقل با موتورسيكلت توسعه يابد. امروز هم شاهد فعاليت 
چشمگير پيك هاي موتوري در مشاغل متعددي چون توزيع كالا و مواد غذايي، 
جابه جايي مسافر و بسته هاي پستي هستيم كه در دوره پاندمي كرونا با افزايش 
دوركاري و كاهش فعاليت ها در مشاغل مختلف و توسعه خريد و سفارش در 
فضاي مجازي بهره مندي از موتورسيكلت گسترش بيشتري يافت. استفاده 
از اين وسيله حمل ونقل سريع، كاربردي و ارزان به نسبت ساير وسايل نقليه، 
براي بخشــي از دهك هاي جامعه با درآمد پايين تبديل به يك منبع درآمد 
شده و با اشتغال زايي اي كه ايجاد كرده توانسته مطلوبيت و محبوبيت زيادي 

داشته باشد.
در نگاه اول به دليل ســرعت و تأثيرپذير نبودن اين شيوه جابه جايي از شلوغي 
معابر، شيوه اي مطلوب براي بخشي از كاربران است كه در معابر پرتراكم شهري 
تردد دارند و زمان در جابه جايي و كارآنها نقشــي مهم دارد. همچنين با توسعه 
اين شيوه، بخش هاي خدماتي مثل توزيع كالا و مواد غذايي، پستي و جابه جايي 
مسافر، به بهره گيري از اين شيوه روي آورده اند و به دليل سرعت عمل، از مقبوليت 
زيادي نزد كاربران و متقاضيان برخوردار است. اين موضوع به ويژه در جابه جايي 
كالا بسيار اهميت دارد؛ چرا كه با هدايت و برنامه ريزي صحيح مي توانند از مزاياي 
آن به شيوه اي مطلوب بهره مند شوند. اين موضوع زماني كه جامعه با مسئله اي 
ويژه مشابه پاندمي كرونا مواجه مي شــود و ضرورت دارد سفرها كاهش يابد و 

ميزان تردد و تراكم معابر كاسته شود، اهميت بيشتري پيدا مي كند.
با وجود مزاياي نام برده، به ويژه سرعت در جابه جايي، بهره گيري از اين شيوه 
داراي دو عيب و مشكل عمده در داخل شهرهاست كه مؤثر بر تردد و سلامت 
شهروندان است؛ اول اينكه كاربران اين شيوه، ايمني بسيار پاييني در استفاده 
از آن دارند. آمار تصادفات ترافيكي با حضور و سهم موتورسيكلت در شهرها 
به ويژه كلانشهرها )بيش از 40درصد تصادفات ناشي از حضور موتورسيكلت ها 
در تصادفات( نشان از ايمني پايين اين شيوه دارد. اين مسئله با توجه به سرعت 
بالاي تردد موتورها به ويژه بدون توجه به مسائل ايمني آن، ازجمله آمار پايين 
اســتفاده از كلاه ايمني به وسيله راكب و سرنشــين، رعايت نكردن مقررات 
رانندگي )حركت در خلاف جهت معابر، پياده روها، تردد در مسيرهاي ويژه، 
عبور از چراغ هاي كنترل در زمان چراغ قرمز و...(، به چالشي در گسترش تردد 
موتورسيكلت ها در معابر شهري تبديل شده است. به نحوي كه در برنامه ريزي 
مديريت ايمني ترافيك در مراجع رسمي كشور مثل كميسيون ايمني راه ها، 
به عنوان يكي از اولويت هاي حوزه درون شهري تعيين شده است. همچنين 
ساير ملاحظات ايمني مثل اســتفاده از ضربه گير ساق پا و دست و... از سوي 

كاربران مورد توجه نيست.
دوم اينكه موتورسيكلت ها به دليل شيوه سوخت وساز آن، از منابع مهم آلودگي 
به شمار مي آيند و به نسبت سهم خود در جابه جايي، ميزان آلودگي بيشتري 
دارند. به ويژه اينكه اين شيوه جابه جايي بيشتر در مراكز و مناطق متراكم شهري 
با آلودگي بالا از سوي شهروندان مورد استفاده قرار مي گيرد. موتورسيكلت با 
موتور دوزمانه، به نسبت مصرف سوخت در مقايسه با خودروهاي سواري، ميزان 
آلودگي بيشتري توليد مي كند. با وجود توسعه اســتفاده از موتورسيكلت در 
حمل ونقل درون شهري، متأسفانه برنامه منسجمي از جانب نهادهای ذيربط 
و همچنين ساير بخش هاي اقتصاد مثل وزارت صمت، در توليد و بهره گيري از 
موتورسيكلت تدوين نشده است. براي اين منظور با هدف رفع دو عيب عمده 

نام برده، ضروري است اقدامات متناسب صورت پذيرد؛
اول اينكه، مديريت شهري بايد در مشاركت با صنوف وزارت صمت، مشاغلي را كه 
از موتورسيكلت براي حمل ونقل كالا، مواد غذايي و... استفاده مي كنند، ساماندهي 
كند. در اين بخش مي توان از ارائه كد فعاليت به مشاغل و صاحبان موتورسيكلت 
طرف قرارداد با آنها استفاده كرد تا كنترل تردد و رعايت مقررات رانندگي و ايمني 
از جانب راكبان با دقت بيشتري انجام شــود و درصورت رعايت نكردن مقررات 

جريمه متناسب با تخلفات با مشاغل و راكبان را اعمال كرد.
دوم اينكه با همكاري پليس راهور و وزارت كشور، نسبت به بازنگري مقررات 
راهنمايي و رانندگي براي موتورســيكلت ها، راكبان و سرنشينان اقدام شود. 
در اين بخش، اضافه كردن جريمه به قوانين و مقررات براي تخلفات صاحبان 
مشاغل و صنوفي كه از موتور براي جابه جايي كالا و مواد غذايي و... استفاده 
مي كنند، به نحوي كه كنترل تردد موتورسيكلت و راكبان آن با شدت بيشتري 

صورت پذيرد، مي تواند در افزايش ايمني مؤثر باشد.
در بخش توليد موتورســيكلت نيز بايد از توليد موتورسيكلت هاي با سوخت 
فســيلي به ســمت موتورهاي برقي با قدرت محركه كمتر رفــت و از تردد 
موتورهاي با سوخت فسيلي كه معمولا داراي قوه محركه و سرعت بالايي نيز 
هستند براساس يك برنامه زمانبندي اجرايي در معابر شهري جلوگيري شود.

همچنين در بهره برداري از موتورسيكلت ها مسئله آشكاربودن موتورسيكلت 
به نحوي كه در تردد هاي شبانه براي ساير كاربران در معابر قابل ديده شدن 
باشند، ضروري است. نصب برچسب هاي آشكارساز در طرفين موتورسيكلت 

اقدامي عملي در اين بخش است.
جابه جايي با موتورسيكلت به عنوان بخشي از شبكه حمل ونقل شهري نقشي 
مهم در جابه جايي مسافر و كالا به ويژه در چند ســال اخير داشته و سهمي 
قابل توجه را در كلانشــهرها به خود اختصاص داده اســت. با وجود مزايايي 
چون سرعت در جابه جايي و تأثيرناپذيري از شلوغي معابر، ايمني پايين اين 
شيوه و آلودگي بالاي آن، بايد مدنظر قرار گيرد. ضمن اينكه بايد به ساماندهي 
اين شيوه به عنوان يكي از مشاغل بخشي از دهك هاي پايين جامعه از سوي 
بخش هاي مختلــف از جمله، وزارت كار و وزارت صمــت توجه ويژه مبذول 
داشت تا بهره مندي از اين شــيوه با حداكثر كارايي و ايمني در معابر شهري 

صورت پذيرد.

يادداشت يك

استراتژيك اما نا ايمن 

افزايش 20درصدي فعاليت پيك ها 
آمار درســتي از ميزان افزايش يا كاهش درآمد 
پيك موتوري ها در ايــران وجود نــدارد. پايگاه 
اطلاع رساني و پايش آثار اقتصادي كرونا نوشته 
است: براســاس نتايج يك نظرســنجي رسمي 
در 10كشور جنوب شــرقي آســيا، همزمان با 
شــيوع كرونــا، ســفارش آنلاين غــذا بيش از 
۳0درصد افزايــش يافته و به هميــن ميزان نيز 
فعاليت پيك هاي موتوري بيشــتر شــده است. 
به گفته كارشناســان، تغيير ذائقه براي سفارش 
غذاي اينترنتي با توجه به محاسن آن، در دوران 
پســاكرونا نيز ادامه خواهد داشــت. همچنين 
براساس برآورد يك مؤسســه بين المللي، همين 
پيك هاي موتــوري، تا ســال ۲0۲۵ ميلادي با 
رشدي سه برابري، ارزش تراكنش هاي مالي را در 
منطقه جنوب شرق آســيا به بيش از ۲۸ميليارد 

دلار افزايش خواهند داد.
اما در ايران نيز فعاليت  پيك هاي موتوري تحولات 
گسترده اي را از سر گذرانده است. داوود محمدي، 
رئيس اتحاديه صنف حمل ونقل بار سبك شهري 
و پيك موتوري گفته است: پيك هاي موتوري در 

بازارهاي آنلاين با افزايــش ۲0درصدي تعداد و 
فعاليت مواجه شده اند اما دفاتر سنتي يكي پس از 

ديگري تعطيل مي شوند.

شوك هاي قرنطينه به كسب وكار موتوري ها 
ازرونق افتادن دفاتر سنتي پيك ها به اين معناست 
كه آنها ديگر نمي توانند مرجع درستي براي دادن 
آمار به رسانه ها باشــند. از همين رو براي بررسي 
آنچه كرونا با پيك موتوري ها كرده است به سراغ 
يكي از اپليكيشن هاي تخصصي اين حوزه رفتيم 
و از روابط عمومي اين مجموعه خواستيم كه آنچه 
در يك سال و هشت ماه گذشته بر آنها رفته است 
را براي ما شرح دهد. روابط عمومي اين اپليكيشن 
در اين بــاره مي گويد: اين موضوع از دو ســاحت 
قابل بررسي اســت. ســاحت اول مردم هستند 
كه تعداد درخواســت هايي كه براي اســتفاده از 
خدمات پيك موتوري داشتند در شرايط مختلف، 
بارها بالا و پايين شده است. براي مثال در ابتداي 
شيوع كرونا شــوك بزرگي به كسب وكار ما وارد 
شد؛ از يك سو هجوم درخواســت ها براي خريد 
كالاهاي سوپرماركتي و از سوي ديگر نگراني ها 

و استرس ها براي مواجهه با پيك موتوري ها باعث 
كاهش در تعداد سفارش ها شد و مي توانم بگويم 
كه درآمد ســفيرهاي ما را به مقدار قابل توجهي 
افزايش داد. ساحت ديگر كسب وكارها بودند كه 
به واسطه شيوع كرونا با تغييرات مختلفي مواجه 
شدند. بعضي از آنها كه بزرگ تر بودند و پيش از 
شيوع كرونا زيرســاخت هاي مناسبي براي خود 
فراهم كرده بودند، به سرعت خود را پيدا كردند 
و با فروش بيشتر در بستر معاملات آنلاين، رونق 
پيدا كردند. امــا آنها كه آماده تبديل شــدن به 
آنلاين شــاپ نبودند ابتداي شــيوع كرونا ضربه 
خوردند و مدتي زمان برد تا بتوانند كالاهاي خود 
را در بستر آنلاين بفروشــند و براي ارسال آنها از 
پلتفرم هايي مثل ما استفاده كنند. براساس اين 
اظهارات چنين واقعيت هايی در كســب وكارها 
بر تعداد درخواست ها براي استفاده از پيك هاي 
 موتوري تأثير قابل توجهي گذاشــته و توانسته 
منجر به كاهش يا افزايش درآمد پيك موتوري ها 

شود.
روابط عمومي اين اپليكيشــن ادامه مي دهد: در 
مجموع، هنگام آغاز رسمي كرونا در ايران، تعداد 
درخواست ها در مجموعه ما كاهش پيدا كرد كه 
اين به معناي كاهش درآمد ســفيران ما بود. در 
چند  ماه اول، هر بار كه قرنطينه سراســري اعلام 
مي شد، هم به كسب وكارها دوباره شوك ) هرچند 
با شدت كمتري( وارد مي شــد و هم به مردم. ما 
هم با وجود اينكه ممكن است به نظر برسد از اين 
قرنطينه ها ســود مي برديم اما متحمل شوك ها 
مي شديم. درواقع مسيري كه پشت سر گذاشته ايم، 
مسير ساده اي نبوده است. بعد از گذشتن از اين 
چالش ها، شايد بتوان گفت در نيمه دوم سال99، 
كم كم، هم كسب وكارها و هم مردم راه مواجهه با 
اين بحران را ياد گرفتند و تعداد درخواست هاي ما 
هم دوباره افزايش پيدا كرد و خب، طبيعتا درآمد 
سفيرهاي ما هم كه به عنوان پيك موتوري در اين 

مجموعه به كار مشغولند افزايش پيدا كرد.

پولساز سخت 
در نــگاه اول احتمــالا آدم هــا فكــر مي كنند 
پيك موتوري هــا درآمد دندان گيــري ندارند يا 
معشيت شــان به ســختي مي گذرد. واقعيت اما 
اين اســت كه درآمد پيك هاي موتوري چندان 
بد نيست. بررســي هاي همشهري نشان مي دهد 
كه به طور ميانگين يك موتورسوار كه مسئوليت 
جابه جايي بســته ها را به عهده دارد روزانه 400تا 

۵00هزار تومان از اين محل درآمد كسب مي كند. 
در واقع اگر يك فرد ۲0روز در  ماه با موتورش كار 
كند مي تواند حدود ۸ميليون تومان درآمد داشته 
باشد و درصورتي كه فرد خســتگي ناپذير باشد 
مي تواند تا روزانه ۸00هزار تومان هم درآمد براي 
خود كســب كند. اما واقعيت اين است كه روزانه 
1۲ساعت پشت موتور نشستن و در خيابان هاي 
ناامن شــهري مثل پايتخت راندن، كار هركسي 
نيست. درواقع فارغ از روزگار كرونايي، خطراتي 
كه يك پيك موتوري روزانه پشت ســر مي گذارد 
غيرقابل تصور اســت و خيلي  وقت هــا مي تواند 
منجر به آســيب ديدگي يا حتي مرگ فرد شاغل 
شود. همچنين در چنين روزگاري، آنها كه در اين 
شغل فعاليت مستمر دارند،  مدام در خطر ابتلا به 
كرونا قرار دارند چراكه روزانه با افراد مختلفي در 

تماسند.
اين ماجرا اما يك بعــد ديگر هم دارد. هزينه هاي 
نگهداري موتوري كه روزانه ساعت ها كار مي كند 

قابل توجه است.
 يكي از كساني كه ماهانه حدود 9ميليون تومان 
از اين محل درآمد دارد، به همشــهري مي گويد: 
تقريبا ماهي ۵00هزار تومــان به طور ميانگين 
هزينه موتورم اســت. هزينه بنزين هم كه ديگر 
كمرشكن شده. او كه به عنوان پيك يك رستوران 
بزرگ مشغول به كار است، مي گويد: ما موظفيم 
حين كار مدام ماســك و دســتكش هايمان را 
عوض كنيم. اين ماجرا باعث شده كه من روزي 
دو بسته ۵0تايي دستكش يك بارمصرف و شش  
عدد ماسك اســتفاده كنم. او مي گويد جداي از 
هزينه هاي بنزين و استهلاك وســيله نقليه و... 
حدود ۸00 هزارتومان در  ماه بابت دســتكش و 
ماســك هزينه مي كند و اين هزينه ها را عموما 
هيچ كارفرمايي تقبل نمي كند. همه اينها در حالي 
اتفاق مي افتد كه عموم موتورسوارها كه نان شان 
به اين دوچرخ وابسته است و به نوعي گره خورده، 
بيمه نيستند و بايد به شكل خويش فرما خود را 
بيمه كنند كه اين خود هزينه ديگري اســت كه 
براي آنها تراشيده مي شــود و از درآمد آنها كم 
مي كند. تا جايي كه به گفته اين موتور ســوار اگر 
در يك ماه ۸ تا 9ميليون تومان كار كني بايد قيد 
حداقل ۲ميليونش را بزنــي. خالص درآمد يك 
پيك موتوري گاهــي مي تواند به اين همه خطر و 
زحمت و خســتگي نيارزد؛ به خصوص حالا كه 
در آستانه زمســتان هم قرار گرفته ايم و هوا دارد 

كم كم رو به سردي و تاريكي مي رود.
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ونا  برای  پیک های شهر سود  و  زیان کر
درآمد پيك موتوري  ها در ابتداي شيوع كرونا به واسطه شوك به كسب وكارها، كاهش يافت و در نهايت با تغيير سبك زندگي افراد افزايش پيدا كرده است
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هزينههايپيكشدن
پيك هاي موتوري براي تهيه لوازم مورد نياز كار خود بايد در 
حداقلي ترين شكل، نزديك به 700هزار تومان هزينه كنند

شروع هر كاري نياز به حداقل هايي دارد و افراد شاغل به عنوان پيك موتوري هم از 
اين اصل مستثنا نيستند و بايد از حداقل هايي براي حفاظت از آسيب هاي احتمالي 
برخوردار باشند. كلاه ايمني، قفل، باكس مناسب حمل ونقل وسايل و... را مي توان 
به عنوان وسايل لازم براي پيك موتوري ها نام برد و از آنها به عنوان عصاي دست افراد 
شاغل در اين حوزه ياد كرد. هر يك از اين كالاها با قيمت هاي حداقل و حداكثر در 
بازار موجود هستند و پيك هاي موتوري با توجه به سليقه و درآمد خود مي توانند 
دست به انتخاب بزنند. اگر مبنای اين حساب و كتاب را بر حداقل قيمت كالاهاي 
مورد نياز بگذاريم، با يك برآورد كلي مي توان گفت كه يك پيك موتوري براي تهيه 

اقلام ضروری بايد حداقل نزديك به 700هزار تومان هزينه كند.
14

يكمسيروچندمقصد
به نقش  پيك هاي موتوري در سينماي ايران نگاهي انداخته ايم

حسين در پيتزافروشي كار مي كند؛ پيك موتوري است. از آن دست شخصيت هايي 
كه هيچ گاه گمان نمي كنيد قرار است كار مهم يا بهتر است اينطور بگوييم، خارج 
از عادتي در زندگي انجام دهند. اما اين مرد ســنگين وزن و ســاكت، قصد كرده 
ديگر يك پيك ساده در خاطرها نماند. او به جواهرفروشي ويژه اي در شمال شهر 
رفته و با تصميمي كه مي گيرد، باقي فيلم را تحت تأثير خود قرار مي دهد. البته 
شخصيت اصلي فيلم »طلاي سرخ«، تنها پيك موتوري سينماي ايران نيست. اين 
سينما پيك هاي بسياري بر خود ديده است؛ از بازيگراني كه در نقش اين بادپاها 
خواسته اند شخصيت تازه اي را به ســينما معرفي كنند تا بازيگراني كه پيش از 
فعاليت سينمايي، شغل شان پيك موتوري بوده تا آنها كه پس از بازيگري به طعنه 

يا از روي فشارهاي اقتصادي و... اين شغل را بر خود پسنديده اند. 
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پيكموتورييكباردرميزند
 برخی مجرمان در پوشش پيك موتوری 

دست به كارهای مجرمانه می زنند
شايد تصور ما اين باشد كه بيشترين مشكل پيك هاي موتوري  در رستوران ها 
دير رسيدن به محل، سرد شــدن غذا، به هم خوردن و از دست دادن ظاهر 
خوب غذا، آسيب ديدن به علت ســردي يا گرمي هوا و غيره است و اينكه 
مي توانند در نهايت باعث نارضايتي مشتريان و حتي مرجوع كردن غذا شوند 
يا پيك هاي موتوري ديگر كه خدمات رساني مختلفي دارند دچار مشكلاتي 
حول رساندن كالا شوند و ديگر هيچ. اما گاهی پيش آمده پيك موتوري ها 
نقش اول داســتان هاي جنايي و حوادث مختلف، جالب و حتي خنده دار و 
حتي كلاهبرداران و جاعلان حرفه اي باشند كه اين حرفه را پوششي براي 

اقدامات مجرمانه خود قرار مي دهند. 
16

هرمز ذاكري
كارشناس ايمني و حمل ونقل شهري

اگر در يك ماه 8 تا 
9ميليون تومان كار 

كني بايد قيد حداقل 
2ميليونش را بزني. 

خالص درآمد يك 
پيك موتوري گاهي 
مي تواند به اين همه 

خطر و زحمت و 
خستگي نيارزد؛ 

به خصوص حالا كه در 
آستانه زمستان هم 

قرار گرفته ايم

پیک موتوری
این شماره
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خوب و بد كرونا ديگر باهم درآميخته است؛ انگار كه 
سازش با ويروس چيني، تبديل به راه رفتن روي لبه 
تيغ شده باشد. آنها كه نان شان به موتورسواري در 
خيابان ها گره خورده باشد، اين گزاره ها را بهتر مي فهمند. شيوع كرونا، تغييرات بسياري در 
درآمد پيك موتوري ها ايجاد كرده. از يك سو، خرداد  امسال رئيس اتحاديه صنف حمل ونقل 
بار سبك شهري و پيك موتوري گفته است كه ويروس كرونا باعث بسته شدن تعدادي از 
دفاتر پيك موتوري و منجربه بيکاري تعداد زيادي از فعالان در اين صنف شده است و از 
سوي ديگر در آبان  سال گذشته، مدير پروژه پايش تجارت الکترونيك ايران اعلام كرده در 
نيمه نخست سال مورد بحث، ميزان تراكنش هاي خريد اينترنتي از نظر ارزش 284درصد و 
از نظر تعداد، 52درصد نسبت به  مدت مشابه پارسال رشد كرده است؛ حقيقتي كه ريشه در 
تغيير سبك زندگي در روزگار كنوني دارد. روابط عمومي يکی از اپليکيشن های تخصصی 
حمل و نقل در اين باره به همشــهري مي گويد: تأثير شيوع ويروس كرونا بر كسب وكار ما 
و معيشت پيك موتوري ها روندي خطي نداشته و مدام در حال تغيير بوده است. بررسي  
بانك اطلاعاتي و داده هاي اين اپليکيشن تخصصي نشــان مي دهد كه آنها در ابتدا و با 
شروع كرونا حدود 14درصد كاهش سفير را تجربه كرده اند. متناسب با اين ميزان تعداد 
درخواست ها هم به طور ميانگين 15درصد كاهش داشته كه در نوع خود قابل توجه بوده 
است. البته اين افت در سرويسي مثل درخواست تاكسی تلفنی به دليل حساسيت ناشي از 
رعايت پروتکل ها به 20 تا 30درصد رسيده اما سرويس هاي ديگر آنها افت كمتري را تجربه 
كرده اند. روابط عمومي اين اپليکيشن همچنين توضيح مي دهد: از طرف ديگر سرويسي 
مثل سفارش انبوه در زمان كرونا راه اندازي شد كه هر درخواست شامل ده ها يا صدها مسير 

می شد؛ پس لزوما عددكاهش درخواست به معناي كاهش تعداد سفر نيست.

مائده اميني 
روزنامه نگار
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پیک موتوری

این شماره

ما بیمه نداریم
یك كارشناس بیمه و یك پیك موتوری در گفت وگو با همشهری اعلام كردند كه پیك های موتوری 

از بیمه برخوردار نیستند
بیمــه پیك های موتــوری چنــد بحــث را 
دربرمی گیــرد و اگر بخواهیم بــا نگاهی دقیق 
و موشكافانه به بررســی این موضوع بپردازیم، 
باید از بیمه موتور، فرد و مرســوله صحبت كنیم. به جز الــزام بیمه موتور 
به عنوان وســیله نقلیه از جانب مالكان، پیك موتوری و مرسوله از پوشش 

بیمه برخوردار نیستند.
در زمینه بیمه فرد، شركت های فعال كنونی نمی توانند و الزامی ندارند كه 
رانندگان خود را بیمه كنند و اگر هم قصد این كار را داشته باشند، انجامش 
تقریبا ناممكن اســت. داوود محمدی، رئیس اتحادیه صنف حمل ونقل بار 
ســبك شــهری و پیك موتوری تهران در همین رابطه سال گذشته گلایه 
كرده بود كه حدود ۹سال است كه اتحادیه پیگیر بیمه پیك موتوری هاست 
اما متأسفانه تامین اجتماعی تمكین نمی كند. او پیش از این نیز اعلام كرده 
بود كه تنها 6هزار نفر از 40هزار عضو صنف متبوع او، تحت پوشــش بیمه 

تامین اجتماعی قرار دارند.
وحید موسوی، كارشناس بیمه كه بر فضای كار شركت های پیك موتوری 
نیز اشــراف دارد،  در ایــن رابطه بــه روزنامه همشــهری توضیــح داد: 
»پیك های موتوری به این دلیل بیمه نمی شــوند كه كارمندان رسمی این 
شركت ها نیستند، برای خودشــان كار می كنند اما تحت پوشش و حمایت 
شركت ها قرار دارند. این افراد از آنجا كه ساعت كار مشخصی ندارند و شناور 

كار می كنند نمی توانند بیمه داشته باشند«.
براساس گفته موسوی، در تمام دنیا وضعیت به همین منوال است. جمعیت 
این افراد بســیار بالاســت و الزام و بند قانونی وجود نــدارد. در این میان 
نباید فراموش كرد كه »تعدادی از شــركت های بیمه ای با اپلیكیشن های 
پیك موتوری در ایران همكاری خود را آغاز كرده اند تا بیمه های جایگزین 
تامین اجتماعی مانند بیمه عمر، بیمه خدمات تعمیر موتور و بیمه تصادفات 
را ارائه دهند. این روند موجب می شود تا سفیرها با تخفیف های مناسب از 
بیمه های اینچنینی برخوردار شوند. این اقدام، ضعفی كه به واسطه نداشتن 
بیمه تامین اجتماعی وجود داشت را تا حدودی جبران كرد. درحال حاضر 

بسیاری از پیك ها و سفیرها از این نوع بیمه استفاده می كنند.«
بیمه مرسوله نیز بحثی قابل توجه در عرصه فعالیت پیك موتوری هاست. این 
كارشناس بیمه در رابطه با این موضوع توضیح داد:»در این حوزه تلاش های 
زیادی انجام شده اســت. الان هم گفته می شــود كه بعضی از شركت های 
پیك موتوری مرسوله را بیمه می كنند اما واقعیت ندارد زیرا امكان ناپذیر است. 
مشكل این است كه شركت های بیمه این ریسك را نمی پذیرند تا مرسوله ای 
را بیمه كنند. زیرا پیش از اینكه بیمه نامه ای صادر شود باید ارزش واقعی آن 

كالا مشخص شود«.
آنطور كه موســوی توضیح می دهد برخی از اپلیكیشن های پیك موتوری، 
سیستم های حمایتی خاصی را اجرا می كنند؛»به عنوان مثال یك شركت 
در این زمینه اعلام كرده است كه اگر مشتری مرســوله ای با ارزش یك تا 

5 میلیون را ارسال و ارزش آن را به دقت اعلام كرده باشد و آن كالا را به سفیر 
نشان داده باشد، شركت درصورت بروز خســارت آن را تامین می كند. این 
روند توانست اعتماد مشتریان را جلب كند اما پشت پرده چنین ضمانتی این 
است كه سفیر مسئول خسارت شناخته می شود و اگر مرسوله آسیب ببیند، 
شركت خسارت را به مشتری پرداخت می كند و به صورت اقساط از سفیر پس 

می گیرد. سفیران در ابتدای ثبت نام از این روند مطلع می شوند.«

میدانیمبیمهنمیشویماماكارمیكنیم
مشكل بیمه نشدن پیك های موتوری چنان مسئله رایجی است كه برخی از آن 
به عنوان بخش پذیرفته شده شغل خود یاد می كنند. حسینیان كه سال هاست 
به عنــوان پیك موتوری فعال اســت، در رابطه با وضعیت بیمــه به روزنامه 
همشــهری گفت:»پیك موتوری ها از هیچ بیمه ای برخوردار نیستند و هر 
فردی كه وارد این كار می شود از همان ابتدا می داند كه قرار نیست بیمه  شود. 
از طرف دیگر نباید فراموش كنیم كه بسیاری از شاغلان این حوزه، نیمه وقت 
فعالیت می كنند و به همین دلیل برای مدیران مجموعه پیك موتوری ارزش 
ندارد كه این افراد را بیمه كنند. در این بین افرادی كه تمام وقت هستند نیز به 

پای آن افراد نیمه وقت می سوزند و نمی توانند بیمه شوند.«
او معتقد است كه درآمد روزانه برایش مهم تر از پیگیری بحث بیمه است؛ »ما 
فقط می خواهیم حقوقمان را بگیریم و چرخ زندگی را بچرخانیم. من قبل از 
فعالیت در این برنامه های پیك موتوری، در پیك شخصی سمت بازار فعال 
بودم اما در آن زمان هم هیچ یك از پیك موتوری ها بیمه نبودند. بسیاری از 
پیك موتوری ها به این كار به عنوان شغل دائم نگاه نمی كنند و به همین دلیل 

پیگیری خاصی برای بیمه انجام نمی  دهند.«

هزینه های پیك شدن
پیك های  موتوری برای تهیه لوازم مورد نیاز كار خود باید در حداقلی ترین شكل نزدیك به 

700هزار تومان تا 3میلیون تومان هزینه كنند
شــروع هر كاری نیاز به حداقل هایی دارد و افراد 
شــاغل به عنوان پیك موتوری هــم از این اصل 
مستثنا نیستند و باید از حداقل هایی برای حفاظت 
از آســیب های احتمالی برخوردار باشــند. كلاه ایمنی، قفل، باكس مناسب 
حمل ونقل وسایل و... را می توان به عنوان وسایل لازم برای پیك موتوری ها نام 
برد و از آنها به عنوان عصای دست افراد شاغل در این حوزه یاد كرد. هر یك از 
این كالاها با قیمت های حداقل و حداكثر در بازار موجود هستند و پیك های 
 موتوری با توجه به سلیقه و درآمد خود می توانند دست به انتخاب بزنند. اگر 
مبنای این حســاب و كتاب را بر حداقل قیمت كالاهای مورد نیاز بگذاریم، با 
یك برآورد كلی می توان گفت كه یك پیك موتوری برای تهیه كلاه كاسكت، 
كش قلاب دار، قفل زنجیری، باكس سبك و لباس فرم باید حداقل نزدیك به 
700هزار تومان هزینه كند و اگر در این مورد كلاه كاسكت با كیفیت بهتر را 

جایگزین كنیم باید این قیمت را به نزدیك 3میلیون تومان تغییر داد.

كلاهایمنی
كلاه كاسكت از مهم ترین ملزومات پیك موتوری هاست و برای حفظ سلامت 
افراد شاغل در این حوزه، نمی توان آن را نادیده گرفت. داشتن كلاه كاسكت 
طبق قانون برای موتورسوار اجباری است و باید در لوازم پیك موتوری هم 
وجود داشته باشد. اهمیت كلاه كاسكت زمانی بیشتر می شود كه بدانیم بر 
اساس اعلام رئیس پلیس راهور ناجا حدود 12درصد ترددهای روزانه مربوط 
به موتورسیكلت هاست و در این میان 23.5 درصد فوتی های سوانح رانندگی 
در ســال۹۹ مربوط به این گروه بود و همچنین حــدود 60درصد به دلیل 
نداشتن كلاه ایمنی جان خود را از دست دادند. كلاه كاسكت های پرفروش در 
بازار از 200هزار تومان آغاز می شوند و براساس توضیحات سایت های فروش 
كلاه كاسكت باید گفت كه این كلاه ها از كیفیت پایینی برخوردار هستند و 

اگر یك پیك موتوری بخواهد كلاه كاســكتی با كیفیت بهتر تهیه كند باید 
كلاهی نزدیك به 2تا 3میلیون تومان را خریداری كند.

كشقلابدار
این وسیله را باید جزو ابزارهای پركاربرد در میان پیك  موتوری ها معرفی كرد؛ 
چرا كه پیك های دارای باكس های سبك از این كش های قلاب دار برای ثابت 
كردن باكس استفاده می كنند و از سوی دیگر نیز برخی پیك های موتوری 
كه فاقد باكس هستند با استفاده از این كش های قلاب دار، بسته های بزرگ 
را به قسمت پشت موتور می بندند. كش های قلاب دار به عنوان وسایل ارزان 
در كار پیك موتوری شناخته می شوند و از قیمت 10هزار تومان تا 100هزار 

تومان در بازار موجود هستند.

لباسفرم
برخی از پیك موتوری ها ملزم به اســتفاده از لباس فرم هستند اما این الزام 
به عنوان یك دستورالعمل ثابت در میان پیك  موتوری ها رایج نیست. برهمین 
اســاس اگر تهیه جلیقه یا لباس فرم بر دوش پیك موتوری باشد، براساس 
كالاهای موجود در بازار می توان گفت كه حداقل 70هزار تومان برای تهیه 

یك لباس فرم باید هزینه كرد.

قفل
موتورسوارها برای حفظ امنیت وسیله نقلیه خود به قفل و زنجیر پناه می برند 
و پیك های موتوری نیز از این دایره بیرون نیســتند؛ چرا كه بسیاری از آنها 
مجبور هستند برای دقایقی وسیله نقلیه خود را در گوشه ای از خیابان قرار 
دهند. قفل زنجیری یكی از مدل های رایج در میان قفل های موتورسیكلت 
است كه با قیمت های مختلفی در بازار وجود دارد و اگر بخواهیم مبنا را بر 
ارزان ترین ها بگذاریم باید بگوییم كه این مدل از قیمت 180هزار تا نزدیك 
به 400هزار تومان قابل خریداری است. در رابطه با قفل موتور سیكلت كابلی 
نیز اگر بخواهیم فارغ از كیفیت صحبت كنیم باید بگوییم كه قفل های كابلی 

از قیمت های حدود ۹0هزار تومان تا 400هزار تومان قابل تهیه است.

موتور مناسب پیك چه ویژگی هایی دارد؟
موتور هوندا با محدوده قیمت بین 30 تا 50میلیون تومان برای كار پیك موتوری مناسب است

برای كسی كه شــغلش رانندگی با موتور 
اســت، یعنی به عنوان پیك موتوری كار 
می كند، مهم ترین موضوع داشتن موتوری 
مناسب و متناسب با حرفه او ا ست. این موتور لازم است دارای ویژگی های 
خاصی باشد و ممكن اســت موتوری كه حتی 200میلیون تومان قیمت 
دارد به كار یك راننده پیك موتوری نیاید. نكته دیگر در این رابطه، به صرفه 
و اقتصادی بودن موتور اســت. از آنجا كه راننده های پیك موتوری، به ویژه 
كسانی كه مستقل كار می كنند و در استخدام شركت ها نیستند، در زمره 
اقشــار كم برخوردار قرار می گیرند، داشــتن موتوری كه چندان هزینه بر 
نباشد برایشان مهم است. ســؤال مهم این اســت كه چنین موتوری چه 

ویژگی هایی دارد؟ 

چهموتوریمناسبنصبباكساست؟
به گفته كسانی كه تجربه كار به عنوان پیك را دارند، موتورهایی كه به »موتور 
خیابانی« معروفند، بهترین نوع موتور برای كار پیك هستند و در مقایسه با 
موتورهای اسكوتر یا موتورهایی كه بین فرمان و زین آنها خالی است، دارای 
مزایای بیشتری اند. بســتن باكس روی موتورهای اسكوتری كار دشواری 
است، درحالی كه سواركردن باكس پیك موتوری روی موتورهای خیابانی 
زحمت چندانی ندارد. نكته دیگر اینكه نصب ترك بند روی موتور اسكوتری 
به دلیل كوچك بودنِ جای نشستن مقدور نیست اما موتورهای خیابانی این 
مشكل را ندارند. انواع دیگر موتور كه بســیار شیك و گران قیمت هستند، 

مانند موتورهای بیابانی یا ریسینگ ها نیز مناسب كاركردن نیستند.

موتورهوندا؛همچنانمحبوب
از آنجا كه راننده هــای پیك موتوری، موتورهای كم خــرج و كم مصرف را 
انتخاب می كنند، حجم موتور و عددی كه تحت عنوان سی ســی برای آن 
تعریف می شود و در واقع نشان دهنده میزان سوخت و قدرت موتور است، در 
این انتخاب مهم است. مسئله دیگر دردسترس بودن قطعات موتور موردنظر 
در وقت تعمیر و آشــنایی تعمیركاران با تعمیر موتور است كه درخصوص 
پیك های موتوری به دلیل مصرف زیاد و استهلاك بالا، نیاز به تعمیر بیشتر 
حس می شود. بنا به تجربه موتورسواران و پیك های موتوری، موتور هوندا، 

موتوری است كه تقریبا تمام ویژگی های گفته شده را دارد.
موتور هوندا از نوع 125سی سی است و تعمیركارهای موتورسیكلت به خوبی 
با تعمیر آن آشــنایی دارند. هوندا البته موتورســیكلتی قدیمی است و در 
چند ســال اخیر موتورهای دیگری كه حجم 150 یا 180سی ســی دارند 
و برای كار پیك مناسب باشــند نیز وارد بازار شده اســت، به عنوان مثال 
موتورســیكلت هایی كه با نام »آپاچی« و »پالس« و موارد مشابه فروخته 
می شــوند، در همین محدوده  حجمی قــرار می گیرند. قیمــت این نوع 
موتورسیكلت ها بسته به حجم موتور از 42 تا 48میلیون تومان متغیر است. 

موتور هوندا نیز از 30 تا 50میلیون تومان به فروش می رسد.
 

كممصرفبودنووضعیتدندهموتور
یكی دیگر از ویژگی های موتورسیكلت مناســب پیك موتوری، حجم باك 
بنزین اســت. كم مصرف بودن و مصرف حداقل روزی یك باك بنزین برای 
كســی كه با موتور خود كار می كند، مهم است. موتورهای »ویگو« درست 

اســت كه كم مصرف هســتند اما باك كوچكی دارند و تنهــا 4لیتر بنزین 
را جا می دهند، موتورهــای خیابانی خانوادهCG با بــاك ۹ تا 10 لیتری، 
بهتر جوابگوی نیازهای پیك موتوری ها هســتند. در كنار باك، دنده ای یا 
اتوماتیك بودن موتور هم اهمیت دارد. از این حیث، موتورهای اسكوتری در 
مقایسه با مدل های خیابانی به این دلیل كه كلاچ ندارند و در پاره ای از مدل ها 

نیازی به تعویض دنده هم نیست، موتورهای راحت تری اند.

هوایپاكوموتورهایبرقی
در چند سال اخیر در كنار موتورهای بنزینی، شاهد ورود موتورهای برقی به 
بازار هستیم. این نوع از موتورها از آنجا كه سروصدای كمی دارند، سوخت 
مورد نیازشان برق شهری است و با یك باتری پرظرفیت كار می كنند، در 
شــهری مانند تهران كه تعداد زیادی از افراد به عنــوان پیك موتوری كار 
می كنند، برای پرهیز از آلودگی صوتی و آلودگی هوا بسیار مفیدند. به رغم 

این ویژگی ها، استفاده از موتورهای برقی در ایران معمول نیست.

اهمیتلوازمیدكی
توجه به سال ســاخت و مدت زمان یا كیلومتری كه موتور كار كرده است، 
در خرید موتور دست دوم مهم است. گفته می شود موتورسیكلت با كیلومتر 
بالای 10هزار اصلا به صرفه نیست. یكی دیگر از مســائلی كه برای راننده 
پیك موتوری بسیار مهم است، در دســترس بودن لوازم یدكی است، به ویژه 
اینكه وضعیت قطعات و لوازم یدكی در ایران چندان رضایت بخش نیست و 
اگر موتورسیكلت فردی كه راننده پیك موتوری است با عرف موجود فاصله 
زیاد داشته باشد، برای یافتن قطعات یدكی هزینه زیادی را متحمل خواهد 
شد؛ بنابراین بهتر است كسی كه می خواهد به عنوان پیك موتوری مشغول 
به كار شود، موتورسیكلتی بخرد كه در ایران تولید شده باشد یا حداقل كشور 
سازنده اش با ایران رابطه  خوبی داشته باشد. موتورهای هندی در این زمینه 

مناسبند.

بازار بی رقیب اپلیكیشن های پیك موتوری
اپ های پیك موتوری در ایران چقدر مورد استقبال قرار گرفته اند؟

تاریخچــه فعالیت اپلیكیشــن های 
حمل ونقــل و پیك موتــوری هنوز 
به یك دهه نرســیده اســت. اما این 
اپلیكیشن ها با همین عمر كوتاه توانســته اند حضور شركت هایی را 
كه به شكل سنتی، ســال های متوالی در حوزه جابه جایی مرسوله ها 
با موتور و خودرو فعالیت داشته اند، كمرنگ  كنند، درحدی كه امروز 
تقریبا نمی توان سفیر موتورســواری را در خیابان های كلانشهرهای 
كشور یافت كه تحت پوشش یكی از اپلیكیشــن های مشهور و فعال 

در این حوزه نباشد.
نوید نماینده، مدیر اجرایی سابق یكی از این اپلیكیشن ها معتقد است 
استقبال از اپلیكیشــن های پیك موتوری در ایران بسیار بالاست. او 
می گوید: درست است كه تعداد رقبا در این حوزه در كشور كم است؛ 
اما این روز ها تقریبا هر فردی كه نیاز به پیك دارد به این اپلیكیشن ها 
مراجعه می كند. میزان استقبال از اپلیكیشن ها به اندازه ای زیاد است 
كه اكثریت جمعیت كشور دیگر از پیك های سنتی استفاده نمی كنند. 
به همین دلیل دفاتر شركت هایی كه به شــیوه سنتی در حوزه پیك 
موتوری فعالیت داشتند در سطح شهر بسیار كم شده اند یا اصلا دیده 
نمی شوند. به  گفته نماینده، علاوه بر اســتقبال مردم،  خود سفیرها و 
پیك های موتوری هم علاقه دارند در سیستم آنلاین فعالیت كنند. زیرا 
با دغدغه هایی كه پیش تر با شركت های سنتی داشتند روبه رو نیستند. 
كار با اپلیكیشن به معنی داشتن ساعات كاری شناور و مشخص بودن 
حساب و كتاب كار و درآمد است. كار پیك های موتوری درآمد خوبی 

دارد و همزمان كار بسیار سنگینی است.
نماینده درباره تأثیر این اپلیكیشن ها بر میزان سفر موتورسیكلت ها 
در سطح شهر می گوید: »در شــهری مانند تهران تقریبا 60درصد از 
استفاده از پیك های موتوری به صورت آنلاین اتفاق می افتد. از همان 
 On Demand ابتدا اپلیكیشن های پیك موتوری مبتنی بر تقاضا یا
ایجاد شدند. به بیانی دیگر، ســازوكار اپلیكیشن ها به این شكل بوده 
و هســت كه فردی كه نیاز دارد بســته ای را برای جایی ارسال كند، 
 در لحظه درخواســت می دهد، درخواســتش را ثبت می كند، پیك 
موتوری بســته را تحویل گرفته و تحویل می دهد. اما در همان زمان 
تولد اپلیكیشن های پیك موتوری، هنوز شــركت ها و سازمان هایی 
بودند كه باید در طول روز بسته های زیادی را تحویل مقاصد مختلف 
می دادند و ترجیحشان این بود كه یك موتورسوار مشخص، در طول 
روز تمامی بســته های آنها را تحویل دهد. اما اپلیكیشن های جدید 
پاسخگوی چنین نیازی نبودند زیرا ساختار آنها متفاوت از ارائه چنین 
شكلی از خدمات بود. بنابراین دفاتر سنتی پیك های موتوری در آن 
زمان همچنان فعال بودند تا پاسخگوی نیازهای این دست از مشتریان 
باشند. اما درحال حاضر شركت های دیگری اپلیكیشن های جدیدی 
ارائه داده اند كه مخصوص همین دست از مشــتریان است و درواقع 
به صورت آنلاین »پیك دراختیار« به ســازمان ها و شــركت ها ارائه 
می كنند. به این ترتیب باید ســهم اپلیكیشن ها در سفرهای موتوری 
با وجود این شــركت ها از 60درصد بالاتر هم رفته باشد و شاید بتوان 
تخمین زد كه درحال حاضــر 80درصد از نقل و انتقالات مرســوله 

موتوری در سطح شهر تهران براساس درخواست های آنلاین باشد.

بررسی های همشهری نشان می دهد كه در زمینه رقابت در این حوزه 
زیاد نمی شــود صحبت كرد، زیرا رقابت چندانــی در این بازار وجود 
ندارد. چه در زمینه موتور و چه در زمینه خودرو دو اپلیكیشــن مهم 
وجود دارند كه بازار بین آنها تقسیم شده است تا جایی كه یكی از این 
اپلیكیشــن ها 60درصد و دیگری 40درصد از سهم بازار تاكسی های 
آنلاین را در اختیار دارند. ازاین رو در چنین شــرایطی منطقی است 
كه ورود و ظهور رقیب، حتی اگر خدمات بهتــر و متفاوتی ارائه دهد 

موفقیت آمیز نباشد.
با این همه جلب اطمینان مشــتری همواره می تواند ابزاری كلیدی در 
موفقیت در این حوزه كسب وكار باشد. نماینده می گوید: یكی از نكاتی 
كه در جلب اطمینان مشــتریان به اپلیكیشن های پیك موتوری مؤثر 
بوده و هست، آشنا شدن مردم با خرید های آنلاین است. آشنایی و انس 
گرفتن مردم با خرید آنلاین به این معنی اســت كه مردم به بازارهای 
آنلاین اعتماد دارند. اگرچه در كنار استفاده از این فرصت باید به عوامل 
و جزئیات دیگری مانند اهمیت پشتیبانی 24ساعته، آگاهی از مسیر 
تردد پیك های موتوری و نوع بسته های جابه جا شده، همكاری نزدیك با 
پلیس و مراقبت های دیگر هم توجه داشت تا از میزان تخلفات احتمالی 
كاسته شــود. كاهش تخلفات به این معنی است كه مشتری به دقت و 
كارایی سیستم اپلیكیشن ایمان می آورد و به آن اطمینان خواهد كرد.

ثبت شــركت در ایران مراحل قانونی شناخته شــده ای دارد و ثبت 
اپلیكیشن  هم از نظر قانونی مشــابه ثبت برند نیازی به ثبت شركت 
ندارد. اما این مراحل ســاده ترین بخش های آغاز كسب وكار در حوزه 
پیك موتوری هستند. به گفته نماینده حتی اگر كسی بخواهد در این 
حوزه استارت آپ جدیدی راه اندازی و ثبت كند؛ اگر واقعا بخواهد این 
كفش فولادی را به پا كند و وارد حوزه پیك آنلاین شــود، جای رشد 
چندانی برای او وجود ندارد، زیرا این بازار از پیش تعیین تكلیف شده و 

تكلیف آن تقریبا مشخص شده است.
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پیک موتوری
این شماره

مصایب تعمیر
 هزینه تعمیر و نگهداری از موتورسیكلت در 2سال اخیر حداقل 4برابر 

گران تر شده  است
شــرایط ســخت اقتصــادی، كار را بــرای 
پیك موتوری هــا هــم ســخت كرده اســت. 
بررسی های همشــهری نشــان می دهد كه تا 
پیش از تورم های 2ســال  اخیر، هزینه نگهداری موتورســیكلت معمولی 
به طورمیانگین ماهانه بین 100تا 150هزار تومان بــود كه حالا به حدود 
500هزار تومان رسیده است. قیمت قطعات یدكی موتورسیكلت به صورت 
لحظه ای تغییر می كند و تعمیركاران هر روز بــا قیمت های جدید مواجه 
می شوند. از سوی دیگر نبود نظارت بر فروشندگان قطعات و كمبود واردات 
در این حوزه، كار را سخت تر كرده است. بعضی از قطعات به واسطه كمبود 
در بازار، قیمت معین و مصوبی ندارند و با هر قیمتی كه فروشنده مایل باشد، 

به فروش می رسند.
مصطفــی صفرخانی، رئیس اتحادیــه تولید قطعات و تعمیــر دوچرخه و 
موتورسیكلت در این باره سال گذشــته به دیجیاتو گفته است؛»تا پیش از 
گرانی  كالا تعمیر یك موتورســیكلت 100 هزار تومان هزینه داشــت اما 
هم اكنون چندین برابر شده است و گاهی بین 2 تا 5 میلیون تومان بسته به 
نوع موتورسیكلت هزینه دارد و هیچ نظارتی هم در این حوزه وجود ندارد.« او 
همچنین تأكید كرده كه هزینه تعمیر و نگهداری موتور و دوچرخه در 2سال 

اخیر 500درصد افزایش قیمت را تجربه كرده است.

مصیبت تهیه قطعات گران 
برای آنها كه روزانه كیلومترها با موتورسیكلت شان در شهر تردد می كنند؛ 
هزینه های نگهداری و تعمیر كمر شكن شده است. اما بعضی قطعات هستند 
كه تعمیر و تعویض آنها، هزینه های گزافی برای صاحب موتور می تراشــد. 
جعفر امینی، تعمیركار موتورســیكلت به همشهری می گوید: طوری همه 
لوازم یدكی موتور گران شده كه من حتی نمی توانم از بین آنها یكی را انتخاب 
كنم. از سوی دیگر موتور با موتور فرق می كند. بعضی ها موتورسیكلت شان 
از ماشین گران تر است و طبعا هزینه نگهداری و تعمیر برای این افراد بسیار 
بالاست. اما عموما آنها كه به عنوان پیك موتوری مشغول اند موتورهای هوندا 

معمولی دارند.
او ادامه می دهد: وقتی موتور به خرج می افتد دیگر می تواند ماهی یك میلیون 
تومان هم خرج روی دســت صاحبش بگذارد. اما اگر بخواهم چند قطعه یا 
لوازم را به عنوان گران ترین نام ببرم باید بگویم، رینگ و پیســتون، دستگاه 

برق، صفحه كلاچ و چرخ و لاستیك از گران ترین قطعات موتور هستند.
این موتورساز می گوید: اما وای به روزی كه موتور به روغن سوزی بیفتد. خرج 

و مخارج تازه آغاز می شود و دیگر از حساب و كتاب خارج می شود.
او همچنین درباره جزئیات قیمت  قطعات می گویــد: هم اكنون تنها خرید 
كمك موتور معمولی بیش از 2میلیون و 500هزار تومان، خرج روی دست 
صاحب موتور می گــذارد. یكی دیگر از قطعات گران قیمــت موتور، چرخ و 
لاستیك است. درحالی كه جنس خوب چرخ پیدا نمی شود و هرچه در بازار 

هست چینی و بی كیفیت است با همین شرایط، خرید هر چرخ حداقل بیش از 
یك میلیون تومان روی دست صاحب موتور خرج می گذارد كه با اضافه شدن 
لاستیك نرخ این مجموعه به حداقل یك میلیون و 400هزار تومان می رسد.

هزینه های نگهداری بین 4تا 5برابر شده است 
قطعات یدكی موتورســیكلت و دوچرخه روزبه روز گران تر می شــود. این 
گزاره ای است كه تعمیركار ما هم روی آن صحه می گذارد. امینی می گوید: 
از سال 97تا كنون، قیمت لوازم یدكی موتور تقریبا بین 400تا 500درصد 
گران شده است. در گذشته یك موتورسوار كه در پیك هم كار می كرد شاید 
نهایتا در شش ماه باید برای موتورش یك میلیون تومان هزینه می كرد حالا 
باید هر شش ماه حداقل 3 میلیون تومان هزینه تعمیر و نگهداری موتور را 
بدهد كه گاهی این عدد تا4 میلیون هم برای موتورهای معمولی بالا می رود.

او آفت اصلی را، خلأ نظارت بر قیمت لوازم موتور می داند و می گوید: شــما 
اگر سری به واحدهای صنفی مختلف بزنید می بینید كه لوازم ماشین همه 
جا یك قیمت است اما درباره موتور چنین گزاره ای صدق نمی كند. بعضی 
از لوازم موتــور اصلا گیر نمی آید. تمام مغازه های گمرك را بگردید شــاید 
یك مغازه داشته باشــد كه آن هم با قیمت نجومی می فروشد. حتی بعضی 
از قطعات موتورهای معمولی و لوازم مورد نیاز برای تعمیر آنها را با ســاك 
و چمدان از آن ســوی مرزها می آوردند و به افراد خاصی با نرخ های عجیب 

می فروشند.

وصداهای دودزا؛ متهمان ردیف دوم آلودگی پر سر
 سهم انتشار آلودگی صدا به وسیله موتورسیكلت ها در اتوبان های شهر تهران

 49درصد است
همیشــه زمانی كه حرف از معضل آلودگی 
هوا و صدا به میان می آیــد خودروها متهم 
ردیف اول هستند درحالی كه كمتر توجه ها 
به سمت موتورسیكلت ها می رود. وسایل نقلیه ای كه بی نظمی های زیادی 
در ترافیك روان شهر به وجود می آورند و به خاطر اختلالی كه ایجاد می كنند 
همیشه هم مورد انتقاد رانندگان خودروسوار هستند. این نكته قابل تامل 
است كه بســیاری از موتورسیكلت های شهر فرســوده و از رده خارجند و 

درصورت معاینه فنی مجوزی برای تردد در شهر نخواهند داشت.

موتورسیكلت ها دومین منبع آلودگی صوتی
از ابتدای سال 1400 تهران 177روز هوای قابل قبول و تنها دو روز هوای پاك 
داشته است. براساس مطالعات انجام شده از ســوی شركت كنترل كیفیت 
هوای تهران، موتورســیكلت ها دومین منبع صدا بعد از خودروهای سواری 
هستند. آلودگی صوتی در شهر تهران 15 تا 25دسیبل فراتر از حد مجاز است 
و بیشترین سهم آلودگی صوتی در كلانشهر تهران ناشی از سیستم حمل ونقل 
موتوری است به طوری كه موتورسیكلت ها به میزان 83دسیبل آلودگی صوتی 
تولید می كنند، این در حالی اســت كه میزان حد مجاز آن 77دسیبل است. 
سهم انتشار آلودگی صدا به وسیله موتورسیكلت ها در اتوبان های شهر تهران 
49درصد است. اگزوز این وسایل نقلیه پرسروصدا بدون استفاده از سایلنسر 
صدایی بیش از 90دســیبل ایجاد می كند. با توجه به اینكه عارضه آلودگی 
صوتی بر عملكرد و رفتار روحی و جسمی افراد تأثیر دارد، متأسفانه تاكنون 
در كشور روی آلودگی صوتی آنطور كه باید كار نشده است. البته طبق گفته 
مسعود تجریشی، معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط زیست 
در تاریخ 10 آبان ماه سال گذشته، با توجه به اهمیت كنترل آلودگی صوتی، 
سازمان حفاظت محیط زیســت با وزارتخانه های كشور و بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكی درصدد جمع آوری اطلاعات و اندازه گیری آلایندگی صوتی 
هستند تا برنامه های كنترل مشخص و اجرا شود. قطعا با توجه به اینكه بیش از 
8میلیون موتورسیكلت فرسوده در كل كشور تردد دارد، اندازه گیری آلایندگی 
صوتی خودروها و موتورسیكلت ها در روند معاینه فنی، اتفاق مباركی در این 
بخش خواهد بود كه به كاهش آلودگی هوا نیز منجر خواهد شــد اما از آنجا 
كه وزارت كشور درخواســت كرده حداقل به مدت یك سال گزینه آلودگی 
صوتی در معاینه فنی خودروها لحاظ نشود )چون ممكن است تعداد زیادی از 
خودروها قادر به پاس كردن آن نباشند و نارضایتی ایجاد شود( هنوز این طرح 
اجرایی نشده است. هم اكنون صوت در معاینه فنی اعمال نمی شود اما اطلاعات 
در این زمینه در حال جمع آوری و در بانكی نگهداری می شود و قرار است بعد 

از تحلیل آماری آستانه تحمل را بسنجند و براساس آن برنامه ریزی كنند.

برقی كردن موتورسیكلت ها
طبق گفته مصطفی رجبی مشــهدی ســخنگوی صنعت برق، به علت احتراق 

ناقص سوخت در موتورســیكلت های كاربراتوری، میزان انتشــار آلاینده ها به 
وسیله هر موتورســیكلت 18برابر یك خودروی سواری اســت. لذا برقی كردن 
300هزار موتورسیكلت پرتردد به عنوان یك طرح خوب، معادل انتشار آلاینده های 
5.5میلیون خودروی ســبك، از آلودگی هوای كلانشهرها خواهد كاست. حدود 
3.5میلیون دستگاه موتورسیكلت در شهر تهران تردد دارند كه حدود 95 درصد 
آن از نوع كاربراتوری است كه گفته می شود یك موتورسیكلت كاربراتوری حداقل 
معادل پنج خودرو با استاندارد یورو 2 آلایندگی تولید می كند. البته شهرداری هم 
در برهه هایی برای بهبود وضعیت موتورسیكلت های پایتخت سه سناریوی تبدیل، 
نوسازی و توسعه اســتفاده از موتور برقی را برای حل مشكل موتورسیكلت های 
كاربراتوری به كار گرفت اما بعد از مدتی به دلایل مختلف از دستور كار خارج شد 
كه نشان می دهد برای حل مشكل بزرگی به نام موتورهای كاربراتوری در تهران 
نیازمند همراهی و مشاركت همه دستگاه های دخیل در امر كاهش آلودگی هوا 

وجود دارد و نمی توان فقط از طریق یك یا دو سازمان كار را پیش برد.

قانون و مجازات گوش خراشان
ایجاد آلودگی های صوتی از ســوی راكبان موتورسوار در حالی است كه براساس 
قانون، تمامی وسایل نقلیه ازجمله خودروهای سواری، موتورسیكلت، كامیون، 
اتوبوس و مینی بوس درصورت تولید صدای نامتعارف یا ناهنجار و ایجاد آلودگی 
صوتی، خلافی با پلاك دریافت خواهند كرد. براساس ماده 29 قانون هوای پاك 
هم، ایجاد هرگونه آلودگی صوتی از سوی منابع ثابت و متحرك، ممنوع است. در 
مورد منابع  ثابت، مرتكب به جزای نقدی درجه هفــت موضوع ماده)19( قانون 
مجازات اسلامی محكوم می شــود. جزای نقدی درجه هفت موضوع ماده)19( 
قانون مجازات اسلامی: جزای نقدی بیش از 10میلیون تا 20 میلیون ریال است، 
براساس تبصره 1ـ نیروی انتظامی مكلف است راننده وسایل نقلیه موتوری را برای 
بار اول ملزم به پرداخت جریمه نقــدی معادل یك میلیون ریال، درصورت تكرار 
برای بار دوم به پرداخت دوبرابر جریمه مذكور و درصورت تكرار بیش از دوبار، به 

پرداخت جریمه نقدی معادل سه میلیون ریال محكوم كند.

پیچ و خم های استخدام یک پیک
مرور شرایط جذب، وظایف و مهارت های مورد نیاز برای پیك موتوری 

در شــهری ماننــد تهــران و ســایر 
كلانشهرها، به موقع رسیدن یا دریافت 
به موقع كالا و خدمات در زندگی روزمره 
بسیار مهم است. در بســیاری از مواقع به دلیل ترافیك و دوری مسیر، تنها 
راه رســیدن به موقع یك كالا، اســتفاده از موتورســیكلت و پیك موتوری 
است. آنلاین شدن كسب وكارها در چند ســال اخیر به ویژه از شیوع كرونا 
به بعد، نیاز به استفاده و استخدام پیك موتوری را به ضرورتی برای صاحبان 
كسب وكار تبدیل كرده اســت. هم اكنون تمام شركت ها و كسب وكارهای 
آنلاین مثل فروشگاه های آنلاین، رستوران ها، كافه ها، فروشگاه های پوشاك، 
ســوپرماركت ها و... برای تحویل سفارش های مشــتری در زمان معین  به 
پیك موتوری قابل اعتماد و باتجربه نیــاز دارند. پیك موتوری به تحصیلات 
یا تخصص خاصی نیاز ندارد اما به رغم آنچه در ظاهر به نظر می رسد، كاری 
حساس و دارای اهمیت برای كارفرماســت و می تواند اعتبار و سود وی را 
تحت الشــعاع قرار دهد. پیك های موتوری به 2شــكل استخدام می شوند؛ 
تعدادی از داوطلبین از طریق مراجعه مستقیم به كارفرمایی كه به پیك نیاز 
دارد و نیازش را به اشكال مختلف مانند سایت دیوار منتشر كرده، استخدام 
می شوند. معمولا این گروه پیك موتوری مستقل هستند؛ بسیاری دیگر اما 
از طریق سایت های كاریابی به شركت های مختلف یا آنلاین شاپ ها معرفی 
می شوند. پیك هایی كه در استخدام یك شــركت هستند از امنیت شغلی 

بیشتر و درآمد ثابت برخوردار هستند.

شرایط استخدام پیك موتوری چیست؟
از آنجا كه مشتری  یا تحویل دهنده كالا به صورت مستقیم با پیك موتوری در 
ارتباط است، عملكرد او و به ویژه نحوه برخورد و رفتارش بسیار حائز اهمیت 
اســت. این مســئله درخصوص پیك های موتوری كه با آنلاین شــاپ ها یا 
فروشگاه های اینترنتی كار می كنند نسبت به پیك هایی كه مثلا در استخدام 
یك ساندویچی هستند، از حساسیت بیشتری برخوردار است. سیاووش كه 
پیك موتوری یك مركز تهیه غذاست در این خصوص می گوید: »اینكه كجا و 
در چه منطقه ای كار كنی تأثیر زیادی بر اینكه چه ویژگی هایی باید به عنوان 
پیك موتوری داشته باشی دارد؛ مثلا خود من در منیریه كار می كنم. قیافه ام 
معمولی است.لباس هایم همیشه همینطور ساده است و خوش پوش نیستم، 
كارفرمای من در زمان استخدام اهمیتی به این مسائل نمی دهد. آنچه برای 
او مهم است این اســت كه من چه اندازه منطقه را می شناسم و آدرس ها را 
بلدم یا چقدر هوش دارم و می توانم 10تا غــذا را در ظرف مدت كوتاهی به 
موقع برسانم چون در غیراین  صورت مشتری اعتراض می كند و با 2بار اعلام 
نارضایتی كارم را از دست می دهم. برخورد خوب و خوش اخلاقی هم مهم 
است؛ باید همیشه صبور باشی و لبخند بزنی حتی زمانی كه مشتری آدرسش 
را بد داده یا برای تحویل دیر اقدام می كند. پیك هایی مثل من بیمه نداریم 
و حقوق مان هم بین 2.5تا 3.5میلیون شناور است و به ندرت به 4میلیون 
می رسد. شــیفت های كاری از 12تا 2ظهر و شیفت عصر از 4عصر تا 9شب 
است كه می توانیم یكی از این دو شیفت را انتخاب كنیم. شرایط پیكی كه 
در سعادت آباد كار می كند یا در استخدام شركت است با ما متفاوت است. 
او باید شیك پوش باشد و در بعضی شــركت ها لباس فرم بپوشد، حواسش 
هم به مرتب بودن ســر و وضعش باشد. هر چند در بســیاری از اوقات وعده 
كارفرما برای بیمه كردن شان بی اساس است اما این گروه حقوق شان ثابت 

است و امنیت شغلی بیشتری دارند. اغلب افرادی كه وارد این كار می شوند 
به صورت پاره وقت كار می كنند، حقوق ثابت و بیمه به افرادی تعلق می گیرد 
كه تمام وقت باشند. ارائه گواهینامه موتور برای آنها الزامی است، اما هم ما 
و هم آنها باید از خودمان موتور داشــته باشیم و تضمین دهیم موتورمان از 
حیث فنی سالم اســت، تامین هزینه بنزین و هزینه های استهلاك هم بر 

عهده خود ماست«.

شرح وظایف پیك موتوری و مهارت های او
یك پیك موتوری خوب پس از تحویل بسته موظف به انجام كارهای دیگری 
از جمله اطمینان از درستی آدرس و مشخصات گیرنده، سالم رساندن بسته 
و اطمینان از بســته بندی، رســیدن به  موقع و خوش قولی، رانندگی ایمن 
و رعایت مقررات، اشــراف به آدرس ها و مناطق سرویس دهی، اطمینان از 
سلامت موتور و انجام معاینات فنی موتور، به همراه داشتن دستگاه كارتخوان 
و تحویل فاكتورها به كارفرما، داشتن ارتباط مدام با پشتیبانی، رعایت قواعد و 
دستورالعمل های شركت است. او علاوه بر انجام وظایف فوق باید از پاره ای از 
مهارت ها ازجمله قدرت برقراری ارتباط، تعهد و مسئولیت پذیری، امانت داری 
و قابل اعتماد بودن، توانایی اســتفاده از اپلیكیشن های آنلاین مسیریاب و 

نقشه خوان، نظم و مهارت زمانبندی نیز برخوردار باشد.

شرایط استخدام پیك موتوری
درصورت داشتن مهارت ها و ویژگی های فوق و پذیرفته شدن در مصاحبه 
اولیه، پیك موتوری برای استخدام به مداركی از جمله حداقل مدرك دیپلم 
)درخصوص استخدام های حضوری و مستقیم ضرورتی ندارد(، گواهینامه 
موتورسیكلت، موتورسیكلت شــخصی، كارت پایان خدمت یا معافیت از 
سربازی، ارائه ضامن و ســفته ضمانت حسن انجام كار در برخی شركت ها، 
داشتن توان و سلامت جسمی متناســب با رانندگی طولانی و حمل بار و 

باكس نیازمند است.

آدم مهمانخانه، پیك ماست
مروری بر تاریخچه پیك موتوری در جهان و ایران
اگر ســن و ســالتان به دهه های1330 و 
40شمسی نمی رســد، حتما تصاویری از 
مردان دوچرخه سوار در تهران را دیده اید 
كه سینی های غذا را روی سر حمل می كردند تا به مقصد برسانند. اما تاریخ 
پیك های موتوری در ایران هنوز به شكل مكتوب ثبت و ضبط نشده است. 
فقط یك روایت هست كه 120سال از آن تاریخ می گذرد؛ آن زمان كه میرزا 
اسحاق خان معزالدوله تصمیم گرفت كاروانسرای بزرگ پدری اش را در محله 
»باغمیشه« تبریز بكوبد و نخستین رســتوران و مهمانخانه مدرن ایران را، 
به نام »مهمانخانه نظافت«، با اتاق های متعدد، آشپزخانه و سالن غذاخوری 
مجزا، از نو بســازد؛ همان ســاختمان كه در دل خود قرائت خانه )ســالن 
مطالعه( داشت و نخستین قرائت خانه تبریز در آنجا شكل گرفت. قرائت خانه 
نظافت در فضای مشروطه خواهی دایر شــد. این مكان بنا به آنچه در تاریخ 
از آن روزها آمده، سه بار توسط نیرو های حكومتی، مورد تهاجم قرار گرفت 
ولی دوباره با تلاش های میرزا اسحاق، سرپا شد. از جالب ترین اسنادی كه 
درباره این مهمانخانه وجود دارد، اعلانی است كه در سال 1282خورشیدی 
برای معرفی اش منتشر شده است. در بند نخست این اعلان كه 25شعبان 
1321هجری قمری منتشر شد، هدف از برپایی مهمانخانه را اینگونه بیان 
كرده بود: »مقصود از تأسیس این مهمانخانه استراحت عمومی است. برای 
وقتی  كه یك ساعت به ناهار یا شام مانده مهمان ناخوانده وارد می شود، در 
خانه هم خوراك به قدر كفایت درست نمی شود، لهذا معلوم است كه برای 
صاحبخانه دلگیری خواهد شد، در این حالت می تواند فوراً از مهمانخانه شام 
و ناهار بخواهد.« همچنین، در بند چهارم، به تجار و اصناف پیشنهاد شده كه 
با قرار ماهانه، غذای آنها توسط »آدم مهمانخانه« به حجره آنها آورده شود 
كه این نشان دهنده وجود پیك و ارسال غذا برای مشتریان بوده است. در بند 
دیگر اعلان، پیشنهاد تهیه غذا برای مهمانی ها آمده. این  نمونه ای از تاریخ 

ثبت شده پیك در ایران است.

اولین ها در روزهای شلوغ پایتخت
اما با شــلوغی تهران نیاز به پیك ها بیش از پیش احســاس می شد. حالا شاید 
صحبت درباره پیك موتوری و موفق ترین هایشان چندان سخت نباشد. اما واقعا 
چه شــد كه زندگی ما را پیك های موتوری احاطه كردند؟ شركت حمل ونقل 
كالای تهران با نام تجاری »پیك بادپا« برحســب یك ضرورت اجتماعی و نیاز 
جامعه به خدمات حمل ونقل سریع خرده بار شهری در سال1374 تاسیس شد. 
این شركت را شاید بتوان از قدیمی های پیك موتوری محاسبه كرد. بادپا آهسته 
و پیوسته سه دهه فعالیت كرده اســت. این پیك هم اپلیكیشن موبایل دارد و 
هم به مشتریان انفرادی و سازمانی ســرویس می دهد. در ناوگان این شركت، 
موتورسیكلت، وانت بار سبك و وانت سنگین وجود دارد و ارسال بسته بین شهری 
هم در آنجا انجام می شود. پس از بادپا شركت تی پی جی در 1380تأسیس شد. 
این شركت ابتدا كار خود را با پست سریع داخلی شروع كرد و بعدها وارد حوزه 
ارسال مرسولات به خارج از كشور شد. امروز تی پی جی علاوه بر داشتن حمل ونقل 
زمینی، از ناوگان هوایی و ریلی كشور هم برای ارسال مرسولات استفاده می كند. 
»چاپار« اما بیش از 15سال در بازار مرســولات پیكی ایران فعالیت می كند و 
از قدیمی ها به شــمار می رود. این شــركت برای پیك موتوری، سرویسی به نام 
چاپارپلاس تدارك دیده است. خدمات پرداخت در محل، انبارداری محصولات و 
بسته بندی اختصاصی در مجموعه خدمات این شركت قرار دارد. امكان پیگیری 

اینترنتی موقعیت مكانی در سرویس چاپارپلاس هم وجود داشته و این شركت 
در بسیاری از شهرهای ایران نمایندگی فعال دارد.

امروز تاریخ آینده
اما تاریخ پیك های موتــوری در همین جــا متوقف نمانده. پــس از این، 
شــركت های دیگر وارد بازار شــدند و نام خود را بیش از قدیمی ها در بازار 
ثبت كردند. مثلا اسنپ باكس كه 1393تاسیس شد همان سرویسی است 
كه پس از سفارش غذا از اسنپ فود، مسئول رساندن غذا هم است. در واقع 
بخش عمده ای از سفارش های ارسال بسته در اسنپ باكس، توسط اسنپ فود 
تامین می شود و ارسال بسته در آنها از نوع تحویل لحظه ای است. پس برای 
هر سفارش ارسال، یك پیك فرستاده می شود. مشتریان اسنپ باكس به دو 
گروه تقسیم می شوند. سیاست كاری اسنپ باكس به این شكل است كه هم 
مشــتریان انفرادی می توانند با دانلود اپلیكیشن پیك موتوری درخواست 
پیك بدهند و هم مشتریان ســازمانی توانایی انجام چنین كاری را دارند. 
الوپیك هم یكی دیگــر از بازیگران بازار پیك موتوری ایران اســت. ناوگان 
الوپیك از موتورسیكلت و وانت بار تشكیل شده و مشتریان انفرادی مخاطبان 
هدف آن را تشــكیل می دهند. الوپیك در 1395 كار خود را شروع كرد و 
به ســرعت جای خود را در بازار پیدا كرد. با استفاده از نصب یك اپلیكیشن 
روی گوشی موبایل، می توان درخواســت پیك موتوری داد و بسته ها را در 
زمان اندكی به دست مشتریان رســاند. تی  نكست اما نخستین استارت آپ 
ارسال مرســولات برای كسب وكارها در كشور اســت. این شركت در دوره 
پاندمی بسیار مهم شد. تی  نكست ارائه دهنده  پیك موتوری به كسب وكارها 
)سازمان ها، شــركت ها، فروشگاه ها و...( است. در ســرویس پیك موتوری 
تی نكست به مشتریان انفرادی سرویس داده نمی شود و پیكی كه تی نكست 
ارائه می دهد، از نوع پیك لحظه ای )On Demand( نیست. پس یعنی خبری 
از اپلیكیشن پیك موتوری و نصب آن روی اندروید و iOS نیست و به همین 
دلیل، شلوغی های رایج مربوط به  پیك های فعال در سرویس های اینچنینی 
را ندارد. اما پیك های موتوری به همین تعداد محدود نماند و حالا می توان 
فهرســت بلند بالاتری از آن تهیه كرد؛ چیزی كه باعث خواهد شد، آینده، 

تاریخ پروپیمان تری از این نوع فعالیت در دست داشته باشد.

آوین آزادی 
روزنامه نگار

محمدعلی نجفی
روزنامه نگار

مرضیه ثمره حسینی
روزنامه نگار

زهرا رستگارمقدم
روزنامه نگار
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پيكموتورييكباردرميزند
 برخی مجرمان در پوشش پيك موتوري 

دست به كارهاي مجرمانه می زنند
شايدتصورمااينباشدكهبيشترينمشكل
پيكهايموتوريدررستورانهاديررسيدن
بهمحل،سردشــدنغذا،بههمخوردنواز
دستدادنظاهرخوبغذا،آسيبديدنبهعلتسرديياگرميهواوغيرهاست
واينكهميتواننددرنهايتباعثنارضايتيمشــتريانوحتيمرجوعكردنغذا
شوندياپيكهايموتوريديگركهخدماترسانيمختلفيدارنددچارمشكلاتي
حولرساندنكالاشوندوديگرهيچ.اماگاهیپيشآمدهپيكموتوريهانقشاول
داستانهايجناييوحوادثمختلف،جالبوحتيخندهداروحتيكلاهبرداران
وجاعلانحرفهايباشندكهاينحرفهراپوششيبراياقداماتمجرمانهخودقرار
ميدهند.بعدازجستوجودرموردپيكهايموتوريآنچهپيشرويماقرارگرفت،
انواعكلاهبرداريبودكهتوسطبرخیمجرمانبهاسمپيكهايموتوريانجامشده
بودكهالبتهميتواندهشداريبرايمردمباشدتادرمقابلافرادكلاهبرداركهتحت
پوشــشپيكموتوریاموالمردمراغارتميكنند،احتياطبيشتريكنندوگاه
قربانيحوادثتلخوغيرمترقبهايميشوندكهاگرنوعيديگررقمميخوردنتيجهاي
متفاوتترداشتازآنچهدرادامهميخوانيم.البتهاغلبپيكهايموتوريازجنس
ديگريهستندكهاميناموالمردمندوحتيخطرهايبزرگراازآنهادورميكنند.

پيكموتوري،كلاهبرداران۳۰ميلياردتومانيرابهدامانداخت
ظن جوان پيك موتوري به مردي كه به او ماموريت داده بود تا نامه اي را به سازمان ثبت اسناد 

ببرد، جاعل 30 ميلياردي را به دام انداخت.
اواخر آبان سال93، اعضاي باندكلاهبرداري، نامه اي  را به يك جوان پيك موتوري دادند و از 
او خواستند كه آن را به سازمان ثبت ببرد و پيگير كارهاي رفع  توقيف سند يك خانه ويلايي 
شود. او نيز اين كار را انجام داد و توانست با نامه جعلي، سند خانه را رفع توقيف كند. اين يعني 
حالا همه  چيز براي اجراي نقشه باند كلاهبرداري مهيا بود و آنها مي توانستند وام ميلياردي 

از بانك بگيرند.
روز بعد اما جوان پيك موتوري به ماجرا مشكوك شــد؛ چرا كه اعضاي باند كلاهبرداري 
دستمزد خوبي بابت اين كار به او داده بودند و از طرفي از وي خواسته بودند كه از اين ماجرا 
با كسي حرفي نزند. او كه حدس مي زد كاسه اي زير نيم كاسه آنهاست، دوباره راهي سازمان 
ثبت اسناد شد و از آنها خواســت نامه اي را كه او به آنها داده بود، بررسي كنند. مسئولان 
سازمان وقتي با اصرار مرد جوان روبه رو شدند، نامه را بررسي كردند و با بازپرس پرونده تماس 
گرفتند. بازپرس پرونده به محض شنيدن ماجرا به آنها گفت كه او دستور رفع توقيف خانه 
ويلايي را صادر نكرده و امضايي كه در نامه جعلي است، امضاي او نيست. بنابراين، پليس در 
جريان قرار گرفت و در يك عمليات پليسي، كلاهبرداران جاعل دستگير شدند. در اعترافات 
آنها پليس دريافت اين افراد با شناسايي خانه اي ويلايي كه 2300متر بود و با به دست آوردن 
مشخصات شناسنامه اي صاحبخانه، اقدام به جعل مدارك وي و تهيه قولنامه اي كرده اند كه 
نشان مي داد او خانه ويلايي اش را به فرد ديگري فروخته است. سپس با ارائه قولنامه به يك 
دفترخانه درخواست صدور سند كرده و در نهايت نيز سند به نامشان صادر شده است. پس 
از آن هم سند جعلي را به بانك برده اند و درخواست وام 30ميليارد توماني كرده اند كه بانك 

نيز با پرداخت اين وام به آنها موافقت كرده است.

موبايلقاپياوقاتفراغتپيكموتوري
اواســط بهمن 98، مأموران كلانتري 10۷ فلسطين در جريان كيف قاپي توسط دو جوان 
موتورسوار در محدوده خيابان ويلا قرار گرفتند. 10دقيقه پس از آخرين سرقت موتورسواران 
در خيابان ويلا، مأموران در تقاطع خيابان مفتح به انقلاب موتورسواران جوان را شناسايي و 
هر دو را دستگير كردند. تحقيقات اوليه نشان از اين داشت، هر دو سارق 18ساله و هر كدام 
نزديك به 2 سال به جرم سرقت در كانون اصلاح و تربيت به سر برده اند و تاكنون دو بار از 
كانون آزاد و بارديگر مرتكب سرقت شده اند. براساس گفته متهمان پس از آخرين آزادي از 
كانون اصلاح و تربيت  مدت 6 ماه بود كه در رستوراني به عنوان پيك موتوري مشغول به كار 
شده  بودند و در ساعت هاي بيكاري و اوقات فراغت با پرسه زني در خيابان ها، موبايل قاپي 

مي كردند. متهمان سابقه دار 50 فقره موبايل قاپي و 30شاكي در پرونده شان ثبت شد.

ماجرايپيكموتوريودلارهايتقلبي
12مهرماه 93 فردي با مراجعه به كلانتري 109بهارســتان به مأموران اعلام كرد، مردي 
با عنوان پيك موتوري و به بهانه تحويل دادن يك بسته حاوي چند صددلار ارز متعلق به 
رئيس بانك شعبه نزديك مغازه اش اقدام به كلاهبرداري 600هزار توماني از او كرده است. 
بااين اعلام پرونده اي در مراجع قضايي تشكيل شد. در تحقيقات پليسي مشخص شد، اين 
پيك موتوري به مغازه هاي نزديك بانك ها در محدوده هاي ناصرخسرو، بهارستان، جواديه، 
ميدان امام خميني )ره( مراجعه مي كرد و يك بســته چند صددلاري تقلبي را به صاحب 
مغازه مي داد و مدعي مي شد كه اين بسته متعلق به رئيس بانك است اما به علت تعطيلي 
شعبه بانك نمي تواند آن  را به رئيس بانك تحويل دهد، به همين بهانه معادل ارزش ريالي را 
از مغازه دار درخواست مي كرد، صاحب مغازه نيز به طمع دوستي با رئيس بانك اين معامله را 
قبول مي كرد. بعد از رفتن پيك موتوري وقتي صاحب مغازه به بانك مراجعه مي كرد، متوجه 
مي شد چه كلاهي بر سرش رفته است. اما در آخرين اقدام به كلاهبرداري، صاحب مغازه 
متوجه اين اقدام مي شود و پليس را خبر مي كند، به اين ترتيب پيك موتوري كلاهبردار به 

دام پليس مي افتد.

غذاهايميليونتوماني
اواخر ارديبهشت ماه امسال مردي 45ساله ساكن شمال تهران با پرونده اي از دادسراي مبارزه 
با جرايم رايانه اي به پليس فتا مراجعه و اعلام كرد كه از كارت بانكي اش در چندين نوبت و 
در مجموع مبلغ 50 ميليون تومان خريد شده است، با اين اعلام، تحقيقات براي شناسايي 
عاملان اين اقدام در دستوركار قرار گرفت. در تحقيقات پليس مشخص شد، پرونده هاي 
مشابه ديگري نظير اين اقدام وجود دارد. در همه پرونده ها كه در شمال تهران اتفاق افتاده 
بود، غذا توسط پيك موتوري جواني حدودا 25ساله به آنان تحويل داده و مبلغ غذا با استفاده 
از دستگاه كارتخوان پرداخت شده بود. با به دست آمدن سرنخ از متهم و احتمال كپي برداري 
از كارت عابر بانك مالباختگان، تجسس مأموران روي پيك موتوري رستوران ها متمركز 
شد كه با شناسايي مخفيگاه متهم در محدوده خيابان فاطمي، مأموران وارد عمل شدند و 
او را دستگير كردند. در بازرسي از محل اختفاي متهمان تعدادي تجهيزات سخت افزاري و 
نرم افزاري براي كپي برداري از كارت عابر بانك و مدارك هويتي مربوط به ساير اشخاص نيز 
كشف و ضبط شد. براساس اعتراف متهم، مشخص شد او و دوستش به عنوان پيك موتوري 
مشغول به كار مي شــدند و پس از كپي برداري از كارت عابر بانك مشــتريان، آنها را روي 
كارت هاي خام چاپ و به بهانه اي رستوران را ترك مي كردند و در رستوران ديگري مشغول 

به كار مي شدند، سپس با كارت هاي عابربانك جعلي طلا و دلار مي خريدند.

برگ آخر

فتانهاحدي
روزنامه نگار

يك مسير و چند مقصد
به نقش  پيك هاي موتوري در سينماي ايران نگاهي 

انداخته ايم 

متوسطدرآمدپيكهايموتوريدر
كشورهاياروپايي

در اواســطه دهه ۷0ميــلادي، زماني كه 
پيك ها و پيغام رسانان موتورسوار به تازگي 
كسب وكار خود را آغاز كرده  بودند، نوپا بودن 
كسب وكار و نياز شــديد به حضور پيك ها 
باعث شده بود كه متوسط درآمد هفته اي 
يك پيك موتوري در لنــدن به 500پوند 
برسد. با كسر 50پوند هزينه و مخارج جانبي 
موتورســيكلت ها درآمد ماهانه اين افراد 
به 1800پوند مي رسيد و از آنجا كه در آن 
ســال ها مخارج زندگي بســيار پايين تر از 
امروز بود، پيك هاي موتوري زندگي بسيار 
مرفه و پردرآمدي داشتند. امروز اما شرايط 
تغيير كرده اســت. علاوه بر افزايش رقابت 
در اين صنعت، مخارج زندگي در شهرهاي 
بزرگ افزايش زيادي پيدا كرده است و ورود 
شركت هاي بزرگ به اين صنعت باعث شده 
تا سهم موتورســواران از درآمد به حداقل 
برسد. درحال حاضر متوسط درآمد سالانه 
افرادي كه به عنوان پيك در شــركت هاي 

بزرگ حمل ونقل كالا و بار در شــهرهاي 
مختلف لندن مشــغول به كارند درحدود 
23662پوند، برابر ســاعتي 11.38پوند و 
ماهي 19۷1پوند است، يعني كمي بيشتر 
از آنچه پيك هاي موتوري در دهه های ۷0و 
80ميلادي درآمد داشتند. با اين تفاوت كه 
متوسط هزينه ماهانه زندگي در بريتانياي 
امروز برخــلاف آن دوران، بــدون درنظر 
گرفتن اجاره خانه در حدود ۷68پوند است. 
يعني هر موتورسوار درصورت داشتن محل 
ســكونت درحدود 2.5برابر مخارج ماهانه 

خود درآمد دارد.
در ايتاليا هم شرايط نسبتا مشابهي حاكم 
است. ســفيران شــركت هاي حمل ونقل 
موتوري در اين كشــور به صورت متوسط 
ســالانه 23261يورو درآمد دارنــد؛ برابر 
ساعتي 11يورو و ماهي 1938يورو. افرادي 
كه در اين حوزه كاري كمتر از 3 سال تجربه 
دارند در حدود 1۷590يورو در سال و افراد 
باتجربه بالاي 8 سال سالانه 2۷899يورو 
در ســال درآمد دارند. پيك هاي موتوري 

در ايتاليا ماهانه حدود 40يورو پاداش هم 
دريافت مي كنند و به اين ترتيب متوســط 
درآمد ماهانــه آنها به حــدود 19۷8يورو 
مي رسد، درحالي كه متوسط مخارج ماهانه 
زندگي در ايتاليا براي يــك نفر ۷44يورو 
بدون اجاره خانه است. به بياني ديگر، درآمد 
حاصل از اين كار در ايتاليا 2.6برابر مخارج 

زندگي در اين كشور است.
آلماني ها امــا در اين حوزه وضعيت بهتري 
نسبت به دو كشــور اروپايي پيشين دارند. 
متوسط درآمد سالانه پيك هاي موتوري در 
آلمان 34862يورو، متوسط درآمد ساعتي 
آنها 16.۷6يورو و متوسط درآمد ماهانه آنها 
2905يورو است. با احتساب پاداش ماهانه 
61يورويي، درآمد ماهانه فعــالان در اين 
حوزه به 2966يورو مي رســد. افرادي كه 
سابقه كار آنها زير 3سال است 26386يورو 
و افرادي كه بالاي 8سال سابقه دارند سالانه 
41949يورو درآمد دارند. با درنظر گرفتن 
متوســط مخارج ماهانه زندگي در آلمان 
براي يك نفر كــه بدون احتســاب كرايه 

مسكن حدود 861يورو است، درآمد ماهانه 
پيك هاي موتوري در آلمان حدودا 3.4برابر 

مخارج ماهانه آنها خواهد بود.

متوسطدرآمدپيكهايموتوريدر
كشورهايآسيايي،آفريقاييولاتين

اشتغال به عنوان پيك موتوري در هندوستان 
چندان پردرآمــد و عاقلانه به نظر نمي آيد. 
به ويژه اگر هزينه هاي جانبي كار با موتور را 
هم درنظر بگيريم،  درآمد حاصل از اين كار با 
هزينه ماهانه زندگي در اين كشور سر به سر 
مي شــود. پيك هاي موتوري هندوستان 
در ســال تقريبا 290هزار روپيه درحدود 
3865دلار درآمد دارند. متوســط درآمد 
ماهانه پيك هاي موتوري در هندوســتان 
24180روپيه، در حدود 322دلار اســت 
درحالي كه متوســط هزينه زندگي در اين 
كشور بدون احتساب هزينه مسكن، براي 
يك نفر حدود 23هزار روپيه، يعني درحدود 
30۷دلار اســت. اين به آن معني است كه 
تنها حــدود 1100روپيه، يعنــي حدود 
15دلار از درآمد افــراد براي تامين مخارج 
جانبي باقي مي ماند. اما اين بدترين سطح 
درآمدي براي سفيران موتورسوار در جهان 
نيست. در مكزيك درآمد ماهانه براي افراد 
فعال در اين حوزه درحدود 461دلار است 
درحالي كه متوسط مخارج زندگي ماهانه 
در اين كشور 46۷دلار، يعني 6دلار بيشتر 
از متوسط درآمد ماهانه برآورد شده  است. 
پيك هاي موتورسوار چيني از نظر نسبت 
درآمد به مخارج زندگي وضعيتي نســبتا 
مشابه پيك هاي هندوستاني دارند؛ يعني 
درآمد آنها حــدود 1.8برابر مخارج زندگي 
آنهاست. متوسط درآمد ســالانه سفيران 
موتوري در چيــن ۷6886يوآن، درحدود 
12هزار دلار اســت كه با احتساب ميزان 

پاداش سالانه به 1021دلار مي رسد. درعين 
حال متوسط هزينه ماهانه زندگي در چين 
درحدود 3555يوآن برابر 556دلار بدون 
درنظر گرفتن اجاره خانه است. در آفريقاي 
جنوبي هم نسبت درآمد به مخارج زندگي 
سفيران موتورسوار درحدود 1.3و در تركيه 
1.04اســت و وضعيت هردو كشور در اين 
حوزه شباهت زيادي به وضعيت چين دارد. 
ســفيرها اما در كره جنوبي وضعيتي شبيه 
به ســفيران در آلمان را دارند. اين افراد با 
متوسط درآمد سالانه برابر 23.661ميليون 
وون، يعنــي حــدود 20226دلار، ماهانه 
1685حقــوق دريافــت مي كننــد كــه 
با احتســاب پاداش ماهانــه 35.5دلاري، 
درآمد ماهانه آنها به 1۷20دلار مي رســد. 
به اين ترتيــب درآمد ماهانه ســفيرهاي 
موتورسوار در كره جنوبي حدود 3.0۷برابر 
مخارج ماهانه زندگي آنهــا، بدون درنظر 
گرفتن هزينه مسكن است. درآمد سفيران 
موتورسوار در كشــور ثروتمند عربي مانند 
كويت اگرچه به نسبت ديگر كشورها زياد 
به نظر مي آيد، اما در مقايسه با مخارج زندگي 
رقم آن چندان قابل توجه نيست و به پاي 
درآمد در كشورهاي اروپايي يا كره جنوبي 
نمي رسد. نســبت درآمد 1326دلاري به 
مخارج زندگي 689دلاري )بدون احتساب 
بهاي مسكن( پيك هاي موتوري 1.9است. 
در عربستان سعودي اما وضعيت متفاوت 
اســت و درآمد ماهانه فعالان در اين حوزه 
3.2برابر متوسط مخارج زندگي آنهاست. 
به اين ترتيب با مقايسه نسبت هاي به دست 
آمده از درآمد و هزينــه، مي توان به ترتيب 
كشــور هاي آلمان، عربســتان سعودي و 
كره جنوبي را به عنــوان بهترين ها در ميان 
كشورهاي بررسي شده براي كار به عنوان 

پيك موتوري درنظر گرفت.

سرزمينمحبوبپيكموتوريها
 حقوق و مزاياي پيك موتوري ها در ديگر كشورها چقدر است؟

حلقههاسواربرموتورجشنواره
چند روز بيشتر به شروع جشــنواره نمانده و فيلمي كه 
خسرو ساخته در مرحله صداگذاري دچار مشكل است. 
فرسودگي دســتگاه هاي فني، قطع و وصل مدام برق، 
آماده نبودن موسيقي متن و خســتگي عوامل فني كه 
به طور شبانه روزي مشغول به كارند باعث ايجاد فضايي 
پرتنش و عصبي كننده مي شــود. از سويي الزام حضور 
فيلم در جشنواره كه شــرط لازم براي نمايش عمومي 
آن در سال آينده است، باعث شده تهيه كننده هم لحظه 
به لحظه فشار بيشتري براي آماده كردن فيلم به خسرو 
وارد كند. مونتاژ فيلم كامل نشده، چند صحنه  در مراحل 
آخر فيلمبرداري از لابراتوار نرســيده، ناصر چشم آذر، 
آهنگساز فيلم دچار بحران روحي شده، چند صحنه  از 
فيلم سانسور شده و ليلا حاتمي و علي مصفا، دو بازيگر 
فيلم با يكديگر قهر كرده اند. روز نمايش است و حلقه هاي 
فيلم با وقفه و يكي يكي به سالن مي رسد و بين نمايش 
حوصله تماشاگران را سر مي برد. اين روايت »ميكس« 
داريوش مهرجويي است كه ســعي دارد، تماشاگرانش 
را از نزديك با مشكلات ســاخت فيلم خصوصا مراحل 
صداگذاري آنالوگ آشــنا كند و در اينجاست كه نقش 

پيك ها براي رساندن حلقه هاي فيلم به جشنواره بيش از 
پيش خودنمايي مي كند؛ تصويري كه بسياري از اهالي 

سينما درگير آن بوده اند.

پيكهايبهيادماندنيسينما
اما پيك ها تصاوير به يادماندني تري در ذهن علاقه مندان 
به ســينما دارند. هرچنــد تصويري كه ســينما درباره 
پيك موتوري براي مخاطبان خود ســاخته بخشي از آن 
تصويري اســت كه جامعه در اختيارش قرار داده است. 
پيك موتوري در سينما معمولا شغلي گذرا يا انتخابي از 
روي ناچاري و اجبار بوده است. مثلا جواد عزتي ورودش به 
سينما را با نقش پيك موتوري آغاز كرد و بعد به خانه هاي 
لوكس و آقازادگي در سينما رسيد يا محمدرضا فروتن در 
فيلم »اعتراض« مسعود كيميايي. فروتن كه در اين فيلم 
نقش رضا را ايفا مي كند، عاشق دختر پولداري به نام لادن 
است كه به اتفاق دوستانش از مشتريان دائمي پيتزافروشي 
است. اما رضا به لادن مي گويد كه به خاطر اختلاف طبقاتي، 
ازدواجشــان را بايد فراموش كنند و بهتر است از هم جدا 
شوند. يك شب رضا كه براي يكي از خانه ها پيتزا برده، با 
دوســتان لادن در مهماني روبه رو مي شود و خود لادن را 

مي بيند. رضا كه در اينجا در نقش پيك موتوري است، با 
ناراحتي به پيتزافروشي برمي گردد و دوستان لادن هم به 
پيتزافروشي مي آيند و به او مي گويند كه عقدكنان لادن 
است. اما لادن به پيتزافروشي و به رضا بازمي گردد. البته 
اين داستان فرعي اين فيلم است. اما پيك ها همچنان در 
ســينما فعاليت مي كنند. نمونه تازه تر آن »بندر تهران« 
محمد حمزه اي است. در اين فيلم نيكي كريمي كه نقش 

اصلي فيلم را ايفا مي كند، كارش پيك موتوري است.

اجبارپيكشدن،پيشوپسازسينما
بهرام افشاري، بازيگر تلويزيون و سينماست كه به خاطر 
نقش اش در فيلم »به كارگر ساده نيازمنديم« تحسين 
شد، در مصاحبه اي مي گويد: »به تهران آمدم و خيلي زود 
تنديس بازيگري جشنواره تئاتر فجر را به دست آوردم. 
با پول آن جايزه به ميدان گمرك رفتم و موتور خريدم 
و پيك موتوري شدم تا خرج خودم را دربياورم. حالا كه 
فكر مي كنم مي بينم چرا بايد كســي كه بهترين جايزه 
بازيگري را گرفته براي بقا پيك موتوري شود؟« اين قصه 
اما به زندگي او متوقف نمي شود. بابك كريمي، سينماگر 
چندزبانه اي است كه به گفته خودش كارش را در ايتاليا 

با بازي در تيزرها و فيلم هاي كمدي آغاز كرده. او فرزند 
بازيگر، كارگردان و مجسمه ساز مشهور ايراني نصرت الله 
كريمي است كه پس از سپري كردن دوران دبستان در 
تهران به ايتاليا مي رود و بعــد از تحصيل در زمينه هنر، 
در دانشگاه سينمايي چنترواسپريمنتاله در شهر رم به 
تدريس سينما مشغول مي شود. اما او نيز در مصاحبه اي، 
در پاسخ به اين پرسش كه اگر ســينماها را ببندند چه 
مي كنيد؟ مي گويد:»به فكر شــغل هاي آلترناتيو بودم. 
گفتم خب، حالا چه كار كنيم. تمام پول هايم را سر يك 
پروژه اي كه خودم توليد كرده بودم، ريختم. گفتم حالا 
خودم ام و موتورم. پس بروم پيك شوم چون در روزهايي 
كه همه جا بســته بود فقط پيك موتوري ها درآمدشان 
خيلي خوب بود كه بايد غذا و اين جور چيزها را مي بردند 
به خانه مردم. گفتم تهش مي رويم اين كار را مي كنيم 

ديگر. خودم را براي چنين كاري آماده كرده بودم«.
همين باعث مي شود، شــناخت اهالي سينما نسبت به 
پيك موتوري، در يك بعد باقي نماند. بلكه شامل زواياي 
متفاوتي شــود؛ از پيش توليد و ساخت و پخش تا بازي 
نقش و اكران روي پرده و در نهايت پناه بر روزهايي كه 

سينما تنها مامن دوستدارانش نباشد.
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اولين صدرنشيني فرهاد
استقلال مساوي داد اما با شكست سپاهان صدرنشين ليگ شد؛ اين اولين صدرنشيني آبي ها تحت هدايت مجيدي است 

گل گهر و آلومينيوم امشب در صورت پيروزي مي توانند اين صدرنشيني را از او بگيرند

  كايالپ و لوپز كه 
4تا دست ندارند

  مرز گل گهر
  استقبال از ژاوي

علي اكبر يوسفي سنگين وزن كشتي فرنگي ايران 
كه در غياب كايالپ و لوپز طلاي جهان را گرفته، 

مي گويد آمادگي بردن اين غول ها را هم دارد

پرسپوليس امشب روي مرز خطرناكي  پا مي گذارد؛ بردن گل گهر يعني تعطيلات 
خوب و ريكاوري مناسب  اما توقف مقابل اين حريف يعني  بحران و دردسر

 بارسا  امروز براي آخرين بار
 با سرمربي موقت  به ميدان مي رود
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1 استقلال1  فجر سپاسی 

    ذوبِ سپاهان
 زير باران

داربي اصفهان با نتيجه اي تمام شــد كه تقريبا هيچكس 
انتظارش را نداشت. بعد از توقف استقلال در شيراز، شاگردان 
نويدكيا فرصت داشــتند با پيروزي در داربي اصفهان به 
تنهايي، صدرنشين ليگ شــوند. حتي نتيجه مساوي هم 
سپاهان را هم امتياز با استقلال در صدر نگه مي داشت، اما 

زردپوشان در مقابل همشــهري خودشان زمينگير شدند. 
سجاد شــهباززاده در نيمه اول يك پنالتي از دست داد و 
در نيمه دوم ســجاد داناي باغكي اولين گل ليگ برتري اش 
را مقابل تيمي زد كه در اين فصل هنــوز گل نخورده بود. 
10دقيقه بعد سپاهان 10نفره شد تا مشخص شود روز، روزِ 

زردها نيست. در نهايت تيم مهدي تارتار مانع صدرنشيني 
نويدكيا شد تا يك پرسپوليسي، استقلال را صدرنشين كند.

سپاهان 0ذوب آهن 1

20 گل گهر18:00پرسپوليس



18
2 3 0 2 3 6 0   شنبه 15 آبان 1400    شماره  8354  2

برد چهارم پريد
 همه  چيز براي 12امتيازي شدن استقلال آماده بود، جز دانشگر و حسيني

 كه دقيقه95 كمي نا آماده بودند

درحالي كه اســتقلال در آســتانه كســب چهارمين پيروزي بــود و حتي 
خوشبين  ترين شيرازي ها هم اميدي به گلزني تيم شان نداشتند، فجرسپاسي 
دقيقه 5+90 دروازه آبي هــا را باز كرد تا تيم مجيدي با تلخكامي نســبي به 
تعطيلات 15روزه برود. بعد از 3 برد و 3كلين شــيت متوالي، استقلالي ها در 
زمين بي كيفيت حافظيه براي ارائه تاكتيك هاي هجومي خود تا حدود زيادي 
به مشــكل برخوردند. آبي ها از خريد جديدشــان يعني رودي ژستد در اين 
بازي رونمايي كردند و امين قاسمي نژاد هم بعد از نيمكت نشيني هاي متوالي 
بالاخره در تركيب اصلي قرار گرفت اما هيچ يك از آنها نتوانستند خطر آنچناني 
روي دروازه فجرسپاسي ايجاد كنند و فقط كوين يامگا بود كه يكي دو بار در 
موقعيت گلزني قرار گرفت و بهترين موقعيت آبي پوشان را در نيمه نخست از 
دست داد. در نيمه دوم فشار حملات استقلال كمي بيشتر شد و بالاخره روي 
يك ضربه كرنر، خطاي مدافع فجر روي دانشگر ميهمان را صاحب پنالتي كرد. 
اين بار وريا غفوري از توپ فاصله گرفت و كوين يامگا پشــت ضربه ايستاد تا 
سومين گل فصلش را به ثمر برســاند. البته دقايقي قبل از او پيمان بابايي در 
تبريز سومين گل فصل را براي تراكتور زده بود و يامگا دومين 3گله اين فصل 

شد. تيم مجيدي با همين گل تا دقايق تلف شده بازي برنده بود اما درست در 
آخرين ثانيه هاي بازي با سهل انگاري خط دفاعي اش روي يك ضربه كرنر گل 
خورد و بعد از 360دقيقه دروازه اش را در ليگ برتر بازشده ديد. با اين نتيجه 
استقلال به ســپاهان فرصت داد تا حتي با يك مساوي در داربي اصفهان هم 

صدرنشين بماند. اما سپاهان از اين فرصت استفاده نكرد.

   سومين باخت تراكتور در 4هفته
همزمان با بازي استقلال در شيراز، 2بازي ديگر هم در تهران و تبريز برگزار شد 
كه هر 6امتيازش به تيم هاي تهراني رسيد. هوادار در تهران با گل هاي محمد 
قاضي و نيما انتظاري ميهمانش شــهرخودرو را شكست داد تا بعد از 3باخت 
بالاخره به نخستين گل ها و نخســتين امتيازاتش در ليگ برتر برسد. پيكان 
هم در تبريز با اينكه گل اول را از تراكتور و پيمــان بابايي خورده بود كام بك 
باشكوهي زد و با گل هاي بابايي و آزاده بازي را 2 بر يك برد. گل اول پيكان يك 
سوپرگل از اسماعيل بابايي بود كه از 40متري زده شد و زيباترين گل فصل 

جديد تا اين هفته بوده است.
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آماربازي

سردار آزمون دوم؟

تنها نقطه اشتراك پرسپوليسي ها

ولي در عكس ها بودم...

تمديد قرارداد 4 ساله علي قلي زاده 
با شارلروا هم از آن دست اتفاقات 
عجيب بود. قلي زاده بعد از 3فصل 
حضــور در اين تيــم بلژيكي به 
چهره اي كاملا متفاوت در فوتبال 
ايران تبديل شــده اســت. او حالا در 
25ســالگي ديگر آن اســتعداد جوان و گمنام سايپا نيست. 
قلي زاده رزومه اي غني در شارلروا دارد و به يكي از ستون هاي 
اين تيم تبديل شده اســت، به پيراهن تيم ملي رسيده و در 
خيلي از مسابقات به عنوان بازيكن فيكس به ميدان مي رود. در 
اين شرايط انتظار مي رفت او براي تمديد قراردادش عجله نكند 
و منتظر پيشنهادهاي احتمالي از باشگاه هاي بزرگ تر بماند. 
با اين حال گويا او هم مثل سردار آزمون بزرگي كردن در يك 
تيم كوچك را به آزمايش يك چالش اساسي ترجيح مي دهد.

بعد از شكست پرســپوليس برابر 
آلومينيــوم اراك، اظهارنظرهاي 
زيادي در مورد اين ناكامي انجام 
شــد. خيلي ها به مســائل فني 
مســابقه ورود كردند و از ارنج يا 
تعويض ها ايراد گرفتند. در هر موردي 
هم موافق و مخالف زياد بود، اما شايد تنها نكته اي كه اغلب 
پرسپوليسي ها روي آن اجماع داشتند، انتقاد از مصاحبه هاي 
يحيي گل محمدي بود. سرمربي سرخپوشان چه قبل از بازي 
و چه بعد از مســابقه مطالب خوبي به زبان نياورد. او پيش 
از ديدار به پنالتي هايي كه براي اســتقلال گرفته مي شود 
طعنه زد و بعد از بازي هم از پروژه نابودي پرسپوليس سخن 
گفت. حقيقت آن است كه مردم اين مسائل را نمي پسندند؛ 
به خصوص پرسپوليسي ها كه طي فصول گذشته رقباي ناكام 
را به بهانه گيري متهم مي كردند. يحيي بايد رويه اش بعد از 
ناكامي هاي احتمالي را تغيير بدهد، وگرنه از چشم ها مي افتد.

پرونــده مارك ويلموتــس به اعلام 
حكم نهايي نزديك شده است و اگر 
شكايت اين مربي به نتيجه برسد، 
رسما پوســت فوتبال ايران كنده 
خواهد شــد. در چنين شــرايطي 
محمدرضا ساكت بعد از 2 سال سكوت، 
چند كلمه در مورد شــاهكار تاريخي فدراسيون قبلي حرف 
زده و گفته است: »من آن زمان در فدراسيون فوتبال حضور 
نداشتم و كارمند اداري نبودم، به همين دليل در ريز جزئيات 
اين قرارداد و پرونده نيستم.« خيلي جالب است كسي كه در 
فدراسيون نبود، تقريبا در تمام تصاوير به جا مانده از نخستين 
روزهاي حضور ويلموتس در ايران شانه به شانه او حضور دارد 
و حتي مشغول صحبت با مربي بلژيكي ديده مي شود. شما اگر 
سمت نداشتي، براي چه آنجا بودي؟ بعد هم خداوكيلي اگر 

اين مربي در ايران موفق مي شد، باز هم مي گفتي من نبودم؟

متريكا

با گل ديرهنگام سيروان قرباني در بازي 

فجرسپاســي و اســتقلال، تعــداد 10
تساوي هاي اين دوتيم در تاريخ ليگ برتر 
دورقمي شد. فجرسپاســي و استقلال 
پيش از بازي ديروز 24بار با هم روبه رو شــده بودند كه نيمي از اين 
بازي ها را استقلال برده بود. آبي پوشان 12بار فجرسپاسي را در ليگ 
برتر شكست داده اند و تيم فجر هم فقط 3بار توانسته بر استقلال پيروز 
شــود. 9بازي دوتيم هم با نتيجه تســاوي به پايان رسيده بود كه با 
مساوي ديروز اين آمار به 10بازي رسيد. فجر پيش از اين، 12دوره در 
ليگ برتر حاضر بود و آخرين بار در پايان ليگ سيزدهم )سال93( به 
دسته اول سقوط كرد. شيرازي ها بعد از 7دوره غيبت حالا برگشته اند 

تا سيزدهمين حضورشان را در ليگ برتر تجربه كنند.

 تا امروز 8پنالتي در ليگ بيســت ويكم 

گرفته شده كه از اين تعداد 3پنالتي سهم 03
استقلال بوده است. آبي پوشان در هفته 
اول مقابل هوادار صاحب نخستين پنالتي 
شدند كه وريا غفوري پنالتي را گل كرد اما اين ضربه به دستور داور 
تكرار شد و در مرتبه دوم دروازه بان ضربه وريا را مهار كرد. در هفته 
سوم و در بازي با تراكتور داوران براي دومين بار استقلال را صاحب 
پنالتي كردند كه اين بار هم ضربه وريا غفوري به تير دروازه برخورد 
كرد و گل نشد. روز گذشته در مصاف با فجرسپاسي كه چهارمين بازي 
فصل آبي ها بود، اين تيم به ســومين پنالتي اش رسيد كه ديگر وريا 

پشت توپ قرار نگرفت و كوين يامگا اين ضربه را تبديل به گل كرد.

 اولين گل هوادار در تاريخ ليگ برتر بعد 

از 279دقيقه توسط يك گلزن قديمي و 279
پرسابقه به ثمر رسيد. تيم تازه وارد هوادار 
تنها تيمي اســت كــه در ايــن فصل 
نخستين حضور خود را در ليگ برتر تجربه مي كند. اين تيم با هدايت 
رضا عنايتي در 3هفته ابتدايي متحمل 3باخت شد و هيچ گلي هم به 
ثمر نرســاند. اما شــاگردان آقاي گل تاريخ ليگ برتــر بالاخره در 
چهارمين بازي توانستند نخســتين گل خود را در اين سطح به ثمر 
برســانند. حريف هوادار در هفته چهارم تيم شهرخودرو بود كه در 
همان دقايق ابتدايي تسليم شد و انتظار هواداري ها براي گلزني به 
300دقيقه نرسيد. محمد قاضي كه در بسياري از تيم هاي ليگ برتر 
ازجمله در همين شهرخودرو بازي كرده و گل زده، در نهمين دقيقه 

از بازي ديروز گل هوادار را زد.

هفته چهارم از ليگ برتر فوتبال ايران كه ديروز آغاز شده امشب به پايان 
مي رسد. روز گذشته 4بازي برگزار شد و امروز و امشب هم 4بازي ديگر 
انجام مي شود تا تيم ها به استقبال تعطيلات 15روزه بروند. تيم ملي در 
روزهاي 20و 25آبان 2 مسابقه با لبنان و سوريه خواهد داشت و هفته 

پنجم ليگ برتر بعد از پايان اين دو بازي از سر گرفته خواهد شد.

  پرسپوليس - گل گهر
مهم ترين بــازي امروز قطعا جدال پرســپوليس و گل گهر در ورزشــگاه 
آزادي تهران خواهد بود. قهرمان 5دوره اخير ليگ برتر هفته گذشــته در 
اراك شكست خورد و اين بازي شك و ترديدهاي زيادي را درباره شرايط 
سرخپوشان در ليگ بيســت ويكم ايجاد كرد. حالا همه فوتبالي ها و حتي 
هواداران پرســپوليس، درباره مدعي بودن اين تيم در فصل جديد با شك 
و ترديــد صحبت مي كنند. ســواي نتيجه، بايد پذيرفــت كه تيم يحيي 
نمايش هاي خوب و مطمئني در بازي هاي گذشــته نداشــته است و اين 
ضعف بيشتر از آنكه به كمبود بازيكن مربوط باشد به ناآمادگي اين بازيكنان 
برمي گردد. سرخپوشان در تعطيلات بين 2 فصل استراحت خوبي نداشتند 
و 2بازي آســيايي اين تيم بازيكنان را مجبور كرد هر ماه يك بار به ميدان 
بروند. اغلب بازيكنان پرســپوليس همانهايي هســتند كه قهرماني هاي 
گذشته را نصيب اين تيم كردند اما امروز آنها نه به لحاظ بدني و نه به لحاظ 
ذهني آمادگي گذشته را ندارند. يحيي ديروز در كنفرانس مطبوعاتي اش 
از تعطيلات فيفادي استقبال كرد و اين تعطيلات دو سه هفته اي را براي 
پرسپوليسي ها به موقع و مفيد دانست. اما پيش از شروع تعطيلات آنها بايد 
بازي سخت امشب را هم مقابل يك حريف گردن كلفت به نام گل گهر پشت 
سر بگذارند. تيم قلعه نويي در 3بازي قبلي يك امتياز بيشتر از پرسپوليس 
گرفته اما در عوض اين تيم موفق به شكست نســاجي نشده درحالي كه 
پرسپوليسي ها نساجي را برده اند. گل گهر فصل گذشته در هر دو بازي رفت 
و برگشت به پرسپوليس باخت اما در تهران جدال نزديكي با شاگردان يحيي 
داشت و حتي مي توانست تيم پيروز ميدان باشد. مسابقه امروز 2 تيم هم 
جدال نزديكي خواهد بود؛ مصافي كه پرسپوليس خيلي بيشتر از گل گهر به 
امتيازاتش نياز دارد. به گفته يحيي گل محمدي، پرسپوليس امشب عاليشاه 
و نعمتي را به دليل مصدوميت در اختيار ندارد و در تيم گل گهر نيز قلعه نويي 

و الهويي همچنان از نشستن روي نيمكت محروم اند.

   نساجي - نفت آبادان
عصر امروز از ساعت16نساجي در شهر ساري ميزبان نفت آبادان خواهد بود. 
نساجي از 3بازي گذشته اش 4امتياز گرفته و با توجه به اينكه با حريفان قدري 
چون پرسپوليس و گل گهر بازي كرده 4امتياز براي اين تيم نتيجه بدي نبوده 
است. اين تيم امروز ساكت الهامي را به خاطر جنجال هاي بازي قبلي و اخراجش 
از روي نيمكت، در اختيار نخواهد داشت. در نقطه مقابل اما نفت آبادان بدون 
امتياز و بدون گل زده به هفته چهارم رسيده و اصلا شرايط خوبي ندارد. عليرضا 
منصوريان به خاطر ابتلا به كوويد- 19در بازي هاي قبلي كنار تيمش نبود اما 
بالاخره تست هايش منفي شد و حالا نفتي ها اميدوارند با حضور او بتوانند امتياز 
گرفتن را شروع كنند. هر چند نتايج منصوريان در تيم هاي قبلي اش نشان 

مي دهد حضور او روي نيمكت نيز الزاما به معناي امتياز گرفتن نخواهد بود.

    مس رفسنجان - آلومينيوم
دومين بازي ساعت16در رفسنجان بين تيم مس اين شهر و آلومينيوم اراك 
برگزار خواهد شد. اين دو تيم همين فصل گذشته و هر دو با هم به ليگ برتر 
رسيدند و در سومين هفته حضورشان در اين ليگ مقابل هم قرار گرفتند 
كه بازي شان در اراك بدون گل مساوي شد. در بازي برگشت اما آلومينيوم 
توانست در رفسنجان يك بر صفر برنده شود و 3امتياز از ميزبان بگيرد. امروز 
هم به نظر مي رسد آلومينيوم شرايط بهتري نسبت به مس دارد. تيم خطيبي 

در 3بازي اش گلي نخورده و هفته قبل هم پرسپوليس را برده است.

   نفت مسجدسليمان - فولاد
و اما همزمان با بازي پرسپوليس يعني از ساعت18يك داربي خفيف هم 
بين 2 تيم خوزستاني ليگ برتر برگزار مي شــود. نفت مسجدسليمان و 
فولاد خوزستان اگرچه همشهري نيســتند اما از يك استان مي آيند و هر 
سال يكي از 3داربي خوزستان بين اين دو تيم برگزار مي شود. اين دو تيم 
نسبت به نماينده سوم خوزستان يعني نفت آبادان نتايج بهتري گرفته اند و 
هر دوي آنها هفته گذشته پيروز بودند. فولاد با 2باخت شروع خوبي در اين 
فصل نداشت اما عبدالله ويسي بعد از بردن مس رفسنجان اميدوار است در 
مسجدسليمان هم پيروز شود و فولاد را به جايگاه هميشگي اش در نيمه 
بالاي جدول برگرداند. كمالوند هم با نفت از 3بازي به 4امتياز رسيده و ادامه 

همين روند براي او و تيمش قابل قبول خواهد بود.

محمــد زارعــي|   با اينكه ســرمربي 
پرســپوليس با قطعيت اعــلام كرده 
عاليشــاه و نعمتي بــه بــازي امروز 
نمي رسند، اما عاليشاه مي گويد مشكل 
مصدوميتش حل شده و ممكن است 
به بازي با گل گهر برسد. اميد عاليشاه، 
هافبك باســابقه پرسپوليس كه بعد از 
جلال حسيني كاپيتان دوم سرخپوشان 
محسوب مي شود، هفته گذشته به دليل 
مصدوميت در بازي با آلومينيوم غايب 
بود. ديروز در كنفرانس مطبوعاتي قبل 
از بازي پرســپوليس مقابل گل گهر از 
يحيــي گل محمدي دربــاره وضعيت 
مصدومان پرسيده شــد و او در پاسخ 
گفت عاليشاه و سيامك نعمتي به اين 
بازي نمي رسند. اما روز گذشته وقتي 
در هميــن ارتباط با عاليشــاه تماس 
گرفتيم، او در راه تمرين بود و به روزنامه 

همشهري گفت: »من تا روز 
پنجشنبه در تمرينات 
شركت نكردم اما امروز 
)جمعه( در تمرينات 
حضــور دارم تــا اگر 
شرايطش را داشتم و 

مربيان صلاح ديدند، در 
ليست باشــم و بازي كنم. 
بايــد ببينــم وضعيتم تا 
چند ساعت قبل از بازي 
چگونه مي شود. شايد به 
بازي رسيدم.«عاليشاه با 

اشاره به اينكه پيروزي مقابل گل گهر 
مي توانــد فضــاي شكســت مقابل 
آلومينيوم را تغيير داده و پرسپوليس 
را دوباره به روند مثبت خود برگرداند، 
ادامــه داد: »ما ليگ را خوب شــروع 
كرديم امــا تيم گل گهر هــم همين 
شرايط را داشــته و به نظرم از تيم هاي 
خوب اين فصل است كه حتي مي تواند 
جزو مدعيان باشد. اين تيم فصل قبل 
هم نشان داد از توانايي بالايي برخوردار 
است.« او با اشاره به همدلي بازيكنان 
پرسپوليس براي جبران شكست مقابل 
آلومينيوم تأكيد كرد: »واقعا بازيكنان 
ما در شرايط خوبي هستند و مطمئن 
باشــيد در بازي با گل گهــر بهترين 
عملكــرد را خواهند داشــت. به قول 
معروف مي رويم كه بازي را به ســود 
خودمان تمام كنيم و بهترين عملكرد را 
داشته باشيم. بازيكنان درصدد هستند 
بيشتر از توان خودشــان تلاش كنند 
تا برنده بازي باشــند.« كاپيتان دوم 
سرخپوشــان در پايان تأكيد كرد: 
»فراموش نكنيد پرسپوليس هميشه 
پرسپوليس است و در اين سال ها 
هم نشــان داده بــه غير از 
قهرماني به چيز ديگري 
فكر نمي كند. امسال 
هم مطمئنــا جزو 
مدعيــان خواهيم 

بود.«

بهروز رسايلي|  »با اين بازيكنان به جايي نمي رسيم«؛ اين عبارتي است كه اين 
روزها زياد از زبان برخي هواداران پرســپوليس به گوش مي رسد. مي گويند كه 
تيم خوب بسته نشده اســت و بضاعت كافي براي تكرار قهرماني هاي ساليان 
اخير را ندارد. اين فرضيه به ويژه بعد از 2شكست تلخ در برابر الهلال عربستان 
و آلومينيوم اراك تشديد هم شده است. با اين حال بعيد به نظر مي رسد، شرايط 
پرســپوليس در بحث بضاعت نفري، واقعا اين قدرها هم حاد باشــد. اين همه  
بزرگ نمايي در مورد كمبود بازيكن در جمع ســرخ ها را به راحتي مي توان به 

چالش كشيد.

  يك دو جين ستاره
همين حالا در پرسپوليس بازيكناني توپ مي زنند كه در شــمار بهترين هاي فوتبال 
ايران هستند و هيچ شكي در مورد كيفيت آنها وجود ندارد. مثلا چه كسي ممكن است 
فوتبال وحيد اميري را نپسندد؟ وحيد قطعا يكي از ممتازترين ستاره هاي اين ساليان 
فوتبال كشور به شمار مي آيد كه همين حالا هم جايگاهش در تركيب اصلي تيم ملي 
تضمين شده است. برسيم به مهدي ترابي؛ آيا او بازيكن بدي است؟ مطلقا اينطور نيست. 
ترابي با وجود فراز و فرودهايش، يكي از ســتاره هاي گره گشاي پرسپوليس در فصول 
اخير بوده است. در كنار ترابي، ميلاد ســرلك  هم پاي ثابت دعوت به تيم ملي است و 
گاهي توسط دراگان اسكوچيچ به ميدان هم فرستاده مي شود. بين نفرات غيرملي پوش 
پرسپوليس هم كلي ستاره داريم. كيســت كه حتي همين امروز در مورد توانايي هاي 
جلال حسيني، ترديد داشته باشد؟ براي جلوگيري از فرسايش او كادر فني پرسپوليس 
بايد دقايق بازي حســيني را مديريت كند، وگرنه اين بازيكن هنوز هم يكي از بهترين 
مدافعان ايران است. در سمت چپ خط دفاعي ســعيد آقايي  در مجموع يك بازيكن 
كناري استاندارد به شمار مي آيد كه صرفا با بدسليقگي كادرفني گاهي به بازي گرفته 

نمي شود. در خط مياني كمال كاميابي نيا اگر شرايط بازي را داشته باشد جزو خوب هاي 
ليگ اســت. او قبل از آخرين مصدوميتش در اردوي تيم ملي هم حضور داشــت. در 
كناره هاي زمين هم غيراز ترابي و اميري، بازيكناني مثل اميد عاليشاه و احسان پهلوان، 
به چشــم مي خورند كه با وجود همه انتقادات اگر همين امروز در ليســت مازاد قرار 
بگيرند، حتما مشتريان دانه درشت پيدا خواهند كرد. عاليشاه فصل گذشته با6  پاس 
گل سومين پاسور ليگ برتر شد. در خط حمله هم پرسپوليس با وجود جدايي شهريار 
مغانلو، همچنان مهدي عبدي، عيسي آل كثير و حامد پاكدل  را در اختيار دارد. فراموش 
نكنيد پرسپوليس نيم فصل اول ليگ بيســتم فقط عبدي و آرمان رمضاني  را داشت؛ 
مغانلو هنوز نيامده بود و عيســي هم محروميتش را پشت سر مي گذاشت. با اين حال 
 پرسپوليس كاملا در كورس قهرماني قرار داشت؛ حالا از كدام فقر و دست خالي صحبت 

مي شود؟

 مگر رقبا چه دارند؟
حتي در مقام مقايسه هم پرسپوليس چيزي كم از رقبا ندارد. اگرچه سپاهان با حفظ 
بازيكناني مثل سروش رفيعي و سجاد شــهباززاده و نيز جذب ريگي، مغانلو و فرشاد 
احمدزاده تيم خوبي شــده، اما فراموش نكنيد آنها پيام نيازمند، بهترين گلر ليگ و 
احسان حاج صفي، كاپيتان تيم ملي را از دست دادند. حالا بگذريم از جدايي استنلي 
كي روش و محمد محبي. استقلال هم با جذب خارجي هايي مثل ژستد و يامگا و نيز 
استخدام امين قاسمي نژاد و چند بازيكن سابق فولاد سر و صداي زيادي داشته است. 
اما حتما مي دانيد مسعود ريگي از اين تيم جدا شده، همينطور شيخ دياباته و مهدي 
قائدي. اگر پرســپوليس ملي پوش كم دارد، وضع بقيه هــم در اين مورد خيلي عالي 
نيست. از سپاهان فقط اميد نورافكن و ياسين سلماني و از استقلال هم تنها سياوش 
يزداني به تيم ملي دعوت مي شــوند. با اين تفاصيل آيا واقعا فكر مي كنيد فهرســت 

بازيكنان پرسپوليس به طور معناداري كم ارزش تر از تيم هاي رقيب است؟

  ليگ بله، آسيا نه
حتي اگر از حــالا به بعد يــك بازيكن جديد هم به پرســپوليس اضافه نشــود، باز 
هم اين تيــم با مهره هــاي فعلي بايــد در ليگ برتــر مدعي جدي باشــد، اما مثلا 
براي رقابت در ليگ قهرمانان آســيا نياز بــه تقويت دارد. نااميــدي زودرس برخي 
هواداران قابل هضم به نظر نمي رســد. تحقير نيروهاي فعلي هــم دواي درد نخواهد 
بود. كاملا روشــن است، پرســپوليس در پســت هايي مثل دفاع راســت يا هافبك 
بازي ســاز ضعف دارد كه بايد برطرف شــود، اما بدون ترديد دارايي اين تيم نسبت 
 به رقبــاي داخلي ناچيز نيســت و دليلــي براي اين قطــع اميد شــتاب زده وجود

 ندارد.

آيا پرسپوليس »فقير« است؟
كندوكاو در مورد يك فرضيه و نااميدي زودرس 

برخي هواداران

يادداشت 

مرز گل گهر
 پرسپوليس امشب روي مرز خطرناكي پا مي گذارد؛ بردن گل گهر يعني تعطيلات 

خوب و ريكاوري مناسب، اما توقف مقابل اين حريف يعني بحران و دردسر

عاليشاه: شايد به بازي امروز رسيدم
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رئالي ها پس از به ثبت رســاندن گل شــماره هزار و هزارويك 
خود در ليگ قهرمانان كه هر دو به دســت كريــم بنزما به ثمر 
رسيد، حالا ســاعت23:30 امشــب در آخرين بازي پيش از 
فيفادي از تيم رايــو وايكانو پذيرايي مي كننــد؛ همان تيمي 
كه به تازگي موفق شده بارســلونا را با تك گل فالكائو شكست 
دهد. زنندگان گل هاي رند رئــال در ليگ قهرمانان اين نفرات 
هســتند؛ گل شــماره يك ميگوئل مونيوس، گل شماره100 
آلفردو دي استفانو، شماره200 فرانس پوشكاش، 300هنينگ 
ينسن، 400سباستين لوســادا، 500گوتي، 600ديويد بكام، 
700يگواين، 800كريستيانو رونالدو، 900كريستيانو رونالدو، 
هزاركريم بنزما. فرناندو كه زننده تك گل شاختار در شكست 2 
بر يك مقابل رئال بود، نام خود را به عنوان زننده 5 هزارمين گل 
تاريخ اين باشگاه اوكرايني ثبت كرد. رئال در ليگ قهرمانان با 
دريافت 3گل ديگر تعداد گل هاي خورده اش را هم رند مي كند 

و به عدد 500 مي رساند؛ بيشــترين قهرماني)13(، بيشترين 
حضور)47(، بيشــترين بازي)455(، بيشــترين برد )271(، 
بيشترين مساوي )79(، بيشــترين شكست )105(، بيشترين 
گل زده )1001(، بيشترين گل خورده )497(. بنزما يك ركورد 
ديگر هم به نام خــودش زد؛ دومين گلزن مســن تاريخ رئال 
مادريد در يوسي ال با 33ســال و 319روز سن بعد از پوشكاش 
شد كه سال1965 با 38سال و 173روز سن گل زده بود. فصل 
2022-2021 زوج كريم و وينيسيوس بعد از زوج لواندوفسكي 
و مولر در بايرن بهترين آمار تأثيرگذاري روي گل هاي تيم شان 
را داشــته اند؛ بنزما با 14بازي، 13گل، 7پاس گل. وينيسيوس 
با 15بازي، 9گل، 5پاس گل و مجمــوع 22گل + 12 پاس گل. 
جالب اينكه گل شماره 800تحت هدايت آنچلوتي به ثمر رسيد، 
گل شماره900 مقابل تيم آنچلوتي )بايرن( زده شد و گل شماره 
هزار هم تحت هدايت آنچلوتي زده شد. اين صدوهفتادمين باري 
بود كه آنچلوتي به عنوان سرمربي روي نيمكت يك تيم در ليگ 
قهرمانان مي نشست. او تنها با 8بازي ديگر به ركورد آرسن ونگر 
كبير مي رســد و با 20بازي ديگر به تعداد 190بازي فرگوسن 
بزرگ. اين نخســتين برد رئال در بازي هاي ليگ قهرمانان بود 
كه ساعت 21:15 يا 21:30 برگزار مي شد. رئال در اين ساعت 
در ليگ قهرمانان به شكست 3 برصفر مقابل زسكا، مساوي 2-2 
مقابل بروخه، شكست 3 بر2مقابل شــاختار، شكست 2-صفر 
مقابل شاختار رسيده است. بنزما كه هنوز با درد بازي مي كند، 
در بازي امشــب حاضر خواهد بود. او به تيم ملي فرانســه هم 
دعوت شده است. گرت بيل هم پس از مدت ها تا بوي فيفادي 
به مشامش خورد، آماده بازي شد اما بعيد است براي اين بازي 
در تركيب قرار بگيرد. او براي تيم ملي ولز در دســترس خواهد 
بود. مشكل ديگر رئال نارضايتي آسنسيو و ادن آزار است. آزار 
در بازي با شــاختار 40دقيقه گرم كرد اما وارد بازي نشد. او 
در 5بازي آخر به زحمت بيش از يك نيمه در مجموع دقايق 
به ميدان رفته. وضعيت آسنسيو كمي بهتر است اما چندان 

رضايتبخش نيست.

اگر از بازي ســاعت16 امروز هم سولسشــائر جان سالم 
به در ببــرد، احتمالا دســت كم تا نيم فصل شــغلش در 
منچستريونايتد تضمين خواهد شد. سرمربي نروژي كه 
مدتي است به شــدت به خاطر نتايج سينوسي و وضعيت 
دفاعي زير فشــار رســانه ها و هواداران قرار دارد، هر بار 
به دست كريســتيانو رونالدو نجات پيدا مي كند اما اين بار 
اوضاع فرق دارد. داربي منچســتر با كسي شوخي ندارد؛ 
شــايد حتي رونالدو هم نتواند اوله را از گردابي كه در آن 
دســت وپا مي زند، نجات دهد. شــايد يك باخت خانگي 
وحشــتناك ديگــر بتوانــد آرزوي مخالفــان اوله گونار 
سولسشــائر را برآورده كنــد. او در بــازي خانگي مقابل 
ليورپول هم 5 بر صفر باخته بود. زيدان بدش نمي آيد به 
پاري سن ژرمن يا منچســتريونايتد برود. بايد ديد از ميان 
پوچتينــو و اوله گونار، پوچ زودتر به پايان خط مي رســد 

يا اوله.
 رونالدو موفق شده در 102بازي اخيرش در ليگ قهرمانان 
105گل بزند. در اين فصل 5گل در 4بازي براي يونايتد زده 
است. كريس با زدن 2گل ديگر به ركورد بي نظير 800گل 
در بازي هاي رسمي عمر فوتبالش مي رسد. سيتيزن ها دعا 
مي كنند رونالدو كه در هر بازي ركوردهاي تازه اي جابه جا 
مي كند، در اين داربي به 800گل نرسد. رونالدو در داربي 
منچستر مي توانست با پيراهن آبي كم رنگ به ميدان برود 
اما گوارديولا در آخرين لحظه نقل وانتقالات تعلل كرد و او 
را از يوونتوس در اختيار نگرفت تا كريستيانو به تيم سابقش 
برگردد و انگ خيانت به نامش نخورد. البته تماس فرگوسن 
در آخرين لحظه با كريستيانو هم خيلي تأثيرگذار بود. پپ 
در آســتانه اين بازي از رونالدو تعريف كرده و گفته كه او 

يكي از بهترين بازيكنان و يك ماشين گلزني است.
با همه اينها و با وجود انتقادات زيادي كه از منچستر در 
اين فصل صورت گرفته، اين تيم با برد در بازي امروز در 
جدول ليگ با من سيتي هم امتياز و همسايه مي شود. 
حتي آرسنال هم كه هم اكنون هم امتياز با من يونايتد 
اســت، با وجود شــروع افتضاح مي تواند با سيتي 
گوارديــولا در يك پله جدول بايســتد. با اين حال 
گوارديــولا هرگز تحت فشــار نبوده و احســاس 
خطر نكرده اســت، حتي اگر با آرتتا و سولسشائر 
در جدول هم امتياز باشد. ســرمربي نروژي در 

يك سال اخير 2بار گوارديولا را شكست داده.
مارســيال و واران بــراي اين بــازي به دليل 
مصدوميت در دســترس نيســتند. پوگبا هم 
به دليل اخراج در بازي با ليورپول در اين بازي 
هم غايب اســت كه بيشــتر پيشكسوتان تيم 
ازجمله ريو فرديناند، روي كين و اسكولز از اين 
موضوع ابراز خوشحالي كرده اند. به نظر مي رسد 
كار او در اولدترافورد تمام شده باشد. شايد در اين 

زمستان يا در پايان فصل به يوونتوس برگردد.

اين داربي 140سال قدمت دارد. در 185رويارويي گذشته 
77برد سهم يونايتد بوده و 55بار هم سيتيزن ها به پيروزي 
رسيده اند و 53بازي هم مساوي تمام شده. تعداد گل هاي 
زده من يو در داربــي 265گل و تعداد گل هاي خورده اين 
تيم از سيتي 251گل بوده. در اين فصل هم 2تيم تقريبا به 
يك اندازه گل زده اند، منچستر يكي كمتر از من سيتي اما 
گل هاي خورده من يو خيلي بيشتر بوده. سيتي تنها 6گل 
دريافت كرده و منچســتر هم تنها يك بار در پيروزي 3 بر 
صفر در زمين تاتنهام توانسته دروازه اش را بسته نگه دارد 

و در بقيه بازي ها گل خورده.

بعدازقصههزارويكشب
 در بازي امروز در شهر منچستر تكليف من يونايتدرئال مادريد با تيمي بازي دارد كه اخيرا توانسته بارسا را ببرد

 و اوله با هم روشن مي شود

داربيسرنوشت

به نظر مي رســد بازي ساعت 18:45امروز بارســلونا در زمين 
ســلتاويگو آخرين تجربه سرخي بارخوان، ســرمربي موقت 
بارسا روي نيمكت اين تيم باشد. او پس از اخراج رونالد كومان 
در يك بازي ليگ تســاوي يك -يك به دســت آورد و دينامو 
كي يف را هم در ليگ قهرمانان يك بر صفر برد. همه رســانه ها 
از بازگشت ژاوي به نوكمپ مي گويند. اسطوره كاتالون ها كه از 
سال2019نخستين ماجراجويي سرمربيگري اش را بلافاصله 
پس از خداحافظي از فوتبال در الســد قطر آغاز كرد، از بازي 
بعدي و پس از پايان اين فيفادي روي نيمكت بارســا خواهد 
نشست. او 7جام براي السد آورد. باشــگاه قطري ابتدا در برابر 
آزاد كردن سرمربي اسپانيايي اش مقاومت مي كرد و امتيازاتي 
مي خواست اما درنهايت وقتي خواســته ژاوي را ديد، نرم شد. 
قطري ها يك بازي دوســتانه بين 2 تيم را به عنوان بخشــي از 

توافق مي خواستند. رقم فسخ قرارداد ژاوي 5ميليون يورو است 
كه بارسا از يكي از اين دو راه مي توانست او را استخدام كند؛ با 
ديدار دوستانه يا پرداخت رقم فسخ. اگر 5ميليون يورو به السد 
پرداخت شده باشد، بارســلونا فردي را كه مي توانست رايگان 
هدايت اين تيم را در دست بگيرد، با رقمي گزاف به دست آورده 
است. بارسايي ها براي جذب رونالد كومان مجبور به پرداخت 
غرامت 5ميليون يورويي به فدراسيون فوتبال هلند شدند و قرار 
است پس از يك فصل و نيم 12ميليون يورو ديگر هم به عنوان 
غرامت اخراج به خود اين سرمربي بدهند. به اين ترتيب اگر ژاوي 
همان موقع به جاي ســتين روي نيمكت بارسلونا مي نشست و 
باشگاه ســراغ كومان نمي رفت، اكنون 12+5+5ميليون يورو 
براي مربي هزينه نشده بود. جدا از اينها بركناري 3مربي اخير 
بارسلونا؛ والورده، ستين و كومان 30 ميليون يورو هزينه داشت. 

اين جدا از رقم دســتياران و كادر فني و پزشــكي است. ژاوي 
اصرار دارد همه دستيارانش در الســد ازجمله برادر خودش و 
پزشك سابق باشــگاه را كه اكنون در دوبي كار مي كند، به تيم 
جديدش ببــرد. او از لاپورتا قول گرفته اســت يك وينگر هم 
در نقل وانتقالات زمستاني بخرد و دســت كم 20ميليون يورو 
هزينه كند. ژاوي 24ســال در بارســا و 17فصل در تيم اصلي 
عضويت داشت و درنهايت با گريه نوكمپ را به مقصد قطر ترك 
كرد. او كادر مربيگري خود را در بارســلونا انتخاب كرده است؛ 
اسكار ارناندس )برادر ژاوي( و سرخيو آلگري دستياران، ايوان 
تورس مربي بدنســاز ديويد پرتس، توني لوبو و سرخيو گارسيا 
آناليزورهــا، كارلوس نوگيــرا فيزيوتــراپ و دلا فوئنته مربي 

دروازه بانان.
در همين حين خبر رسيد كه دمبله براي هزارمين بار مصدوم 

شده اســت. او به تازگي نخســتين بازي اش در فصل جديد را 
مقابل ديناموكي يف انجام  داد. دمبله از كشــيدگي عضله ران 
رنج مي برد و 2 هفته غايب اســت و پس از فيفــادي مي تواند 
به تمرينــات برگردد. عثمــان دمبله از 25 آگوســت 2017 
كه به بارســلونا پيوســته تا به امروز كه 1534روز گذشته، با 
13مصدوميت مختلف دســت وپنجه نرم كرده است. بارسا در 
اين مدت در 236مسابقه به ميدان رفته كه دمبله در 98تاي آن 
و به عبارت بهتر در 41/5درصد همه بازي هاي رسمي تيم غايب 
بوده است. او 670 روز )43/7 درصد روزهاي حضور در بارسا( 
از تمرينات دور بود. بارســا براي خريد اين بازيكن فرانســوي 
105ميليون يورو نقد بــه دورتموند پرداخت كــرد، به علاوه 
40ميليون پاداش و آپشن. حالا اگر قراردادش را تمديد نكند، 

در پايان فصل مي تواند رايگان تيم را ترك كند. 

سردار آزمون هيچ وقت به اندازه حالا محتاج درخشش 
نبود

اگرچه گل ديرهنگام سردار آزمون به يوونتوس تأثيري در 
شكست زنيت نداشت و تيم روسي احتمالا بايد خودش 
را براي حضور در ليگ اروپا آماده كند، اما اين اتفاق براي 
فوتبال ايران خوشــايند بود. آزمون در يك ماه گذشته 
روزهاي پرفشاري را پشت سر گذاشته است. او آسيب 
ديد، از نظر فني در باشگاه و تيم ملي افت كرد، در همين 
بازي رفت با يوونتوس نيمكت نشين شد و مورد انتقاد 
شديد رســانه هاي روس قرار گرفت. از همه بدتر اينكه 
همزمان يك زن روسيه اي او را دادگاهي كرده و خلاصه 
حواشي زيادي پيرامون مهاجم ايراني زنيت به وجود آمده 
است. در اين شرايط او نيازمند يك درخشش ويژه بود تا 
خودش را از محاصره نجات بدهد؛ اتفاقي كه در آخرين 
دقايق بازي با يووه رخ داد و اين بازيكن گل دوم تيمش 
را در جريان شكست 4 بر 2 برابر بانوي پير به ثمر رساند. 
به اين ترتيب آزمون همچنان با 5 گل زده برترين گلزن 
ايراني تاريخ ليگ قهرمانان اروپا باقي ماند و البته مهدي 
طارمي 3 گله هم در بازي با ميلان نتوانست خودش را به 
او نزديك كند. زنيت روز يكشــنبه يك بازي باشگاهي 
ديگر در ليگ روسيه برابر اورال خواهد داشت و پس از آن 
آزمون بايد براي رويارويي با لبنان و سوريه به اردوي تيم 
ملي ملحق شود. اميدواريم كه او را در فرمي بهتر نسبت 

به اردوي قبلي ببينيم.

چيزيفراترازيكگل
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افقي:
 1- مرحلــه دوم تنفــس- 
داروي بي هوشــي- غذاي 

معروف اردبيل
2- دعا هــاي زيــر لــب- 
نمايشنامه اي از ياسمينا رضا

3- بزرگي و شـــــــرف- 
ته نشســت- هر بخــش از 

مسابقه بسكتبال
4- خبرگزاري دانشجويان- 

طول معيني از زمان
5- چند وكيل- رماني نوشته 

اسماعيل فصيح- بي ريا
6- شــاعر معــروف دوره 
سامانيان- ميت- مقابل شب
7- مادر عرب- از باشگاه هاي 
فوتبــال انگليــس- نوعي 

خواهر و برادر
8- بله آلماني- سرشماري- 
داراي تقدس- واحدي براي 

وزن معادل 707گرم
9- فراخوانده شــده- برتر و 

بالاتر- ضمير اشاره
10- پــاداش- جــوال- 
شــركتي كه ســرمايه آن 

متعلق به چند نفر است
11- احسان- قصيده سراي 
عهد قاجار- امپراتوري آلمان
12- پايتخت افغانســتان- 
فرانســوي  نويســنده 

نمايشنامه دست هاي آلوده

13- رماني نوشــته فهيمه 
رحيمــي- چاه كــن- پول 

خارجي
14- كارگــردان فيلم مرد 

فيل نما- انتقادكننده
15- مخزن ذخيره سيمان- 

خداحافظي بيگانه- قراضه
  

عمودي:
1- ني خيزران- باور قلبي- 

تربيت صحيح
2- بلندتريــن نقطــه- از 
گويش هــاي اصلــي زبان 

كردي- كاميون ارتشي
3- ميوه تابســتاني- قلعه 

حكومتي- ذره باردار
4- مادر لــر- آلبومي با آواز 
ســالار عقيلي- يكي پس از 

ديگري
5- استاد دانشــگاه- چند 

كلمه- داخل
6- اتحاديه صنفي- شانس

7- دارايي هــا- گــودال 
طبيعي پر شده از برف- تير 

پيكان دار
8- سياه و سفيدش خوردني 
اســت- ميانه بــدن- آزاد- 

كوهي در مكه
9- رفــوزه- چشــم انداز- 

پليس دوره قاجار
10- اجــراي همزمان چند 

نت موسيقي- ساكنان بهشت
11- آتش- شاخه اي از رياضيات- 

ماده آرايشي مژه ها
12- گفتــاري- نقطــه شــروع 

مسابقه- منقار كوتاه
13- چوبه اعدام- قطعه كوچكي از 

زمين زراعي- دوي استقامت
14- از طلا قيمتي تر!- مراســمي 
بــراي معرفــي كتــاب تــازه 

منتشرشده- احساس ترحم
15- بيگانه- حركت باد- شاهزاده

فتخالگنسسكدنا
روداتاميمزراوخ
تتامشالدنامرم

وفركفنمتراما
ترسمرهاوظنالت
نيجوزلسرتسدع
اگعانتماناويد
يياوهدضيموتانا
بهتلممحلتيبزد

سالهليممرامر
نيلميناتكعويش
وواربيدنبعنم
محدارگلبدروكر
هشراموبيگدادلد
ريشمشهدرملدكن 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4063
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت
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491823576
548197632
639285714
172634958
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364958127

متوسط
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1        2
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ساده

متوسط

715846923
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157368492
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462573819

سخت

 5   1     
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 3      1  
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ساده
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3 8      5 7
1   6  2   5
 7      6  
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جنگ فدراسيون جودو  با كميته المپيك
در آســتانه برگزاري دادگاه حكميت ورزش، نامه نگاري خودسرانه 
كميته ملــي المپيك با فدراســيون جهاني جــودو صداي رئيس 
فدراســيون جــودو را درآورد. قــرار اســت دادگاه بين المللــي 
حكميت ورزش، ســوم آذرماه به صــورت ويدئوكنفرانس برگزار 
شــود تا محروميت 4ســاله جودوي ايران )از ســپتامبر2019 تا 

سپتامبر2023( مجددا مورد بررسي قرار گيرد.

  نامه نگاري با فدراسيون جهاني؛ اشتباه اول
آرش ميراسماعيلي، رئيس فدراســيون جودو در گفت وگو با اخبار 
ورزشي سيما انتقاد بي سابقه اي نسبت به سيدرضا صالحي اميري، 
رئيس كميته ملي المپيك داشــت و گفت: »متأسفانه روز گذشته 
متوجه شديم آقاي صالحي اميري بدون هماهنگي و اجازه ما نامه اي 
را به رئيس فدراســيون جهاني جودو ارسال كرده كه براي ما جاي 
تعجب دارد. ما دوست داريم همصدا با هم حركت كنيم، اما ديروز 
متوجه ارسال اين نامه شديم و بسيار براي ما جاي تعجب داشت.« 
ميراســماعيلي در ادامه گفــت: »هفته پيش خودم با مســئولان 
فدراسيون جهاني جودو صحبت كردم. من با آنها در تماس هستم، 
اگر قرار است نامه اي ارسال شود بايد با تيم حقوقي كاملا مشورت 

شود. هر نامه، حركت و مصاحبه اي روي نتيجه دادگاه تأثير دارد.«

  پاتك كميته المپيك
انتقاد ميراسماعيلي پايان ماجرا نبود و كيكاووس سعيدي، دبيركل 
كميته ملي المپيك در واكنش به اظهارات ميراســماعيلي گفت: 
»اظهارات و ادعاي مطرح شده، مايه تعجب و تأسف است. هيچ اقدام 
ناهماهنگي تاكنون صورت نگرفته، اما متأسفانه فدراسيون جودو 
رسما و بدون هماهنگي با كميته ملي المپيك اقدامات خودسرانه 
زيادي انجام داده است؛ ازجمله ارتباط تلفني با فدراسيون جهاني 
جودو كه كميته ملي المپيك از كم و كيف آن بي اطلاع است.« در 
ادامه نامه اي به تاريخ 27 مهرماه1400 منتشر شده است كه آرش 
ميراسماعيلي از كميته ملي المپيك خواســته تا حمايت جدي از 

فدراسيون جودو داشته باشد.

   عذرخواهي در خفا
فدراسيون جودو، اظهارات دبيركل كميته ملي المپيك را بي جواب 
نگذاشت و بيانيه اي منتشر كرد. در اين بيانيه دبيركل كميته ملي 
المپيك به »بي اطلاعي هميشگي از موضوعات ديكته شده« متهم 
شده و فدراســيون جودو مدعي شده اســت كه يكي از مسئولان 
كميته ملي المپيك در تماسي تلفني ضمن پذيرش اشتباه از رئيس 
فدراســيون جودو عذرخواهي كرده اســت. به هرحال كميته ملي 
المپيك و فدراســيون جودو در اين موقعيت بسيار حساس دچار 
اختلاف شده و جدالي را آغاز كرده اند كه مي تواند به ضرر جودوكاران 

ايران تمام شود.

محسن محمودصفري |  علي اكبر يوسفي در حالي طلاي مسابقات 
جهاني را گرفت كه اعزام او به اين مســابقات به قول خودش يك 
معجزه و خواست خدا بود. با تشــخيص محمد بنا، قرار بود، او به 
مســابقات اميدهاي جهان اعزام شــود و ميرزازاده به مسابقات 
جهاني نروژ برود. اما با مثبت شدن تست كروناي امين ميرزازاده، 
دقيقا برعكس اين اتفاق افتاد. يوسفي به جهاني بزرگسالان رفت و 
ميرزازاده در اميدهاي جهان كشتي گرفت كه هر دو هم با مدال طلا 
به كشور برگشتند. يوسفي كه نخستين مدال طلاي تاريخ كشتي 
فرنگي را در دسته فوق ســنگين در مسابقات جهاني كسب كرده، 
در گفت وگو با همشــهري از اين موفقيت بزرگ و اهداف آينده اش 

مي گويد.

  اعزام شما به مسابقات جهاني خيلي عجيب بود. از آن 
روزها برايمان بگو؟

مي توانم بگويم خواســت خدا و در حد يك معجزه بود. من به تورنمنت 
صربستان اعزام شده بودم و وقتي برگشــتم با تصميم آقاي بنا قرار شد 
من در اميدهاي جهان كشتي بگيرم و امين ميرزازاده به مسابقات جهاني 
بزرگسالان اعزام شود. براي همين من در اردو ماندم و با اينكه مسافر نروژ 
نبودم اردو را ترك نكردم. بعد از چند هفته همه  چيز تغيير كرد؛ تســت 

كروناي ميرزازاده مثبت شد و قرار شد من به نروژ اعزام شوم.

  آماده حضور در مسابقات جهاني بودي؟
شرايط بدي نداشتم و در فرصت باقيمانده ســعي كردم خودم را به مرز 

آمادگي برسانم كه خوشبختانه نتيجه هم گرفتم.

  خيلي صحبت مي شود كه تو در نبود كايالپ و لوپز 2قهرمان 
نامدار دسته فوق سنگين مدال گرفتي. نظر خودت چيست؟

بله اين را خيلي شنيد ه ام. فقط اميدوارم بار ديگر اگر قسمت شد و به مسابقات 
اعزام شــدم اين دو  قهرمان هم حضور داشته باشند تا با آنها كشتي بگيرم. 
البته من در نروژ برنده كايالپ را شكست دادم. با اين حال هدفم چيز ديگري 
است و مدال جهاني، آخر كار براي من نخواهد بود. اين را هم بگويم قرار بود 
كايالپ به نروژ بيايد و من آماده كشتي گرفتن با او بودم ولي چند روز مانده به 

مسابقات منصرف شد و نيامد.

  سال هاست كايالپ ترك و لوپز كوبايي در كشتي فرنگي و 
در دسته فوق سنگين سلطنت مي كنند. به نظرت اينها شكست ناپذير 

هستند؟
به هيچ وجه اينطور نيست. اينها كشتي گيران خوبي هستند و براي همين 
توانسته اند مدال هاي زيادي در رقابت هاي جهاني و المپيك كسب كنند 
ولي آنها هم مثل بقيه هستند. مگر 4تا دست يا 4تا پا دارند؟! لوپز ژنتيك 
خاصي دارد ولي شكست ناپذير نيست. كايالپ هم بارها شكست خورده؛ او 

سال2013در مسابقات جهاني در مقابل آقاي علي اكبري مغلوب شد.

  بشير باباجانزاده، همشــهري ات نخستين مدال كشتي 
فرنگي در 130كيلوگرم را در جهان كسب كرد و حالا با گذشت 10سال 
تو رنگ مدال را بهبود بخشيدي و از برنز به طلا ارتقا دادي. ارتباطت با 

او چطور است؟

آقابشير هم باشگاهي و همشهري من است و از بچگي كه ايشان را مي ديدم 

انگيزه مي گرفتم تا مدال جهاني و المپيك كسب كنم. ايشان واقعا به من لطف 
دارند و هميشه مشوق من هستند.

  استقبال از قهرمانان در مازندران خيلي سروصدا كرد و 
خيلي از مدال آوران گلايه داشتند. شرايط براي تو چطور بود؟

خدا را شكر خوب بود. تشــكر مي كنم از مردم و مسئولين كه لطف كردند. 
اميدوارم بتوانم با مدال هايم باز هم خوشحالشان كنم.

  خيلي  از قهرمانان از مسئولين گلايه داشتند. شرايط براي 
تو خوب بود؟

من دنبال حاشيه نيستم، خدا را شكر همه  چيز خوب بود.

 شما از معدود كشــتي گيراني بودي كه در جهاني مدال 
گرفتي و در ليگ هم كشتي گرفتي. برايت سخت نبود؟

بعد از مسابقات جهاني تمريناتم را رها نكردم و براي اينكه در ليگ تيمم به 
من احتياج داشت در تركيب قرار گرفتم و روي تشك رفتم.

  امين ميرزازاده هم در اميدها طلا گرفت. به نظر كار راحتي 
براي رسيدن به دوبنده تيم ملي نداري؟

مدال طلاي امين ميرزازاده در اميدهاي جهان خيلي ارزشمند بود و خوشحالم 
كه طلاي بزرگسالان و اميدها در فوق سنگين دنيا به ايران رسيد. رسيدن به 
دوبنده تيم ملي هيچ وقت راحت نيست و به نظرم هرچقدر سخت تر باشد و 
حريفان قدرتمندتري داشته باشي در مسابقات برون مرزي كارت راحت تر 

است. اميدوارم از دل اين رقابت، مدال خوشرنگي براي ايران كسب شود.

نايب قهرماني فرنگي كاران 
استارت آزادكاران 

رقابت هــاي كشــتي فرنگي 
زير 23ســال قهرماني جهان 
با نايب قهرماني بــراي ايران به 
پايان رسيد. در اين مسابقات كه 
روزهاي 10تا 12آبان ماه در شهر 
بلگراد صربســتان برگزار شد، 
ايران با يك مــدال طلاي امين 
ميرزازاده در وزن 130كيلوگرم، 
4مدال نقره پويا دادمرز در وزن 
55كيلوگرم، مهدي محسن نژاد 
در وزن 60كيلوگرم، محمدجواد 
رضايي در وزن 67كيلوگرم، امين 
كاوياني نژاد در وزن 77كيلوگرم 
و 2مدال برنز عليرضا نجاتي در 
وزن 63كيلوگرم و ناصر عليزاده 
در وزن 87كيلوگــرم به عنوان 
نايــب قهرماني ايــن رقابت ها 
دســت يافت. در اين مسابقات 
روسيه با 190امتياز قهرمان شد، 
ايران با 155امتياز تيم دوم بود و 
گرجستان نيز با 105امتياز سوم 
شد. رقابت هاي كشــتي آزاد 
اميدهاي جهان از روز گذشــته 
 در بلگراد صربستان آغاز شده

 است.

علي اكبر يوسفي سنگين وزن كشتي فرنگي ايران كه در غياب كايالپ و لوپز طلاي جهان را گرفته، مي گويد آمادگي بردن اين غول ها را هم دارد

كايالپ و لوپز كه4 تا دست ندارند
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  حقوق نيروهاي خدماتي آموزش و پرورش نيازمند بازنگري
حقوق نيروهاي خدماتي آموزش و پرورش بسيار كمتر از قانون كار و 
نيازمند بازنگري است. اين قشر زحمتكش نه مزاياي كارگري دارند و 
نه حقوق كارمندي. برخي موارد در حقوق آنها كارمندي و برخي ديگر 
كارگري اســت كه مجموع اينها حقوقي كمتر از قانون مصوب كار را 
براي آنها رقم زده است. از نمايندگان مجلس و مسئولان توقع توجه 

و رسيدگي داريم.
صلاحي از بندرتركمن

 
  وسايل حمل ونقل شهري در شرق تهران ناكافي ست

اتوبوس هاي حمل ونقل شهري و تاكسي ها در اغلب نقاط به خصوص در 
شرق تهران كافي نيستند. تنها مسير دسترسي به مركز و شمال شهر 
ميدان رسالت است كه در ساعات اوج رفت وآمد همواره مردم در صف 
و منتظر رسيدن تاكسي و اتوبوس هستند؛ در اين ميان افراد سودجو 
با كرايه هاي بسيار بالا مسافرگيري مي كنند كه توازن را بر هم مي زند.

رضواني از تهرانپارس 

  مركز نگهداري دخترانه استثنايي در قائمشهر ايجاد شود
در قائمشهر مركزي ويژه نگهداري دختران استثنايي وجود ندارد البته 
چنين مراكزي در شهرهاي بابل،  ساري، بهشهر و.. وجود دارند. چرا 

مراكز ويژه پسران هست اما مراكز دخترانه نداريم؟
عباس توكلي شهميرزادي از قائمشهر

  توقف در ايستگاه هاي اتوبوس شامل جريمه سنگين شود
لطفا پارك كردن خودروهاي شخصي و غيرشخصي در ايستگاه هاي 
اتوبوس با هماهنگي راهنمايي و رانندگي ممنوع و خودروي خاطي 
به پاركينگ حمل شود تا جلوي چنين اقدامات دور از شهروندي اي 
گرفته شود. در بســياري از مواقع اتوبوس ها قادر به توقف نيستند و 
راهبندان مي شــود. بارها در اين خصوص نامه نگاري كرده و خواهان 

توجه و برخورد شده ايم ولي معضل همچنان به قوت خود باقي ست.
پرورش از تهران 

  افزايش نرخ بليت هواپيما تا كجا؟ 
نرخ بليت هواپيما حتي مطابق مصوبه ها هم تغيير نمي كند. امثال من 
كه به  دليل شغلي مجبور به استفاده از هواپيما هستيم تا كي بايد اين 
وضع نابسامان و ناايمن از جهت پروتكل هاي بهداشتي را تحمل كنيم. 
در زمان محدوديت ها هيچ خط پروازي محدودكردن تعداد مسافران را 
رعايت نكرد و اكنون هم كه تكليف روشن است. بدون پذيرايي، بليت ها 

هر روز افزايش مي يابد و قيمت بليت هاي چارتري هم صعودي ست.
معصومي از خرم آباد

 
  ماليات بيشتر از پولدارها راه حل مشكلات كشور است

به جاي اينكه مبلغ ماليات از حقوق كارمندان و كارگران كسر شود، 
دولت تمركز خود را روي كســر ماليات از پولدارهايي بگذارد كه گاه 
حساب ثروت شان از دست شان رفته اســت. راه جلوگيري از خروج 
سرمايه از كشور با توسعه توليد و حل مشكلات اقتصادي است و براي 
رسيدن به توليد نيازمند سرمايه هستيم كه مي توان آن را از ثروتمندان 

پرشمار جامعه تامين كرد.
محمدرضا از رشت

  بيمارستان هاي تويسركان پزشكان متخصص مستقر ندارند
بيمارستان هاي شهرستان تويســركان در طول 24ساعت شبانه روز 
داراي پزشكان متخصص حاضر در بيمارستان نيستند و چند پزشك 
به صورت دوره اي در ساعات محدودي از روز در برخي بيمارستان ها 
حضور دارند. مثلا پزشــك ارتوپد برخي روزها در شهرستان است و 
اگر حوادثي مانند تصادف يا ســقوط از درخت گردو در تويســركان 
كه بســيار نيز رخ مي دهد، اتفاق افتد، بايد بيمار را به همدان منتقل 
كنند كه هم زمان بر اســت و هم هزينه بســياري به بيمار و خانواده 
او تحميل مي كند. متاســفانه  با همه اين كمبودهــا در 3ماهه اخير 
4پزشك متخصص ازجمله متخصص بيهوشي و جراحي با موافقت 
شبكه بهداشت و درمان تويسركان شهرستان را ترك كرده اند و هيچ 

جايگزيني نيز براي آنها درنظر گرفته نشده است.
جوادي از تويسركان

  جاده خاوران، سه راه سيمان تا پاكدشت، تاريك و كثيف است
جاده خاوران حدفاصل ســه راه ســيمان تا پاكدشــت كــه يكي از 
بزرگراه هاي مهم كشور است، بســيار تاريك و كثيف است. تاكنون 
چندين بار با راهداري تماس گرفته و طرح مشــكل كرده ام اما هيچ 

پاسخي نگرفته ام.
 مظفري از تهران

   جاده چراك - سندرك به حال خود رها شده است
جاده چراك - سندرك كه عمليات اجرايي آن از سال8۹ شروع شده 
قرار بود به طول 12كيلومتر اجرايي شود كه تاكنون تنها 4كيلومتر از 
آن انجام شده و 8كيلومتر آن به حال خود رها شده است. جدا از نياز 
مردم منطقه به اين جاده آيا سرمايه اي كه بيش از 11سال به حال خود 

رها شده از بيت المال تامين نشده است؟
سندركي از ميناب

  نظارت بر توليد مواد غذايي كافي نيست
وقتي هرازگاهي گزارش هايي از توليد موادغذايي و خوراكي فاسد و 
غيربهداشتي مثل كالباس از گوشه و كنار اعلام مي شود و اينكه افرادي 
بدون داشتن كارت بهداشتي اقدام به توليد غيربهداشتي آن كرده اند 
اين سؤال مطرح مي شود كه چرا نبايد از اول نظارت كننده اي وجود 
داشته باشد كه اوضاع به اين مراحل كشيده نشود؟! اكنون پاسخگوي 

مسموميت و بيماري هزاران نفر به صورت پنهان و آشكار كيست؟
عسگرآبادي از تهران 

  شهر نور مازندران فقط صبح ها آب دارد
شهر نور در استان مازندران تنها ســاعات اول صبح از آب لوله كشي 
بهره مند است. بعد از آن فشار آب به شدت كم يا قطع مي شود. مسئولان 
مي گويند براي رفع اين مشكل بايد پمپ آب بخريد كه اكثر شهروندان 
توان خريد آن را ندارند. وضعيت به گونه اي ست كه حتي براي استحمام، 
شستن دست ها ، استفاده از ســرويس بهداشتي و همچنين شستن 
ظرف و لباس مشكل داريم. در اين شرايط شيوع  بيماري هاي ويروسي 
و باكتريايي آيا رواست كه اينگونه زندگي كنيم؟ اصلا چرا بايد تاوان 
كاستي هايي كه هســت را ما بدهيم و چرا به جاي رفع مشكل به ما 

مي گويند برويد پمپ بخريد؟!
نادري از نور

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

  مرگ سارق فراري
 با شليك پليس 

2 سارق سابقه دار پس از سرقت، ماشين خود 
را پر از وسايل ســرقتي كردند تا به پاتوقشان 
برگردند اما طولي نكشيد كه در محاصره پليس 
قرار گرفتند و تلاش آنها براي فرار از دســت 

پليس ماجراي مرگباري را رقم زد. 
به گزارش همشهري، صبح چهارشنبه گذشته 
مأموران كلانتري 146تهران هنگام گشت زني 
به يك خودروي پرايد با 2 سرنشين مشكوك 
شدند. پلاك خودرو مخدوش بود و داخل آن پر 
بود از اثاثيه خانه.  مأموران كه حدس مي زدند 
سرنشينان پرايد سارق هستند دستور ايست 
دادند اما راننده پرايد با مشاهده خودروي پليس 
تصميم به فرار گرفت. خودروي پليس فاصله 
زيادي با خودروي متهمان نداشت اما ناگهان 
راننده پرايد تصميم گرفت تغيير مسير بدهد 
و دور زد و خلاف جهت اتوبان به فرار ادامه داد. 
اين حركت ناگهاني، باعث شــد كه خودروي 
دزدان با 2 موتورسوار برخورد و آنها را واژگون 

و زخمي كند.
يكي از مأموران پليس بــراي متوقف كردن 
پرايد اقدام به شليك چند تير هوايي كرد اما 
وقتي ديد ســارقان قصد توقف ندارند، اين بار 
خودروي آنها را نشــانه گرفت و چند گلوله به 
سمت لاستيك و ماشين شــليك كرد. پس 
از شــليك آخرين گلوله راننده پرايد كنترل 
ماشين را از دســت داد و پرايد دزدان پس از 
برخورد با جدول متوقف شد.  در همين هنگام 
سرنشــين صندلي جلو  كه از ناحيه پا هدف 
اصابت گلوله قرار گرفته بود از ماشــين پياده 
شد و لنگان لنگان شــروع كرد به دويدن. اما 
تلاش او براي فرار بي نتيجه ماند و خيلي زود 
دستگيرشد. راننده پرايد اما بي حركت مانده 
بود كه وقتي مأموران به او نزديك شدند معلوم 
شــد وي بر اثر اصابت گلوله جانش را از دست 
داده است. در اين شرايط ماجراي تيراندازي 
مرگبار به قاضي محمد وهابي، بازپرس جنايي 
تهران اعلام و تحقيقات درباره اين ماجرا آغاز 
شد. داخل پرايد، تعداد زيادي وسايل سرقتي 
به دست آمد و سرنشين ماشين كه از ناحيه پا 
تير خورده و مصدوم شــده بود در بازجويي ها 
به ســرقت ســريالي از خانه ها و لوازم خودرو 
با همدستي دوســتش كه جانش را از دست 
داده بود اقراركرد. همچنين مشــخص شــد 
كه سارق فوت شده و همدستش از مجرمان 
حرفه اي و سابقه دار بودند كه سوابق بسياري 
ازجمله ســرقت و حمل مواد مخدر در پرونده 

خود داشتند.
علاوه بر اين تحقيقات اوليه كارشناسان نشان 
داد كه در جريان تيراندازي مأمور پليس، قانون 
به كارگيري سلاح به درستي رعايت شده و با 

اين حال تحقيقات در اين پرونده ادامه دارد.

  سرباز راهور 
 منجي 11بيمار نيازمند شد

اهداي اعضاي بدن سرباز پليس راهور كه در 
يك سانحه رانندگي دچار مرگ مغزي شده بود 

به 11بيمار نيازمند زندگي دوباره اي بخشيد.
به  گزارش همشــهري، اين ســرباز 23ساله 
مازندراني كه فرهاد كياني نژاد نام داشت و در 
پليس راهور تهران خدمت مي كرد، چند روز 
قبل هنگامي كه براي مرخصي به زادگاهش، 
شهرستان ســيمرغ رفته بود در جريان يك 
حادثه رانندگي دچار مرگ مغزي شد. به  دنبال 
اين حادثه تلخ خانواده وي با اهداي اعضاي بدن 
او موافقت كردند و پيكر فرهاد از مازندران به 
تهران منتقل شد و در يكي از بيمارستان هاي 
تهران 11عضو بدن او جداسازي شده و آماده 

پيوند زدن به بيماران نيازمند شد.
مراسم تشــييع پيكر اين ســرباز فداكار روز 
پنجشنبه در زادگاهش روستاي ركن كلا شهر 

كياكلا برگزار شد.

از نشت گاز تا انفجار
همزمان با سردشدن هوا و استفاده از وسايل گرمايشي، 

حوادث مربوط به گاز نيز افزايش پيدا كرده اســت. در داخلي
2حادثــه در كــرج و ياســوج 2انفجار مهيــب باعث 
مصدوميت دست كم 13نفر شد و خسارت زيادي برجا گذاشت. براي 

پيشگيري از وقوع چنين حوادثي چه بايد كرد؟
به گزارش همشهري، نخستين حادثه شامگاه پنجشنبه در ساختماني 
مسكوني واقع در خيابان فرهنگ مهرشــهر كرج اتفاق افتاد. انفجار 
آنچنان مهيب بود كه صداي آن از دور به گوش رسيد و نه تنها ساكنان 
محله، بلكه ساكنان مناطق مجاور را با كنجكاوي به محل حادثه كشاند. 
شواهد نشــان مي داد كه به دليل انفجار گاز در يكي از واحدهاي اين 
ســاختمان افراد زيادي مصدوم شده اند و به ســاختمان آسيب هاي 

جدي وارد شده است.
دقايقي از حادثه مي گذشت كه گروه هايی از آتش نشاني و هلال احمر 
خود را به محل حادثه رساندند. مهدي سميعي، سخنگوي آتش نشاني 
كــرج در اين باره گفت: براي امدادرســاني به ايــن حادثه 21نيروي 
آتش نشان همراه 5دستگاه خودروی امدادي از 4ايستگاه آتش نشاني 
در كمتر از 4دقيقه در صحنه حاضر شــدند. همچنين 2تيم امدادي 

هلال احمر استان البرز نيز براي امدادرساني در محل حاضر شدند.
او در ادامه گفت: اين حادثه در ساختماني سه طبقه اتفاق افتاد كه طبقه 
دوم كانون انفجار بود. در اين حادثه 10واحد مسكوني و تعدادي خودرو 
نيز آسيب ديدند كه مصدومان حادثه براي درمان توسط امدادگران 
اورژانس البرز به مراكز درماني كرج انتقال يافتند و علت دقيق حادثه و 

ميزان خسارت وارده توسط كارشناسان در دست بررسي است.

سوختگي خواننده در ياسوج
يك روز پس از حادثه انفجار در مهرشهر كرج، انفجاري در ياسوج اتفاق 
افتاد كه قرباني آن يك خواننده محلــي بود. با وجود اينكه اين حادثه 
موجب مصدوميت تنها يك نفر شــد اما اين خواننده دچار سوختگي 
80درصدي شد و در وضعيت وخيمي به ســر مي برد. اما اين حادثه 

چگونه رخ داد؟ 
ساعت11:12 ظهر جمعه به آتش نشاني ياسوج خبر رسيد كه انفجار 
شديدي در خانه اي اتفاق افتاده اســت. بلافاصله پس از اين تماس، 
آتش نشانان راهي محل حادثه شدند. شكستگي در و پنجره ها نشان 
مي داد دليل وقوع انفجار گاز است. در همين حال معلوم شد هنگام وقوع 
حادثه صاحبخانه كه يكي از خوانندگان محلي اســت در آنجا حضور 
داشته و به شدت مصدوم شده است. در اين شرايط اين خواننده كه دچار 

سوختگي شديدي شده بود، به مركز درماني منتقل شد.
هاشمي يوسفي، رئيس سازمان آتش نشاني ياسوج در اين باره گفت: 
اين خواننده 40ساله كه دچار سوختگي 80درصدي شده بود توسط 
پرسنل اورژانس 115 به بيمارستان شهيدبهشتي ياسوج منتقل شد 

و تلاش ها براي مداواي او ادامه دارد. براساس اعلام منابع بيمارستاني 
شرايط اين خواننده مطلوب نيســت و حنجره او نيز دچار سوختگي 

شده است.

هشدارهاي حياتي
اين 2حادثه در شرايطي اتفاق افتاد كه در روزهاي اخير شاهد حوادث 
مختلفي درخصوص گازگرفتگي و انفجار گاز بوديم. در همين رابطه 
سيدجلال ملكي، سخنگوي آتش نشاني تهران مي گويد: در صورتي 
كه معلوم شد گاز در ساختمان پخش شده است بايد فورا اين اقدامات 

را انجام داد:
محوطه آلوده به گاز از ساكنان تخليه شود.
درها و پنجره ها باز و هواي آنجا تهويه شود.

از هرگونه امكاناتی براي از بين بردن منابع توليد احتراق بايد استفاده 
كرد.

از كشيدن سيگار، روشن كردن كبريت، قطع و وصل كليدها و وسايل 
برقي جلوگيري شود.

در صورت امكان جريان اصلي بــرق از محل دورتري قطع شــود تا 
كليدهاي خودكار برق نيز در محوطه خطرناك نتوانند عمل كنند.

در مواقع اضطراري بايد در صورت لزوم از چراغ قوه دستي استفاده و 
جريان اصلي گاز به محوطه مربوطه قطع شود.

 واژگوني مرگبار 
2 اتوبوس

مرگ دردناك داماد در جشن عروسي

استفاده از وسايل گرمايشي باعث افزايش حوادث مربوط به گاز شده است

تصادف پژو 405 با ميهمانان عروسي، جان 3نفر را گرفت

 در جريان 2تصادف در استان های كردستان
و سمنان 6نفر كشته و 39نفر مصدوم شدند

تحقيقات در پرونده قتل مردي كه 
جســدش در دره اي در روستاي جنايي

ورديج پيدا شده بود نشان داد كه 
همسر وي با همدستي پســر و نامزد دخترش 

نقشه اين جنايت را كشيده بودند.
به گزارش همشــهري، جمعه هفته گذشــته، 
جسد مردي در عمق 50متري دره اي در حوالي 
روســتاي ورديج تهران پيدا شــد. دور جســد 
ملحفه و چادر پيچيده شده بود و وقتي مأموران 
پليس با حضور در محل آنها را كنار زدند، جسد 
خون آلود مــردي حدودا 50ســاله را ديدند كه 
به نظر مي رسيد با ضربات چاقو و جسمي سخت 
كه به سرش وارد شده بود به قتل رسيده است. از 
طرفي آثار كبودي كه جاي جاي بدن اين مرد به 
چشم مي خورد، از اين حكايت داشت كه او قبل از 
جنايت با قاتل يا قاتلان به شدت درگير شده بود.

با شروع تحقيقات پليسي، مأموران به جست وجو 
براي شناسايي هويت مقتول پرداختند. كمي بعد 
خانواده مردي 50ساله با مراجعه به پليس خبر 
از ناپديدشدن وي دادند و مشخصاتي از وي ارائه 

كردند كه با مشخصات مقتول مطابقت داشت.
پسر اين مرد به مأموران گفت: پدرم تازه از محل 
كارش به خانه برگشته و در حال استراحت بود 
كه زنگ خانه به صدا درآمد. آيفون را كه برداشتم 
صداي مردي را شنيدم كه مي گفت از دوستان 
پدرم است. من او را نمي شناختم و به سراغ پدرم 
رفتم و گفتم دوستش مقابل در منتظرش است. 
پدرم در حالي كه لباس راحتي به تن داشــت از 
خانه بيرون رفت. فكــر مي كرديم تا دقايقي بعد 
برمي گردد اما خبري از او نشد. به موبايلش زنگ 

زديم اما گوشي اش را در خانه گذاشته بود. منتظر 
مانديم تا شايد از او خبري شود، اما بي فايده بود. 
به همراه خواهرم و نامزدش از خانه خارج شديم و 
اطراف را گشتيم زديم اما اثري از پدرمان نبود. با 
اين حال تا صبح صبر كرديم و وقتي ديديم از او 
خبري نشد تصميم گرفتيم ماجراي ناپديدشدن 

او را به پليس اعلام كنيم.
پسر جوان مي گفت كه پدرش عتيقه فروش بوده و 
سنگ هاي قيمتي معامله مي كرده و اين احتمال 
وجود دارد كه ماجراي ناپديدشدن او به معامله 

سنگ هاي قيمتي مربوط باشد.

سناريوي دروغين 
پســر جوان به همــراه مادر و خواهــرش براي 
شناسايي جسدي كه در دره پيدا شده بود راهي 
پزشكي قانوني شــدند. آنها به محض مشاهده 
پيكر مقتول، به گريــه افتادند و تأييد كردند كه 
مقتول پدر گمشده آنهاســت و بي شك همان 
مرد ناشناســي كه به دنبال پدرشــان آمده بود 

قاتل اوست.
در اين شــرايط مأموران بررسي هاي تخصصي 
براي يافتن ردي از مرد ناشــناس را آغاز كردند. 
آنها در ادامه متوجه شدند كه اصلا چنين فردي 
وجود ندارد و روز حادثه هيچ كس به مقابل خانه 
مقتول نرفته بود. اين يعني خانواده مقتول درباره 
نقش مردي ناشناس در جنايت دروغ گفته بودند 

و رازي را پنهان كرده اند.
ماموران تحقيق از اعضاي اين خانواده را از ســر 
گرفتند و وقتي متوجــه تناقض گويي هاي آنها 
درباره روز حادثه شدند، بيشتر به آنها مشكوك 

شدند. در اين شرايط بازجويي از مظنونان ادامه 
يافت تا اينكه مادر خانواده ســرانجام اقرار كرد 
كه با همدستي پسر و نامزد دخترش نقشه قتل 

شوهرش را كشيده است.

اعتراف هولناك 
وي گفت: همســرم وضع مالي خوبي داشت اما 
خيلي ما را اذيت مي كرد. او مردي بداخلاق بود 
و همين باعث شده بود كه من و فرزندانم نتوانيم 
اين وضعيت را تحمل كنيم. او حتي به دخترم كه 
تازه نامزد كرده بود هم سختگيري مي كرد و همه 
اينها باعث شد كه از مدتي قبل نقشه بكشيم كه 

او را به قتل برسانيم.
وي ادامه داد: ما از حدود 4ســال قبل به دنبال 
راهي براي خلاصي از ايــن وضعيت بوديم. ابتدا 
تصميم گرفتيم براش پاپوش بســازيم تا براي 
مدتي به زنــدان بيفتد. براي اجراي اين نقشــه 
مقداري مخدر شيشــه تهيه كرديــم و داخل 
ماشينش گذاشتيم. بعد به پليس زنگ زديم اما 
نقشه ما عملي نشــد چون پليس نيامد. در چند 
مرحله ديگر اين كار را انجام داديم اما شوهرم گير 
نيفتاد. در مرحله بعد به دروغ او را سارق معرفي 

كرديم اما اين نقشه هم نگرفت. تا اينكه مدتي قبل 
تير آخر را زديم و نقشه جنايت كشيديم؛ نقشه اي 
كه هنوز باورمان نمي شود عملي شده و ما تبديل 

به قاتل شده ايم.
متهم ادامه داد: نقشه را من، پسرم و نامزد دخترم 
كشيديم. آن شب شوهرم خواب بود كه پسرم و 
نامزد دخترم بالاي سرش رفتند و با چوب ضرباتي 
به سر و بدنش زدند و بعد با چاقو هم چند ضربه به 
او زدند. بعد از قتل، جسد او را ميان ملحفه، پتو، 
سفره و چادر گذاشتيم و به صندوق عقب ماشين 
خودش منتقل كرديم. بعد همگي راه افتاديم به 
سمت روستاي ورديج و جسد را در دره رها كرديم. 
هرچند كه به شــدت عذاب وجدان داشتيم اما 
سعي كرديم نقش بازي كنيم و با داستان سرايي 

پليس را گمراه كنيم اما لو رفتيم.
همسر مقتول در ادامه گفت: دخترم در ماجراي 
قتل نقشي نداشت و من با همدستي پسرم و نامزد 
دخترم نقشه قتل را انجام داديم و بعد جسد را رها 
كرديم. پس از افشاي راز اين جنايت، متهمان با 
قرار قانوني بازداشت شدند و براي انجام تحقيقات 
بيشتر در اختيار مأموران اداره دهم پليس آگاهي 

تهران قرار گرفتند.

وقتي ميهمانان جشن عروسي وسط بلوار خليج فارس 
در بندرعباس در حال جشن و پايكوبي بودند، خودروي 
پژويي كه با سرعتي سرسام آور در حال عبور از بلوار بود 
وارد كاروان عروسي شد و حادثه اي هولناك را رقم زد. 
به گزارش همشــهري، اين حادثه حدود ساعت3:15 
بامداد جمعه در شهر بندرعباس رخ داد. ماجرا از اين 
قرار بود كه آن شب، شركت كنندگان در جشن عروسي 
پس از پايان جشن سوار بر خودروهايشان راهي خيابان 
شدند تا مراسم عروس كشان را برگزار كنند. خودروي 
عروس به همراه خودروهاي ميهمانان شروع به حركت 
كردند اما وقتي وارد بلوار خليج فارس شــدند، توقف 

كردند و همگي از ماشين ها پياده شدند و وسط بلوار 
شروع به جشــن و پايكوبي كردند. در همين هنگام 
ناگهان يك خودروي پژو405 كه با سرعتي سرسام آور 
از بلوار عبور مي كرد به شــركت كنندگان در مراسم 
عروسي نزديك شد و راننده زماني كه متوجه جمعيت 
شد، هرچه تلاش كرد نتوانست خودرو را متوقف كند. 

خودروي پژو405 با سرعتي زياد به افرادي كه در حال 
جشن و پايكوبي بودند و خودروهاي آنها برخورد كرد و 
حادثه اي هولناك رقم خورد.  حسن اميني زاده، معاون 
عمليات آتش نشــاني بندرعباس به همشهري گفت: 
حدود ساعت3:17 بامداد جمعه بود كه خبر اين حادثه 

به آتش نشاني گزارش شد. بلافاصله چند تيم عملياتي 
از ايستگاه هاي 3 و ۹ آتش نشاني بندرعباس به محل 
حادثه اعزام شــدند اما پيش از رسيدن آتش نشانان، 
افرادي كه در محل حضور داشتند با كمك اورژانس، 

مجروحان را به بيمارستان منتقل كرده  بودند. 
وي ادامه داد: در اين حادثه سرعت پژو405 آنقدر زياد 
بود كه راننده موفق به كنترل ماشين خود نشده و بعد از 
ورود به داخل جمعيت، با 4خودرويي كه در آنجا توقف 
كرده بود نيز برخورد كرده و در نهايت متوقف شــده 
نفر در اين تصادف مجروح شدند كه سرنشينان  بود. 6 
خودروي پژو405  نيز جزو آنها بودند و به بيمارستان 

انتقال يافتند. همچنين  يك دختربچه 6ساله جانش 
را در محل حادثه از دســت داد و داماد و يكي ديگر از 
مجروحان نيز پس از انتقال به بيمارستان جان باختند. 
در همين حال رئيس پليس راهور بندرعباس نيز گفت: 
شركت كنندگان عروسی وسط بلوار از خودروهايشان 
پياده شده و مشغول شــادمانی و پايكوبی بودند  كه 
خودروی پژو405 با ســرعت زياد وارد جمعيت شد و 

اين حادثه رقم خورد. به گفته وي داماد و مردي ديگر 
و دختربچه اي 6ساله در اين حادثه جانشان را از دست 
دادند و 6مجروح حادثه كه مردي 51ســاله، دو خانم 
67ساله و 30ساله، دو پســربچه 13 و 10ساله و يك 

دختربچه 10ساله بودند به بيمارستان انتقال يافتد. 
به گفته سرهنگ تقي حيدري، كارشناسان راهور راننده 

پژو405 را 50درصد مقصر اعلام كرده اند.

در جريــان  دو حادثه جداگانه بــراي اتوبوس هاي مســافربري در 
استان هاي كردســتان و ســمنان 6نفر جان خود را از دست داده و 
3۹نفر مصدوم شدند. به گزارش همشهري، نخستين حادثه ساعت 
10دقيقه بامداد روز پنجشنبه در محور سقز-ديواندره واقع در استان 
كردستان اتفاق افتاد و در جريان آن يك دستگاه اتوبوس اسكانيا كه 
از استان كرمانشاه راهي اســتان آذربايجان غربي بود با يك دستگاه 
كشنده ولوو به شدت برخورد كرد. سرهنگ عيسي گوهري، فرمانده 
پليس راه استان كردستان گفت: در جريان اين حادثه كه در محدوده 
روستاي جنيان رخ داد 2نفر دردم جان خود را از دست دادند و مسافر 
ديگري كه مصدوم شده بود پس از انتقال به بيمارستان جان خود را از 
دست داد و 1۹نفر ديگر نيز مصدوم و توسط گروه هاي امدادي به مراكز 
درماني منتقل شدند. وي علت اين حادثه را توجه نكردن به جلو ناشي 

از خستگي و خواب آلودگي راننده اتوبوس اعلام كرد.

دومين حادثه
چند ساعت پس از اين تصادف مرگبار، حادثه ديگري در استان سمنان 
اتفاق افتاد كه اين حادثه نيز به مرگ 3نفر و مصدوميت 20نفر انجاميد. 
مظفر محمدخاني، مديرعامل جمعيت هلال احمر استان سمنان در 
اين باره گفت: اين اتوبوس ساعت22:58 در محور ايِوانكي به گرمسار 
در استان سمنان واژگون شد و به دنبال آن امدادگراني از پايگاه هاي 
امداد هلال احمر قاســم آباد ايوانكي، آرادان و ده نمك به محل حادثه 
اعزام شدند. وي ادامه داد: اتوبوس 26سرنشين داشت كه در اين حادثه 
20 نفر از آنها مصدوم شــدند و 3نفر نيز جان باختند. به گفته او علت 
اصلي وقوع حادثه از سوي كارشناسان پليس راه در دست بررسي است.

براساس اين گزارش، نداشــتن چراغ روشنايي در شب، ضعف علايم 
راهنمايــي، پيچ هاي خطرنــاك و ضعف زيرســاخت هاي اقامتي و 
اســتراحتگاهي در  محور راهبردي تهران به مشــهد ازجمله عوامل 

حادثه ساز و مرگ آفرين است.

اسرار قتل مردي كه جسدش در اعماق دره اي حوالي تهران پيدا شده بود، فاش شد

توطئه خانوادگي براي قتل پدر
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چه دوستدار فيلم هاي اصغر فرهادي باشيم و 
چه نباشــيم، نمي توان انكار كرد كه هر فيلم گزارش

فرهادي موجي در جامعه راه مي اندازد، آدم ها 
را به 2 گروه موافق و مخالف تقســيم مي كند، به تضارب آرا 
ميدان مي دهد و شور و حالي به پا مي كند كه كمتر فيلمي قادر 

به راه انداختن چنين جوي است. 
چرا مي گوييم كمتر فيلمي مي تواند چنين كند؟ براي نمونه، 
وقتي »ديناميت« ـ كه ركورددار فروش امسال است ـ در دهه 
اول تابستان اكران شد، قطب بندي اي درنگرفت؛ مخالفت يا 
موافقتي برنينگيخت؛ منتقدان را سر ذوق نياورد كه درباره آن 
اظهارنظر كنند و سينماروها براي ديدن آن عجله اي نداشتند. 
از منتقد حرفه اي تا تماشاگر عادي همه مي دانستند كه با يك 
كمدي كليشه اي طرف هستند كه حتي سرگرم كننده نيست، 
اما تركيب بازيگرانش )پژمان جمشــيدي، احمد مهرانفر، 
محسن كيايي، نازنين بياتي و نادر سليماني( و موقعيت هاي 
تكراري و لوسي كه براي خنداندن تماشاگر به آنها متوسل 
شده، در گيشه خريدار دارد و مي تواند سود خوبي را به جيب 

تهيه كننده اش سرازير كند.
در نمونه اي ديگر، وقتي فيلم »خون شد« مسعود كيميايي 
در نوروز امسال اكران شد، ديگر كسي عطش ديدن فيلمي از 
كيميايي را نداشت و يكي از بزرگ ترين شكست هاي كيميايي 
در گيشه رقم خورد. اين شكست، شكست كارگرداني بود كه 
اصلا و ابدا فيلم روشنفكرانه نمي سازد و اتفاقا هميشه تلاش 
كرده براي مخاطب عام فيلم بســازد و ممــاس با زمانه اش 
حركت كند؛ ولي سال هاست كه فيلم هايش خالي از كشش و 
جذابيت است. »خورشيد« مجيد مجيدي هم مثل ساير آثار 
اين كارگردان فارغ از اينكه در گيشه فروش كند يا نه اكران 
شد و در نهايت به رغم نامزدي شير طلايي جشنواره بين المللي 
فيلم ونيز 2020 بي سروصدا آمد و رفت. بر همين اساس و با 
مقايسه با فيلم ها و كارگردانان ديگر، اهميت كار فرهادي بهتر 
درك مي شود. احتمالا او تنها فيلمساز ايراني است كه تماشاگر 
عام به او چنين واكنشي نشان مي دهد و ديدن فيلمي از او روي 
پرده برايش اهميت دارد. به لطف اكــران »قهرمان«، اكران 
پاييزي 1400جان گرفته و باز صحبت از فيلم و سينما به ميان 
قشرهايي از جامعه بازگشته است. اما اكران پاييزي مي تواند 

اين روند را ادامه دهد؟ 

بيشترينتماشاگرهفتهاولدردورانكرونا
»قهرمان« از زمان نمايش در جشنواره فيلم كن خبرساز شد و 
موافقان و مخالفانش، حتي پيش از اينكه فيلم را ديده باشند، 

در مقابل هم صف آرايي كردند. عده اي انتظار داشــتند كه 
فرهادي از اعتبار و شهرت بين المللي اش براي اتخاذ موضع 
سياسي در قبال وقايع خوزستان استفاده كند و گروهي ديگر 
معتقد بودند كه وظيفه يك كارگردان سينما فيلم ساختن 
است و نه موضع گيري سياسي. چه در فضاي مجازي و چه 
در ميان اهل فن، نظرهاي مختلفي در اين باب بيان شد و با 
فاصله گرفتن از جشنواره كن از شدت اين اظهارنظرها كاسته 
 شــد تا اينكه با اكران »قهرمان« در ايران آتش زير خاكستر

 شعله ور شد.
 با احتســاب كرونا و مشــكلات اقتصــادي، مي توان گفت 
»قهرمان« افتتاحيه موفقي داشت؛ هرچند عده اي معتقدند 
كه فروش افتتاحيه اين فيلم از ساير آثار خود فرهادي كمتر 
بوده و اين موضوع را نشانه شكست فيلم قلمداد مي كنند. اما 
واقعيت اين است كه ديگر آثار فرهادي در زمان كرونا اكران 
نشده و هيچ گاه هزينه سينما رفتن )بليت سينما، خوراكي و 

رفت وآمد( تا اين حد زياد نبوده است. 
فيلم فرهادي از 5آبان اكران شــده و تا زمان نوشــتن اين 
گزارش، مطابق با آمار »ســمفا« )ســامانه مديريت فروش 
و اكران سينما(، با در اختيار داشــتن 311سالن و 5هزار و 
849سانس، نزديك به 4ميليارد تومان فروش كرده و بيش 
از 161هزار نفر به تماشاي آن نشسته اند. آمار ميزان فروش 
و تعداد تماشــاگر اين فيلم با فيلم هايي همچون »درخت 
گردو« و »خورشيد« كه از مدت ها پيش اكران شده اند قابل 

مقايسه نيست. 
گزارش ها حاكي از اين است كه »قهرمان«، به رغم استفاده 
از نصف ظرفيت هر سالن به دليل پروتكل هاي بهداشتي، در 
هفته اول اكرانش در حدود 125هزار نفر تماشاگر داشته كه در 
ميان فيلم هاي فرهادي بعد از »فروشنده« )240هزار تماشاگر 
در هفته اول( و »جدايي نادر از سيمين« )150هزار تماشاگر 
در هفته اول( در رتبه سوم قرار مي گيرد. از طرف ديگر، تعداد 
مخاطب هفته اول »ديناميت« 69هزار و »شــناي پروانه« 

63هزار نفر بود، اما »قهرمان« تقريبا دوبرابر اين ارقام تماشاگر 
داشته است. همين آمار و ارقام مي تواند اثبات نادرستي ادعاي 
كساني باشد كه ســعي دارند با غرض ورزي موفقيت فيلم 

فرهادي را تقليل دهند.

رقباي»قهرمان«
در كنار فيلــم فرهادي، چند فيلم ديگر كــه از مدتي پيش 
اكرانشان شــروع شــده ديگر گزينه هاي اكران را تشكيل 
مي دهند. »ديناميت« ساخته مسعود اطيابي كه به گفته تهيه 
كننده اش تا آخر سال روي پرده خواهد بود، تا امروز بيش از 
19ميليارد تومان فروخته است. اين فيلم كه از 10تير به روي 
پرده رفته، بنا به آمار سمفا، تاكنون بيش از 900هزار تماشاگر 

داشته و 392سالن و بيش از 52هزار سانس در اختيار دارد. 
»قهرمان« فرهادي بــراي اينكه به اين ركورد برســد كار 
سختي پيش رو دارد و احتمالا از همين حالا بايد ديناميت 
را پرفروش ترين فيلم سال قلمداد كرد. يكي ديگر از فيلم هاي 
روي پرده كه پيش از اكرانش عده اي به موفقيت آن در گيشه 
اميد بسته بودند، »پوست« ســاخته برادران ارك است كه 

داستاني فولكلور را در ژانر وحشت روايت مي كند. 
اين فيلــم از 21مهر بــه روي پــرده رفته امــا تاكنون در 
189سالن و 2هزار و 643 صندلی تنها حدود 500ميليون 
تومان فروخته و23هزار نفر تماشــاگر داشــته اســت. با 
اين آمار به نظر نمي رســد كه »پوســت« بتواند در جدول 
 فروش صعــود كنــد و آنچنان كــه پيش بيني مي شــد،

به موفقيت برسد. 
»درخت گردو« محمدحسين مهدويان از 10شهريور به 
نمايش درآمده و در اين مدت در حدود 3ميليارد تومان 
در گيشه بليت فروخته اســت. فيلم مهدويان داستاني 
تلخ و تراژيك دارد كه با توجه به وضعيت رواني جامعه، 
احتمالا اين موضوع در فروش كمتــر از حد انتظار آن 

بي تأثير نيست.

آرشنهاوندی
مترجم

»آناته« ركورد اكران جهاني 
فروش يك فيلــم در روز اول سينما

نمايــش را شكســت. فيلم 
»آناته«با بازيگري »راجينكانت« ستاره بزرگ 

ســينماي هند و ســينماي تاميــل و به 
كارگرداني»ســيوا« از فيلمســازان بزرگ 
هندي، در دوراني كه همچنان شيوع كرونا 
تــداوم دارد و در زمانــي كــه بســياري از 
سالن هاي سينما در خيلي از نقاط دنيا، داراي 
محدوديت پذيرش تماشــاگر هســتند و 
نمي توانند با بيــش از 50 درصد ظرفيت، 

فيلم ها را اكران كنند، در سينماهاي سراسر 
دنيا نمايش داده شد و توانست ركورد اكران 
جهاني را از آن خود كند. اين فيلم كه همزمان 
با جشن هاي يپاوالي - ديوالي براي نخستين 
بار نمايش داده شده بود، توانست در روز اول 
اكران جهاني خود بدون در نظر گرفتن ميزان 
فروش بليــت در بريتانيا و اروپــا، 1.5دلار 
)معادل 11.14كرور( در گيشه فروش داشته 
باشــد.   به نوشــته ورايتي، فيلــم آناته در 
1193سينماي دنيا از جمله 677 سينما در 
آمريــكا، در كانادا 17 مــورد، 110مورد در 
مالزي، 23 مورد در ســنگاپور، 35 مورد در 
بريتانيا، 43مورد در سراسر اروپا، 85مورد در 
اســتراليا و نيوزيلند و 117مورد در امارات 
متحده عربي و 86سالن سينما در سريلانكا 
اكران شــده اســت. راجينكانت، از جمله 
بازيگراني است كه فيلم هايش در سراسر دنيا 
طرفداران زيادي دارد. او اغلب در فيلم هايي 
كه به زبان تاميلي ســاخته مي شوند، نقش 
آفريني مي كند. »آناته« كه در هند نيز   بيش 
از 900سينما اكران داشــته است، در صدر 
گيشه پرفروش ترين فيلم هاي تاميلي قرار 
گرفته است.  فيلم آناته توسط سان پيكچرز 
به مالكيت »كالانيتي ماران«، از كمپاني هاي 
توليد فيلم در جنوب هند ساخته شده است. 
كمپاني سان پخش فيلم »آناته« در هند و 
كمپاني »كوبه« توزيع و نمايش اين فيلم در 

عرصه جهاني را عهده دار خواهد بود.»آناته« 
نخستين فيلمي است كه »سيوا« با بازيگري 
»راجينكانت« آن را مي سازد. در اكتبر2019 
اعلام شد كه فيلم آناته قرار است ساخته شود، 
اما به دليل شيوع ويروس كرونا فيلمبرداري و 
مراحل پس از توليد اين فيلم به تعويق افتاده 
بود. با وجود ركوردشــكني آناته در گيشه 
جهاني در روز اول اكران ولی منتقدان درباره 
اين فيلم نظرات متفاوتي ارائه داده اند، منتقد 
تايمز آف اينديا با ارائه 2ستاره از 5ستاره به 
اين فيلم، نوشته اســت: »آناته« آميزه اي از 
تصاوير و موضوعــات فيلم هاي قديمي تري 
است كه »راجينكانت« در آنها ايفاي نقش 
كرده بود. همچنين به نظر مي رسد»آناته« 
كــولاژي از بدترين لحظات فيلمســازي 
»ســيوا« باشــد. منتقد »ســيفي« نيز با 
اختصاص 2.5 ستاره از 5ستاره به اين فيلم 
نوشــت: در فيلم »آناته« فرمول فيلم هاي 
قديمي تر »راجينكانت« پياده شــده؛ با اين 
تفاوت كه موضوعات و موارد سرگرم كننده در 
فيلم هــاي قديمي تــر در اين فيلــم ديده 
نمي شــوند. هندوســتان تايمز نيز به فيلم 
»آناته« امتياز منفي داده و آن را بدترين فيلم 
دوران فيلمسازي »سيوا« ارزيابي كرده است. 
اصلي ترين رقيب اين فيلــم از نظر اكران و 
ميزان فروش در گيشه، فيلم »سوراياشي« با 

بازي آكشاي كومار خواهد بود.

جعبه كوچكي كه دنيا را تغيير داد
سرگذشتيكرؤيا

تلويزيون همواره رســانه اي بحث انگيز بوده 
است. از نخســتين روزهاي پيدايش آن اين 
عقيده وجود داشته كه تلويزيون يا مي تواند 
به عنوان قدرتي بزرگ باقي بماند يا به ابزاري 
بدل شود كه صرفا قصد سرگرم كردن توده 
مردم را دارد. در ســال 1938، اي. بي. وايت، 
نويسنده آمريكايي، ديدگاه هاي متضاد درباره 
تلويزيون را به طور خلاصه اينگونه بيان كرد: 
»معتقدم تلويزيون آزمون جهان امروز خواهد 

بود و اينكه در اين فرصت جديدي كه براي ديــدن محدوده اي فراتر از 
ديدمان به ما داده شده، كشف خواهيم كرد كه يا به شكل جديدي باعث 
سلب آسايش مردم مي شود يا چون خورشيدي حيات بخش در آسمان 
ظاهر مي شود. من كاملًا مطمئنم كه ما با تلويزيون يا محكم مي ايستيم يا 
سقوط مي كنيم.« تولد تلويزيون داستان تلاش بسياري از زنان و مرداني 
است كه خلاقيت، دانش فني و استعدادشــان رؤيايي را شكل داد و به 

واقعيت تبديل كرد كه بسيار فراتر از چيزي است كه ابتدا تصور مي شد.
كتاب »تلويزيون، جعبه كوچكي كه دنيا را تغيير داد« نوشته كيتي كاوا 
در سال2018 از سوي انتشارات لوسنت منتشر شد. كاوا در اين كتاب 
به زباني ســاده و جذاب به روايت تاريخچه پيدايش تلويزيون و حواشي 
پيرامون آن و همه اولين هاي مرتبط با اين جعبه جادويي و سير تحول 
برنامه هاي آن تا به امروز مي پردازد. كاوا از رؤياي مردم براي يافتن راهي 
به منظور ارســال تصوير و چگونگي تبديل اين رؤيا به تلويزيون امروزي 
مي گويد. در فصل هاي مختلــف اين كتاب به برنامه هاي پيشــگام در 
تلويزيون ازجمله پخش زنده مسابقات قهرماني و رويدادهاي ورزشي، 
اجراي خوانندگان مطرح آن دوره، سريال ها و برنامه هاي پرطرفدار، تولد 
نخستين ستارگان تلويزيوني و... پرداخته مي شود. سپس به سراغ اخبار 
و گزارش هاي خبري تلويزيون در اوايل دهه1960 مي رود. اين گزارش ها 
واقعيت دوران آشفته آن زمان را به تصوير مي كشيدند و به بازتاب وقايع 
جهان در حال تغيير كمك مي كردند. كيتي كاوا در ادامه به اين موضوع 
مي پردازد كه چگونه تلويزيون از دهه1970 جهان را تغيير داد و چگونه از 
روش هاي مختلف براي تأثيرگذاري روي مخاطبانش استفاده كرد. او در 
فصلي جداگانه به انقلاب بزرگي كه با همراهي فناوري كابلي با ماهواره در 
صنعت تلويزيون پديد آمد مي پردازد. يكي از نقاط عطف تاريخ تلويزيون 
در ســال2007 بود كه شــركت نتفليكس پخش فيلم و ســريال هاي 
تلويزيوني را در كامپيوترها آغاز كــرد؛ فناوري پخش آنلاين گام بزرگ 
ديگري در صنعت تلويزيون بود كه مشاهده و ارسال برنامه ها را از طريق 
اينترنت امكان پذير كرد و امروزه بيش از هــر زمان ديگري برنامه هاي 
تلويزيون بينندگان بين المللي دارد. ديگر باور اين گزاره كه »تلويزيون 
اكنون چيزي فراتر از جعبه  اي كوچك اســت و همچنان در حال تغيير 

دادن دنياست«، اصلا كار سختي نيست.
اين كتاب هشتاد و دومين كتاب از مجموعه تاريخ جهان است كه به  تازگي 

با ترجمه سرور صيادي و از سوي انتشارات ققنوس منتشر شده است.

فصل تازه »خندوانه« از 17آبان ماه در شبكه نسيم روي آنتن مي رود.
به گزارش همشهري، صفحه رســمي »خندوانه« در اطلاعيه اي از 
پيش توليد سري هشتم اين برنامه تلويزيوني خبر داده و اعلام كرده 
است: »پيش توليد سري هشتم اين برنامه با رعايت تمام پروتكل هاي 
بهداشتي مربوط به كرونا، به تازگي شروع شده و قرار است اين برنامه 

به زودي پخش شود.« 
در توضيحاتي درباره جزئيات فصل جديد »خندوانه« اعلام شــده 
است: در فصل هشتم »خندوانه« علاوه بر آيتم هاي ثابت و پرطرفدار، 
آيتم هاي جديدي طراحي شده تا تماشــاگران اين برنامه را سرگرم 
كند. همچنين درباره زمان پخش فصل جديد اين برنامه عنوان شده 
است: »خندوانه« هشتم، از ساعت23 روز 17آبان و در 4شب متوالي، 
از دوشنبه تا پنجشنبه، در شــبكه نسيم مهمان خانه هاي شماست. 
 اين برنامه در ســاعت هاي 4بامداد، 11صبح و 17عصــر روز بعد،

تكرار مي شود.

نخستين گروه گردشگران 
روس پس از همه گيری 
كرونا شــب گذشته وارد 

تهران شدند.
ايــن گــروه كه شــامل 
تورگردانان روس است از 
خردادمــاه در پی تفاهم 
وزارت ميراث فرهنگــی، 

گردشگری و صنايع دستی با آژانس فدرال گردشگری روسيه آماده سفر به 
كشورمان بودند، با لغو ممنوعيت صدور رواديد پنجشنبه 13 آبان 1400 

از طريق فرودگاه امام خمينی )ره( وارد تهران شدند.
قرار بود پس از فروردين 99 كه تور آشــنايی در ايران برگزار شده بود، 
رويدادهای گردشگری بين ايران و روسيه توسعه پيدا كند كه گسترش 
ويروس كرونا مانع اين اتفاق شــده بــود.  حامی اين فم تور، شــركت 
هواپيمايی ماهان است و گروه گردشگری روس يك هفته در ايران اقامت 
دارند.  اين گروه قرار اســت به كرمان، ماهان و اكوكمپ لوت، شــيراز و 
اصفهان سفر كنند. ممنوعيت صدور رواديد گردشگران ورودی به كشور 
اخيرا با پيگيری مهندس ضرغامی، وزير ميراث فرهنگی، گردشگری و 

صنايع دستی لغو شده است.

وروداولينفمتورگردشگرانروسبهايران
پسازلغوممنوعيتصدوررواديد

نقد

تلويزيون

گردشگري

ياوريگانه
روزنامه نگار

نزديك به 2سال اســت كه هيچ كنسرتي 
به خاطر شــيوع كرونا برگزار نشده. هفته 
گذشته دفتر موسيقي اعلام كرد كه  سالن ها شرايط خود را براي برگزاري 
كنسرت هاي موسيقي اعلام كنند؛ موضوعي كه حالا به يك چالش بزرگ 
ميان مديران سالن ها، برگزاركنندگان كنسرت ها و تهيه كنندگان تبديل 
شده  و اين چالش بزرگ، قيمت  بليت هايي است كه با شرايط امروز افزايش 
زيادي خواهد داشت. آيا برگزاري كنسرت هاي موسيقي در كيش با قيمت 
بليت 450هزار توماني به پايتخت هم كشيده مي شود؟ كنسرت  هايي كه 
زمان شروعش آذر ماه تعيين شده اســت. اما مدير سايت ايران كنسرت 
می گويد:» تمام تلاشمان اين است كه نگذاريم قيمت بليط ها افزايش پيدا 

كند و آن را ثابت نگاه داريم.«
زماني كه سالن هاي تئاتر و سينما درهايشان را براي تماشاگران باز كردند، 
دفتر موســيقي هم براي ارائه مجوز ها اعلام آمادگي كــرد و اينكه دفتر 
موسيقي از سالن ها خواست تا شرايط خود را براي برگزاري كنسرت هاي 
موســيقي اعلام كنند. اين شــرايط فروش بليت براي ظرفيت 50درصد 
سالن ها ست؛ ظرفيتي كه با ارائه كارت واكسيناسيون به طور كامل افزايش 
خواهد داشت. اما همين موضوع زمان بر بوده و به عقيده كنسرت گذاران 
درصورت عدم افزايش قيمت بليت ها، هيچ صرفه اقتصادي براي برگزاري 

كنسرت ها وجود ندارد.
با توجه به وضعيت موجود، سرپرست دفتر موسيقي وزارت ارشاد، جلسه اي 
مشترك را با مديران سالن ها و همچنين تهيه كنندگان و كنسرت گذاران 
برگزار كرد؛ جلســه اي كه باز هم به يك تصميم مشخص نرسيد. يكي از 
موضوعاتي كه برگزاركنندگان كنسرت ها به آن اشاره مي كنند، معافيت 
مالياتي است كه شركت ها از آن بهره  اي نمي برند و بايد ماليات بپردازند. 
اين در حالي است كه در 2سال گذشته درآمدي وجود نداشته اما ماليات 
همچنان وجود داشــته و دارد. محمدحســين توتونچيان، مدير شركت 
فرهنگي ققنوس و مدير سايت ايران كنســرت درباره وضعيت برگزاري 
كنسرت ها در تهران  به همشهری مي گويد: »در جلسه اي كه با سرپرست 
دفتر موسيقي داشتيم، سالن داران با تقسيم هزينه ها به دو قسمت اطلاع 
دادند كه همچون گذشته قسمتي از هزينه، بابت اجاره سالن خواهد بود و 
قسمت ديگر كه به بخش خصوصي واگذار شده، بابت پروداكشن، نور، صدا، 
ال اي  دي ها و دستمزد كادر فني است. درواقع سيستم نور و صوت وتصوير، 
ال اي دي و چينش كادر فني ســالن ها به شكل عمده به بخش خصوصي 
واگذار شده و آنها هســتند كه براي اين بخش هزينه مي كنند و دستمزد 
مي  گيرند و طبق آنچه اعــلام كرده اند، نمي توانند بــا كمتر از صددرصد 
افزايش دريافتي شان به كار خود ادامه دهند. به تبع، اجاره سالن نيز نسبت 
به 2سال گذشته و زمان تعطيلي كنسرت ها افرايش پيدا كرده  و سالن داران 
حتي اگر تعرفه هاي قانوني را درنظر بگيرند، نمي  توانند به افزايشي كمتر از 
25، 30درصد براي هر سال رضايت دهند و در نتيجه شاهد افزايش 50  يا 

60درصدي اجاره بها خواهيم بود.« 
وي همچنين اضافه مي كند: »حاصل جمع افزايش صددرصدي تعرفه هاي 
بخش خصوصي بابت تامين پروداكشن در كنار افزايش 50، 60درصدي 
اجاره بها، عددي وحشتناك مي شود كه تامين آن برعهده تهيه كنندگان و 

شركت هاي برگزاركننده كنسرت خواهد بود.«
توتونچيان تصريح مي كند: »هدف ما اين اســت كه تا جايي كه مي توانيم 
قيمت بليت ها افزايش پيدا نكند. اما با توجه به افزايش اجاره ســالن ها و 
هزينه هاي سخت افزاري سالن ها ازجمله پروداكشن، نور، صدا، ال اي دي ها 
و دستمزد كادر، سيستم نور و صوت وتصوير، ال اي دي و چينش كادر فني 
سالن ها افزايش بليت ممكن است، داشته باشــيم. اما بايد بگويم همه ما 
تمايل به برگزاري كنسرت داريم. حتي اگر سودي از برگزاري نداشته باشيم 
و حتي اگر  به زيان ما باشد. نكته ديگر اينكه به شكل مستقيم 80خانوار و 
به شكل غيرمستقيم 420خانوار با راه اندازي مجدد كنسرت هاي موسيقي 
ارتزاق مي كنند و اين برايمان مهم است. تلاش مي كنيم قيمت بليت ها را 

ثابت نگه داريم و اميدواريم اين كار انجام شود.«
وی اضافه می كند: »اين اتفاق در حالي رخ مي دهــد كه اين افراد، يعني 
تهيه كنندگان و شركت هاي برگزاركننده كنسرت به واسطه لزوم استفاده 
از 50 درصد ظرفيت ســالن ها، درآمدشــان نصف خواهد شــد. براساس 
اعلام سرپرست دفتر موســيقي، چهارشنبه 12شــهريور مهلت پاياني 
سالن داران براي اعلام اجاره بهايشان است و اين مبلغ هر ميزان كه باشد، ما 
تهيه كنندگان و كنسرت گذارانيم كه بايد به خود فشار بياوريم و اجازه ندهيم 
سقف بليت كنسرت ها افزايشي آن چناني پيدا كند و به عنوان مثال، سقف 
آن كمتر از سقف قيمتي باشد كه در كنسرت هاي كيش )450هزار تومان( 
شــاهد بوديم.« در روزهاي آتي قرار است كه با توجه به ترديد سالن دارها 
براي برگزاري كنسرت  با شرايط كنوني، جلسه اي ديگر با برگزاركنندگان 
كنسرت ها گذاشته شود. با توجه به گزارش نشست سرپرست دفتر موسيقي 
قرار است كه قبل از آذر ماه نتيجه قطعي درباره برگزاري كنسرت ها و قيمت 

بليت ها اعلام شود.

فهيمهپناهآذر
روزنامه نگار

بليت500هزارتومانی
تصميم نهايي را صاحبان سالن ها و كنسرت گذاران مي گيرند
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رقابت هاي آينده خاورميانه بر سر »بازسازي«

با پايان بحران خليج فارس در اواخر ســال 
2020، ظهور گشايش هاي تدريجي در روابط 
تركيه با كشورهاي عربي، پيشروي مذاكرات 
ايران با عربســتان و همچنين احتمال بازگشت آمريكا به توافق هسته اي، 
مي توان گفت خاورميانه يك دهه از بحران هاي در هم تنيده را پشــت سر 
گذاشته است؛ بحران هايي كه با انقلاب هاي موسوم به بهار عربي و نبرد ميان 
دمكراسي با استبداد آغاز شد و يكي از خونين ترين و ويرانگرترين مراحل 
در تاريخ اين منطقه به شــمار مي آمد. به اين ترتيب خاورميانه براي آغاز 
مرحله اي جديد در دهه پيش رو آماده مي شود؛ مرحله اي كه به طور طبيعي 

با صف كشي ها و معادلات جديدي همراه خواهد بود.
جهان عرب از زمان شــكل گيري نظــم منطقه اي نوين )پــس از جنگ 
جهاني اول و فروپاشــي امپراتوري عثماني( 7مرحله اساسي را پشت سر 
گذاشــته اســت. مرحله اول به نبرد ميان خاندان هاي پادشاهي در مصر، 
عراق، عربستان و اردن بر سر رهبري جهان عرب بر مي گردد؛ مرحله اي كه 
نزديك به يك دهه ادامه داشت و با شكست اعراب مقابل رژيم تازه تاسيس 
صهيونيستی در ســال 1948خاتمه يافت. اين دوران مقدمه اي بود براي 
آغاز كودتاهاي نظامي در سراسر جهان عرب. به اين ترتيب دومين مرحله 
از تاريخ جهان عرب در دوران معاصر منطقه بر محور نبرد ميان پادشاهي ها 
و نظام هاي جمهوري مبتني بر قدرت نظاميان آغاز شد. در يك سوي اين 
نبرد قدرت هاي سنتي پادشاهي قرار داشتند كه به دنبال حفظ وضع موجود 
بودند و در ســوي ديگر، نظامياني انقلابي كه »تغيير« را تنها راه نجات و 
مقابله با تهديد اسرائيل مي دانســتند. در جريان اين مرحله كه با شكست 
سنگين اعراب مقابل اسرائيل در جنگ 6روزه )1967( خاتمه يافت، »پيمان 
بغداد« به رهبري جمال عبدالناصر مقابل خاندان هاي پادشاهي هاشمي 
و سعودي در اردن و عربستان قرار داشت. با سقوط ناصر در قاهره، مرحله 
سوم آغاز شد؛ زماني كه 2 نظام بعثي در عراق و سوريه بر سر رهبري جهان 
عرب وارد رقابت با يكديگر شدند. البته مهم ترين رخداد اين مرحله، مربوط 
به جنگ ميان عراق و ايران پس از انقلاب اسلامي در تهران است، جنگي 
كه كشورهاي عربي را به 2اردوگاه تقسيم كرد: حاميان بغداد )كشورهاي 
خليج فارس، اردن و يمــن( و حاميان تهران )ســوريه، ليبي و تا حدودي 
الجزاير(. اين مرحله با ناكامي عراق در مقابــل ايران و تضعيف نظام بعثي 

صدام به پايان رسيد.
مرحله چهارم با حمله نظامي ارتش صدام به كويت آغاز شد؛ زماني كه ديگر 
صف كشي هاي ايدئولوژيك و ملي-نژادي رنگ باخته و كشورها براساس 
معيارهاي جديد  به نقش آفريني در تحولات پرداختند. بر اين اســاس 
سوريه در كنار عربســتان و مصر به اردوگاه آمريكا عليه عراق پيوستند 
درحالي كه كشــورهاي اردن، يمن و البته سازمان آزاديبخش فلسطين 
به حمايت خود از صدام ادامه دادند. با شكســت عراق به دســت ائتلاف 
آمريكا و آزادي كويت، اين مرحله نيز به پايان رسيد. مرحله پنجم، عصر 
گفت وگوهاي صلح عربي اســرائيلي و رهبري سه گانه مصر-عربستان-

ســوريه بر تحولات جهان عرب است. اين مرحله شــاهد برقراري ثباتي 
نسبي در سطح منطقه بود؛ ثباتي كه البته در سايه حملات 11سپتامبر و 
پس از آن، ورود گسترده آمريكا به خاورميانه، چندان ادامه نداشت. آغاز 
مرحله ششم با تقسيم بندي كشورهاي منطقه به 2 اردوگاه »افراطي« و 
»معتدل« از منظر دولت آمريكا و مشخصا كاندوليزا رايس، وزير خارجه 
وقت اين كشــور همراه بود. اين دو اردوگاه در 3نبرد مهم )جنگ لبنان 
در ســال 2006و جنگ هاي 2008و 2009غزه( مقابــل يكديگر قرار 
گرفتند. بدين ترتيب منطقه خاورميانــه به تدريج وارد هفتمين مرحله 
اساسي از تاريخ خود شد؛ مرحله اي كه نقطه آغاز آن با انقلاب هاي عربي 
در ســال 2011 همراه بود. در اين مرحله براي نخســتين بار نبردهاي 
منطقه اي شاهد 3محور اصلي با مشاركت كشورهاي عربي و غيرعربي بود؛ 
محور اسلامي-اخواني به رهبري تركيه، محور مقاومت به رهبري ايران 
و محور ضد انقلاب ها به رهبري عربستان-امارات با حمايت غيرمستقيم 
اسرائيل. اگرچه نبردهاي اين مرحله در ســطح خيابان ها يا رقابت هاي 
رسانه اي آغاز شــد، اما در ادامه، جنگ هاي نظامي بزرگ و طولاني را در 
نقاط مختلف به وجود آورد. شــدت درگيري و ويراني هاي ناشي از آن در 
نقاطي همچون ليبي، عراق، يمن و سوريه به گونه اي بوده كه هر سه محور 
به تدريج محاسبات خود را مورد بازنگري قرار دادند. اين در حالي است كه 
همزمان با تحولات مرحله هفتم، به تدريج نشانه هايي از خروج آمريكا از 

خاورميانه و تمركز اين كشور بر چين نمايان شده است.
  اكنون با ظهور تغييرات پر سرعت در مواضع قدرت هاي منطقه، سؤالات 
بســياري درباره ويژگي هاي مرحله جديد خاورميانه مطرح شــده است. 
اما صحنه آنگونه كه به نظر مي آيد پيچيده نيســت. نگاهي به تاريخ نشان 
مي دهد همواره بعد از جنگ هاي بزرگ، نوبت به رقابت بر ســر تقســيم 
غنائم مي رسد. معادل اين مفهوم در ادبيات سياسي معاصر، »بازسازي« 
است. بنابراين پس از آنكه قدرت هاي منطقه يك دهه نبردي جئو سياسي 
داشــتند، اكنون نوبت به نبردهاي جئو اقتصادي رسيده است. به عبارت 
ديگر، نبرد آينده بر ســر كيك بازسازي در 4كشــور ليبي، عراق، يمن و 
سوريه خواهد بود؛ از زيرســاخت هاي انرژي گرفته تا حمل ونقل، بنادر، 
فرودگاه ها، صادرات كالاهاي اســتراتژيك و... ملت هاي منطقه در مرحله 
نبردهاي جئو سياسي، رؤياي آزادي سياسي را از دست داده و هزينه هاي 
ســنگيني پرداخت كردند. حالا بــا خروج ارتش ها و ورود شــركت هاي 
اقتصادي و پيمانكاري، ممكن اســت معادله پيشين كمي به سود ملت ها 
تغيير كند. بايد منتظر ماند و ديد ميراث اين مرحله جديد براي خاورميانه 

و مردمش چه خواهد بود؟ 
 منبع: العربي الجديد

مروان قبلان
تحليلگر مركز پژوهش هاي عربي

كيوسك

 بحــران بــرق به يكــي از 
نمادهــاي ديريــن ناتواني خاورميانه

نظام سياســي عراق از حل 
مشكلات معيشتي مردم اين كشور تبديل 
شده است. با گذشــت نزديك به 2دهه از 
ســقوط نظام صدام، همچنان شهروندان 
عراقي از مشــكلات اساســي در خدمات 
زيرساختي نظير برق، بهداشت و درمان و... 

رنج مي برند. 
اين مشكلات ســرانجام در سال 2019به 
جرقه اي بــراي شــكل گيري بزرگ ترين 
اعتراضــات مردمــي عليــه نا كارآمدي 
دولت هــاي متوالــي عراق طي ســاليان 
گذشــته تبديل شــد. بــر اين اســاس 
اصلاح و توانمندســازي شــبكه خدمات 
زيرســاختي عراق، به ويژه بــرق در صدر 
جدول برنامه هاي تمام احزاب و جريانات 
سياسي قرار گرفته اســت؛ جرياناتي كه 
تلاش مي كنند با كسب حمايت مردمي، 
موقعيت خــود را در قــدرت حفظ كنند. 
دولــت مصطفــي الكاظمي نيــز از اين 
قاعده مســتثني نيســت؛ دولتي كه طي 
نزديك به يك سال گذشــته تلاش كرده 
برنامه اي جامع   براي تامين نيازهاي برقي 
عراق طراحي كنــد. محورهاي اصلي اين 
برنامه بر »ســرمايه گذاري در انرژي هاي 
تجديــد پذير« و همچنيــن »ايجاد تنوع 
در خريدهــاي خارجي« عــراق متمركز 
است. اگرچه سرنوشت سياسي الكاظمي 
در ســايه تحولات سياســي عراق پس از 
انتخابــات پارلماني در ســايه اي از ابهام 
قرارگرفته، اما برنامه هــاي دولت او براي 
بهبود وضعيت برق كشور به تدريج وارد فاز 

اجرايي مي شود.
به نظــر مي رســد نخســتين بخــش از 
برنامه هاي درازمدت عــراق براي رهايي 
از بحران بي برقي، اتصال شــبكه برق اين 
كشــور به خليج فارس است. وزارت انرژي 
عراق در اواسط ســال 2019قراردادي را 
براي تاسيس شبكه انتقال برق از شوراي 
همكاري خليج فارس به داخل اين كشور 
تنظيم كرد. اين شبكه با طول 300كيلومتر 
)220كيلومتر در كويت و 80كيلومتر در 
داخل عراق( قرار است به تدريج طي چند 
سال، بخشي از نيازهاي برقي عراق را تامين 
كند. به گفته احمد العبادي، ســخنگوي 
وزارت انرژي، 90درصد از زيرساخت هاي 

فني ايــن پــروژه تا كنون تكميل شــده 
است. انتظار مي رود صادرات برق شوراي 
همكاري خليج فارس به عراق از تابســتان 
سال ميلادي 2022آغاز شــود. البته اين 
پروژه در مراحل اوليــه تنها 500مگاوات 
برق جديــد در اختيار دولت عــراق قرار 
مي دهد و فعلا تحولي اساسي در ساختار 

انرژي اين كشور ايجاد نخواهد كرد.
براساس آمار منتشــر شده از سوي وزارت 
انرژي عراق، مجموع توليد برق روزانه اين 
كشور بالغ بر 21هزار و 100مگاوات است؛ 
درحالي كه نيازهاي مصرفي عراق )در اوج 
فصل گرما( بيش از روزانه 35هزار مگاوات 
تخمين زده مي شــود. براســاس گزارش 

شبكه الجزيره، بصره نخستين استان عراقي 
است كه از سال ميلادي آينده، برق وارداتي 
از كشورهاي عربي خليج فارس را مصرف 
خواهد كرد. در گزارش اين شــبكه آمده 
است: توســعه ارتباط برق عراق به شبكه 
خليج فارس، اين كشــور را به گذرگاهي 
براي صادرات انرژي در آينده دور دســت 
تبديل خواهد كرد و در عين حال، قيمت 
برق مصرفي براي شهروندان عراقي را نيز 
كاهش خواهد داد. البتــه نبايد فراموش 
كرد كه تمامي اين اهداف، درصورت اجراي 
كامل پروژه هاي طراحي شده توسط دولت 
الكاظمي محقق مي شود. پيش از اين نيز 
دولت هاي نــوري المالكي، حيدر العبادي 

و حتي عــادل عبدالمهــدي برنامه هاي 
بلندپروازانه اي را براي حل مشكل بي برقي 
در عراق تنظيم كرده بودند؛ اما هيچ يك از 
اين برنامه ها در سايه ناكارآمدي دولت ها، 
فساد اقتصادي گســترده در وزارت انرژي 
و البته تنش هاي سياســي بي پايان ميان 

احزاب، هرگز جامه عمل   نپوشيد.
طي ساليان گذشته، ايران مهم ترين منبع 
خارجي براي تامين برق عراق بوده است. 
براساس آمارهايي كه توسط وزارت انرژي 
عراق در سال گذشته منتشر شده، تقريبا 
40درصد از توليد برق اين كشور وابسته به 
واردات از ايران است. البته بخش عمده اي 
از اين واردات، مربوط بــه خريد گاز براي 

راه اندازي نيروگاه هــاي برق داخلي عراق 
مي شود و صادرات مســتقيم برق، سهم 
چنداني از اين مبــادلات ندارد. هم اكنون 
ايران بيش از 40ميليــون مترمكعب گاز 
به عراق صادر مي كند. صادرات گاز ايران 
براي عراق پيش تر نزديك به 100ميليون 
مترمكعب بــود؛ اما اين مقــدار به دلايل 
مختلفي ازجمله تراكم بدهي هاي عراق و 
همچنين افزايش مصرف داخلي ايران، تا 
حدود 40ميليون مترمكعب كاهش يافته 
اســت. عراق تلاش مي كند اين خلأ را نيز 
با اســتفاده از گزينه هــاي مختلفي نظير 
خريد برق از تركيه و يا واردات گاز از قطر 
جبران كند. البته تا كنون پيشــرفت قابل 
ملاحظه اي از گزينه هاي يادشده صورت 

نگرفته است.

انرژي هاي تجديدپذير؛ روزنه اميد عراق
بحــران انــرژي در كنــار نشــانه هايي 
نگران كننده از وقوع خشكسالي شديد در 
عراق، سياستمداران اين كشور را به سوي 
تمركز بر انرژي هــاي تجديد پذير هدايت 
كرده است. دولت مصطفي الكاظمي، طي 
يك سال گذشــته طرحي جامع را آماده 
كرده كه براســاس آن، عراق مي تواند در 
»درازمدت«، با تكيه به نيروگاه هاي بادي 
و خورشيدي تا بيش از 7هزار مگاوات برق 
توليد كند. اجراي اين پــروژه در چندين 
بخش برعهده پيمانكاران چيني، فرانسوي 
و سعودي اســت. به نوشته روزنامه العربي 
الجديد، بيشترين پيشرفت صورت گرفته 
در اين زمينه تا كنون مربوط به شــركت 
چيني »چاينيز پاور« براي ســاخت يك 
نيروگاه برق خورشيدي با ظرفيت 2هزار 

مگاوات در جنوب عراق است.
 پيش از اين نيز شــركت فرانسوي توتال 
براي ساخت يك نيروگاه برق خورشيدي با 
ظرفيت توليد روزانه هزار مگاوات با دولت 
عراق به توافق رســيده بود. اين قرار داد، 
بخشــي از ســرمايه گذاري 27ميلياردي 
توتال زيرســاخت هاي انرژي عراق )نفت، 
گاز، برق، آب و...( اســت كه پس از ســفر 
كوتاه امانوئل مكرون، رئيس جمهور فرانسه 
به بغداد به امضا رســيد. وزير انرژي عراق، 
برنامه جامع اين كشــور را براي توســعه 
انرژي هاي تجديد پذير، اقدامي فوق العاده 

اما ديرهنگام توصيف كرده است.

بغداد با افزايش واردات انرژي از كشورهاي مختلف و جذب سرمايه گذاري براي انرژي هاي تجديدپذير به دنبال حل بحران درازمدت برق است
تكاپويعراقبراينجاتازبحرانبيبرقي

 هفته نامه انگليسي اكونوميست، كاور و گزارش 
ويژه خود را به يك ســالگي رياست جمهوري 
جو بايدن، رئيس جمهــور آمريكا اختصاص 
داده است. بر اين اساس، محبوبيت بايدن كه 
بيشترين آرا را در انتخابات رياست جمهوري 
آمريكا كسب كرده، به شدت پايين آمده است. 
شكست در انتخابات ايالتي در ويرجينيا هم 
نشــان دهنده اين اســت كه نه فقط بايدن، 
كه حزب دمكرات ســال آينــده انتخابات 

ميان دوره اي سختي را پيش رو دارند.

روزنامه العربي الجديد ]قطر[

هفته نامه اكونوميست ] انگليس[ 

كيم خانواده اش را مي كشد

بايدن، يك سال بعد 

تغيير در گفتمان و ادبيات حكمران كره شمالي به 
امري غيرقابل انكار تبديل شده است. به روايت 
روزنامه العربي الجديد، كيم ايل جونگ، رهبر جديد 
كره شمالي عامدانه تلاش مي كند با عبور از گفتمان 
سنتي پدرانش، فضايي جديد را بر صحنه سياسي 
پيونگ يانگ حاكم كند. او بر اين اساس، كمر به قتل 
ميراث سياسي خانواده اش بسته است؛ ميراثي كه 

مملو از مفاهيم و كليدواژه هاي چپ گرايانه بود.

نگاه

هيبت  الله آخوندزاده، رهبر طالبان به اعضاي اين گروه هشدار داده كه 
مراقب افرادي كه در اين گروه رخنه كرده و عليه دولت افغانســتان آسيا

فعاليت مي كنند، باشند.
به گزارش الجزيره، اين هشــدار در بيانيه اي منصوب به آخوندزاده كه به صورت 

گسترده در حساب هاي فضاي مجازي طالبان منتشر شده آمده است.
رهبر گروه طالبان، از 3 ماه گذشــته كه اين گروه، كنترل افغانستان را در اختيار 
گرفته، در انظار عمومي ظاهر نشده است. طالبان 15 آگوست )ميانه تابستان(، 
2 دهه بعد از سرنگوني توسط نيروهاي مجاهد مورد حمايت آمريكا، كابل را فتح 
و برقراري امارت اسلامي افغانستان را اعلام كرد. 2 هفته بعد از فتح كابل، تخليه 
نيروهاي آمريكايي در افغانستان كه به دستور جو بايدن تسريع شده بود به پايان 
رسيد.  از آن زمان، طالبان كنترل كشور را به دست گرفته و رهبري آن بارها درباره 
عضويت مجرمان و كلاهبرداران در اين گروه هشدار داده  و گفته  رفتارهاي اين 
اعضا، مي تواند باعث بي آبرويي طالبان شود. در ماه سپتامبر، ملا محمد يعقوب، 
سرپرست وزارت دفاع امارت اسلامي در پيامي صوتي در اين باره اين گونه هشدار 
داده بود : » افراد ناشايست و فاسدي هستند كه مي خواهند به ما ملحق شوند...

هدف آنها اين اســت كه به منافع خود برســند و يا اينكه ما را بي آبرو كنند و بد 
جلوه بدهند.«  يعقوب، پسر ملا محمد عمر، نخستين رهبر طالبان، اضافه كرده 
بود كه به هرگونه خودسري در سلســله مراتب نيروهاي طالبان به صورت جدي 
رسيدگي خواهد شد. در ماه هاي اخير، طالبان به شدت جذب نيرو را افزايش داده 
تا مهم ترين وعده خود را كه تامين امنيت در سراسر افغانستان است محقق كند. 
اما چندين حمله مرگبار از سوي داعش خراســان، رقيب طالبان در افغانستان، 

 اعتبار اين گروه و وعده آن براي تامين امنيت را زير سؤال برده است. 
همين سه شنبه گذشته، 19نفر در حمله به بيمارستان نظامي دركابل، جان خود 
را از دست دادند. بعد از اين حمله، داعش خراسان، مسئوليت آن را به عهده گرفته 
است. طالبان فرمان عفوي در سراسر افغانستان صادر و به شركت هاي رسانه اي 
خصوصي اجازه داده كه به صورت آزادانه فعاليت كنند. با اين حال، گزارش هايي 
درباره آزار روزنامه نگاران توســط نيروهاي طالبان و همينطــور مصادره اموال 
شركت هاي خصوصي در برخي استان ها منتشر شده اســت. در پي انتشار اين 
گزارش ها، دفتر آخوندزاده در فرماني در انتهاي تابستان، اعضاي اين گروه را از 
ورود به منازل و ادارات منع كرد. همچنين به نيروهاي طالبان دستور داده شده كه 
از ضبط خودروها و وسايل مردم دست بردارند. اما با وجود همين فرمان،  گزارش 
شــده كه جنگجويان طالبان صدها خانواده را از منازل شان در ولايت مركزي 

دايكندي بيرون كرده اند.

پولدارها، به زمين هم رحم نمي كنند
يك درصد جمعيت ثروتمند دنيا، يكي از 

عوامل اصلي ناكامي بشر در تحقق اهداف گزارش
اقليمي خود اســت و 30برابر بيشــتر از 

ميزان مجاز، گازهاي گلخانه اي توليد مي كند.
به گزارش بي بي سي، اين جمعيت اندك در دنيا در حالي 
كمر به ويراني زمين بسته است كه 50درصد فقير دنيا، 
همچنان پايين تر از خط هشداري كه برايش تعيين شده 

گاز گلخانه اي توليد مي كند.
اين يافته هــا، در تحقيقاتي كه 2آژانس محيط زيســتي 
اروپايي انجام داده اند مشخص شــده است. اين تحقيق 
در اجلاس تغييرات اقليمي سازمان ملل كه در گلاسگو 

اسكاتلند در جريان است ارائه شده .
اين تحقيق با حمايت مؤسســه خيريه آكســفام، كه در 
زمينه رفع فقــر و نابرابري فعاليت مي كند انجام شــده 
اســت. نافتوكي دابي از بخش محيط زيست اين مؤسسه 
درباره نتايج اين تحقيق گفته است: »به نظر مي رسد يك 
طبقه كوچك از پولدارها اين مجوز را دارد كه زمين را تا 

مي تواند آلوده كند.«
مؤسســاتي كه آكســفام تحقيق آنها را مــورد حمايت 
قرار داده، مؤسســه محيط زيستي اســتكهلم و مؤسسه 

سياستگذاري هاي محيط زيستي اروپا هستند.
نافتوكي دابي همچنين گفته است:  »توليد بيش از اندازه 
آنها به آب و هواي بسيار خشن در سراسر دنيا دامن مي زند 
و هدف جهاني محدود كــردن گرمايش زمين را به خطر 

مي اندازد.«

اقليم شناسان هشــدار داده اند كه ما بايد پيش از اينكه 
گرماي زمين به 1.5درجه بيشتر از دوران صنعتي شدن 
برسد، از انتشــار حجم بالاي گازهاي گلخانه اي دست 
برداريم. آنها گفته اند كه ما بايد تا ســال 2030، تنها آن 
ميزان گاز گلخانه اي توليد كنيم كه زمين مي تواند جذب 
كند. با اين هدف در ذهن، هر بزرگسالي در سراسر دنيا 
بايد سهم خود را بپردازد و به عبارت ديگر، فقط بايد سالي 
2.3تن كربن توليد كند. هم اكنون، ميانگين جهاني، دو 

برابر اين رقم است.
با اين حال افــراد ابرپولدار - كه معمــولا چند خانه، 
كشــتي هاي لوكــس تفريحي و جت هاي شــخصي 
دارند- بيشتر از ديگران گاز گلخانه اي توليد مي كنند. 
به گزارش گاردين، اين افراد كه جمعيت شــان تقريبا 
معادل جمعيت آلمان اســت، با هميــن روند فعلي، 
در مسير توليد 70تن كربن در ســال به ازاي هر نفر 
هستند. در مجموع، آنها تا سال2030 مسئول توليد 
16درصد از گازهــاي گلخانه اي توليد شــده در دنيا 
خواهند بــود. در همين حال، نيمــه فقيرتر جمعيت 
دنيا، به صورت ميانگين سالي يك تن دي اكسيدكربن 
توليد مي كند كه پايين تر از هدف معين شــده توسط 

دانشمندان است.
ابرپولدارهــا، حتي براي شــركت در كنفرانس تغييرات 
اقليمي هم زمين را آلوده مي كنند و با سفر به گلاسگو با 
جت هاي شخصي شان، عملا اهداف محيط زيستي خود 
را نقض مي كنند. بوريس جانسون، نخست وزير بريتانيا و 

جف بزوس، ابرثروتمند آمريكايي كه خود را ســردمدار 
مقابله با تغييــرات اقليمي مي داند، با جت شــخصي به 

گلاسگو رفته اند.
در تحقيق اخير مورد حمايت آكسفام، سفرهاي هوايي 
ســلبريتي ها براســاس اطلاعات حســاب هاي آنها در 
شــبكه هاي اجتماعي رديابي و مشــخص شــده است 
كه برخي از آنها، ســالانه بيش از هزار تــن كربن توليد 

مي كنند.
اما اينجا منظور از پولدارها، فقط ميلياردرها و ميليونرها 
نيست، بلكه هر كسي است كه 172هزار دلار و يا بيشتر 

از آن درآمد دارد.
در اين تحقيق جمعيت 10درصد پولــدار دنيا هم مورد 
بررســي قرار گرفته است - يعني هركســي كه بيش از 
55هزار دلار درآمد دارد- و مشخص شده كه ميزان توليد 
كربن توسط آنها هم بسيار بيشتر از هدف مشخص شده 
بوده اســت. 10درصد جمعيت ثروتمند دنيــا، 9برابر از 

ميزان مجاز خود كربن توليد مي كند.
آكسفام گفته است مردمي كه در 40درصد ميانه جمعيت 
دنيا از نظر ثروت قرار دارند، بيشــترين تــلاش را براي 

محدود كردن توليد انتشار گازهاي گلخانه اي مي كنند.
توليد كربن توســط آنها در ســال هاي 1990تا 2015 
به شدت افزايش يافته بود اما اين ميزان، به لطف تغييرات 
در بخش هايي مانند حمل و نقل و انرژي كه بعد از اجلاس 
اقليمي پاريس در سال2015 توسط دولت ها اعمال شده، 

به شدت پايين آمده است.

با وجود اين، به گفته تهيه كنندگان اين گزارش، دولت ها 
بايد در اين زمينه بيشتر كار كنند و يك درصد ثروتمند 
جامعه را بيشتر هدف قرار دهند. براي نمونه، توصيه شده 
است كه دولت ها فعاليت هاي مشخصي از سوي آنها را يا 
ممنوع كند و يا براي آنها ماليات سنگيني ببندد. ازجمله 
اين فعاليت ها ساخت  خانه هاي بسيار بزرگ، استفاده از 

ماشين هاي شاسي بلند و يا گردشگري فضايي است.

هر 11دقيقه پرواز يك فضاپيما حداقل 75تن كربن توليد 
مي كند، يعني بسيار بيشتر از ميزان كربني است كه يك 

ميليارد جمعيت فقير دنيا توليد مي كند.
دابي گفته اســت: »دولت ها بايد با انتشار كربن از سوي 
ثروتمندها برخورد كنند چون آنها به شدت مسئول بحران 
اقليمي زمين هستند و اين فقرا هستند كه بهاي گزافي 

براي سبك زندگي پولدارها مي دهند.« 

دلايل و ريشه هاي اصليساعات قطعي برق در شبانه  روزميزان كسري برقكشور
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ناتواني دولت ها و عدم سرمايه گذاري بخش خصوصي10الي 100012مگاواتسودان

جنگ و تخريب زيرساخت ها16الي 380022مگاواتسوريه

جنگ و تخريب زيرساخت ها400018مگاواتيمن

بي ثباتي و جنگ داخلي4الي 17006مگاواتليبي

كشورهاي عربي زير سايه بي برقي
بحران برق در جهان عرب محدود به عراق نيست. دست كم 6كشور عربي هم اكنون به طور جدي با بحران بي برقي دست و پنجه نرم مي كنند. 

يك درصد جمعيت ثروتمند دنيا، نقش عمده اي در گرمايش زمين و انتشار 
گاز هاي گلخانه اي دارد؛ درحالي كه فقرا، بسيار پاك تر زندگي مي كنند 

40 درصد ميانه50 درصد فقيرميانگين جهاني 

  دانشمندان هشدار داده اند هر انسان بالغ، بايد كمتر از 2.3 تن دي اكسيد كردن در سال توليد كند

يك درصد ابرپولدار10 درصد پولدار

تن، دي اكسيد كردن 

ميانگين انتشار گاز هاي گلخانه اي هر فرد، بر اساس گروه درآمدي
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هزارساله از دل جنگل هاي فاطمه عباسي صداي بريدن درخت هاي 
زاگرس و هيركاني حالا ديگر تبديل به نوايي غم انگيز و هرروزه 
شده و هر ساعت تعداد زيادي از اين درختان قطع و تبديل به 
زغال يا الوار مي شوند و جنگل ها هم روزبه روز خالي تر شده 
است. اما در كنار همه اين رخدادهاي ناخوشايند، هنوز هم 
اتفاقات اميدواركنند ه اي مي افتد؛ نمونه اش اتفاقي است كه 
براي آن تك درخت حالا بسيار ديده شده ساحل جزيره هرمز 
رخ داده است. اين درخت كه بر اثر توفان هفته گذشته از ريشه 
جدا شــده و روي زميــن افتــاده بود توســط جمعي از 
طبيعت دوستان و همكاري پرسنل شهرداري با يك دستگاه 
لودر دوباره احيا و كاشته شد. ويدئوي اين تلاش جمعي براي 
بازايستادن درختي كه زانو زده بود چنان در فضاي مجازي 

ديده شد كه به قول يك فعال محيط زيست حتي اگر اين 
درخت ازريشه درآمده باز ســرحال و استوار نشود هم اين 
ميزان تلاش و خواســت و مهرباني براي تمديد زندگاني 

درخت حتما اثر خوبش را در هرمز خواهد گذاشت.
در كنار خبرهاي معمولا بد از جنگل هاي شمال و جنوب 
غرب ايران اما مي توان از اين دست اتفاقات دلگرم كننده، 
باز هم سراغ گرفت. مثلا اينكه برخي از زاگرس نشينان و 
فعالان محيط زيست هم براي اندكي تغيير و اصلاح، گاهي 
در اطراف روستاها و در جنگل ها درخت مي كارند تا شايد 
كمي از نامهرباني به جنگل ها جبران شود. هر هكتار جنگل 
بلوط سالانه قادر به ذخيره سازي  500 تا 2هزار مترمكعب 
آب در خاك اســت و ســرعت نفوذ بارش در خاك هاي 
جنگل هاي بلوط 40برابر بيشــتر از اراضي بدون جنگل 

است. هر هكتار درخت بلوط هم قادر است حدود 68تن از 
آلاينده ها و ريزگردها را رسوب دهد. از آنجا كه هر درخت، 
اكسيژن مورد نياز 2انسان را تامين مي كند، بنابراين با قطع 
هر درخت منبع توليد اكسيژن براي 2انسان از بين مي رود 
و البته كاشت هر اصله درخت گويي جان دوباره است به 
انسان و اقليم. با اين حال قاچاقچيان چوب هر روز تعداد 
بيشتري از اين درختان را به اره برقي مي سپارند، تا جايي 
كه قرار شده براي مقابله با آنها در كنار مأموران محيط باني، 
پليس اسب ســوار نيز در جنگل از درختان مراقبت كند. 
فرهنگسازي  براي حفاظت از محيط زيست هم مي تواند 
به حفظ درختان و افزوده شدن به گروه هاي فعال در حوزه 
محيط زيست كمك كند، تا شايد دستاني كه تبر مي زنند، 

بعد از اين درخت بكارند.

درخت زندگي

از روستاي ناگوروي اين كشــور عبور كرده بودند، سامان رضایی ژاپني ها يا گردشگرانی كه بيست و اندي سال پيش، 
مانند هر روستاي ديگري با مردماني سختكوش روبه رو شده بودند كه هر يك در 
مزرعه و خانه ای مشــغول به كار بودند، اما اگر اكنون، راهي اين روستا شويد به 
جاي اهالي اين روستا، عروسك هايي از آنها را مي بينيد كه مانند مترسك سر جاي 
خود ميخكوب شده و از جايشان تكان نمي خورند. ماجرا از آنجا آغاز شد كه زني 
به نام سوكيمي كه تمام كودكي اش را در اين روستا گذرانده بود، پس از سال ها 
براي نگهداري از پدر و مادر سالخورده اش، راهي آنجا شد. او با اين واقعيت تلخ 
مواجه شد كه بيشتر اهالي روستا به شهر رفته اند و ديگر از آن همهمه و هياهو و 
جريان زندگي خبري نيست. چندي بعد يك مترسك را با صاحب مزرعه اشتباه 
گرفت و اينجا بود كه جرقه باز گرداندن بخشي از روح زندگي به دهكده به ذهنش 
خطور كرد. سوكيمي شــروع كرد به ســاختن و بافتن عروسك هايي كه شبيه 
ســاكنان هر خانه و صاحب هر مزرعه اي بود ولی ماجرا به همين جا ختم نشد. 
چندي بعد كه دهكده به »دهكده عروسك ها« شهرت يافت، سر و كله گردشگر ان 
پيدا و بعد نوبت خبرنگار ان شــد. حالا روســتاي ناگورو، يكــي از جاذبه هاي 
گردشگري ژاپن است كه برخي از آن ســوي دنيا براي ديدنش راهي اين روستا 
مي شوند. حدود 400عروسكي كه وظيفه بازگرداندن زندگي به روستا را داشته 
و دارند، رونق را به آن بازگردانده اند تا جايي كه اكنــون بيش از نيمي از اهالي 
روستا به خانه هايشان بازگشــته اند. اين هنرمند براي ســاخت هر عروسك از 
خاطره ها و حافظه خود كمك گرفته و براي طراحي صورت و لباس هاي آنهايي 
كه به ياد نمي آورد، از والدينش كمك گرفته است. حالا برخي از اهالي دهكده، 
پس از بازگشت در كنار عروسك هايشان ايستاده و به گردشگر ان لبخند مي زنند. 
سوكيمي كه اكنون حدود 7 دهه از زندگي اش مي گذرد، رؤيايي داشته كه آن را 

با سوزن عروسك سازي اش به واقعيت پيوند زده است.

 روستا يياني كه 
عروسك  شدند

سالگی
مديركل دفتر سلامت 

جمعيت وزارت بهداشت 
گفته: مردان كشور ما 
حدود ۲۹ سالگی و زنان 
بعد از ۲۴ سالگی ازدواج 

می كنند.

29

زوجین وقتی نخستين 
فرزندشان را به دنيا 

می آورند، به طور متوسط 
سن زنان بالای ۲۸سال 
است. پسران هم حدودا 
3۲ يا 33 سال دارند كه 
نخستين فرزند را دارند. 

يعنی به طور متوسط بعد از 
حدود ۴/۵ تا ۵ سال بعد از 
ازدواج، فرزندآوری صورت 
می گيرد. فاصله فرزند دوم 

هم همين است.

 5
سال

علي ناصري، دبير زيست شناســي، كه 
به تازگي اعتيــادش را ترك كرده، پس 
از 3 ســال به زادگاهــش بازمي گردد. 
به دليل ســابقه خوب پدرش دوباره سر 
كار می رود و در دبيرستان مشغول كار 
مي شود. در دبيرستان توجه اين معلم 
به دانش آموزي جلب مي شود كه عامل 

پخش مواد مخدر در مدرسه است.
اين خلاصه داستان يك فيلم سينمايي 
اســت كه در ســال1365 در سينماها 
به نمايــش عمومي درآمــد و بعدها به 
كرات از تلويزيون هم پخش شــد. اين 
يادآوري فيلم »دبيرســتان« اما بيشتر 
به اين دليــل در اين ســطور جانمايي 
شــده كه حرف هاي مديركل فرهنگي 
و پيشگيري ســتاد مبارزه با موادمخدر 
درباره طرح ياريگران زندگي در آموزش 
و پرورش به ويژه مدارس مقطع متوسطه 
دوم بيشتر مورد توجه قرار گيرد. محمد 
مهدي اســماعيلي، گفته: سال گذشته 
حدود 32هزار مدرسه در سراسر كشور 
با شعار »ياريگر هم باشيم«، »هر مدرسه 
يك كانــون ياريگران زندگــي« و »هر 
دانش آموز يك ياريگــر زندگي« تحت 

پوشش اين طرح قرار گرفتند.
حدود 2سال از آغاز طرح ياريگران زندگي 
در مدارس ســطح كشــور مي گذرد و با 
وجود شيوع ويروس كرونا با بهره مندي 
از بستر فضاي مجازي و به ويژه »شبكه 
شاد« حدود 32هزار مدرسه در سراسر 
كشــور تحت پوشــش اين طــرح قرار 
گرفته اند. 105هزار مدرســه در مقاطع 
تحصيلي مختلف در سطح كشور وجود 
دارد كه طرح ياريگران زندگي بيشــتر 
روي همين مقطع تمركز دارد. تقريبا تمام 
مقاطع متوسطه تحت پوشش اين طرح 
هســتند. فراموش نكنيد  معضل اعتياد 
در ميان دانش آموزان بي ترديد با همين 
ياريگران در دبيرستان تا حد زيادي قابل 

كنترل خواهد بود.

دبيرستان؛ 
ياريگر زندگي

اولين نمايشگاه حضوری کتاب در دوران کرونا- کيش/عکس: شيدا پوريوسف اول آخر

عدد خبر

حافظ

گر چو فرهادم به تلخي جان برآيد باك نيست

بس حکايت هاي شيرين باز مي ماند ز من
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اميد به زندگی در مردان 

بيش از ۷۵ سال و در ميان 
زنان ۷۷ سال است. در 
سرشماری سال ۹۵، در 

حدود ۹/۲درصد جمعيت 
كشور سالمند بود، اكنون 
از ۸۴ ميليون نفر، بيش 
از ۸ميليون و ۴۰۰ هزار 
سالمند در كشور وجود 

دارد.

رم، شهر بي زباله

شهردار جديد پايتخت ايتاليا به محض جلوس بر صندلي نه چندان كوچكش 
وعده داد طي فقــط 60روز انبوه زباله هاي پراكنده در اين شــهر تاريخي را 
پاكسازي كرده و شهري بي زباله از رم بســازد. البته براي اين ضرب الاجل تا 
به حال 3روز از آن طي شده و روبرتو گوالتيری قرار است 40ميليون يوروي 
ناقابل از جيب ماليات دهنده ها خرج كند. هزينــه اي كه صداي خيلي ها را 
درآورده و باعث نوازش نه چندان ملايم او در شبكه هاي اجتماعي شده است. 
موافق ها اما بر ايــن باورند كه اين هزينه يك بــار و براي طولاني مدت صرف 
ايجاد ســامانه اي براي جمع آوري بهنگام زباله ها مي شــود. در حالي كه در 
برخي پايتخت هاي جهان همچون تهران هر روز زباله ها جمع آوري مي شوند. 
شهردار جديد رم قرار است با اين مبلغ هر 3روز يك بار زباله ها را جمع آوري 
كند. آماري كه براي ما ايرانيان چندان خوشايند نيست. همچنين قرار است 
بخشــي از اين هزينه هنگفت صرف بازيافت و تفكيك زباله ها شود. شهردار 
55ساله رم نوك پيكان اهداف سازماني اش را از آن رو به سمت زباله هاي شهر 
گرفته كه موضوع انباشت زباله در خيابان هاي اين شهر چندسالي است كه 

گاه و بيگاه سوژه رسانه هاي جهان مي شود. 
از سوي ديگر فساد اداري در دستگاه دولتي اين كشور باعث شده كارگرهاي 
شهرداري سالي چندبار دست به اعتصاب بزنند و اين فساد به صورت انباشت 
زباله در سطح شــهر خود را نشــان دهد. حالا روبرتو  گوالتيري قول داده با 
شركت هاي موظف به جمع آوري زباله و فساد جاري در آنها هم مبارزه كند و 
بخشي از عوايد جمع آوري زباله را صرف بهبود وضعيت كارگر هاي شهرداري 

كند.

جهان نما
پيش بيني سرنوشت  ترامپ

دن الكساندر، خبرنگار اختصاصي 
پيگيــري تحركات سياســي و 
تجاري دونالــد ترامپ در مجله 
فوربز به 2سرنوشــت متفاوت، 
اما حتمي رئيس جمهور ســابق 
آمريكا اشــاره كرد. به گزارش 
فوربــز، فعاليت هــاي 2 گروه 
مجزاي تجاري و سياسي ترامپ 

نشان مي دهد او براي هر 2آينده سياسي يا قضايي خود آماده مي شود. آنطور كه 
از شواهد و قرائن پيداست يا قاضي در چندين پرونده قضايي حكم به محكوميت 
دونالد ترامپ مي دهد و او محكوم خواهد شــد؛ يا اينكــه او را بايد نامزد قطعي 

انتخابات رياست جمهوري سال2024 دانست.

گرينويچ

نگراني 70درصد ميليونر ها از مضرات ارثيه
پژوهشي كه در آمريكا انجام 
شــده نشــان مي دهد بيش 
از 70درصــد ثروتمنــدان 
اين كشــور نگــران مضرات 
ارثيــه هنگفت خــود براي 
فرزندان شــان هســتند. به 
گزارش سي ان بي سي، در اين 
پژوهش كه توســط مؤسسه 

The Motley Fool انجام شده از 2هزار نفر جامعه آماري )داراي ثروتي بالاي 
يك ميليون دلار( درباره نگرش آنها به تأثير ارثيه هــاي هنگفت براي فرزندان 
پرسش  هايي شده است. بيشتر اين جامعه آماري، در پاسخ به پژوهشگران اين 
مؤسسه نگراني خود از بروز تنبلي، اعتياد به مواد مخدر و ناهنجاري در فرزندان 
را عنوان كرده اند. دنيل كريگ، بازيگر مشــهور آمريكايي كه چندين بار نقش 
جيمزباند را ايفا كرده اســت هم يكي از نگران ترين اين ثروتمندان آمريكايي 

است.

تشخيص فلورايد از فاصله 12ميليارد سال نوري
نور در هر ثانيــه حدود 300هزار 
كيلومتر را طــي مي كند. اكنون 
تصــور كنيم طي يك ســال چه 
فاصله اي را طي مي كنــد. با اين 
ملاك مســافتي، به اين خبر ناسا 
توجه كنيم كه دانشــمندان در 
فاصله 12ميليارد ســال نوري از 
زمين ماده اي را تشخيص داده اند. 
به گــزارش ســي ان ان، آنهــا در 
كهكشاني گازي شكل توانسته اند 
فلوئور يا همان فلورايد نام آشناتر را 
پيدا كنند. فلورايد ماده ای طبيعی 

است كه باعث اســتحكام دندان و افزايش مقاومت آنها در برابر پوسيدگی می شود. 
كشف در رصدخانه اي در شيلي صورت گرفت و جامعه علمي جهان را شگفت زده كرد.

آخر مصور
واقعيت افزوده

طرح: آحمت اركانلی

ملکوت
مي بينم؛ كاملا گســترده و صــاف. پيچ و تابش بهرام صادقي اگر زندگي كلاف نخي باشد… من آن  را باز كرده 
نمي دهم و رشته هايش را به دست و پايم نمي بندم. براي همين است كه عده اي 
را دوست مي دارم و عده اي را دوست نمي دارم، اما به كسي كينه ندارم. آماده ام 
كه به ديگران كمك كنم؛ زيرا دليلي نمي بينم كه از اين كار ســرباز زنم. هوا، 
آفتاب، عشق، غذا، علم، مرگ، حيات و كوه ها را مي پسندم و به آنها دل مي بندم. 

به هرچيز قانعم، اما آن قناعتي كه نتيجه تصور خاص من از زندگي است.

روشنفکری در خيابانبوك مارك

يك ذهن زيبا
ران هاوارد 

آليشيا: دنيا چقدر بزرگه؟
جان نش: بي نهايت…

آليشيا: تو از كجا مي دوني؟
جان نش: مي دونم چون همه داده ها 

اينو نشون مي ده.
آليشيا: اما هنوز اثبات نشده.

جان نش: نه!
آليشيا: تو اونو نديدي.

جان نش: نه!
آليشيا: پس از كجا انقدر مطمئني؟

جان نــش: مطمئن نيســتم، فقط 
باورش دارم.

آليشيا: فكر كنم عشق هم همينطور 
باشه.

ديالوگ

سبز   و   مکرم
برای رفتن به مقصد از مترو اســتفاده سمیه جاهدعطائیان يكی از روزهای هميشگی هفته كه بايد 
كنم، كنار سكو نگاهم به يك زن خيره ماند كه چرخ دستی اش پر از 
سبزی بود. حتی به دسته های چرخ هم چند نايلون سبزی آويزان بود. 
نه فقط من كه مسافرهای ديگر هم از نگاه خيره و البته كنجكاو به اين 
چرخ دســتی بی نصيب نماندند. صدای پچ پچ مــی آمد؛ دختری به 
دوستش می گفت: »فقط ســبزی آش برای فروش نياورده بودند كه 
آوردند...« وبا هم نقلی خنديدند. شايد ذهن مسافرهای ديگر هم به 
فروش سبزی در مترو رفته باشد. وقتی كمی داخل واگن جاگير شديم، 
عطر و بوی سبزی تازه، نگاه های زيادی  را به سمت صاحب چرخ دستی 
كشاند. انگار همه منتظر بازار گرمی بودند تا زن محصولاتش را برای 
فروش معرفی كند اما خبری از هيچ تبليغی نشد. بالاخره كنجكاوی ها 
كار خودش را كرد و از بوی خوش سبزی ها شروع شد... مثل آنهايی كه 
برای باز كردن سر صحبت با غريبه ها از آب و هوای خوب می گويند، از 
بوی خوش ســبزی ها كه رهاورد ســبد چرخ اين بانوی مســافر در 

قطارهای زير زمينی تهران شروع كردم. 
تير به سنگ كه نه ، به هدف خورد. انگار مشتاقِ صحبت بود؛» هر  ماه 
يكبار برای خاله پيرم كه بچه هايش خارج از كشــور هستند  غذای  
خانگی درست می كنم. دلمه آماده می كنم. كوكو، چند وعده هم غذا... 
هميشه كارم همين است. از متروی طرشت سوار می شوم، خط عوض 
می كنم و تا تجريش می روم. خاله پير اســت و هرماه چشمش به در 
است كه از راه برسم.« همسايه اش پيشنهاد داد كه از مغازه های اطراف 
برايش سبزی تازه و پاك شده بخريم اما خاله موافق نيست كسی جز 
خودم كاری كند. خواسته تا زنده است و نفس می كشد سبزی های 
خورش و كوكو را خودم برايش بخرم و تميز كنم. به او نگاه می كردم، به 
تك تك كلماتش كه جمله ای را زينت می داد. اين زن با خودش محبت 
و عشق را جابه جا می كرد. آن هم با يك وسيله حمل و نقل عمومی... 
چرخ خريدی داشت لبريز از محبت كه هر ماه آن را از ايستگاه طرشت 
دنبال خودش تا ايستگاه تجريش می كشاند. از تجريش تا منزل خاله را 
هم با ماشين دربستی می رفت. می گفت كه يك بار اين مسير طولانی 

غرب به شــمال شهر را  با 
تاكسی های اينترنتی رفته 
كه ترافيك زيادی داشته و 
كرايه هم با وسعش نمی 
خوانده. از همسر مريضش 
كه كنج خانــه مانده هم 
گفت كه وقتی مشغول 
پاك كردن سبزی است، 
از همــان اول تا آخر كار 
كه بساط ســبزی پاك 
كنی اش به راه اســت، 
تماشــايش می كند و 
بند اين تماشا حتی با 
صدای تلويزيون هم پاره 

نمی شود... 
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